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Προετοιμασμένη για εξελίξεις ακόμα και
μέσα στον Ιανουάριο είναι η Αθήνα, μετά
και την κύρωση του συμφώνου οριοθέ-
τησης θαλασσίων ζωνών ανάμεσα στην
Τουρκία και στη Λιβύη, που υπεγράφη
από την Άγκυρα και την απολύτως εξαρ-
τώμενη από αυτήν κυβέρνηση της Τρί-
πολης. Τον Ιανουάριο του 2020 έχουν

προγραμματιστεί έρευνες σε μια έκταση
που ξεκινάει από τα νοτιοδυτικά της Κρή-
της έως τα ανατολικά της Ρόδου. Ολες οι
κινήσεις της Άγκυρας γίνονται ώστε να
ισχυροποιήσει τη θέση της προκειμένου
να πιέσει και τη Λευκωσία για να διακόψει
το δικό της ερευνητικό πρόγραμμα στην
Ανατολική Μεσόγειο. Σελ. 18

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΟΠΕΡΑ

Η «Κ» στα παρασκήνια του «Ντον Κάρλο»
Οι συντελεστές της όπερας του Τζουζέπε Βέρντι, που παρουσιάζεται στην
Εθνική Λυρική Σκηνή της Αθήνας, μιλούν στην «Κ». Ο σκηνοθέτης είναι Άγ-
γλος, ο διευθυντής ορχήστρας Γάλλος και με ιταλο-αργεντινο-ελληνο-ρωσικό
θίασο, άλλωστε η όπερα είναι μια διεθνής γλώσσα. Ζωή, σελ. 1 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Διεθνής διάκριση για τους Monsieur Doumani
Το Βραβείο «Καλύτερου γκρουπ» στους Monsieur Doumani από τα μουσικά
βραβεία Songlines 2019 για το άλμπουμ τους «Αγκάθθιν». Στη συνέντευξή τους
στην «Κ» οι Monsieur Doumani λένε πως ότι κάνουν είναι αποτέλεσμα σκληρής
δουλειάς και αγάπης για τη μουσική τους. Ζωή, σελ. 3

ΒΙΒΛΙΟ

«Κωδικός Γκάντερ», η πορεία ενός κατάσκοπου
Η Φωτεινή Τομαή μιλάει στην «Κ» για το βιβλίο της «Κωδικός Γκάντερ. Ο άνδρας
που σημάδεψε την πορεία του πολέμου». Σκιαγραφεί τη δράση του Αλέξανδρου
Γεωργιάδη, μετανάστη στην Αμερική, ο οποίος κατετάγη στις αμερικανικές μυ-
στικές υπηρεσίες στη διάρκεια του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Ζωή, σελ. 4

Είμαστε κοντά 
στους στόχους μας
Συνέντευξη Πάμπου Χαριλάου

Στη συνέντευξή του στην «Κ» ο εκπρό-
σωπος του ΟΚΥπΥ Πάμπος Χαριλάου μι-
λάει για το έργο που έχει επιτελεσθεί και
λέει ότι έχουν φθάσει πολύ κοντά στον
στόχο που είχε τεθεί σχετικά με την πρω-
τοβάθμια και την εξωνοσοκομειακή φρον-
τίδα. Σελ. 16

Στην τελική ευθεία 
η παραπομπή Τραμπ
Στο Κογκρέσο πάει το ζήτημα

H Δημοκρατική πρόεδρος της Βουλής,
Νάνσι Πελόσι, ξεπέρασε τους ενδοιασμούς
της και πείστηκε να θέσει στο Κογκρέσο
ζήτημα καθαίρεσης του προέδρου Τραμπ.
Αυτή την εβδομάδα συντάσσεται το κα-
τηγορητήριο, η ψηφοφορία αναμένεται
για τις 20 Δεκεμβρίου. Σελ. 21 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τοπικές κοινωνίες 
Επιχειρείται μεταρρύθμιση στην τοπική
αυτοδιοίκηση, τουτέστιν επιχειρείται λο-
γικά η βελτίωση της ζωής των δημοτών,
η μείωση των εξόδων των δήμων διά της
συνένωσης δυνάμεων και γενικά η ανα-
βάθμιση των υπηρεσιών που προσφέρον-
ται σε κάθε αυτοδιοικούμενη περιοχή.
Την ίδια στιγμή για όσα έχουν ήδη δρο-
μολογηθεί ακούγονται μομφές αλλά και
παράπονα από αξιωματούχους που αρέ-
σκονται περισσότερο στα κομματικά οφί-
κια και βάζουν σε δεύτερη και ίσως τρίτη
μοίρα το καλώς νοούμενο δημόσιο συμ-
φέρον και το βέλτιστο επίπεδο της ζωής
σε μια τοπική κοινωνία. Έχουμε την τα-
πεινή άποψη ότι πλέον η μεγάλη πλει-
οψηφία των πολιτών περιφρονεί όσους
θέτουν υπεράνω του ανθρώπου, κομματικά
μαγαζιά και οπαδικέςνοοτροπίες και όταν
έρχεται η ώρα της κρίσης αποστρέφει το
πρόσωπότης από τους γκαουλάιτερ. Προ-
σοχή, λοιπόν, διότι για τα πολιτικά σχή-
ματα, όλα κρέμονται σε μια κλωστή. 

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΣΧΟΙΝΑΣ 

Πολύ σημαντικό να
υπάρχουν κανάλια 
με την Τουρκία

Ο Έλληνας αντιπρό-
εδρος της Κομισιόν στη
συνέντευξή του στον
Αλέξη Παπαχελά τονί-
ζει πως θεωρεί πολύ

σημαντικό να υπάρχουν ανοιχτά κα-
νάλια επικοινωνίας με την Τουρκία,
πράγμα που όπως αποκαλύπτει συζή-
τησε την περασμένη Παρασκευή στη
συνάντησή του με τον πρόεδρο Ερν-
τογάν στην Άγκυρα. Αποκαλύπτει
ακόμα ότι το βράδυ του δημοψηφί-
σματος της 5ης Ιουλίου και τα ξημε-
ρώματα της Συνόδου Κορυφής της 13
Ιουλίου φοβήθηκε ότι το Grexit μπο-
ρεί να γίνει πραγματικότητα. Σελ. 19

Εξετάζει όλα τα σενάρια η Αθήνα
Η Τουρκία επιχειρεί, άγαρμπα μεν, να προβάλλει διεκδικήσεις 

Αύξησησημειώνει ο αριθμός των δημοσίων
υπαλλήλων, φθάνοντας σήμερα στα επί-
πεδα του 2009. Μάλιστα για πρώτη φορά
τον Οκτώβριο του 2019 ξεπέρασε τον αν-
τίστοιχο Οκτώβριο του 2009. Συγκεκριμένα,
το σύνολο των απασχολούμενων στην Κυ-
βέρνηση, τον Οκτώβριο του 2019 ανήλθε
στους 52.476, έναντι 52.424 που ήταν τον

αντίστοιχο μήνα του 2009. Οι αποπαγο-
ποιήσεις θέσεων έχουν ως αποτέλεσμα
να φουσκώνουν τον δημόσιο τομέα και
να φορτώνουν ξανά το δημόσιο μισθολόγιο.
Από το 2016 και μέχρι το 2018 η αύξηση
του αριθμού των εργαζομένων στο δημόσιο
τομέα οφείλεται κυρίως στις προσλήψεις
έκτακτων. Οικονομική σελ. 4

Φουσκώνουν τον δημόσιο τομέα
Στα επίπεδα του 2009 ανήλθε ο αριθμός των υπαλλήλων

ΟΓΟΥΖΧΑΝ ΧΑΣΙΠΟΓΛΟΥ

Να αναζητηθούν
νέες φόρμουλες
Ο Ογουζχάν Χασίπογλου, υπεύθυνος
για τις εξωτερικές σχέσεις του Κόμ-
ματος Εθνικής Ενότητας και πρώην
στέλεχος της τ/κ διαπραγματευτικής
ομάδας, στη συνέντευξή του στην
«Κ» λέει ότι ο ΟΗΕ είναι καλύτερα να
ανακοινώσει μια ώρα αρχύτερα το τέ-
λος των συνομιλιών για την ομοσπον-
δία και την έναρξη αναζήτησης εναλ-
λακτικής φόρμουλας λύσης. Σελ. 10

Μπορεί ο ανασχηματισμός της κυβέρνησης
να πέρασε κάτω από τον πήχη των προσ-
δοκιών που ο ίδιος ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας προκάλεσε, καθώς λίγα είναι τα ονό-
ματα που άλλαξαν. Το ίδιο, όμως, δεν συμ-
βαίνει στον ΔΗΣΥ. Ήδη το κυβερνών κόμμα

μπαίνει σε μια διαδικασία πρόωρου προ-
εκλογικού, καθώς πολλοί είναι εκείνοι που
είδαν με ανησυχία και στην Πινδάρου και
στην κυβέρνηση την επιστροφή του Χάρη
Γεωργιάδη στο παιχνίδι και ιδιαίτερα με τη
διεκδίκηση θέσης στην ηγεσία του κόμματος,

υπό τις ευλογίες του προέδρου. Ο Λευτέρης
Χριστοφόρου εκτός απροόπτου θα υποβάλει
την παραίτησή του από τη θέση του ανα-
πληρωτή, ενώ στελέχη του κόμματος βλέπουν
θετικά και διεκδικούν μία από τις δύο θέσεις
των αντιπροέδρων. Σελ. 4

Δακτυλίδι στον Χάρη 
από τον Αναστασιάδη 
Η επιστροφή του κ. Γεωργιάδη στην Πινδάρου σηματοδοτεί ανακατατάξεις στον ΔΗΣΥ 

Η «Ακαδημία Αντετο-
κούνμπο» αγκαλιάζει παι-
διά από ευπαθείς ομάδες
και δομές μεταναστών και
προσφύγων. Η «Ακαδημία
Αντετοκούνμπο», που ιδρύ-
θηκε φέτος και μετρά ήδη
μερικές εβδομάδες λει-
τουργίας, αποτελεί μια πιο
μόνιμη προέκταση των κα-
λοκαιρινών μπασκετικών
γιορτών που διοργανώνει
τα τελευταία χρόνια ο Γιάν-
νης και τα αδέλφια του σε
διάφορα μέρη της Ελλά-
δας, με τη συνεργασία του
Eurohoops. Τα 100 παιδιά
της Ακαδημίας, που θα προ-
πονούνται μέχρι το καλο-
καίρι στα γήπεδα της Λαμ-
πρινής και των Αμπελοκή-
πων (το πρόγραμμα είναι
διετές), επιλέχθηκαν με
κοινωνικά κριτήρια και προ-
έρχονται κατά κανόνα από
ευπαθείς ομάδες. Σελ. 22

Μια ανοικτή μπασκετική αγκαλιά για όλα τα παιδιά

ΣΥΝΕΝΩΣΕΙΣ ΔΗΜΩΝ 

Η κομματική χάρτα
της νέα τοπικής
αυτοδιοίκησης
Οι προτεινόμενες συνενώσεις δήμων και
κοινοτήτων εκτός από τις αλλαγές που θα
επιφέρουν στην καθημερινότητα των το-
πικών κοινωνιών, θα δημιουργήσουν νέα
δεδομένα και στους κομματικούς συσχετι-
σμούς που έχουν διαμορφωθεί. Με βάση τα
αποτελέσματα των δημοτικών και κοινοτικών
εκλογών του 2016, η «Κ» σκιαγραφεί τον
νέο χάρτη των κομμάτων σε δεκατέσσερις
μεγάλους νέους Δήμους, έτσι όπως αυτός
διαμορφώνεται με τη μεταρρύθμιση. Σελ. 7

ΑΚΕΛ

Παίρνει παράταση
το ζήτημα ανανέωση
Παράταση τουλάχιστον μέχρι και το 2021
παίρνει το κεφάλαιο ανανέωση στο ΑΚΕΛ.
Ο Άντρος Κυπριανού αποφάσισε να παρα-
μείνει στη θέση του γ.γ. του κόμματος λόγω
των εξελίξεων στο Κυπριακό, κάνοντας
σχεδιασμό για τις βουλευτικές.Σελ. 5

ΚΩΣΤΗΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ

Η Κύπρος δεν είναι
ενεργειακά μόνη
Το ξεκάθαρο μήνυμα πως η Κύπρος
δεν θα παραμείνει σε ενεργειακή
απομόνωση, στέλνει ο υπουργός
Ενέργειας της Ελλάδας. Σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο Κωστής Χατζη-
δάκης απορρίπτει τις επικρίσεις που
διατυπώνονται για επιπτώσεις στην
Κύπρο ένεκα της απόφασης η ηλε-
κτρική διασύνδεση Κρήτης – Αττικής
να εκτελεστεί ως εθνικό έργο. Σελ. 6

EP
A

ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ

Νομικά λειτουργεί 
περίεργα το κράτος
Σε νομικό επίπεδο, ο τρόπος που λειτουργεί
το κράτος είναι περίεργος. Από τη μία δεν
υποστηρίζει αιτητές στο Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο, όπου οι πιθανότητες επιτυχίας είναι
μεγάλες και από την άλλη ανοίγει μέτωπο
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, λέει
στην «Κ» ο Αχιλλέας Δημητριάδης. Σελ. 8

ΠΑΙΔΕΙΑ

Άγχος και αγωνία
λόγω τετραμήνων
Με επιφύλαξη αντιμετωπίζουν τα
εμπλεκόμενα μέρη τις εξετάσεις τε-
τραμήνων, που αρχίζουν αύριο με το
μάθημα των Νέων Ελληνικών. Μαθη-
τές, εκπαιδευτικοί, γονείς και Υπουρ-
γείο Παιδείας, αναμένουν την εφαρ-
μογή του νέου συστήματος, για να
διαπιστώσουν τυχόν προβλήματα, με
τους μαθητές να επιμένουν στην κα-
τάργησή τους. Σελ. 7

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
2002 αγιάτρευτες ιστορίες 

ΠΑΝΟΣ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑΣ Σελ. 14
Πόσα πάει άραγε το διαβατήριο;
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΓΡΑΜΜΗ ΜΑΝΝΕΡΧΑΪΜ: Η ανακοίνωσις του φιν-
λανδικού πρακτορείου καθ’ ην οι Ρώσσοι εχρησιμο-
ποίησαν εις τον Ισθμόν της Καρελίας ασφυξιογόνα
αέρια ερμηνεύεται υπό των αγγλικών κύκλων ως εν-
δεικτική της δυσφορίας των σοβιετικών ηγετών διότι
απέτυχεν ο κεραυνοβόλος πόλεμος τον οποίον ανέλαβον

εν Φινλανδία. Οι
καλώς πληροφο-
ρημένοι κύκλοι,
απαντώντες εις
τον ρωσσικόν
ισχυρισμόν ότι
διέσπασαν την
γραμμήν Μάννερ-

χαϊμ, τονίζουν ότι [είναι] δυνατόν τα σοβιετικά στρα-
τεύματα να εσημείωσαν σειράν τοπικών επιτυχιών αλλ’
ότι η γραμμή Μάννερχαϊμ δεν είναι αδιαλείπτως πε-
ριχαρακωμένη γραμμή ήτις θα έχανε πάσαν στρατηγικήν
αξίαν αν ο εχθρός διήρχετο εξ ενός σημείου αυτής. Εις
την πραγματικότητα πρόκειται περί αμυντικού συστή-
ματος πλάτους 30-35 χιλιομέτρων το οποίον χρησιμοποιεί
τα φυσικά οχυρά σημεία ως είναι τα δάση, αι λίμναι
και οι ποταμοί οι διαρρέοντες τον Ισθμόν της Καρελίας.
[...] 30.000 στρατιωτών χρησιμοποιούνται ήδη διά την
άμυναν της Φινλανδίας εξ ων αι 100.000 έχουν απο-
κλειστικώς διατεθή διά την γραμμήν αυτήν.
ΤΕΛΜΑΝ: Ο «Ημερήσιος Κήρυξ» δημοσιεύει ότι αι
εθνικοσοσιαλιστικαί αρχαί εφόνευσαν τον αρχηγόν του
γερμανικού κομμουνιστικού κόμματος Ερνστ Τέλμαν,
ολίγας ημέρας προ της υπογραφής του γερμανοσοβιετικού
συμφώνου. Η πληροφορία αύτη μετεδόθη εις επισήμους
κύκλους ουδετέρας χώρας [Φ.: Ο Τέλμαν εκτελέστηκε
το 1944].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
8.XII.1939

Αγνοούμενοι: Μία άλλη
τραγωδία μέσα στην τρα-
γωδία των πολεμικών
αναμετρήσεων και των
εγκλημάτων μισαλλοδο-
ξίας στην Κύπρο του δεύ-

τερου μισού του 20ού αιώνα. Η τραγωδία
καθαυτή είναι η απώλεια ζωών το 1963-
67 και το 1974, ενώ η τραγωδία εντός
της τραγωδίας είναι τα 55 χρόνια αγωνίας
θανάτου για όσους περιμένουν τους
αγνοούμενούς τους. Σε αυτήν υπάρχουν
δύο πλευρές: οι θύτες και τα θύματα. Οι
θύτες είναι γνωστοί: Η Τουρκία, Τ/κ πα-
ραστρατιωτικοί (ΤΜΤ), η ελληνική Χούντα
που έκανε το πραξικόπημα, Ε/κ παρα-
στρατιωτικοί (ΕΟΚΑ Β )́. Τα θύματα όμως
είναι πολλαπλάσια των 1510 Ε/κ και 492
Τ/κ αγνοουμένων. Κάθε αγνοούμενος
έχει πίσω του μία οικογένεια και μια
ιστορία τραγική. Οι 2002 αγνοούμενοι
–σκεφτείτε– ακολουθούνται από πατε-
ράδες, μανάδες, αδέλφια αλλά και συ-
ζύγους και παιδιά. Σέρνουν πίσω από
τα σεπτά λείψανά τους ιστορίες μαχών,
εγκλημάτων και ορφάνιας. Κυρίως, όμως,
κουβαλάνε τις μόνιμα τραυματισμένες
ζωές των παιδιών, συζύγων και μανάδων
τους. Πίσω από τις 2002 μαυρόασπρες
φωτογραφίες υπάρχουν ισάριθμες αγιά-
τρευτες ιστορίες. Κάποιες κατέγραψα
στα 25 χρόνια που άρχισα να ασχολούμαι
με το ζήτημα και πολύ περισσότερες η
Τ/κ συνάδελφος Σεβγκιούλ Ουλουντάγ,
η οποία γράφει καθημερινώς μια ολό-
κληρη σελίδα στη Γενί Ντουζέν. Για τη
δουλειά μας αυτή –κι ευχαριστούμε τα-
πεινά– θα μας τιμήσει αύριο ο ΟΠΕΚ με
το βραβείο «Γιάννος Κρανιδιώτης». Όταν
άνοιξα τη βαριά πύλη του κεφαλαίου
αγνοούμενοι, ένιωσα αρχικά δέος, μετά
αγανάκτηση και τέλος απέχθεια. Δέος
έναντι εκείνου του «αγιοποιηθέντος»
αριθμού των 1619 –που τελικά δεν ήταν
τόσοι– τον οποίο η πολιτική ηγεσία με-
τέτρεψε σε επικοινωνιακό εργαλείο που
χρησιμοποιούσε σε διεθνή βήματα, με
έμφαση στους αδήλωτους αιχμαλώτους,
κάτι που καλλιεργούσε παράλληλα, φρού-
δες ελπίδες στους συγγενείς. Αγανάκτη-
ση, γιατί η αυτουργός Τουρκία κατόρθωσε
τελικά να αποστασιοποιηθεί σε τέτοιο
βαθμό, που στην έκθεση του γ.γ. του
ΟΗΕ για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ (30/01/2019),
το μόνο ψήγμα ευθύνης επιμερίζεται ως
εξής: «Ελάχιστες αρχειακές πληροφορίες
σχετικά με τέτοιες τοποθεσίες –πιθανών
χώρων ταφής– έχουν μέχρι στιγμής, τα

άμεσα εμπλεκόμενα μέρη, μοιραστεί με
την Επιτροπή (ΔΕΑ)». Τα άμεσα εμπλε-
κόμενα μέρη νοείται ότι είναι οι δύο
πλευρές στην Κύπρο, Τουρκία και Ελλάδα.
Κι όμως δεν ακούστηκε η ελάχιστη φωνή
διαμαρτυρίας από τη Λευκωσία ή τα
κόμματα. Σήμερα στην ιστοσελίδα της
ΔΕΑ σημειώνεται: Άτομα που ταυτοποι-
ήθηκαν και παραδόθηκαν στις οικογέ-
νειές τους: Ελληνοκύπριοι: 696. Τουρ-
κοκύπριοι: 269. Σύνολο 965. Συνεπώς
1037 οικογένειες βρίσκονται ακόμα σε
αγωνιώδη αναμονή. Νιώθω τέλος απέχ-
θεια γιατί οι πολιτικοί, συμπλέοντες με
εκείνους που έκτισαν καριέρες επί των
αγνοουμένων, αντί να οδηγήσουν τους
υπεύθυνους στο εδώλιο συμπράττουν
μαζί τους παρά τα όσα έχουμε αποκα-
λύψει για τα έργα και τις ημέρες τους,
που είχαν σαν αποτέλεσμα να κατα-
στραφούν ή και να μη συγκεντρωθούν
μαρτυρίες που θα ήταν πολύτιμες σήμερα.
Το πλέον αδιανόητο και αισχρό ήταν
που κρατήθηκε άκρως απόρρητος, μέχρι
τον Δεκέμβριο του 2000, ο κατάλογος
των αγνοουμένων. Ποιος θα έδινε πλη-
ροφορίες για κάποιον που σκοτώθηκε,
αν δεν ήξερε ότι επισήμως θεωρείτο
αγνοούμενος; Τώρα κάνουν δραματικές
εκκλήσεις προς όσους έχουν πληροφο-
ρίες, να τις καταθέσουν. Μα αυτοί πέ-
θαναν. Όταν έπρεπε, αντί να τους προ-
σεγγίσουν επιδίδονταν σε προπαγαν-
διστικές εκστρατείες, για να μας επι-
στρέψει τάχα η Τουρκία τους αιχμαλώ-
τους μας. Η ΔΕΑ, από την άλλη, τα τε-
λευταία χρόνια, έκανε εκδρομές σε ΗΠΑ,
Βρετανία, Σκανδιναβία, ψάχνοντας πλη-
ροφορίες. Μάλιστα, τον Μάρτη, στη
Βρετανία έψαχναν στο Πανεπιστήμιο
της Οξφόρδης (!), στο Εθνικό Αρχείο (!)
και στο Πολεμικό Μουσείο (!) αναζη-
τώντας αρχεία με στοιχεία, ενώ κρατού-
σαν κλειδωμένα στα γραφεία της ΔΕΑ
στο Λήδρα Πάλας, από το 2003 αρχεία
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, με στοιχεία για χώρους
ταφής! Είναι και το τεράστιο κεφάλαιο
της εγκληματικής μετακίνησης τάφων
από τον τουρκικό στρατό. Τα αποκαλύ-
ψαμε, τα ξαναγράψαμε, απευθυνθήκαμε
μέχρι τον γ.γ. του ΟΗΕ. Φωνή βοώντος
εν τη ερήμω. Εμείς, όμως, αιωνίως ρο-
μαντικοί και ξεροκέφαλοι, θα συνεχί-
σουμε να ψάχνουμε τις αλήθειες πίσω
από τις 2002 αγιάτρευτες ιστορίες. Άχρι
θανάτου. 

2002 αγιάτρευτες ιστορίες

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην προσμονή. Τα κορίτσια είναι χα-
ρούμενα και δεν θέλουν να το κρύ-

ψουν. Γιατί άλλωστε να το κρύψουν; Για
να γίνουν βουλευτίνες πλακώθηκαν με
τον Αβέρωφ, και υπέμεναν καρτερικά
για έναν χρόνο το καψόνι του προέδρου.
Το καψόνι της «Μούττης του Κόρακα»,
όπως τον ονομάζουν και στην όμορφη
Αργάκα. 

2 Στην ταυτότητα. Η ανακοίνωση της
Ομόνοιας που καταδικάζει τις συλλή-

ψεις αυτών που έριξαν αντικείμενα μου
θυμίζει την ανακοίνωση του ΑΚΕΛ μετά
την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αναγκαίο κακό. 

3 Στους νέους. Μια φιλική συμβουλή,
όταν σας λένε οι υπηρεσιακοί σας

«δεν γίνεται» μην το μεταφέρετε στο
Υπουργικό. Είναι οι φορολογούμενοι
που πληρώνουν τα σπασμένα τζάμια. 

4 Στη σούπερ γούμαν. Εντάξει, το Ζε-
τάκι είναι σούπερ επειδή κρατά με

μαγικά κόλπα τα σουπερμάρκετ ανοικτά
τις Κυριακές. Μην τρελαίνεσαι όμως
αγαπητέ Κούσιο, γιατί πολύ εύκολα μπο-
ρείτε να γίνεται από Υπουργικό σε Ρουκ
- Ζουκ της άλλης Ζέτας.

5 Στο απολωλός. Η Κλέλια (who;) έγι-
νε Επίτροπος Περιβάλλοντος, γιατί

έτσι κι αλλιώς στη θητεία της στο Προ-
εδρικό ήταν το λουλούδι (φκιόρο) της
ομάδας. Ο Χαμπιαούρης έγινε επίτρο-
πος Ορεινών Περιοχών, γιατί του λέγαμε
να φύγει από το Υπουργείο και να πιάσει
τα όρη. Η Βασιλική; Η τοσοδούλα; Μα
ούτε μια θεσούλα;

6 Στο ρεκόρ. Η Βασιλική πάντως κα-
τέχει πλέον το ρεκόρ της κυβέρνη-

σης Αναστασιάδη: Είναι η μοναδική
υπουργός που την άλλαξε στη μέση
θητείας, χωρίς να τη βολέψει. Μάλλον
είναι η μοναδική που την άλλαξε και
είχε αυτή την αξιοπρέπεια να μη ζητή-
σει βόλεμα. 

7 Στον φόβο. Αυτό με τις δύο θητείες
ως όριο για εκλογή Προέδρου της

Δημοκρατίας μπορεί άνετα να εκληφθεί
ως επιθετική κίνηση, κ. πρόεδρε. Τόσο
πολύ φοβούνται μην κατεβείτε ξανά και
τους πάρετε τα σώβρακα για τρίτη φορά;
Ο φόβος φέρνει κόλαση και ομοψυχία. 

8 Στο παιχνίδι. Σου λέει ο Αντροκ, αν
κατέβει ξανά και είναι Healthy άσε

να ξεμπερδέψουμε απ’ αυτόν. Ο Νικό-
λας ένιωσε πως μπορεί να περιμένει
μέχρι τα 60 του για να έρθει η σειρά
του. Ο δε Φούλης με την ψήφιση της
αλλαγής του Συντάγματος από πρό-
εδρο της Δημοκρατίας τον μετέτρεψε

σε μέλλοντα συνταξιούχο.

9 Στη δουλειά. « Έχουμε προβλήματα
στα νοσηλευτήρια, αλλά δουλεύου-

με για να τα λύσουμε» είπε ο ψηλός.
Με ένα δισ. επιπλέον που μας στοιχίζει
ήδη το ΓεΣΥ, το καλό που σας θέλω εί-
ναι να τα λύσετε.

10 Στην Πάχνη. Ο Healthy αποφάσι-
σε και έκανε Υπουργικό χωρίς να

είναι Χριστοδουλίδης, Αβέρωφ, Χατζη-
κυριάκος, στο γραφείο του. Ο Φούλης
παίρνει τα leftovers και κάνει νέα ομάδα
στον ΔΗΣΥ. Όλοι για όλους και ο καθέ-
νας μόνος του. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10
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Σε στιγμές χαράς, όλοι μας ευχηθήκαμε να είχαμε μια ουρά για να κουνήσουμε. W.H. Auden, 1907-1973, Βρετανός ποιητής

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Την περασμένη Τετάρτη ο Νίκαρος συνεδρία-
σε για πρώτη φορά με το νέο του Υπουργικό
Συμβούλιο και την Παρασκευή αποχαιρέτησε
για πάντα την πιθανότητα να διεκδικήσει μια
τρίτη θητεία. Η Βουλή ψήφισε το νομοσχέδιο
για τον περιορισμό της προεδρικής θητείας για
μόνο δύο συνεχόμενες πενταετίες και σφρά-
γισε την προεκλογική υπόσχεση του Νίκαρου.
Όχι ότι ο ίδιος φάνηκε να ετοιμάζεται για τρίτη
θητεία αλλά ψίθυροι ότι «εάν δικαιούται δεν
αποκλείεται να το σκεφτεί», ακούγονταν...

Υπάρχει και το πρόσφατο προηγούμενο με τον
Άντρο, που ενώ δήλωσε πως θα αποχωρούσε
από την ηγεσία του ΑΚΕΛ, τώρα θέτει ξανά τον
εαυτό του στη διάθεση του κόμματος. «Το Συ-
νέδριο θα αποφασίσει, δεν θα αποφασίσω
εγώ» είπε για να δικαιολογήσει τη στροφή
του. Η κυρία Γιαννούλα, η οποία ως γνωστόν
ακούει όλα όσα ψιθυρίζονται στους διαδρό-
μους του ΑΚΕΛ και ακόμη περισσότερα, μου
έλεγε πως «σίγουρα κάποιοι απογοητεύτηκαν
γιατί τους έκοψε τη φόρα...» και πρόσθεσε:
«Αν και κάποιοι θεωρούν απίθανο να υπάρχει
ανθυποψήφιος του κυρίου Άντρου δεν είναι
κάτι που μπορεί από τώρα να αποκλειστεί. 

Πάντως, ακόμα και η ύπαρξη ανθυποψηφίου
θα θεωρηθεί ήττα για τον κύριο Άντρο»...
Ωστόσο, εντός του ΑΚΕΛ βρίσκεται σε εξέλιξη
εδώ και καιρό η συζήτηση για τις επόμενες
βουλευτικές εκλογές και τα σενάρια που μπο-
ρούν να δώσουν την πρωτιά στο κόμμα. Κάποι-
οι το πάνε και πάρα πέρα, μέχρι τις προεδρι-
κές, ώστε το ΑΚΕΛ να γίνει και πάλι κόμμα
εξουσίας. 

Το ερώτημα που τίθεται από κάποιους είναι
κατά πόσον μπορεί το ΑΚΕΛ να πετύχει πρω-
τιές χωρίς να προηγηθεί ανανέωση προσώπων
και πολιτικών, κάτι που μόνο με το εκλογικό
συνέδριο θα μπορούσε να επιτευχθεί. Ενώ
υπάρχει και μία τάση που θα ήθελε συνεργα-
σία με το ΔΗΚΟ αλλά αναγνωρίζει πως «με τον
Άντρο και τον Νικόλα στην ηγεσία δεν μπορεί
να γίνει σίγουρη δουλειά».

Ανάλογα διλήμματα, όχι σε επίπεδο ηγεσίας,
υπάρχουν και στον Δημοκρατικό Συναγερμό
όπου ήρθαν... τα πάνω κάτω. Το τρελό ανακά-
τεμα της τράπουλας από τον Νίκαρο και τον
Φούλη είχε ως αποτέλεσμα την υπουργοποί-
ηση συναγερμικών στελεχών που οδήγησε σε
ανανέωση της κοινοβουλευτικής ομάδας, ενώ
η επιστροφή του Χάρη «φέρνει και διλήμματα

και προκλήσεις», όπως έλεγε πρόσφατα συνα-
γερμικός βουλευτής.

Τα πράγματα φαίνεται να γίνονται πιο σοβαρά
στον ΔΗΣΥ μετά τη δήλωση του Χάρη στο ΡΙΚ
πως θα αναμένει «τις κομματικές ευκαιρίες»
και πως δεν αποκλείει υποψηφιότητα για τις
βουλευτικές εκλογές και για μία από τις ηγετι-
κές θέσεις στον ΔΗΣΥ. Η συνέχεια θα έχει σί-
γουρα ενδιαφέρον.

Πάντως ο Φούλης φαίνεται να τα πήρε στο
κρανίο με το κρυφό ειδύλλιο μεταξύ ΑΚΕΛ και
ΔΗΚΟ και ιδιαίτερα με τις επικρίσεις αξιωμα-
τούχων του ΔΗΚΟ προς το πρόσωπό του. Γι’
αυτό και η έντονη ανακοίνωση κατά του ΔΗΚΟ,
ύστερα από πολύ καιρό, με αφορμή τα σχόλια
για τη δήλωσή του για τον αγωγό προς Τουρ-
κία. Φαίνεται πως ο πάγος μεταξύ Νικόλα και
Φούλη είναι πιο δύσκολο να σπάσει, απ’ όσο
θεωρούσαν κάποιοι. Και όσο περνάει ο καιρός
παγώνει περισσότερο. 

Ένα τεστ ντράιβ του Υπουργικού Συμβουλίου
έγινε την περασμένη Τετάρτη στην παρθενική
συνεδρία του στο Προεδρικό. Απ’ όσα μαθαί-

νω ο Νίκαρος επέμεινε ξανά οι υπουργοί να
βγαίνουν από τα γραφεία τους και να παίρνουν
«τον παλμό του κόσμου». Επιπλέον σε κάποι-
ους από αυτούς έβαλε και... homework που
κάποιος παρομοίασε με τις προεισαγωγικές. 

Ελπίδες για δήλωση από το Συμβούλιο Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων της Ε.Ε. έχει η Ελλάδα για
το θέμα της ΑΟΖ μεταξύ Τουρκίας και Λιβύης.
Το Συμβούλιο συνέρχεται τη Δευτέρα και ο
Δένδιας θα θέσει το θέμα στοχεύοντας σε κα-
ταδικαστική δήλωση. 

ΚΟΥΙΖ: Ο Άντρος Κυπριανού μιλώντας για την
προσφυγή στη Χάγη ανέφερε ότι δεν μπορεί
να γίνει μονομερής προσφυγή. Επεσήμανε
μάλιστα ότι το ΑΚΕΛ κατέθεσε γραπτώς πρότα-
ση στο Εθνικό Συμβούλιο από το 1991 για να
ζητήσουμε γνωμοδότηση από το Διεθνές Δι-
καστήριο, αφού βεβαίως τεθεί αίτημα από την
κυβέρνηση και εγκριθεί από τη Γενική Συνέ-
λευση ή το Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ. Το
ερώτημα που έθεσε γνωστός πολιτικός μετά
τη δήλωση του Άντρου ήταν: Γιατί το ΑΚΕΛ
πέντε χρόνια στην κυβέρνηση δεν προώθησε
το δικό του αίτημα; 

Η θητεία του Άντρου, του Νίκαρου
και η επιστροφή του Χάρη

«Τι εννοείς όταν λες κομματικές ευκαιρίες;» 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Oταν τον ανακοινώσω θα δείτε και
την έκταση και το βάθος και τη σκο-
πιμότητα», έλεγε αποφασιστικά λίγο
πριν από την ανακοίνωση του ανα-
σχηματισμού ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης.
Χρειάστηκε να ανακοινωθεί λίγες
μέρες αργότερα για να αρχίσουν οι
ψίθυροι τόσο στην Πινδάρου όσο
και στα πηγαδάκια του Προεδρικού
ότι κάθε άλλο παρά έκταση και βάθος
είχε. Ώδινεν όρος και έτεκεν μυν,
είπαν, καθώς όπως υποστήριζαν
υπήρξε βόλεμα κάποιων, απουσία
ηχηρών ονομάτων, αλλά και εμφανής
απουσία γυναικών σε μία θητεία
που κατά τα άλλα υποσχόταν την
ενίσχυση των γυναικών στα κέντρα
λήψης αποφάσεων. Μόλις, όμως,
άρχισαν οι αναρτήσεις του προέδρου
στα κοινωνικά μέσα δικτύωσης, πολ-
λοί ήταν εκείνοι που αναδιπλώθηκαν
και διάβασαν τη σκοπιμότητα στην
οποία αναφερόταν πίσω από τις
γραμμές. Αναρτώντας φωτογραφία
του με τον απερχόμενο υπουργό Οι-
κονομικών Χάρη Γεωργιάδη στο
Προεδρικό εξέφρασε τις ευχαριστίες
του για τον ρόλο του στο υπουργικό
σχήμα και τον πίστωσε για τη διά-
σωση της κυπριακής οικονομίας.
Μήνυμα αρκετό για να διαφανεί
πως ο κ. Γεωργιάδης πήρε το δα-
κτυλίδι από τον πρόεδρο για τις ευ-
γενείς φιλοδοξίες του στην ανώτατη
πυραμίδα της Πινδάρου και σημα-
τοδοτούσε την απαρχή αλλαγών
στον Συναγερμό.

«Ήταν αναμενόμενο και το ελά-
χιστο που θα μπορούσε να κάνει ο
πρόεδρος για τον Χάρη», ανέφεραν
κομματικά στελέχη που το είδαν ως
πράσινο φως του Αναστασιάδη στον

απερχόμενο υπουργό Οικονομικών
κυρίως για τις βουλευτικές εκλογές
και όχι για τη θέση του αναπληρωτή
προέδρου. Και αυτό καθόλου τυχαία,
όπως λένε, δεδομένου ότι ο Χάρης
Γεωργιάδης ανέλαβε το χαρτοφυ-
λάκιο του Υπουργείου Οικονομικών
μεσούσης της κρίσης τη στιγμή που
όλοι αρνούνταν να βραχούν, αλλά
και για το ότι ο ίδιος πήρε όλο το
βάρος της ευθύνης για την κατάληξη
του Συνεργατισμού. 

Αυτή ακριβώς η κίνηση του προ-
έδρου δεν πέρασε απαρατήρητη τό-
σο στην Πινδάρου όσο και στις Βρυ-

ξέλλες. Στους διαδρόμους της Πιν-
δάρου κάποιοι θυμήθηκαν πως ο
Χάρης Γεωργιάδης έβλεπε μέχρι και
τις προεδρικές εκλογές του 2018
την προεδρία και αυτό θα έπρεπε
να κτυπήσει κόκκινο καμπανάκι
στον πρόεδρο του ΔΗΣΥ. Κόκκινο
καμπανάκι μπορεί να μην κτύπησε
για τον Αβέρωφ Νεοφύτου, όπως
για αρκετά στελέχη, που βλέπουν
συνωστισμό στις επικείμενες εκλο-
γές. Στις Βρυξέλλες πήγε βεβαίως
το μήνυμα για το τι επιθυμεί ο πρό-
εδρος και δρομολογούνται αλλαγές.
Όπως λέει στο στενό περιβάλλον
του ο Λευτέρης Χριστοφόρου, μπορεί

να υπηρετήσει το κόμμα και από τη
θέση του απλού μέλους. Είναι γνω-
στός άλλωστε για τον κομματικό
του πατριωτισμό και θεωρείται βέ-
βαιο πως θα διευκολύνει καταστάσεις
ασχέτως αν δεν συμφωνεί με το πα-

ρασκήνιο που εκτυλίσσεται τόσο
καιρό για τη θέση. Τη θέση του θα
διεκδικήσει εκτός απροόπτου ο Χά-
ρης Γεωργιάδης στο ανώτατο συ-
νέδριο που θα πραγματοποιηθεί.
Μαζί με τη θέση του αναπληρωτή
αναμένεται να πληρωθούν και οι
δύο κενές θέσεις των αντιπροέδρων
μετά και τις πρόσφατες παραιτήσεις
των Στέλλας Κυριακίδου και Νίκου
Νουρή. Για την αντιπροεδρία ακού-
γεται ήδη το όνομα της βουλευτίνας
Λάρνακας Αννίτας Δημητρίου, η
οποία θα διεκδικούσε και κατά την
περίοδο των εσωκομματικών εκλο-
γών αλλά έκανε πίσω την υστάτη.
Σχεδόν βέβαιη θεωρείται η διεκδί-
κηση από πλευράς του βουλευτή
Λεμεσού Ευθύμιου Δίπλαρου που
ήταν υποψήφιος το 2019, ενώ φέ-
ρεται να ενδιαφέρεται και ο βου-
λευτής Αμμοχώστου Ονούφριος
Κουλλά. Σκέψεις για την αντιπρο-
εδρία κάνει και ο εκπρόσωπος Τύπου
Δημήτρης Δημητρίου. Σε ένα τέτοιο
ενδεχόμενο βεβαίως αδειάζει η θέση
του εκπροσώπου Τύπου, για την
οποία κύριο λόγο έχει ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Ανασχημάτισε
τον ΔΗΣΥ 
ο πρόεδρος 
Οι αλλαγές κατώτερες των προσδοκιών, με 
μήνυμα ανανέωσης όμως στην Πινδάρου

�������

Ο Δημοκρατικός Συνα-
γερμός ανανεώνεται και
ξεκινά από νωρίς 
τον προεκλογικό, καθώς
υφιστάμενοι βουλευτές
και κομματικά στελέχη
δεν βλέπουν με απάθεια
τις ανακατατάξεις. 

Oσο όμως και αν στον ΔΗΣΥ άρχισε
από νωρίς ο προεκλογικός με τις
νέες ανακατατάξεις, αέρας ανανέ-
ωσης δεν έχει περάσει και στην
κυβέρνηση. Σε αντίθεση με τον
σχηματισμό της κυβέρνησης το
2018, όπου έντονη εμπλοκή είχαν
και στενοί συνεργάτες του προ-
έδρου, όπως οι Αβέρωφ Νεοφύτου,
Νίκος Χριστοδουλίδης και ο σύμ-
βουλος επικοινωνίας Αντρέας Χα-
τζήκυριακος, ο πρόεδρος ανέλαβε
αυτή τη φορά προσωπικά το θέμα
του ανασχηματισμού και κράτησε
κλειστά τα χαρτιά του για το ποιοι
υπολογιζόταν να υπουργοποιηθούν
και ποιοι να αποχωρήσουν. Ενδει-
κτικό ότι ο Αβέρωφ Νεοφύτου βρι-
σκόταν κατά την ανακοίνωση του
ανασχηματισμού στο εξωτερικό,
ενώ κανείς πλην του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη δεν γνώριζε τη μέρα
που θα ανακοινωνόταν ο ανασχη-
ματισμός. Επαφές σε κλειστό κύκλο
και με τάση μυστικοπάθειας ούτως
ώστε να αποφευχθεί το ενδεχόμενο
να καούν μέσω των δημοσιευμάτων
οι νέοι υπουργοί. 

Και λέμε να καούν οι νέοι, καθώς
μέρος του παλιού υπουργικού σχή-
ματος είχε καεί προ πολλού από
την παρατεταμένη φημολογία απο-

χώρησης. Ενδεικτική της κατάστα-
σης και η τοποθέτηση της μόνης
υπουργού που αποχώρησε τελικώς
Βασιλικής Αναστασιάδου, για το
πόσο ψυχοφθόρο είναι να επικρατεί
παρατεταμένα η φημολογία απο-
χώρησής της από το υπουργείο.
Φημολογία που εκτός από το ότι
αποδυνάμωσε πλήρως τους υπουρ-
γούς οδήγησε και σε βραχυκύκλωμα
των υπουργείων τους. Αυτό το είδαν
και οι στενοί συνεργάτες του προ-
έδρου, που προειδοποιούσαν για
άμεσες αλλαγές. Και για την εύ-
ρυθμη λειτουργία της κυβέρνησης
αλλά και για να αλλάξει η ατζέντα,
καθώς η κυβέρνηση από την κα-
τάρρευση του Συνεργατισμού και
εντεύθεν δεχόταν το ένα χαστούκι
μετά το άλλο. 

Eνας φίλος από τα παλιά
Τα χαστούκια αναγνώρισε και

ο απερχόμενος υπουργός Οικονο-
μικών Χάρης Γεωργιάδης σε συ-
νέντευξή του στον ALPHA παρα-
δεχόμενος πως η κυβέρνηση δεν
εκπέμπει και την καλύτερη εικόνα.
«Όταν η εικόνα σου όπως υποστη-
ρίζεις έχει πρόβλημα έχεις την ευ-
χέρεια να πάρεις ρίσκα;» διερω-
τούνται πολιτικοί κύκλοι. Το αν το

πρόβλημα είναι η εικόνα αλλά η
ουσία των πολιτικών θα απαντηθεί
μετά την περίοδο χάριτος. Εκεί θα
κριθεί η απόδοση της καινούργιας
επικοινωνιακής ομάδας που μετα-
κόμισε από την περασμένη Τρίτη
στο Προεδρικό αλλά και το «ρίσκο»
του προέδρου. Ο πρόεδρος απο-
φάσισε να αλλάξει τη συνταγή και
να βάλει δύο νέα πρόσωπα στην
πολιτική μετακινώντας τον πολύ-
πειρο στο πολιτικό παιχνίδι και
στην αντιπαράθεση Πρόδρομο
Προδρόμου στο Παιδείας. Οι λόγοι
ποικίλουν, με άλλους να διακρίνουν
εντάσεις στις σχέσεις των δύο και
άλλοι να εκτιμούν πως ο πρόεδρος
ήθελε να περάσει περισσότερη με-
τριοπάθεια. Μετριοπάθεια βεβαίως
σε μία περίοδο που έχει ενταθεί

κατά πολύ ο αντιπαραθετικός τόνος
ιδιαίτερα από πλευράς ΑΚΕΛ. Ο
Παναγιώτης Σεντώνας, μετά και
την παρουσία του στον προεκλο-
γικό των ευρωεκλογών και το έρει-
σμα που φέρεται να έχει στη νεο-
λαία, θεωρείται πως θα στείλει μή-
νυμα ανανέωσης, έστω κι αν αυτό
τον αφήνει εκτός των βουλευτικών
του 2021. Τα περισσότερα βλέμματα
βεβαίως στρέφονται στον νέο κυ-
βερνητικό εκπρόσωπο Κυριάκο
Κούσιο. Ο πρόεδρος κράτησε ως
επτασφράγιστο μυστικό τον διο-
ρισμό του, αναφέροντας στους στε-
νούς συνεργάτες του πως για τη
θέση προορίζεται ένας φίλος από
τα παλιά. Ο κ. Κούσιος είχε κλει-
δώσει για το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης μετά και την παραίτηση του
Ιωνά Νικολάου, μαθαίνοντας από
τα ΜΜΕ, ότι τελικά θα διοριστεί ο
Γιώργος Σαββίδης. Το όνομά του
είχε μάλιστα ακουστεί και για τη
δημαρχία Αμμοχώστου το καλο-
καίρι που πέρασε. Αν και νέος στο
πολιτικό παιχνίδι, θεωρείται στενός
φίλος του Νίκου Αναστασιάδη και
θα διαφανεί αν η καλή χημεία είναι
το απαραίτητο συστατικό για να
δουλέψει η ήδη τρωθείσα εικόνα
της κυβέρνησης. 

Σε αντίθεση με την έκπληξη που
προκάλεσε η επικοινωνιακή ομά-
δα, η μετακίνηση του Κωνσταν-
τίνου Πετρίδη στο Υπουργείο Οι-
κονομικών και ο διορισμός του
Νίκου Νουρή στο Υπουργείο Εσω-
τερικών θεωρούνταν αναμενό-
μενες. Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης
θεωρείται πως θα συνεχίσει στην
ίδια γραμμή και φιλοσοφία με τον
προκάτοχό του και στενό του
φίλο Χάρη Γεωργιάδη. Προτού
βεβαίως αποχωρήσει φρόντισε
να παρουσιάσει τους χάρτες από
την ενοποίηση των δήμων. Κί-
νηση που εκλήφθηκε ως η πολι-
τική του παρακαταθήκη στο θέμα
της μεταρρύθμισης και ως δια-
σφάλιση από πλευράς του πως η
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτο-
διοίκησης δεν θα εκτροχιαστεί
από τον σχεδιασμό που είχε θέσει
ο ίδιος όσο ήταν στο Εσωτερικών.
Το ερώτημα είναι κατά πόσο τον
σχεδιασμό Πετρίδη θα ακολου-
θήσει και ο Νίκος Νουρής ή αν
θα βάλει νερό στο κρασί του δε-
δομένων και των αντιδράσεων
που επικρατούν από συγκεκρι-
μένους δημάρχους και ιδιαίτερα
από τον χώρο της Δεξιάς. Ερώ-
τημα εγείρεται και ποια θα είναι
η στάση που θα τηρήσει ο κ. Νου-
ρής στο κεφάλαιο της Μετανά-
στευσης που τουλάχιστον επί θη-
τείας Πετρίδη έχει αναχθεί ως
μία από τις μεγαλύτερες προκλή-
σεις που έχει να αντιμετωπίσει
η Κυπριακή Δημοκρατία. 

Η μεταρρύθμιση της τοπικής
αυτοδιοίκησης διαδραμάτισε τον
δικό της ρόλο βεβαίως και στην
υπουργοποίηση του δημάρχου
Αγίας Νάπας Γιάννη Καρούσου,
καθώς ο ίδιος είχε αντιδράσει έν-
τονα στην ενοποίηση της Αγίας
Νάπας με το Παραλίμνι. Όπως
αναφέρουν κύκλοι του Προεδρι-
κού ο κ. Καρούσος είχε αυτοπρο-
ταθεί και για τη θέση του υφυ-
πουργού Τουρισμού, με τον πρό-
εδρο να επιλέγει την υστάτη για
την θέση τον Σάββα Περδίο. Με
την υπουργοποίησή του έκλεισε
συνεπώς δύο ανοικτά ζητήματα:
τα παράπονα μιας συναγερμικής
επαρχίας που πλέον φλερτάρει
με το ΕΛΑΜ, αλλά και τον θόρυβο
γύρω από τις συνενώσεις στην
εν λόγω επαρχία. Το πώς θα κι-
νηθεί ο κ. Καρούσος στο Συγκοι-
νωνιών θα διαφανεί το επόμενο

διάστημα. Υπάρχουν πολιτικοί
κύκλοι που θεωρούν πως ανήκει
στα πολιτικά πρόσωπα που υλο-
ποιούν. Υπάρχουν και εκείνοι που
βλέπουν από νωρίς μία υπερβολή,
με δεδομένη την «αιφνίδια» επί-
σκεψή του στα κυπριακά ταχυ-
δρομεία, αλλά και δυσφορία για
την αφοπλιστική ειλικρίνειά του
στα ΜΜΕ. Να αποκαλύψει δηλαδή
ότι ενημερώθηκε τηλεφωνικώς
από τον Πρόεδρο το πρωί της Κυ-
ριακής για την υπουργοποίησή
του. 

Η είδηση πάντως ότι ο Γιάννης
Καρούσος έμαθε λίγες ώρες πριν
από την ανακοίνωση του ανα-
σχηματισμού για την υπουργο-
ποίησή του έχει το δικό της εν-
διαφέρον. Και αυτό γιατί μέχρι
και το βράδυ του Σαββάτου κλει-
δωμένη για το Μεταφορών ήταν
η γνωστή δικηγόρος Έμιλυ Γιο-
λίτη. Η είδηση υπουργοποίησής
της είχε προκαλέσει συζητήσεις
εντός του Προεδρικού με συνερ-
γάτες του προέδρου να εκφράζουν
την άποψη πως κάτι τέτοιο θα
προκαλούσε αρνητικές αντιδρά-
σεις, δεδομένης και της στενής
σχέσης που διατηρεί με τον οι-
κογενειακό περίγυρο του Νίκου
Αναστασιάδη. Και αυτό δεδομέ-
νου του ότι οι θυγατέρες βρίσκον-
ται το τελευταίο διάστημα στο
στόχαστρο για την υπερπροβολή
τους στα κοινωνικά μέσα δικτύω-
σης. Ενδιαφέρον παρουσιάζει και
το πώς θα κινηθεί ο Πρόδρομος
Προδρόμου στο Υπουργείο Παι-
δείας. Ο ίδιος έχει την πείρα λόγω
και της Προεδρίας της Επιτροπής
Παιδείας, ωστόσο αναμένεται να
διαφανεί ποιος θα είναι ο σχεδια-
σμός του στη μεταρρύθμιση της
παιδείας, δεδομένου και του ότι
οι εκπαιδευτικές οργανώσεις τον
περιμένουν από το καλοκαίρι του
2018 στη γωνία. Αυτό που φαί-
νεται να προκάλεσε είναι οι διο-
ρισμοί στις επιτροπές που εκλή-
φθηκαν ως βολέματα από πλευράς
του προέδρου. Η Κλέλια Βασιλείου
αναλαμβάνει τη θέση Επιτρόπου
Περιβάλλοντος, ενώ ο Κώστας
Χαμπιαούρης μετακινείται στη
θέση του Επιτρόπου Ορεινών Κοι-
νοτήτων. Κίνηση που επιβεβαι-
ώνει τη δυσκολία του προέδρου
Αναστασιάδη και στο να στενο-
χωρεί πρώην συνεργάτες του και
να τους αποχωρίζεται. 

Με την ίδια συνταγή;

Προσωπική υπόθεση η επιλογή προσώπων

Πολύ κακό για το τίποτα ήταν η έκφραση που σιγοψιθύριζαν σε Πινδάρου και Προεδρικό μετά τις εξαγγελίες ονομάτων.

Ο Χάρης Γεωργιάδης πήρε το πράσι-
νο φως από τον πρόεδρο για τις φιλο-
δοξίες του και στην Πινδάρου και για
τις βουλευτικές εκλογές του 2021. 

ΚΥ
Π

Ε
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Επαφές σε κλειστό 
κύκλο και με τάση 
μυστικοπάθειας ούτως
ώστε να αποφευχθεί 
το ενδεχόμενο να καούν
μέσω των δημοσιευμά-
των οι νέοι υπουργοί. 
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Παίρνει παράταση η ανανέωση στο ΑΚΕΛ
Εντός κόμματος κυριαρχούν δύο τάσεις για την απόφαση παραμονής του Άντρου Κυπριανού στην ηγεσία της γενικής γραμματείας

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Θέλουν ανανέωση, θα γίνει ανα-
νέωση», έλεγε το 1985 ο Εζεκίας
Παπαϊωάννου όταν οι Δίγκλης,
Φάντης, Ζιαρτίδης, Παπαπέτρου
και άλλα πρωτοκλασάτα στελέχη
της λεγόμενης τότε φράξιας, τον
αμφισβητούσαν πλαγίως και ζη-
τούσαν ανανέωση στο ΑΚΕΛ μετά
και τη συντριπτική ήττα που βίωσε
το κόμμα στις βουλευτικές εκλογές.
Κάπως έτσι άνοιξε το κεφάλαιο της
ριζικής αλλαγής στο κόμμα, επι-
στρατεύοντας για τη διαδοχή τον
γ.γ. της ΕΔΟΝ Δημήτρη Χριστόφια

και παρακάμπτοντας άλλα στελέχη
που «προηγούνταν».

Τι σχέση όμως έχουν οι αναδια-
τάξεις του ’80 με το σήμερα; Σε
πρώτη ανάγνωση καμία, αν λάβει
κάποιος υπόψη ότι κανένα στέλεχος
δεν κάνει δημοσίως λόγο για ανα-
νέωση στο ΑΚΕΛ, ούτε αμφισβητεί
τον Άντρο Κυπριανού. Σε δεύτερο
επίπεδο, όμως, λέει πως η λέξη ανα-
νέωση φέρνει ένα άσχημο ντεζα-
βού, καθώς τα περί ανανέωσης
άνοιξαν τότε το κουτί της Πανδώ-
ρας. Φανέρωσε τις διαφορετικές
φιλοσοφίες που υπήρχαν εντός του
κόμματος και οδήγησε στη μεγάλη
διάσπαση. Οι τότε αναταράξεις
αποτελούν τη διαχρονική φοβία
των στελεχών της Αριστεράς, ότι

δηλαδή η όποια αναφορά σε ανα-
νέωση συνδέεται απαραιτήτως με
την εσωστρέφεια. Ο Άντρος Κυ-
πριανού παραμένει στο πηδάλιο
του κόμματος μέχρι τις βουλευτικές
εκλογές, μαζί με μία σειρά άλλων
στελεχών που πλαισιώνουν τη
Γραμματεία, αφήνοντας την καυτή
πατάτα των ριζικών αλλαγών, που
ενδεχομένως να προκαλέσει και
την εσωστρέφεια που τόσο πολύ
φοβούνται για το μέλλον.

Παραμένω γιατί… 
Την απόφαση παραμονής του

δημοσιοποίησε την περασμένη Τρί-
τη ο Άντρος Κυπριανού, κλείνοντας
έτσι και τα όποια σενάρια έδιναν
και έπαιρναν τον τελευταίο χρόνο
περί διαδοχής του. Τα σενάρια δια-
δοχής βεβαίως δεν ξεκίνησαν αδί-
κως, καθώς ο ίδιος με συνέντευξη
στην «Κ» λίγο μετά τις προεδρικές
εκλογές του 2018 ξεκαθάριζε ότι
δεν θα επαναδιεκδικήσει τη Γραμ-
ματεία του κόμματος, σεβόμενος
το καταστατικό του ΑΚΕΛ, το οποίο
προνοεί αποχώρηση των έμμισθων
στελεχών στα 65 τους χρόνια. Άνοιγε
με αυτό τον τρόπο παράλληλα τον
δρόμο εξόδου και για άλλα στελέχη
της γραμματείας. Τι μπορεί να άλ-
λαξε όμως από τον Φεβρουάριο
μέχρι και σήμερα που οδήγησε τον
Άντρο Κυπριανού στο να αναδι-
πλωθεί και τελικά να μείνει στην
ηγεσία του ΑΚΕΛ; Όπως ανέφερε,
οι εξελίξεις στο Κυπριακό θα συμ-
πέσουν με το εκλογικό συνέδριο,
ενώ σειρά φαινομένων διαφθοράς
και διαπλοκής από πλευράς της κυ-
βέρνησης οδήγησαν τον ίδιο και
τη Γραμματεία να κρίνουν σοφή
την παραμονή του. 

Θα μπορούσε, όμως, να αλλάξει
η στάση που τηρεί το κόμμα στο
Κυπριακό, αν ο Άντρος Κυπριανού

αποχωρούσε; Οι ίδιοι λένε, άλλωστε,
πως ο γενικός γραμματέας του κόμ-
ματος είναι ο πρώτος μεταξύ ίσων
και συνεπώς δεν καθορίζει την πο-
λιτική του κόμματος. Όμως και αν
έτσι αποδειχθεί πως την πολιτική
την καθορίζει ο γραμματέας, τα δύο
επικρατέστερα πρόσωπα τα οποία
θα διεκδικούσαν, όπως όλα έδειχναν,
τη Γραμματεία του κόμματος, ο Στέ-
φανος Στεφάνου και ο Γιώργος Λου-
καΐδης, ανήκουν ήδη σε αυτή, όπου
λαμβάνονται και οι πολιτικές του
κόμματος. Με την παραμονή του
κ. Κυπριανού διαφαίνεται πως λίγα
πράγματα αλλάζουν. Ο επικεφαλής
του Κυπριακού Τουμάζος Τσελεπής
παραμένει, καθώς σε αυτή την κρί-
σιμη για το Κυπριακό περίοδο έχει
κριθεί αναγκαία η παρέμβαση και

η συμβολή του. Και ο γ.γ. της ΠΕΟ
Πάμπης Κυρίτσης, ο οποίος στα πη-
γαδάκια έλεγε ότι θα αποχωρήσει,
θεωρείται πως θα παραμείνει στη
Γραμματεία της ΠΕΟ και στην Κεν-
τρική Γραμματεία του κόμματος. Ο
κ. Κυρίτσης ήταν μάλιστα ένθερμος
υποστηρικτής της παραμονής του
Άντρου Κυπριανού, ενώ υπενθυμί-
ζεται πως το όνομά του ακουγόταν
εντόνως ως διάδοχη κατάσταση
του Δημήτρη Χριστόφια το 2008.
Ο μόνος ο οποίος φαίνεται να απο-
χωρεί από τη Γραμματεία είναι ο
κεντρικός οργανωτικός Χρίστος
Αλέκου. Η μόνη αλλαγή προς το πα-
ρόν αφορά τη θέση του κεντρικού
οργανωτικού, θέση που κάποιοι
βλέπουν θετικά να αναλάβει ο Νε-
οκλής Συλικιώτης και άλλοι ο στενός

συνεργάτης του κ. Αλέκου Χάρης
Καράμανος. 

Με τα νέα δεδομένα άρχισαν
ήδη να διαγράφονται οι δύο σχολές
σκέψης στο κόμμα. Η επικρατούσα
τάση, λέει πως με την παραμονή
του Άντρου Κυπριανού διασφαλί-
ζεται η σταθερότητα στο κόμμα
στην πιο κρίσιμη καμπή του. Ο κ.
Κυπριανού θεωρείται το αντίπαλο
δέος του Νίκου Αναστασιάδη στο
Κυπριακό. Και πρόσωπο που νομι-
μοποιείται να τον επικρίνει δεδο-
μένου ότι στο παρελθόν πήρε τη
«γενναία» στάση «και με προσωπικό
πολιτικό κόστος» να στηρίξει τις
προσπάθειες που κατέβαλλε ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας για επίλυση
του Κυπριακού. Καθόλου τυχαίο το
γεγονός ότι πολιτικά πρόσωπα της

ευρύτερης Αριστεράς είχαν εκφρά-
σει από νωρίς στον κ. Κυπριανού
την εκτίμηση πως πρέπει να μείνει
στο πηδάλιο του κόμματος για τη
σωστή επίλυση του Κυπριακού.
Κομματικά στελέχη θεωρούν πως
η παραμονή του κ. Κυπριανού είναι
απαραίτητη δεδομένου του ότι σε
λιγότερο από έναν χρόνο θα πρέπει
να προετοιμαστεί το κόμμα για την
κρίσιμη μάχη των βουλευτικών. Η
συζήτηση για νέο γενικό γραμματέα
θα προκαλούσε αχρείαστη εσω-
στρέφεια σε μία περίοδο ιδιαίτερα
κρίσιμη για την ανάκαμψη του κόμ-
ματος. Σημειώνουν πως ο Άντρος
Κυπριανού, παρά τις δυσκολίες που
πέρασε, κατάφερε να βάλει το τρένο
που λέγεται ΑΚΕΛ πίσω στις ράγες
και δικαιούται να ολοκληρώσει την
προσπάθεια στις βουλευτικές εκλο-
γές και να πιστωθεί την ανάκαμψη.
Υπάρχει βεβαίως και η τάση που
θεωρεί πως με δεδομένο ότι η ση-
μερινή Γραμματεία κατέγραψε ήττα
σε δύο προεδρικές εκλογές και χα-
μηλά ποσοστά στις βουλευτικές
εκλογές του 2016, ίσως να ήταν
προτιμότερο οι κρίσιμες εκλογές
του 2021 να πραγματοποιηθούν με
άλλη συνταγή και συνεπώς με άλλα
πρόσωπα. «Η ανανέωση δεν σημαί-
νει απαραίτητα και εσωστρέφεια,
αλλά απαραίτητη κίνηση όταν η
ομάδα, δεν σημειώνει νίκες», λένε
οι ίδιοι κύκλοι. Το ποια τάση θα επι-
βεβαιωθεί, θα διαφανεί όταν ανοίξει
η κάλπη τον Μάιο του 2021. Το σί-
γουρο είναι πως ο Άντρος Κυπριανού
έχει ήδη ξεκινήσει σχεδιασμό για
την αναρρίχηση του ΑΚΕΛ στην
εξουσία, με συχνές επαφές με ηγέτες
του Κέντρου, καθώς όπως λέγεται
στην Εζεκία Παπαϊωάννου και ο τό-
πος και το ΑΚΕΛ δεν σηκώνουν τρί-
τη θητεία με τον Συναγερμό στην
εξουσία. 

Ο Άντρος Κυπριανού μένει στο κόμμα, ξεκινά σχεδιασμό και για τις βουλευτικές εκλογές αλλά και για το ’23, καθώς,
όπως λέγεται, και ο τόπος και το ΑΚΕΛ δεν σηκώνουν τρίτη πενταετία με τον Συναγερμό στην εξουσία.

������

Το Κυπριακό είναι
ένας από τους λόγους
που συνέβαλε στην
παραμονή του Άντρου
Κυπριανού, όμως, ρόλο
έπαιξε και το 2021.
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Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Απαντήσεις σε όσους υποστηρίζουν
πως η Ελλάδα με την πολιτική της
στο θέμα του ηλεκτρικού καλωδίου
διατηρεί σε ενεργειακή απομόνωση
την Κύπρο δίνει ο Κωστής Χατζη-
δάκης την «Κ». Ο υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας της Ελλάδας
αναφέρεται στις περιφερειακές συ-
νεργασίες ως ένα όπλο προάσπισης
της διεθνούς νομιμότητας, στην
πρόσφατη συμφωνία Τουρκίας – Λι-
βύης καθώς και στις προτεραιότητες
τις Ελλάδας στα ενεργειακά σε Κρήτη
και Ιόνιο. Για την Ελλάδα ο αγωγός
Φυσικού Αερίου χαρακτηρίζεται ως
έργο στρατηγικής σημασίας και βέλ-
τιστη επιλογή για Ισραήλ και ΗΠΑ.
Για τους  ενεργειακούς σχεδιασμούς
της χώρας ο κ. Χατζηδάκης θεωρεί
πως υπάρχει προσδοκία να προχω-
ρήσει με γρήγορους ρυθμούς. Ανα-
φέρεται στα τεμάχια που έχουν πα-
ραχωρηθεί υποστηρίζοντας πως σε
δυο χρόνια θα διαφανεί εάν υπάρ-
χουν κοιτάσματα υδρογονανθράκων.
Ο Έλληνας υπουργός πιστεύει πως
οι διαβουλεύσεις με την Αίγυπτο
για οριοθέτηση ΑΟΖ, μετά και τη
συμφωνία Τουρκίας – Λιβύης θα
επιταχυνθούν.
–Τι έχουν αποκομίσει Ελλάδα
και Κύπρος από το περιφερειακό
δίκτυο συνεργασιών στον ενερ-
γειακό τομέα;

–Ο περιφερειακός ρόλος τόσο
της Ελλάδας όσο και της Κύπρου
έχουν αναβαθμιστεί και συνεχίζουν
να αναβαθμίζονται σημαντικά μέσα
από το περιφερειακό δίκτυο συνερ-
γασιών. Αυτές έχουν συμβάλει στην
εδραίωση του στρατηγικού διαλόγου
και στην προτεραιοποίηση σχεδίων
εξαγωγής αερίου και ηλεκτρισμού.
Ο αγωγός East Med, το καλώδιο Eu-
roΑsia Interconnector, ο αγωγός
από το πεδίο Αφροδίτη στο Ίντκου
αποτελούν απτά παραδείγματα αυ-
τής της διαδικασίας.
–Οι συμμαχίες με Ισραήλ – Αί-
γυπτο – Ιορδανία και με τη συμ-
μετοχή των ΗΠΑ μπορούν να
αποτελέσουν ανάχωμα στις πα-
ράνομες τουρκικές διεκδικήσεις
και προκλήσεις στην περιοχή;

–Οι εν λόγω συνεργασίες έχουν
πλέον τη δική τους αυτόφωτη δυ-
ναμική και δεν πρέπει να εκλαμβά-
νονται ως συμμαχίες έναντι κανενός.

Επίσης, η δυναμική κάθε τριμερούς
είναι ξεχωριστή και επιτρέπει δια-
φορετικά επίπεδα εμβάθυνσης συμ-
περιλαμβανομένης της στρατιωτικής
συνεργασίας που επιταχύνεται τόσο
με την Αίγυπτο όσο και με το Ισραήλ.
Οι συμμαχίες αυτές λειτουργούν
ωστόσο και ως συνασπισμοί υπε-
ράσπισης της διεθνούς νομιμότητας
και είναι και ένα μήνυμα προς πάσα
κατεύθυνση ότι θα προασπίσουμε
αποφασιστικά και συντεταγμένα
τα εθνικά συμφέροντα της Ελλάδας
και της Κύπρου.
–Έχοντας μπροστά μας την τουρ-
κική επιθετικότητα απέναντι
στην Ελλάδα και την Κύπρο, πώς

πρέπει οι δύο χώρες να την αν-
τιμετωπίσουν και πώς μπορεί να
προστατευθεί η Κύπρος; Τι ση-
μαίνει η επέκταση της τουρκικής
δραστηριότητας δυτικά της Κύ-
πρου και εντός της ελληνικής
υφαλοκρηπίδας για την ελληνική
κυβέρνηση; 

–Πέρα από την άρρηκτα στενή
σχέση τους, Ελλάδα και Κύπρος δια-
θέτουν το στρατηγικό πλεονέκτημα
της στρατηγικής τους συνεργασίας
στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Σε αυτή την κατεύθυνση, θα
είναι κρίσιμης σημασίας: Η αποφυγή
ενεργειών έμμεσης αναγνώρισης
του ψευδοκράτους. Η προσήλωση
μας σε μια λύση του Κυπριακού χω-
ρίς κατοχικούς στρατούς και επεμ-
βατικές εγγυήσεις. Η στενή συνερ-
γασία στον αμυντικό τομέα που κα-
ταδείχτηκε και από την πρόσφατη

επιχείρηση «Ατσαλένιο Βέλος». H
Ελλάδα είναι φυσικά διατεθειμένη
να έχει μία ειρηνική συμβίωση με
την Τουρκία. Αυτός είναι ο στόχος
μας. Δεν είναι όμως διατεθειμένη
ούτε η Ελλάδα ούτε η ελληνική κυ-
βέρνηση να παραιτηθούμε των κυ-
ριαρχικών μας δικαιωμάτων ούτε
αυτών της Κύπρου. Και αυτό θέ-
λουμε να είναι απολύτως σαφές. 
–Ποιες είναι οι επιδιώξεις της
Ελλάδας στα ενεργειακά της Με-
σογείου; 

–Οι προσπάθειές μας επικεν-
τρώνονται στην υποβοήθηση της
Κυπριακής Δημοκρατίας να ασκήσει
τα δικαιώματά της. Ακόμη και με
την επιβολή κυρώσεων, εφόσον
χρειαστεί. Σε αυτή την κατεύθυνση,
η Ευρωπαϊκή Ένωση υιοθέτησε
στα μέσα Νοεμβρίου ένα μηχανισμό
που κάνει δυνατή την επιβολή κυ-

ρώσεων σε όσους εμπλέκονται σε
παράνομες γεωτρήσεις. Υπενθυμί-
ζουμε με αυτό τον τρόπο στην Τουρ-
κία, ποια είναι τα όρια που επιβάλ-
λονται από τη διεθνή νομιμότητα.
Πέραν αυτών, δίνουμε ιδιαίτερη
έμφαση στις διεθνείς μας συνερ-
γασίες και την αξιοποίηση του φυ-
σικού αερίου. Βασική μας επιδίωξη
είναι η υλοποίηση του αγωγού East
Med. Σε αυτή την κατεύθυνση, κρί-
σιμης σημασίας είναι και η περαι-
τέρω εμβάθυνση συνεργασίας της
Ελλάδας, της Κύπρου και του Ισραήλ
με την υποστήριξη των ΗΠΑ. Πα-
ράλληλα, συνεχίζουμε τις συνερ-
γασίες με τους γείτονές μας που εί-
ναι κράτη-μέλη της Ε.Ε., ιδιαίτερα
τη Βουλγαρία, με την οποία υπο-
γράψαμε διακυβερνητική συμφωνία
για την κατασκευή του πολύπαθου
διασυνδετήριου αγωγού φυσικού

αερίου IGB αλλά και την Ιταλία.
Υπάρχει επίσης και το πρόγραμμα
εξερεύνησης υδρογονανθράκων
στις περιοχές νοτίως της Κρήτης
και στο Ιόνιο με το οποίο προχωράμε
κανονικά.
–Θεωρείτε ότι το ερευνητικό πρό-
γραμμα θα μπορούσε να τρέξει
με ταχύτερους ρυθμούς; Επίσης,
αληθεύει ότι έχουν εντοπιστεί
μεγάλα κοιτάσματα υδρογοναν-
θράκων νοτιοδυτικά της Κρήτης
και στην Δυτική Ελλάδα; Και πότε
μπορεί η Ελλάδα να ξεκινήσει
την παραγωγή ενεργειακών πό-
ρων;

–Υπήρχε μία προσδοκία για γρή-
γορους ρυθμούς. Σε ένα τμήμα της
ελληνικής κοινής γνώμης υπήρχαν
και υπάρχουν προσδοκίες για την
ανακάλυψη υδρογονανθράκων και
για αυτό ακριβώς το λόγο παρερ-
μηνεύονται συχνά ανακοινώσεις
ειδικών όπως εκείνη που έκανε λόγο
για πιθανολογούμενες ανακαλύψεις
κοιτασμάτων. Ωστόσο, στα θαλάσ-
σια τεμάχια του Ιονίου και του Λυ-
βικού Πελάγους νοτίως της Κρήτης
είμαστε δυο περίπου χρόνια πριν
από μια εξερευνητική γεώτρηση
που θα μας πει αν υπάρχουν κοι-
τάσματα υδρογονανθράκων και πό-
σα είναι.
–Ο αγωγός φυσικού αερίου Ea-
stMed είναι στρατηγικής σημα-
σίας έργο για την Ελλάδα

–Ο αγωγός ΕastΜedείναι φυσικά
στρατηγικής σημασίας τόσο για την
Ελλάδα, όσο και για την Ε.Ε. και το
Ισραήλ και αποτελεί τη βέλτιστη
εμπορική επιλογή για την εξαγωγή
του κοιτάσματος «Γλαύκου».  Ο αγω-
γός αυτός αναβαθμίζει το γεωπολι-
τικό ρόλο τόσο της Κύπρου όσο και
της Ελλάδας, προσφέροντας στις
δύο χώρες αλλά και στην Ε.Ε ταυ-
τόχρονη διαφοροποίηση πηγών και
οδεύσεων εισαγωγής αερίου. Είναι
ένα δύσκολο έργο και τεχνικά και
οικονομικά. Αλλά οι ειδικοί πιστεύουν
ότι μπορεί να καταστεί εμπορικά
ελκυστικό. Το έργο ωριμάζει. Έχει
διασφαλιστεί χορηγία 34,5 εκατ. ευ-
ρώ από την Ε.Ε. και στις αρχές του
μήνα υπογράφηκε μνημόνιο συνερ-
γασίας μεταξύ του ΠΟΣΕΙΔΩΝΑ Α.Ε
και του ισραηλινού διαχειριστή φυ-
σικού αερίου INGL. Έως το
2022/2023 το έργο θα έχει φτάσει
σε επίπεδο ωρίμανσης για να ληφθεί
η τελική επενδυτική απόφαση. 

–Η Ελλάδα βρίσκεται σε διαβού-
λευση με την Αίγυπτο για οριο-
θέτηση Αποκλειστικών Οικονο-
μικών Ζωνών. Υπάρχουν οι προ-
οπτικές συμφωνίας και αν ναι
πότε;

–Η διαδικασία οριοθέτησης ΑΟΖ
είναι μια πολύπλοκη διεργασία.
Εκτιμώ ωστόσο ότι μετά την σαφή
πρόθεση της Τουρκίας και της κυ-
βέρνησης Sarraj να ορίσουν θαλάσ-
σιες ζώνες κατά παράβαση της γε-
ωγραφίας και της κοινής λογικής η
διαδικασία πρέπει να επιταχυνθεί.
Ο υπουργός Εξωτερικών κ. Δένδιας
μετά την συνάντησή του με τον Αι-
γύπτιο ομόλογό του δήλωσε από το
Κάιρο την 1η Δεκεμβρίου ότι οι σχε-
τικές διεργασίες επιταχύνονται. Σε
κάθε περίπτωση, εναπόκειται στην
ίδια την Αίγυπτο να εκφραστεί για
το συγκεκριμένο ζήτημα, όσο και
για τις επιλογές της Τουρκίας. 
–Για το ηλεκτρικό καλώδιο από
Ισραήλ – Κύπρο – Ελλάδα έχουν
γραφτεί πολλά μετά την απόφαση
της Ελλάδας να προχωρήσει αυ-
τόνομα το τμήμα Κρήτης ηπει-
ρωτικής Ελλάδας. Η απόφαση
αυτή μπορεί να επηρεάσει το συ-
νολικό έργο; Γιατί η Ελλάδα προ-
χωρά μόνη της στο συγκεκριμένο
τμήμα;

–Καταβλήθηκε πολύ μεγάλη προ-
σπάθεια από το καλοκαίρι και μετά
για να υλοποιηθεί το έργο ως ενιαίο
project. Όμως, οι προτάσεις που
κατατέθηκαν προς τον ΑΔΜΗΕ δεν
ήταν ώριμες και δεν μπορούσαν να
γίνουν αποδεκτές γιατί θα οδηγού-
ταν το έργο σε περαιτέρω καθυστε-
ρήσεις. Αν γινόταν αυτό, θα έμενε
στον αέρα το θέμα της υποθαλάσ-
σιας διασύνδεσης της Κρήτης που
είναι μεγάλης εθνικής σημασίας
και πρέπει να ολοκληρωθεί όσο το
δυνατόν συντομότερα έτσι ώστε
να υποστηριχθεί ενεργειακά η Κρή-
τη. Σε κάθε περίπτωση, η άρση της
ηλεκτρικής απομόνωσης της Κύ-
πρου αποτελεί προτεραιότητα για
τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσο-
τάκη και για εμένα προσωπικά. Ο
Euroasia παραμένει στα έργα PCI
και η Ελλάδα θα συνεχίσει να το
στηρίζει, όπως άλλωστε έχουμε δε-
σμευθεί μαζί με την Κύπρο με κοινή
δήλωση προς την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή τον περασμένο Οκτώβριο.
Αλίμονο αν αφήναμε την Κύπρο
ενεργειακά απομονωμένη!

Στα θαλάσσια τεμάχια
του Ιονίου και του 
Λιβυκού Πελάγους 
νοτίως της Κρήτης είμα-
στε δύο περίπου χρόνια
πριν από μια εξερευνητι-
κή γεώτρηση που θα 
μας πει αν υπάρχουν
κοιτάσματα υδρογοναν-
θράκων και πόσα είναι.

Ο ΚΩΣΤΗΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Αλίμονο αν αφήναμε την Κύπρο 
ενεργειακά απομονωμένη

«Δεν θα παραιτηθούμε των κυριαρχικών μας δικαιωμάτων», τονίζει ο υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας της Ελλάδας

Ο τίτλος είναι απολύτως
κυριολεκτικός. Και ανα-
φέρεται στο πραγμα-
τικό μέικ απ, ένα καλ-
λυντικό προϊόν ευρέως
διαδεδομένο στην κα-

θημερινή ζωή των γυναικών. Γιατί
όμως αρθρογραφώ για αυτό;

Την περασμένη Τετάρτη, 4 Δε-
κεμβρίου 2019, η Γυναικεία Οργά-
νωση του Δημοκρατικού Κόμματος
(ΓΟΔΗΚ) και ο Σύνδεσμος για την
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας
στην Οικογένεια (ΣΠΑΒΟ) συνδιορ-
γάνωσαν μια άκρως ενδιαφέρουσα
εκδήλωση, με θέμα τη μάστιγα της
ενδοοικογενειακής βίας και τίτλο

«Οι άνδρες τάσσονται ενάντια στη
βία κατά των γυναικών».

Τα όσα ακούστηκαν γι’ αυτό το
έγκλημα που μαστίζει την κυπριακή
και παγκόσμια κοινωνία ήταν, του-
λάχιστον για μένα, συγκλονιστικά.
Η παρουσίαση της Επιστημονικής
Διευθύντριας του ΣΠΑΒΟ, δρος Άν-
τρης Ανδρονίκου, για το όλο πρό-
βλημα, καθώς και οι μαρτυρίες κυ-
πρίων γυναικών, θυμάτων των εγ-
κληματιών συζύγων ή συντρόφων
τους, συνθέτουν μια δυνατή γροθιά
στο στομάχι κάθε ανθρώπου με στοι-
χειώδη αντίληψη κι ευαισθησία. 

Στέκομαι όμως στο μέικ απ, επη-
ρεασμένος από την έμφαση που

έδωσε σε αυτό τo καθ’ όλα συνηθι-
σμένο κομμάτι της καθημερινότητας
των γυναικών, η συντονίστρια της
εκδήλωσης, δημοσιογράφος Κάτια
Σάββα, η οποία ερευνά για αρκετό
καιρό το συγκεκριμένο πρόβλημα,
αναδεικνύοντας παράλληλα την
έκτασή του και ευαισθητοποιώντας
την κοινωνία. 

Δεν είχα συνειδητοποιήσει ποτέ
ότι ένα τόσο συνηθισμένο, καθη-
μερινό και διαδεδομένο καλλυντικό
των γυναικών, τις τελευταίες πολλές
δεκαετίες, μπορεί να κρύβει τόσο
αποτελεσματικά το τόσο τραγικό
και εκτεταμένο έγκλημα της ενδο-
οικογενειακής βίας. Θυμάμαι ασφα-

λώς διαφημιστικές εκστρατείες και
φωτογραφίες κακοποιημένων γυ-
ναικών με μώλωπες στο μισό πρό-
σωπο και άψογο μέικ απ στο άλλο
μισό, όμως ομολογώ, πως μέχρι τώρα
ερμήνευα αυτές τις φωτογραφίες
περισσότερο ως μια εύστοχη δια-
φημιστική εικόνα, με την οποία ανα-
δεικνυόταν η συνύπαρξη της βίας
με τη φυσιολογική ζωή.

Όμως, δεν πρόκειται για απλή
συνύπαρξη. Πρόκειται για συγκά-
λυψη, με «εργαλείο» το μέικ απ, το
οποίο σκεπάζει αποτελεσματικά τα
σημάδια της σωματικής βίας και
της κακοποίησης στα πρόσωπα και
στα σώματα των φοβισμένων και

εγκλωβισμένων κακοποιημένων γυ-
ναικών. Η ουσία όμως δεν είναι το
τι κάνει ή δεν κάνει το μέικ απ. Η
ουσία είναι το τι κάνουμε εμείς.
Εμείς ως άνθρωποι και, ειδικότερα,
εμείς ως άντρες, διότι άντρες είναι
οι εγκληματίες που ασκούν ενδο-
οικογενειακή βία κατά των γυναικών.
Είμαστε άραγε ένα άλλο είδος μέικ
απ; Διότι, αν αδιαφορούμε ή αν ανε-
χόμαστε οποιασδήποτε μορφής βία
(λεκτική, ψυχολογική, σωματική,
σεξουαλική) κατά των γυναικών,
δεν διαφέρουμε καθόλου από αυτό.
Ως εκ τούτου, οφείλουμε να δρά-
σουμε. Οφείλουμε να δούμε, κυριο-
λεκτικώς και, πρωτίστως, μεταφο-

ρικώς, κάτω από το μέικ απ. Οφεί-
λουμε να βρούμε τους τρόπους να
στηρίξουμε περισσότερο τις γυναί-
κες θύματα, να ξεσκεπάσουμε τους
άντρες θύτες, να εξαλείψουμε αυτό
το φαινόμενο. Η βία κατά των γυ-
ναικών είναι έγκλημα, όπως και η
βία εναντίον οποιουδήποτε. Η εναν-
τίωσή μας σε αυτό το έγκλημα και
η συμβολή μας στην προσπάθεια
για εξάλειψή του, είναι μια ελάχιστη
ηθική υποχρέωση όλων μας.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι μέλος της
Γραμματείας του ΔΗΚΟ και διευθυντής
του Κέντρου Μελετών «Τάσσος Παπαδό-
πουλος».

Κάτω από το μέικ απ
ΑΡΘΡΟ / Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Ο υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας ξεκαθαρίζει στη συνέντευξή του
στην «Κ» πως η Ελλάδα και η Κύπρος δεν είναι διατεθειμένες να παραιτηθούν
των κυριαρχικών τους δικαιωμάτων ένεκα των τουρκικών προκλήσεων.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το κλίμα που αφήνει πίσω της η
ολοκλήρωση και παρουσίαση της
νέας τοπικής αυτοδιοίκησης με
τριάντα νέα σχήματα δήμων, με
εξαίρεση τις αντιδράσεις τεσσάρων
τοπικών αρχόντων, ουσιαστικά
αποτυπώνει το συναινετικό κλίμα
που επιτεύχθηκε από πλευράς
Υπουργείου Εσωτερικών σε μεγάλο
βαθμό, σε κομματικό επίπεδο. Πέρα
από το κεφάλαιο συνενώσεων, το
οποίο είναι αυτό που πυροδοτεί
τις φωνές διαμαρτυρίας, σε κομ-
ματικό επίπεδο το συμπέρασμα
που εξάγεται από μια προσεχτική
μελέτη του νέου χάρτη, είναι η δια-
τήρηση των ισορροπιών που έχουν
διαμορφωθεί. Στοιχείο το οποίο
έχει περιορίσει στο ελάχιστο τις
αντιδράσεις των κομμάτων, αλλά
και δίνει μια εικόνα για την τύχη
του νομοθετικού πακέτου όταν αυ-
τό θα πάει ενώπιον της Βουλής για
συζήτηση και ψήφιση. Κάτι που
αναμένεται να γίνει μετά το πρώτο
δεκαπενθήμερο Ιανουαρίου. Το
ισοζύγιο των κομματικών δυνάμεων
σε 15 μεγαλύτερους νέους δήμους,
με βάση τα αποτελέσματα των τε-
λευταίων δημοτικών και κοινοτικών
εκλογών, φαίνεται ισορροπημένο,
με τα δυο μεγαλύτερα κόμματα να
μοιράζονται τις πρωτιές. Ένα δεύ-
τερο στοιχείο που έχει ενδιαφέρον
αφορά την κατηγορία «Άλλοι» που
αφορά συνδυασμούς χωρίς κομ-
ματική ομπρέλα, που ενισχύουν
σημαντικά την παρουσία τους
στους νέους δήμους, ενώ σε μια
περίπτωση, στον Δήμο Δυτικής
Λεμεσού, καταγράφουν πρωτιά.
Το Δημοκρατικό Κόμμα εμφανίζεται
να ισοψηφεί στην τρίτη θέση με
την κατηγορία «Άλλοι». 

Ισορροπίες
Η διαμορφούμενη εικόνα της

μεταρρύθμισης σε ό,τι αφορά την
κομματική της πτυχή ουσιαστικά
έρχεται να επιβεβαιώσει τη δημόσια
θέση της προηγούμενης ηγεσίας
του ΥΠΕΣ για αποτροπή κάθε προ-
σπάθειας κομματικοποίησης των
αλλαγών, παρά τις προσπάθειες
που φαίνεται να έγιναν στο παρα-
σκήνιο. Θέση η οποία επικροτήθηκε
και από το ΑΚΕΛ πριν και μετά την
παρουσίαση του χάρτη της τοπικής

αυτοδιοίκησης και εν πολλοίς δεν
διατάραξε τις κομματικές ισορρο-
πίες. Σε 15 μεγάλους νέους δήμους,
με βάση τα κομματικά ποσοστά
των τελευταίων δημοτικών εκλογών
του 2016, ο Δημοκρατικός Συνα-
γερμός καταγράφει πρωτιά στους
εμβληματικούς δήμους κάθε επαρ-
χίας και το ΑΚΕΛ στους υπόλοιπους.
Τέτοιες περιπτώσεις καταγράφονται
στην επαρχία Λευκωσίας. Ένα άλλο
στοιχείο που έχει αξία αφορά τα
κομματικά ποσοστά στους δήμους
που συνενώθηκαν, τα οποία δεν

διαφοροποιούνται σε αρκετές πε-
ριπτώσεις. Στην περίπτωση του
μητροπολιτικού Δήμου Λευκωσίας,
στους πέντε δήμους που συνενώ-
νονται, ο Δημοκρατικός Συναγερμός
είχε πρωτιά στα ποσοστά κάτι που
αποτυπώνεται και στον νέο Δήμο.
Το ίδιο ισχύει και για το ΑΚΕΛ για
τον νέο Δήμο Λακατάμειας. Σε μια
περίπτωση (επαρχία Λάρνακας),
ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ μοιράζονται τις
πρωτιές στους τέσσερις νέους Δή-
μους. Ένα τρίτο στοιχείο αφορά
μικρότερα κόμματα, τα ποσοστά
των οποίων συμπιέζονται λόγω των
συνενώσεων. Μια τέτοια περίπτωση
είναι των Λευκάρων. Η ΕΔΕΚ, η
οποία ήταν πρώτη από πλευράς
ποσοστών, με το νέο σχήμα τα πο-
σοστά της υποχωρούν στην τρίτη
θέση. Κάτι ανάλογο συμβαίνει και
στον νέο Δήμο Πάφου. 

Λευκωσία
Μια χαρακτηριστική περίπτωση

των νέων δεδομένων της μεταρ-
ρύθμισης, είναι η επαρχία Λευκω-
σίας. Τα ποσοστά των ΔΗΣΥ – ΑΚΕΛ

και ΔΗΚΟ δεν παρουσιάζουν με-
γάλες αποκλίσεις σε σχέσεις με τα
αντίστοιχα στους πέντε υπό συ-
νένωση Δήμους. Ο Συναγερμός
διατηρεί την πρωτιά που είχε και
στους πέντε Δήμους. Παρόμοια εί-
ναι η εικόνα και στο νέο Δήμο Λα-
κατάμειας. Η καθολική πρωτιά του
ΑΚΕΛ και στους τέσσερις Δήμους
αποτυπώνεται και στο νέο σχήμα.
Η οριακή διαφορά ΑΚΕΛ – ΔΗΣΥ
(29%) σε Λακατάμεια και Τσέρι λό-
γω προσθήκης της Ανθούπολης
άνοιξε την ψαλίδα των δυο κομ-
μάτων στο νέο Δήμο με το ΑΚΕΛ
στο 31% και το ΔΗΣΥ στο 28%. Η
συνένωση των Λατσιών και του
Γερίου ευνόησε το ΑΚΕΛ με τον
νέο Δήμο Λατσιών να περνά από
τον Συναγερμό στο ΑΚΕΛ.

Λάρνακα
Η επαρχία Λάρνακας είναι η μο-

ναδική περίπτωση που ο νέος χάρ-
της μοίρασε την κομματική τρά-
πουλα, ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ, στα δύο.
Ο κεντρικός νέος Δήμος Λάρνακας
παραμένει στον ΔΗΣΥ, ο οποίος

ήταν πρώτος από πλευράς ποσο-
στών στις δημοτικές εκλογές του
2016 και στους τέσσερις συνιστών-
τες δήμους. Το σκηνικό επαναλαμ-
βάνεται στο Δήμο Δρομολαξιά –
Μενεού, αυτή τη φορά υπέρ του
ΑΚΕΛ με τα ποσοστά του κόμματος
στον νέο δήμο να ξεπερνούν το
48%. Στη δεύτερη θέση είναι η κα-
τηγορία «Άλλοι» και στην τρίτη
θέση ο ΔΗΣΥ. Πρωτιά στα ποσοστά
καταγράφει ο ΔΗΣΥ στο Δήμο Αθη-
αίνου με δεύτερο το ΑΚΕΛ και τρίτη
την ΕΔΕΚ. Στο Δήμο Λευκάρων η
ΕΔΕΚ χάνει την πρωτοκαθεδρία
με τη συνένωση με όμορες κοινό-
τητες, η οποία περνά τρίτη με το
ΑΚΕΛ πρώτο.

Λεμεσός
Στην επαρχία Λεμεσού, εκτός

από τα δύο μεγάλα κόμματα, πρωτιά
στα ποσοστά καταγράφει συνδυα-
σμός χωρίς κομματική χροιά, στον
Δήμο Δυτικής Λεμεσού. Στον κεν-
τρικό νέο δήμο της Επαρχίας Λε-
μεσού, η προσθήκη της Μέσα Γει-
τονιάς και του Τσερκέζ Τσιφλίκ
δεν επηρέασαν την πρωτιά του
ΔΗΣΥ. Στον νέο Δήμο Πολεμιδιών,
το ΑΚΕΛ παραμένει κυρίαρχο όπως
και στα συνιστώντα μέλη, των  Άνω
και Κάτω Πολεμιδίων. Το ΑΚΕΛ εμ-
φανίζει τα μεγαλύτερα ποσοστά
στο Δήμο Ανατολικής Λεμεσού, με
τον ΔΗΣΥ και ανεξάρτητο συνδυα-
σμό να ακολουθούν. 

Πάφος – Αμμόχωστος
Επικράτηση του ΔΗΣΥ προκαλεί

ο νέος χάρτης Δήμων σε Πάφο και
Ελεύθερη Αμμόχωστο. Στο νέο Δήμο
Πάφου, ο Συναγερμός παρά την
υποχώρηση των ποσοστών του,
ένεκα συνενώσεων, διατηρεί πρωτιά
στα ποσοστά του. Το ΑΚΕΛ, που
ήταν πρώτο στο Δήμο Γεροσκήπου,
με το νέο σχήμα υποχωρεί στην τέ-
ταρτη θέση έχοντας μπροστά του,
ΕΔΕΚ και ΔΗΚΟ. Στην Αμμόχωστο
το ΑΚΕΛ χάνει την Δερύνεια η οποία
συμπεριλαμβάνεται στο Δήμο Αγίας
Νάπας – Πρωταρά, όπου ο ΔΗΣΥ
είναι κυρίαρχος με μεγάλη διαφορά
από το δεύτερο ΑΚΕΛ. Στο Δήμο
Κοκκινοχωρίων, η διαφορά των δυο
μεγάλων κομμάτων είναι σχεδόν
μια μονάδα, με τον Συναγερμό να
είναι πρώτος με ποσοστό 36,34%.

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Επίσημη πρώτη ημέρα της εφαρ-
μογής των εξετάσεων ανά τετρά-
μηνο είναι η Δευτέρα 9 Δεκεμβρίου
2019, με την αρχή να γίνεται με το
μάθημα των Νέων Ελληνικών, την
τρίτη διδακτική ώρα, σύμφωνα με
το πρόγραμμα. Μεγάλη αγωνία επι-
κρατεί τόσο στο Υπουργείο Παι-
δείας όσο και ανάμεσα σε μαθητές,
γονείς και εκπαιδευτικούς. Την
ώρα που οι γονείς, μερικές ώρες
πριν από την έναρξη των εξετάσε-
ων, τηρούν μια θετική στάση προς
την εφαρμογή του μέτρου αξιολό-
γησης, μαθητές και εκπαιδευτικοί
εκφράζουν για ακόμη μία φορά τις
αντιδράσεις τους, κρατώντας στάση
αναμονής. Την απόφαση να μην
προτρέψει τους μαθητές να απέ-
χουν από τις εξετάσεις τετραμήνων
εξέφρασε στην «Κ» η Παγκύπρια
Συντονιστική Επιτροπή Μαθητών
(ΠΣΕΜ), διά στόματος του προ-
έδρου της, Γιάννη Λαπήθιου. Όπως
είπε ο κος Λαπήθιος, δεν θα προ-
βούν σε οποιαδήποτε ενέργεια,
διότι δεν θέλουν να επηρεάσουν
αρνητικά το μέλλον των συμμα-
θητών τους. 

Ευχή της ΠΣΕΜ είναι, υπογράμ-
μισε, όλοι οι μαθητές να επιτύχουν
στις εξετάσεις, αφού το άγχος τούς
έχει κυριεύσει. Σε αυτό το σημείο,
ο κος Λαπήθιος αναφέρθηκε στην
ενίσχυση του φαινομένου της πα-
ραπαιδείας, γεγονός για το οποίο
η Επιτροπή προειδοποιούσε εδώ
και καιρό, όπως είπε. Δεν παρέλειψε
να κάνει λόγο ξανά για ένα σύστημα
το οποίο μετατρέπει τους μαθητές

σε ρομπότ, τα οποία εκτελούν εν-
τολές. Η εικόνα που έχει σχηματίσει
ο ίδιος ο πρόεδρος της ΠΣΕΜ, συ-
νομιλώντας με συμμαθητές του
και παρατηρώντας τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης, είπε, είναι ότι
δεν φαίνεται πως οι εξετάσεις θα
έχουν υψηλό ποσοστό επιτυχίας,

ωστόσο, ευχήθηκε να διαψευστεί.
Τέλος, είπε ότι η ΠΣΕΜ έχει προ-

γραμματισμένη συνάντηση με τον
νέο υπουργό Παιδείας, Πρόδρομο
Προδρόμου, στις 20 Δεκεμβρίου,
μετά το πέρας των εξετάσεων του
πρώτου τετραμήνου. Στη συνάν-
τηση θα τεθεί ξανά το αίτημα της
Επιτροπής για κατάργηση των εξε-
τάσεων, δήλωσε ο κος Λαπήθιος.
Την ανάγκη για μείωση της διδα-
κτέας ύλης επεσήμανε στην «Κ» ο
Γιώργος Κρητικός, πρόεδρος του
Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολείων.
Εξήγησε ότι η ύλη θα έπρεπε να
μειωθεί τουλάχιστον κατά το 1/9,
καθώς χάνεται χρόνος, από την
ημέρα που σταματούν τα μαθήματα,
μέχρι και την ημερομηνία ολοκλή-

ρωσης των εξετάσεων. Πρόβλημα
αποτελεί και η επικέντρωση μαθη-
τών και καθηγητών στις επικείμενες
εξετάσεις το διάστημα πριν από
αυτές. Όπως είπε ο κος Κρητικός,
ενώ στο διάστημα αυτό θα έπρεπε
να παραδιδόταν διδακτέα ύλη, όλοι
είναι προσηλωμένοι στις εξετάσεις.
Παράλληλα, έκανε λόγο για κατα-
κόρυφη αύξηση της παραπαιδείας,
καθώς οι μαθητές και οι γονείς είναι
αγχωμένοι, χαρακτηρίζοντας το
σύστημα καθαρά γνωσιολογικό.
Δεν παρέλειψε, όμως, να αναφέρει
ότι είναι θετικό το ότι διαμοιράζεται
η ύλη για τους μαθητές.

Καταλήγοντας, ο κος Κρητικός
είπε ότι θα αναμένει το τέλος των
εξετάσεων, ώστε να διαμορφώσει

εικόνα και ενδεχομένως να επα-
νέλθει με συγκεκριμένες εισηγήσεις
για βελτίωση του συστήματος.

Σε χαμηλούς τόνους
Στην αναμονή είναι και η ΟΕΛ-

ΜΕΚ, όπως δήλωσε στην «Κ» ο πρό-
εδρός της, Κώστας Χατζησάββας.
Συγκεκριμένα, έκανε λόγο για ένα
σύστημα αξιολόγησης με πολλά προ-
βλήματα, γι’ αυτό το Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Οργάνωσης θα περιμένει
να δει και αυτά που θα προκύψουν
κατά τη διάρκεια των εξετάσεων
των τετραμήνων τον Δεκέμβριο. Τό-
τε, θα συνέλθει το Κεντρικό Διοι-
κητικό Συμβούλιο για να υποβάλει
συγκεκριμένες εισηγήσεις, με στόχο
να βρεθεί ο σωστός τρόπος αξιολό-
γησης, πρωτίστως για το όφελος
των μαθητών. Επίσης, θα ακολου-
θήσουν συναντήσεις και με άλλες
οργανώσεις, όπως η ΟΛΤΕΚ, οι γο-
νείς, αλλά και οι μαθητές, προκει-
μένου να συζητηθούν τα αποτελέ-
σματα. Ερωτηθείς για την ανάγκη
μείωσης της ύλης, ο κος Χατζησάβ-
βας είπε ότι δεν έγινε σωστή δουλειά
εκ μέρους του Υπουργείου Παιδείας.
«Εξ αρχής έπρεπε να είχε μειωθεί
η ύλη», εξήγησε, «ώστε οι καθηγητές
να μπορούν να εξασκούν το διδα-
κτικό και παιδαγωγικό τους έργο,
αλλά και να μπορούν και οι μαθητές
να αφομοιώνουν την ύλη». Από την
πλευρά του, ο πρόεδρος της Παγ-
κύπριας Συνομοσπονδίας Γονέων
Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης,
Κυριάκος Νικηφόρου, μιλώντας στην
«Κ» κράτησε χαμηλά τους τόνους.
Όπως είπε, το άγχος ανάμεσα σε
γονείς και μαθητές υπάρχει, κυρίως

λόγω νοοτροπίας. Ο κος Νικηφόρου
είπε ότι οι εξετάσεις τετραμήνων
πρέπει να αντιμετωπιστούν ως ένα
απλό διαγώνισμα με βαρύτητα 30%
στη γενική βαθμολογία των μαθη-
τών. Παράλληλα, τις χαρακτήρισε
«ευεργετικές» για τους μαθητές, κα-
θώς δεν θα έχουν το βάρος ολόκλη-
ρης της ύλης στο τέλος της χρονιάς.
Την ίδια ώρα, είπε ότι ως γονείς
έχουν επισημάνει ότι υπάρχουν προ-
βλήματα, ωστόσο θα αναμένουν μέ-
χρι τη Δευτέρα για να δουν πώς θα
λειτουργήσει το σύστημα, ώστε να
προβούν σε εισηγήσεις για βελτίω-
ση.

Τα γραπτά έχουν παραδοθεί στο
Υπουργείο Παιδείας, ανέφερε στην
«Κ» ο προϊστάμενος των εξετάσεων
τετραμήνων, Σπύρος Αντωνέλλος.
Παράλληλα, εξέφρασε την αγωνία
και του Υπουργείου, το οποίο ανα-
μένει να δει το σύστημα σε εφαρμογή
και να διαπιστώσει τα θετικά και τα
αρνητικά του. Με το πέρας των εξε-
τάσεων για το πρώτο τετράμηνο,
είπε ο κος Αντωνέλλος, ο υπουργός
θα έχει συναντήσεις με όλα τα εμ-
πλεκόμενα μέρη, προκειμένου να
ακούσει τις εισηγήσεις τους, ώστε
να αποφευχθούν τυχόν προβλήματα
στο δεύτερο τετράμηνο. Είναι ένα
σύστημα καινούργιο, αλλά έχει με-
λετηθεί και η παραμικρή πτυχή του,
τόνισε. Ερωτηθείς για το τι θα συ-
νεπάγεται αποτυχία των εξετάσεων
τετραμήνων, ανέφερε τις χαμηλές
επιδόσεις των μαθητών. Ωστόσο,
είπε, θα γίνει αξιολόγηση των απο-
τελεσμάτων και από το Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο, ώστε να αποφασιστούν
τα επόμενα βήματα.

Το προφίλ της κάλπης των νέων Δήμων
Πώς η μεταρρύθμιση στην Αυτοδιοίκηση αφήνει το αποτύπωμά της στις ισορροπίες των κομμάτων με κυρίαρχους ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ

ΔΗΣΥ 36,3%
ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ ΑΚΕΛ 23,5%

ΔΗΚΟ 17,8%

ΑΚΕΛ 31,4%
ΛΑΚΑΤΑΜΕΙΑΣ ΔΗΣΥ 27,6%

ΔΗΚΟ 15,6%

ΑΚΕΛ 32%

ΛΑΤΣΙΩΝ
ΔΗΣΥ 30,3%
ΑΛΛΟΙ 12,7%
ΔΗΚΟ 10,2%

ΝΟΤΙΑΣ ΑΚΕΛ 46%
ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ ΔΗΣΥ 28,4%

ΔΗΣΥ 42,1%
ΛΑΡΝΑΚΑΣ ΑΚΕΛ 29,3%

ΔΗΚΟ 10%

ΑΚΕΛ 48,2%
ΔΡΟΜΟΛΑΞΙΑΣ- ΑΛΛΟΙ 20,4%

ΜΕΝΕΟΥ ΔΗΣΥ 18,6%
ΔΗΚΟ 10,4%

ΔΗΣΥ 37,4%

AΘΗΑΙΝΟΥ
ΑΚΕΛ 24%
ΕΔΕΚ 17,2%
ΔΗΚΟ 17%

ΑΚΕΛ 30,4%

ΛΕΥΚΑΡΩΝ
ΑΛΛΟΙ 30,2%
ΕΔΕΚ 21,7%
ΔΗΣΥ 12,5%

ΔΗΣΥ 35,2%
ΛΕΜΕΣΟΥ ΑΚΕΛ 26%

ΔΗΚΟ 17,4   %

ΑΚΕΛ 36,9%
ΠΟΛΕΜΙΔΙΩΝ ΔΗΣΥ 33,1%

ΔΗΚΟ 18,1%

ΑΝΑΤΟΛΙΚΗΣ
ΑΚΕΛ 30,4%

ΛΕΜΕΣΟΥ ΔΗΣΥ 28,4%
ΑΛΛΟΙ 25%

ΔΥΤΙΚΗΣ
ΑΛΛΟΙ 48,1%

ΛΕΜΕΣΟΥ ΔΗΣΥ 25,8%
ΑΚΕΛ 14,8%

ΔΗΣΥ 31,1%

ΠΑΦΟΥ
ΔΗΚΟ 20,2%
ΑΚΕΛ 16,4%
ΕΔΕΚ 15,4%

ΔΗΣΥ 45,9%
ΑΓIAΣ ΝΑΠΑΣ- ΑΛΛΟΙ 18,2%

ΠΡΩΤΑΡΑ ΑΚΕΛ 16,9%
ΔΗΚΟ  15,6%

ΔΗΣΥ 36,3%
ΚΟΚΚΙΝΟΧΩΡΙΩΝ ΑΚΕΛ 35,2%

ΑΛΛΟΙ 15,2%

Αγωνία για την επίσημη πρώτη των τετραμήνων
Μαθητές και εκπαιδευτικοί εκφράζουν παράπονα, ενώ το Υπουργείο Παιδείας δηλώνει καθ’ όλα έτοιμo για τις εξετάσεις

Την απόφαση να μην προτρέψει τους μαθητές να απέχουν από τις εξετάσεις τετραμήνων εξέφρασε στην «Κ» η Παγκύ-
πρια Συντονιστική Επιτροπή Μαθητών (ΠΣΕΜ).

�������

Με το πέρας των εξετάσε-
ων του πρώτου τετραμή-
νου, ο υπουργός θα έχει
συναντήσεις με τα εμπλε-
κόμενα μέρη για αξιολό-
γηση των δεδομένων.

�������

Στη βάση των ποσοστών
των δημοτικών εκλογών
του 2016 καθώς και 
των προτεινόμενων 
συνενώσεων, οι νέοι 
συσχετισμοί δίνουν 
απόλυτη ισοπαλία
σε ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ.
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Στη Λευκωσία στο σύνολο των νέων δήμων κυριαρχεί το ΑΚΕΛ, στη Λάρνακα αμφότερα τα μεγάλα κόμματα λαμβά-
νουν από δύο δήμους έκαστο. Στη Λεμεσό το ΑΚΕΛ έχει πρωτιά σε δύο νέους Δήμους, ενώ σε Πάφο και ελεύθερη
Αμμόχωστο ο Συναγερμός εμφανίζεται πρώτος.
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Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Σε νομικό επίπεδο, ο τρόπος που
λειτουργεί το κράτος είναι περίερ-
γος. Από τη μία δεν υποστηρίζει
ορισμένους αιτητές στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο στο Στρασβούργο (όπου
οι πιθανότητες επιτυχίας είναι πολύ
μεγάλες δεδομένης της 30χρονης
πορείας) και από την άλλη ανοίγει
μέτωπο στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης», λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο νομικός Αχιλλέας
Δημητριάδης. Όπως αναφέρει, το
κράτος –σε πέντε περιουσίες στην
Κώμα του Γιαλού– αποφάσισε να
μην υποστηρίξει την Κύπρια αιτή-
τρια εναντίον της Τουρκίας και
την εγκατέλειψε, ενώ αρχικά είπε
πως θα τη βοηθούσε. Το ίδιο, όπως
λέει, δεν ισχύει στην περίπτωση
αιτητών του Βαρωσίου. Μιλώντας
για τις τουρκικές προκλήσεις στο
Βαρώσι, υποστηρίζει πως διά της
νομικής οδού μπορούμε να εμπο-
δίσουμε την τουρκική πλευρά από
το να ανοίξει την περιφραγμένη
πόλη της Αμμοχώστου και κατά
συνέπεια να αποτρέψουμε περι-
ουσίες που ανήκουν σε Ε/κ να δο-
θούν σε τρίτους. 

–Πώς σχολιάζετε την προσφυγή
της Κυπριακής Δημοκρατίας στο
Δικαστήριο της Χάγης; 

–Σε νομικό επίπεδο, ο τρόπος
που λειτουργεί το κράτος είναι πε-
ρίεργος. Από τη μία δεν υποστηρίζει
ορισμένους αιτητές στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο στο Στρασβούργο (όπου
οι πιθανότητες επιτυχίας είναι πολύ
μεγάλες δεδομένης της 30χρονης
πορείας) και από την άλλη ανοίγει
μέτωπο στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης.
–Δεν στέκει δηλαδή νομικά;

–Δεν είναι αυτό το θέμα, αλλά
ότι από τη στιγμή που έχουμε μία
πεπατημένη, γιατί επιχειρούμε
προς άλλες άγνωστες ατραπούς;
Θα ήθελα να δω το κείμενο της επι-
στολής που εστάλη στην Τουρκία.
Όταν μου δώσετε το κείμενο, τότε
ευχαρίστως να σας το σχολιάσω,
αλλά να συζητούμε εξ ακοής μαρ-
τυρία και να τη σχολιάζουμε είναι
λίγο επικίνδυνο, τουλάχιστον στον
κλάδο της νομικής. Στην πολιτική,
όπως βλέπετε, συνηθίζεται. 
–Έχετε εκφράσει ανησυχίες ότι
η περίκλειστη πόλη της Αμμο-
χώστου θα ανοίξει πριν από τη
λύση του Κυπριακού… 

–Είτε λόγω της προεκλογικής
εκστρατείας είτε λόγω της αλλαγής
των συνθηκών στα Κατεχόμενα,
το άνοιγμα της περιφραγμένης πό-
λης της Αμμοχώστου έχει επιτα-
χυνθεί. Και η ώρα που θα γίνει έρ-
χεται πιο κοντά από ό,τι προηγου-
μένως. Αν και υπάρχουν πολιτικές
και κοινωνικές διαστάσεις, εγώ θα
τοποθετηθώ για τη νομική πτυχή
του ζητήματος και νομικά ομιλούν-
τες πρέπει να βρούμε τρόπο να εμ-

ποδίσουμε την τουρκική πλευρά
από το να ανοίξει την περιφραγ-
μένη πόλη της Αμμοχώστου (το
Βαρώσι) και κατά συνέπεια να απο-
τρέψουμε περιουσίες που ανήκουν
σε Ε/κ να δοθούν σε τρίτους. 
–Πώς; 

–Η Τουρκία θέλει εμφανώς το
παραλιακό μέτωπο του Βαρωσιού,
που αποτελείται από 425 τεμάχια
γης. Αν, λοιπόν, κάνουμε προσφυγή
γι’ αυτά τα 425 τεμάχια στην επι-
τροπή ακινήτων, κατά τον νόμο
της Τουρκίας στα Κατεχόμενα, δεν
θα μπορούν να δώσουν τις περι-
ουσίες σε τρίτους. Και αυτό γιατί
ο Ε/κ ιδιοκτήτης έκανε αίτηση στην
επιτροπή ακίνητης ιδιοκτησίας και
ζήτησε αφενός να του επιστρέψουν

την περιουσία και αφετέρου να
τον αποζημιώσουν για τα ενοίκια
που έχασε από το 1974 μέχρι και
σήμερα. Το ενδιαφέρον στην πε-
ρίπτωση του Βαρωσιού είναι ότι
(σε αντίθεση με άλλες κατεχόμενες
περιοχές) δεν υπάρχει σύγκρουση
χρήστη/ «επεμβασία» και ιδιοκτήτη,
καθώς είναι χωρίς κατοίκους και
ο μόνος που απαιτεί είναι ο ιδιο-
κτήτης. Αν κάνουμε αυτή την κί-
νηση, θα μπορέσουμε να επεκτα-
θούμε σε όλα τα 6082 τεμάχια στο
Βαρώσι. 
–Υπάρχει τέτοια πρόθεση από
τους ιδιοκτήτες; 

–Υπάρχουν αρκετοί που έκαναν
προσφυγή, άλλοι που το σκέφτονται
και άλλοι που δεν θέλουν. Όλοι

είναι σωστοί.
–Θα μπορούσε το κράτος να ξε-
κινήσει μία τέτοια εκστρατεία,
βασισμένο σε αυτή τη λογική; 

–Προσωπικά δεν καταλαβαίνω
τις προθέσεις του κράτους γι’ αυτό
το θέμα. 
–Ίσως να τεθεί η θέση πως το
κυπριακό πρόβλημα κινδυνεύει
να καταλήξει σε ένα νομικό ζή-
τημα; 

–Γι’ αυτό κάναμε προσφυγή στη
Χάγη; Η βάση του κυπριακού προ-
βλήματος είναι νομική. Αν μετά τη
νομική ανάλυση θέλει να μπει ένα
πολιτικό φίλτρο για το τι θα γίνει,
είναι δικαίωμα των πολιτικών να
το κάνουν. Αλλά αυτό δεν μπορεί
να στερήσει σε άτομα που κάνουν
νομική ανάλυση τον συλλογισμό
που σας έχω ήδη εξηγήσει. 
–Αυτό κάνει η κυβέρνηση; 

–Με απασχολεί η θέση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, γιατί ενώ
είχαμε μία λαμπρή πορεία στο Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων στο Στρασβούργο,
πριν από δύο χρόνια το κράτος –
σε πέντε περιουσίες στην Κώμα
του Γιαλού– αποφάσισε να μην
υποστηρίξει την Κύπρια αιτήτρια
εναντίον της Τουρκίας και την εγ-
κατέλειψε, ενώ αρχικά είπε πως
θα τη βοηθούσε. Παρόμοια στάση
φαίνεται πως θα τηρούσε και στην
υπόθεση του Βαρωσιού που είναι
ενώπιον του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου και σε μιαν άλλη στην Τύμπου.
Μετά από τη δημοσιοποίηση του
θέματος, αναγκάστηκε η Κυπριακή
Δημοκρατία να βοηθήσει τους αι-
τητές στην υπόθεση του Βαρωσιού,
αλλά όχι αυτούς στην υπόθεση της
Τύμπου. Εγείρεται συνεπώς εύλογα
το ερώτημα μεταξύ των εκτοπι-
σμένων, για ποιο λόγο το κράτος
στηρίζει την ομάδα του Βαρωσιού
και όχι την ομάδα στην Τύμπου ή
Κώμα του Γιαλού. Είναι καλό, οι
εκτοπισμένοι να ρωτήσουν το κρά-
τος αν θα τους βοηθά στο ΕΔΑΔ
για να γνωρίζουν και να ξέρουν
πώς θα προχωρήσουν. 
–Υπάρχει λοιπόν αμμοχωστο-
ποίηση του Κυπριακού; 

–Η νομική μου αντίληψη δεν αν-
τιλαμβάνεται αυτούς τους όρους.
Αντιλαμβάνεται ότι δεν υπάρχει νο-
μική διαφορά στην υπόθεση του
Βαρωσιού από αυτή της Τύμπου ή
από αυτή της Κώμας του Γιαλού.
Δεν νοείται να πηγαίνει Κύπριος
πολίτης εναντίον της Τουρκίας και
η Κυπριακή Δημοκρατία να σφυρίζει
αδιάφορα, ενώ απολαμβάνει τους
καρπούς των ατομικών υποθέσεων,
μεταξύ άλλων, όπως στην περίπτω-
ση της Λοϊζίδουόπου επιβεβαιώθηκε
ότι οι τίτλοι ιδιοκτησίας που καθο-
ρίζουν τον ιδιοκτήτη είναι αυτοί
της Κυπριακής Δημοκρατίας και η
Κυπριακή Δημοκρατία να μην μπαί-
νει στη διαδικασία να τους υποστη-
ρίξει στο ΕΔΑΔ. Το ζητούμενο στο
ΕΔΑΔ είναι αποζημιώσεις από την
απώλεια χρήσης. Το ερώτημα είναι

πάνω σε ποιες αξίες θα επιδικαστεί
η απώλεια χρήσης. Του 1974, του
2019 των Κατεχομένων, των ελεύ-
θερων περιοχών; Για παράδειγμα,
άλλη είναι η τιμή στην Αγία Τριάδα
στον Πρωταρά και άλλη στη Σαλα-
μίνα. Κανονικά μετά από 45 χρόνια
θα έπρεπε οι πολιτικοί αρχηγοί να
είχαν συμφωνήσει σε αυτό το θέμα.
Η δική μου αντίληψη είναι ότι ούτε
καν συζητήθηκε σοβαρά. 

Το Κυπριακό
–Τα ψηφίσματα των Ηνωμένων
Εθνών δεν μας καλύπτουν στο
θέμα του εποικισμού της Αμμο-

χώστου; 
–Ήταν αρκετά για να αποτρέ-

ψουν τις τουρκικές προκλητικότη-
τες καθώς και τον πανικό που δη-
μιουργήθηκε; 
–Υπάρχει πανικός;

–Εγώ νομίζω υπάρχει. Αν μιλή-
σετε με κόσμο από το Βαρώσι που
ήταν σχεδόν βέβαιος ότι δεν θα
άνοιγε η πόλη υπό τουρκική διοί-
κηση τώρα έχει σοβαρές αμφιβολίες
και σκέφτεται τι να κάνει. Και οι
επιλογές είναι δύο: ή θα περιμένει
τη λύση του Κυπριακού (που πε-
ριλαμβάνει τα ψηφίσματα των Η.Ε.)
και είμαι βέβαιος ότι θα δικαιωθεί

ή θα αναλάβει να διαχειριστεί την
περιουσία του και να τη διεκδικήσει
με τη λογική που περιγράψαμε. 
–Δεν παίρνει χρόνο μία τέτοια
νομική διευθέτηση; 

–Πάρα πολύ χρόνο πήρε το Κυ-
πριακό. Πήρε 45 χρόνια να φτά-
σουμε στο σημείο που βρισκόμαστε
σήμερα και δεν νομίζω να πάρει
πάρα πολύ χρόνο να τύχει διαχεί-
ρισης αυτό το θέμα. Η επιτροπή
ακίνητης ιδιοκτησίας είτε λυθεί το
Κυπριακό είτε όχι συνεχίζει να ερ-
γάζεται με προβλήματα βέβαια και
μάλιστα αν λυθεί το Κυπριακό θα
γίνει ομοσπονδιακή. 

O ΑΧΙΛΛEΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙAΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Νομικά λειτουργεί
περίεργα το κράτος 
Ενώ δεν υποστηρίζει ορισμένους αιτητές στο Ευρ. Δικαστήριο,
την ίδια ώρα ανοίγει μέτωπο με το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης

«Θα ήθελα να δω το κείμενο της επιστολής που εστάλη στην Τουρκία. Όταν μου δώσετε το κείμενο, τότε ευχαρίστως
να σας το σχολιάσω αλλά να συζητούμε εξ ακοής μαρτυρία και να τη σχολιάζουμε είναι λίγο επικίνδυνο, τουλάχιστον
στον κλάδο της νομικής», λέει ο Αχιλλέας Δημητριάδης.

Δεν νοείται να πηγαίνει
Κύπριος πολίτης εναν-
τίον της Τουρκίας και η
Κυπριακή Δημοκρατία
να σφυρίζει αδιάφορα,
ενώ απολαμβάνει τους
καρπούς των ατομικών
υποθέσεων. 

Εγείρεται εύλογα το ερώ-
τημα μεταξύ των εκτοπι-
σμένων, για ποιο λόγο το
κράτος στηρίζει την ομά-
δα του Βαρωσιού και όχι
την ομάδα στην Τύμπου
ή Κώμα του Γιαλού.

Η περίπτωση ΕΒΚΑΦ, οι αποζημιώσεις και ο Κουτσιούκ
–Στην περίπτωση της Αμμοχώστου
η τ/κ πλευρά προβάλλει ότι ανήκει
στο ΕΒΚΑΦ. Υπάρχει κίνδυνος να
στοιχειοθετηθεί υπόθεση; 
–Το ΕΒΚΑΦ είναι το θρησκευτικό
ίδρυμα που διαχειρίζεται περιου-
σίες που ανήκαν αρχικά σε κατα-
πιστεύματα των Οθωμανών ευγε-
νών. Όπως και στην περίπτωση
των Άγγλων λόρδων οι Οθωμανοί
ευγενείς τότε δεν μοίραζαν τα
κτήματά τους με κληρονομική
διαδοχή στα παιδιά τους, αλλά τα
έβαζαν σε καταπίστευμα (Βάκφι)
και αυτά μεταφέρονταν αλώβητα
συνήθως στον πρωτότοκο γιο.
Βάσει αυτών των καταπιστευμά-
των λοιπόν οι Τούρκοι θεωρούν
ότι τους ανήκουν τα 2/3 της περί-

κλειστης πόλης της Αμμοχώστου.
Προς υποστήριξη των ισχυρισμών
τους παρουσιάζουν διάφορα έγ-
γραφα επί Αγγλοκρατίας που
αναφέρουν πως το Αγγλικό Στέμ-
μα κακοδιαχειρίστηκε τις περιου-
σίες και τις πωλούσε στους Χρι-
στιανούς. Η αγγλική, αποικιοκρα-
τική κυβέρνηση κακοδιαχειρίστη-
κε όντως το ΕΒΚΑΦ και γι’ αυτό
τον λόγο αποφασίστηκε το 1944
όπως δίδει 2230 στερλίνες τον
χρόνο για πάντα ως αποζημίωση.
Όταν όμως το 1960 συζητείτο η
ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, όπως φαίνεται στη Συνθήκη
Εγκαθίδρυσης, διευθετήθηκαν
έναντι 1,5 εκατομμυρίου στερλι-
νών όλες οι απαιτήσεις των Τ/κ

περιλαμβανομένου του υψηλού
συμβουλίου του ΕΒΚΑΦ. Το σί-
γουρο είναι ότι ο δρ Κιουτσούκ
και ο κ. Ντενκτάς υπέγραψαν την
απόδειξη απαλλαγής και για το
ΕΒΚΑΦ. Άρα έχουμε καλή υπόθε-
ση για να καταρρίψουμε το επι-
χείρημα και δεν είναι η πρώτη
φορά που γίνεται στο ΕΔΑΔ. Πε-
ριμένουμε να βάλει η Τουρκία
κάτω τις απόψεις της, μέχρι τις 16
Δεκεμβρίου, και φαντάζομαι η
Κυπριακή Δημοκρατία θα βάλει
τις δικές της απόψεις και εκτιμή-
σεις για το Βαρώσι. Για τους καη-
μένους αιτητές από την Τύμπου
βεβαίως είναι διαφορετική η αν-
τιμετώπιση γιατί δεν τους υπο-
στηρίζει το Κράτος τους. 
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Η Αγκυρα κλιμακώνει συνεχώς την ένταση 
Κυριαρχεί το δόγμα « Γαλάζια Πατρίδα» στην Ανατολική Μεσόγειο, προσδοκώντας κέρδη σε Κυπριακό και φυσικό αέριο

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγο μετά το αποτυχημένο πραξι-
κόπημα του 2016, η «Κ» είχε ενη-
μερώσει τους αναγνώστες της ότι
η Άγκυρα επέλεξε την πολιτική
της ελεγχόμενης έντασης στην
Ανατολική Μεσόγειο και το Αιγαίο
με απώτερο στόχο τα μακροπρό-
θεσμα οφέλη στο Κουρδικό, την
ενέργεια και τα ελληνοτουρκικά.
Είχε υπογραμμιστεί τότε από την
«Κ» ότι εξαιτίας μιας σειράς παρα-
γόντων και κυρίως της οικονομικής
κρίσης στην Ελλάδα, η τουρκική
πλευρά θεωρούσε ότι έχει έλθει
πλέον η κατάλληλη στιγμή για να
ασκηθεί πίεση στην Αθήνα και στις
συμμαχικές δυνάμεις στην περιοχή. 

Προσεκτικοί Τούρκοι αναλυτές,
στον απόηχο της νέας συμφωνίας
Τουρκίας-Λιβύης, εκτιμούν ότι
στους διπλωματικούς και στρατιω-
τικούς κύκλους της Άγκυρας επι-
κρατεί η άποψη πως την παρούσα
στιγμή η κλιμάκωση των ενεργειών,
που εκλαμβάνονται από την Ελλάδα
και την Κύπρο ως «προκλητικές
κινήσεις», θα αποφέρουν κατά το
επόμενο διάστημα σημαντικά κέρ-
δη στην τουρκική πλευρά όσον
αφορά το ενεργειακό πεδίο και το
Κυπριακό. Έχοντας ενισχύσει τη
θέση της στον ενεργειακό χάρτη
της Ανατολικής Μεσογείου και
έχοντας οδηγήσει το Κυπριακό στη
διαδικασία αναζήτησης εναλλα-
κτικών λύσεων, η Τουρκία θα μπο-
ρεί να διαπραγματευτεί με την ελ-
ληνική πλευρά μια σειρά ζητημά-
των από θέση ισχύος. Στο ίδιο πλαί-
σιο, οι Τούρκοι αναλυτές επιβεβαι-
ώνουν ακόμη μία σημαντική πλη-
ροφορία την οποία έφερε στο προ-
σκήνιο η «Κ» το προηγούμενο διά-
στημα. Ο έλεγχος σε μια σειρά εθνι-
κών ζητημάτων περνά σταδιακά

στα χέρια διπλωματών και στρα-
τιωτικών, οι οποίοι ακολουθούν
μια εθνικιστική γραμμή. Πρόκειται
για την προειδοποίηση που έστειλε
την προηγούμενη εβδομάδα ο
πρώην ηγέτης της τουρκοκυπρια-
κής κοινότητας, Μεχμέτ Αλί Ταλάτ. 

Bάσει «Γαλάζιας Πατρίδας»
«Το δόγμα του Mavi Vatan ει-

σήχθη για πρώτη φορά τον Ιούνιο
του 2006 από τον ναύαρχο Ραμαζάν
Τζεμ Γκιούρντενιζ κατά τη διάρκεια
ενός συμποσίου στο επιχειρησιακό
κέντρο του τουρκικού Πολεμικού
Ναυτικού», λέει ο έμπειρος Τούρκος
καθηγητής Τζενγκίζ Ακτάρ, ο οποί-
ος προσεγγίζει τη νέα συμφωνία
Τουρκίας-Λιβύης ως ένα στρατη-
γικής σημασίας βήμα της εν λόγω
στρατηγικής της Τουρκίας. «Ένας
κλασικός αντιδυτικός και υπερε-
θνικιστής, ο κ. Γκιούρντενιζ έχει
εμμονή με τη ναυτική υπεροχή της
Τουρκίας σε περιοχές που συμπε-
ριλαμβάνονται στην υποτιθέμενη
Γαλάζια Πατρίδα», προσθέτει ο
Τούρκος ακαδημαϊκός, ο οποίος
δεν συμφωνεί με την απομάκρυνση
της Τουρκίας από τη δυτική τροχιά,
του εκδημοκρατισμού και εκδυτι-
κισμού. Συνεχίζοντας επισημαίνει

ότι «η προσπάθεια της Τουρκίας
να ενισχύσει την επιρροή της στον
Αραβικό Κόλπο και την Ερυθρά
Θάλασσα με τις στρατιωτικές βάσεις
στο Κατάρ και τη Σομαλία, και με
μια προγραμματισμένη ναυτική
βάση στο νησί Σουάκιν του Σουδάν
είναι τα επόμενα βήματα αυτού
του δόγματος. Προς το παρόν, το
όραμα του Γκιούρντενιζ για τη θα-
λάσσια δικαιοδοσία της Τουρκίας
περιλαμβάνει εκτεταμένες περιοχές
της Μαύρης Θάλασσας, της Μεσο-
γείου και του Αιγαίου».

Όπως μας αναφέρει ο κ. Ακτάρ,
ο Τούρκος εν αποστρατεία ναύαρ-
χος, ο οποίος κατά την περίοδο της
εκδίκασης των Υποθέσεων Βαριο-
πούλα και Εργκενεκόν είχε οδη-

γηθεί μαζί με τους συνεργάτες τους
για σύντομο χρονικό διάστημα στη
φυλακή, διεκδικεί για λογαριασμό
της Τουρκίας μιας θαλάσσια πε-
ριοχή 462.000 τετραγωνικών χι-
λιομέτρων. Επίσης, ο κ. Ακτάρ επι-
σημαίνει ότι «o Γκιούρντενιζ και
οι υποστηρικτές του δόγματος Γα-
λάζια Πατρίδα θεωρούν το σημε-
ρινό στάτους κβο ως ‘δεύτερη συν-
θήκη των Σεβρών’». Για τον συν-
ταξιούχο ναύαρχο, οι υπεύθυνοι
γι’ αυτή τη «δεύτερη συνθήκη των
Σεβρών» είναι η Ελλάδα και πρό-
σφατα η Κύπρος. Οι ιδέες του
Γκιούρντενιζ αναπτύχθηκαν σε
ένα βιβλίο 528 σελίδων με τίτλο
«Εργασίες για τη Γαλάζια Πατρίδα»,
καθώς και την τακτική του στήλη

στην αριστερή υπερεθνικιστική
εφημερίδα «Αϊντινλίκ». Είναι επίσης
επικεφαλής ενός ερευνητικού κέν-
τρου, του KU Maritime Forum, στο
Πανεπιστήμιο Koc».

Νέα λάθη από ΑΚΡ
Ένας άλλος έμπειρος Τούρκος

αναλυτής που προσεγγίζει τη σύγ-
χρονη τουρκική εξωτερική πολιτική
με κριτική ματιά, ο Φεχίμ Τάστεκιν,
θεωρεί ότι τόσο το ίδιο το δόγμα
της Γαλάζιας Πατρίδας όσο και η
νέα συμφωνία της Τουρκίας με τη
Λιβύη αποτελούν ένα νέο κρίκο
στην αλυσίδα των μεγάλων λαθών
που εξακολουθεί να υποπίπτει η
Άγκυρα κατά την περίοδο της δια-
κυβέρνησης του Κόμματος Δικαιο-
σύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ). 

Ο κ. Τάστεκιν αμφισβητεί τα
αποτελέσματα και τον βαθμό επι-
τυχίας της νέας συμφωνίας με τη
Λιβύη, για δύο βασικούς λόγους.
Πρώτον, το μέλλον της κυβέρνησης
της Τρίπολης δεν είναι δεδομένο.
Μια αλλαγή στη σκυτάλη της εξου-
σίας στη Λιβύη θα μπορούσε να
σηματοδοτήσει την ανατροπή των
τουρκικών σχεδίων για την Ανα-
τολική Μεσόγειο. Δεύτερον, ακόμη
και χωρίς την αλλαγή εξουσίας
στην Τρίπολη, η κυβέρνηση της
ανατολικής Λιβύης και η Βουλή
των Αντιπροσώπων δεν πρόκειται
ποτέ να αναγνωρίσουν την εν λόγω
συμφωνία. Για τους προαναφερό-
μενους λόγους, ο κ. Τάστεκιν πα-
ρομοιάζει τα νέα βήματα της Τουρ-
κίας στην Ανατολική Μεσόγειο με
τα λάθη που διαπράχθηκαν στην
περίπτωση της Συρίας. Όπως στον
εμφύλιο της Συρίας έτσι και στην
περίπτωση της Ανατολικής Μεσο-
γείου, η Τουρκία περιπλέκει τις
εξελίξεις, δυσχεραίνοντας όλες τις
προσπάθειες λύσης. 

������

Στην Άγκυρα, ο έλεγχος
των ευαίσθητων εθνικών
ζητημάτων και σχετικών
χαρτοφυλακίων περνά
στα χέρια υπερεθνικι-
στών, οι οποίοι στοχεύουν
στην ελεγχόμενη κλιμά-
κωση της έντασης σε Αι-
γαίο και Ανατ. Μεσόγειο. 

Όλες οι πρόσφατες κινήσεις της Τουρκίας στην Ανατολική Μεσόγειο, όπως η
νέα συμφωνία με τη Λιβύη, αποτελούν κομμάτι του δόγματος «Γαλάζια Πατρί-
δα» (Mavi Vatan), το οποίο προωθεί μικρή ομάδα στελεχών του τουρκικού Πο-
λεμικού Ναυτικού.

Ο έλεγχος στους
υπερεθνικιστές 
Οι έμπειροι Τούρκοι αναλυτές,
μελετώντας τις τελευταίες εξε-
λίξεις, τονίζουν επίσης ότι την
παρούσα στιγμή ο έλεγχος των
ευαίσθητων εθνικών ζητημά-
των και σχετικών χαρτοφυλα-
κίων στην Άγκυρα περνά στα-
διακά στα χέρια των υπερεθνι-
κιστών, οι οποίοι βλέπουν τη
Δύση εχθρικά και ανταγωνιστι-
κά. Η συγκεκριμένη ομάδα δι-
πλωματών, αξιωματούχων και
στρατιωτικών, στο σύνολό της
δεν συμφωνεί με τη συντηρητι-
κή γραμμή της τουρκικής κυ-
βέρνησης. Παρόλα αυτά, θεω-
ρεί ζωτικής σημασίας τη συνερ-
γασία της με αυτήν, για την προ-
βολή των δικών της ιδιόρρυθ-
μων θέσεων σε μια σειρά ζητη-
μάτων. «Δεν είναι υπερβολή να
πούμε ότι η ναυτική πολιτική
της Τουρκίας «κατευθύνεται»
τώρα από ανεπίσημες, αλλά με-
γάλη επιρροή, ομάδες ατόμων
με επικεφαλής τον Γκιούρντε-
νιζ και τους ομοϊδεάτες του»,
προειδοποιεί ο κ. Ακτάρ. Ο
Τούρκος ακαδημαϊκός, ο οποίος
τάσσεται υπέρ της επανένωσης
και αποστρατικοποίησης της Κύ-
πρου, στέλνει σε Αθήνα και
Λευκωσία την εξής προειδοποί-
ηση: «Οι γείτονες της Τουρκίας
και οι σύμμαχοί τους στο ΝΑΤΟ,
αρχής γενομένης από την Ελλά-
δα, θα υποχρεωθούν να αντιμε-
τωπίσουν αυτό το εξαιρετικά
επικίνδυνο στυλ εξωτερικών
σχέσεων/πολιτικής κατά τους
επόμενους μήνες».
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ΑΡΘΡΟ / Του ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ

Ένα κλασικό βιβλίο για το Κυπριακό

Π ρόκειται για το δίτομο έργο
του Νιαζί Κιζίλγιουρεκ «Μια
ιστορία βίας και μνησικα-

κίας, Η γένεση και η εξέλιξη της
εθνοτικής διένεξης στην Κύπρο»,
Ετεροτοπία, 2019. Είναι πράγματι
ένα κλασικό έργο που θα αποτελεί
βασικό εγχειρίδιο οποιουδήποτε
μελετητή του Κυπριακού, τόσο για
το εύρος της έρευνας και την επι-
στημονική αναλυτική προσέγγιση
όσο και για την ακαδημαϊκή επάρ-
κεια και εντιμότητα του συγγραφέα.
Πιο πολύ όμως για το πρωτότυπο
θεωρητικό πλαίσιο. μέσα στο οποίο
εντάσσεται και το οποίο φωτίζει
ανυποψίαστες ώς τώρα πτυχές της
συλλογικής συμπεριφοράς των Ελ-
ληνοκυπρίων και των Τουρκοκυ-
πρίων στη μακρά διάρκεια της
εθνοτικής διένεξης. 

Αντλώντας από τη διεθνή βι-
βλιογραφία, ο Νιαζί Κιζίλγιουρεκ
χρησιμοποιεί τη «μνησικακία» ως
πολιτικό όρο που ερμηνεύει συλ-
λογικές συμπεριφορές εθνοτικών
ή κοινωνικών ομάδων όταν αισθά-
νονται πως δεν έχουν το πολιτικό

ή το κοινωνικό στάτους που φρο-
νούν πως τους αρμόζει, οπότε ανα-
πτύσσουν αισθήματα εχθρότητας
έναντι των ομάδων που θεωρούν
ότι αποτελούν εμπόδιο για το στά-
τους που επιδιώκουν. Μεταφέρον-
τας στην Κύπρο αυτό το θεωρητικό
πλαίσιο, βλέπει τους Τουρκοκυπρί-
ους (Τ/κ) να εμφορούνται από αί-
σθημα μνησικακίας έναντι των Ελ-
ληνοκυπρίων (Ε/κ) στα πρώτα στά-
δια του εκσυγχρονισμού, καθώς,
από κυρίαρχη κοινότητα, καταλή-
γουν σε μια «υπανάπτυκτη» και
«αόρατη» μειονότητα σε σχέση με
την πλειοψηφούσα, οικονομικά
και κοινωνικά όσο και πολιτικά
ισχυρότερη ελληνική κοινότητα.
Αντίθετα, μετά την ίδρυση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας (Κ.Δ.), βλέπει
τους Ε/κ, έμφορτους μνησικακίας,
να στρέφονται με αισθήματα εκ-
δίκησης κατά των Τ/κ, τους οποίους
θεωρούν υπαίτιους για τη ματαίωση
της Ένωσης και για το άδικο, στην
εκτίμησή τους, καθεστώς πολιτικής
ισότητας που απέκτησαν. 

Αναδιφώντας εκτενή βιβλιογρα-

φία, τεκμηριώνει τη σύνδεση της
βίας, στη νεωτερική εποχή, με τον
εθνικισμό, καθώς και τη δημιουργία
εθνικών κρατών με πολιτικές αφο-
μοίωσης, καταπίεσης, υποχρεωτι-
κής μετανάστευσης ή και εξόντω-
σης μειονοτικών ομάδων. Στην
ανάλυση των φαινομένων βίας και
μνησικακίας στην Κύπρο, αναζητεί
τα κίνητρα των συγκρούσεων όχι

στις πολιτισμικές διαφορές αλλά
στην ασυμβατότητα των επιδιω-
κόμενων στόχων των δύο κοινο-
τήτων, καθώς και στη διαμάχη για
πολιτικό στάτους. 

Οι κινητοποιήσεις των Ε/κ για
την Ένωση προσλαμβάνονται ως
«υπαρξιακή απειλή» από τους Τ/κ
στη συνείδηση των οποίων λει-
τουργεί ως εμμονικός φόβος η μοίρα
των Τουρκοκρητικών. Η εμμονή
των Ε/κ στην Ένωση και η πλει-
οψηφική αντίληψη της δημοκρα-
τίας τροφοδοτούν μέσα στην τουρ-
κική κοινότητα τη μνησικακία και
την εχθρότητα. Αυτή η εχθρότητα
εξελίσσεται σε εθνοτική βία όταν,
κατά την περίοδο του ένοπλου ενω-
τικού αγώνα των Ε/κ, οι Τ/κ, σε
συμπόρευση με την Τουρκία, στρέ-
φονται προς τη διχοτόμηση. 

Σε ό,τι αφορά στην εμπλοκή της
Τουρκίας στο Κυπριακό, μετά το
1955, ο συγγραφέας αναδεικνύει
τον καθοριστικό της ρόλο στη μα-
ταίωση της Ένωσης. Αναδεικνύει,
μέσα από τον ρόλο του Γραφείου
Ειδικού Πολέμου και της ΤΜΤ, την

ποδηγέτηση των Τ/κ στον εθνικι-
στικό παροξυσμό με αποκορύφωμα
τη σφαγή των Κοντεμενιωτών στο
Κιόνελι (Ιούνιος 1958). Τέλος, κλεί-
νοντας τον 1ο τόμο, εξετάζει και
αναλύει εκτενώς τα γεγονότα που
οδήγησαν στην ίδρυση της Κ.Δ.
με τη στροφή του Μακαρίου προς
την ανεξαρτησία.

Ο 2ος τόμος καλύπτει την πε-
ρίοδο από την ίδρυση της Κ.Δ. έως
την τουρκική εισβολή. Ενδιατρίβει
εκτενώς στα πρώτα τρία χρόνια
του κοινού κράτους κατά τα οποία
και οι δύο κοινότητες εξοπλίζονται,
οι μεν Ε/κ για να ανατρέψουν το
«άδικο» καθεστώς της Ζυρίχης και
να επανανοίξουν τον δρόμο προς
την Ένωση, οι δε Τ/κ για να μα-
ταιώσουν οποιαδήποτε απόπειρα
των Ε/κ για την Ένωση και, μέσα
από τη σύγκρουση, να επιτύχουν
τη διχοτόμηση. Η ένοπλη σύρραξη
ανέμενε απλώς τον σπινθήρα της
21ης Δεκεμβρίου 1963 για να οδη-
γήσει τις δύο κοινότητες σε εξον-
τωτική αναμέτρηση και, παράλλη-
λα, στην κατάρρευση του κοινού

κράτους. Ο συγγραφέας φέρνει τον
αναγνώστη αντιμέτωπο με τα γε-
γονότα παραθέτοντας στοιχεία και
αριθμούς που μιλούν από μόνα
τους για τις εκατέρωθεν ευθύνες.
Στη συνέχεια, με Θουκυδίδεια κρι-
τική ματιά, εξετάζει τα γεγονότα
γύρω από την τουρκική εισβολή,
αναδεικνύοντας κρίσιμες πτυχές
του κυπριακού δράματος όπως η
εθνοκάθαρση, ο εποικισμός, οι βια-
σμοί, οι σφαγιασμοί αμάχων, οι
αγνοούμενοι, σε όλη τη δεκαετία
1964-1974. 

Τέλος, στον επίλογο του βιβλίου,
ο Νιαζί Κιζίλγιουρεκ αναδεικνύει
την ανάγκη υπέρβασης, από την
κάθε κοινότητα, του εθνικού αφη-
γήματος που εστιάζει στην αυτο-
δικαίωση, την ευθεία αναμέτρηση
με το παρελθόν, και την αναγνώ-
ριση των εκατέρωθεν εγκλημάτων
ως προϋποθέσεις μιας «λύσης θε-
μελιωμένης στη συμφιλίωση και
στραμμένης στο μέλλον». 

Ο κ. Χρυσόστομος Περικλέους είναι εκ-
παιδευτικός και πολιτικός συγγραφέας.
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Αναδιφώντας εκτενή βι-
βλιογραφία, τεκμηριώνει
τη σύνδεση της βίας, στη
νεωτερική εποχή, με τον
εθνικισμό, καθώς και τη
δημιουργία εθνικών κρα-
τών με πολιτικές αφομοί-
ωσης, καταπίεσης, υπο-
χρεωτικής μετανάστευ-
σης ή και εξόντωσης μει-
ονοτικών ομάδων.

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Την άποψη ότι ο ΟΗΕ καλείται μια
ώρα αρχύτερα να ανακοινώσει το
τέλος των συνομιλιών για την ομο-
σπονδία και την έναρξη της αναζή-
τησης εναλλακτικής φόρμουλας λύ-
σης, λέει στην «Κ» ο Ογουζχάν Χα-
σίπογλου, ο οποίος είναι υπεύθυνος
για τις εξωτερικές σχέσεις του Κόμ-
ματος Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ) και
πρώην στέλεχος της τ/κ διαπραγ-
ματευτικής ομάδας. Στο εσωτερικό
του ΚΕΕ, το όνομα του κ. Χασίπογλου
συμπεριλαμβάνεται στη λίστα των
υποψηφίων του κόμματος για τις
«προεδρικές», μαζί με τα ονόματα
του «πρωθυπουργού», Ερσίν Τατάρ
και του αντιπροέδρου της «Βουλής»,
Ζορλού Τορέ. Αναλύει την πρόταση
συνομοσπονδίας της τ/κ Δεξιάς και
εξηγεί τα σχέδια της τ/κ πλευράς
για τις εγγυήσεις, το εδαφικό, το Βα-
ρώσι και την ΑΟΖ. 

–Θα ήθελα να ξεκινήσω την συ-
νέντευξή μας, ζητώντας την άπο-
ψή σας σχετικά με το αποτέλεσμα
της άτυπης τριμερούς διάσκεψης
του Βερολίνου. 

–Το κόμμα μας αρχικά ζήτησε
από τον κ. Ακιντζί να μη συμμετάσχει
στη διάσκεψη του Βερολίνου. Στη
συνέχεια εγώ πρότεινα το εξής: Πρό-
κειται για μια άτυπη διάσκεψη. Η
ε/κ πλευρά δεν αναμένει πολλά από
αυτήν. Ας λάβει λοιπόν χώρα η διά-
σκεψη και ας προκύψει ένα απτό
αποτέλεσμα. Πριν από τη διάσκεψη
απευθύνθηκα στον κ. Ακιντζί και
του ζήτησα να θέσει κάποια ερω-
τήματα στον κ. Αναστασιάδη. Εφό-
σον διαπιστωνόταν ότι εξακολου-
θούμε να μη συμφωνούμε, τότε θα
έπρεπε ο ίδιος να απευθυνθεί στον
ΟΗΕ και να δηλώσει το εξής: «Δεν
συμφωνούμε σε πολλά ζητήματα.
Αντιμετωπίζουμε πρόβλημα σχετικά
με το κοινό όραμα (λύσης)». Με
αυτόν τον τρόπο θα ζητούσε από
τον ΟΗΕ να διαπιστώσει τη νέα κα-
τάσταση στο Κυπριακό. Εφόσον δεν
υπάρχει επιτυχία τότε ο ΟΗΕ θα
έπρεπε να πει : «Κύριοι, συζητάτε
την ομοσπονδία, αλλά κατανοείτε
διαφορετικά πράγματα». Πρόκειται
για ένα εύλογο αίτημα, καθώς ο ίδιος
ο ΟΗΕ χαρακτηρίζει την παρούσα
διαδικασία τελική. 
–Από ό,τι κατανοώ στόχος σας
είναι ο ΟΗΕ να ανακοινώσει ότι
οι δύο πλευρές δεν συμφωνούν
για την ομοσπονδιακή φόρμου-
λα…

–Ακριβώς. Ο ΟΗΕ θα πρέπει να
το ανακοινώσει. 
–Μετά από αυτήν την ανακοίνω-
ση, θα ξεκινήσουμε να συζητάμε
εναλλακτικά σχέδια;

–Ναι. Όμως αυτήν τη στιγμή δεν
μπορώ να συζητήσω τα εναλλακτικά
σχέδια. Και αυτό διότι, παρά το γε-
γονός ότι δεν το εγκρίνω, οι δύο
ηγέτες στο τραπέζι συζητούν τη δι-

κοινοτική, διζωνική ομοσπονδία.
Να ξεκαθαρίσω ότι η δική μας πα-
ράταξη πλέον δεν εγκρίνει αυτό το
μοντέλο. Κρατώντας αυτό το μοντέλο
στο τραπέζι χάνουμε πολύτιμο χρό-
νο. Μπορεί ο κ. Ακιντζί να θεωρεί
ότι κράτησε το τρένο στις ράγες,
ωστόσο εμείς θεωρούμε ότι αυτό το
τρένο εισήλθε σε ένα σκοτεινό τού-
νελ, δίχως τέλος.
–Έχουμε τον κ. Ακιντζί,  που επι-
μένει στην ομοσπονδία και εσάς,
την «κυβέρνηση», που θεωρείται
ότι αυτό το μοντέλο έχει πάψει
να υφίσταται. Πώς θα ξεπερά-
σουμε αυτό το αδιέξοδο;

–Οι επικείμενες προεδρικές εκλο-
γές θα έχουν τον χαρακτήρα μιας
ιδεολογικής αναμέτρησης των δυ-
νάμεων που θεωρούν ότι δεν υπάρχει
άλλη εναλλακτική πέρα από την
ομοσπονδία και αυτών που θεωρούν
ότι ήρθε πλέον η ώρα για να συζη-
τηθούν διαφορετικά μοντέλα.
–Στο Βερολίνο, στο ανακοινωθέν
του ΟΗΕ υπογραμμίστηκε η ομο-
σπονδία. Αυτό δεν προκαλεί εμ-
πόδιο για την υλοποίηση του σχε-
δίου σας; Πόσο ρεαλιστική είναι
η εισήγηση για συζήτηση των
εναλλακτικών σχεδίων;

–Όσο υπάρχει στο τραπέζι η ομο-
σπονδία δεν είναι εύκολο να συζη-
τήσουμε τις εναλλακτικές επιλογές.
Γιατί εισηγείται ο ΟΗΕ την ομο-

σπονδία; Διότι οι ηγέτες και των δύο
πλευρών επιμένουν στην ομοσπον-
δία. Αν όμως ζητήσουμε από τον
ΟΗΕ να προχωρήσει στην εξακρί-
βωση του τελικού αποτελέσματος
θα μπορούσε να έρθει στο προσκήνιο
μια «out of the box» συζήτηση.

–Δηλαδή, σε περίπτωση που
υπάρξει τον Μάιο αλλαγή σκυ-
τάλης στην τ/κ ηγεσία και αυτή
απευθυνθεί στον ΟΗΕ, τότε θα
ξεκινήσουμε να συζητάμε εναλ-
λακτικά πράγματα…

–Ακριβώς. 

Λύση δύο κρατών
–Ποια είναι αυτά τα περίφημα
εναλλακτικά μοντέλα; 

–Ο τελικός στόχος θα μπορούσε
να είναι και πάλι η ομοσπονδία. 
–Αναφερόμαστε σε μία ενιαία,
μοναδική διεθνή σκέπη, έτσι δεν
είναι;

–Ναι. Υπάρχουν διάφορες φόρ-
μουλες. Λ.χ. και οι Τσέχοι με τους
Σλοβάκους χώρισαν τους δρόμους
τους, αλλά δεν έκλεισαν την πόρτα
για την επανένωση στο μέλλον και
ξανασυναντήθηκαν υπό τη σκέπη
της Ε.Ε. Από την άλλη, να σας υπεν-
θυμίσω ότι η διακυβέρνηση Ντερβίς
Έρογλου, στην οποία συμμετείχα,
ήταν αυτή που δημιούργησε το Κοι-
νό Ανακοινωθέν του 2014. Οι δύο
ηγέτες ακόμη χρησιμοποιούν αυτό
το κείμενο.
–Ποιες είναι οι δικές σας εναλ-
λακτικές για το Κυπριακό;

–Θα μπορούσαμε να ξεκινήσουμε
με δύο κράτη και στη συνέχεια θα
προχωρήσουμε στη διαδικασία της
επανένωσης. Αυτό, άλλωστε επι-
βάλλει και το υφιστάμενο στάτους
κβο. Εμείς πιστεύουμε ότι ήδη υφί-
στανται δύο κράτη. Μετά από ένα
ορισμένο χρονικό διάστημα θα μπο-
ρούσαν να ξεκινήσουν συνομιλίες
αυτά τα δύο κράτη. Εναλλακτικά,
θα μπορούσαμε να ξεκινήσουμε με
μια συνομοσπονδιακή δομή ή να
οδεύσουμε προς τη συνομοσπονδία,

χρησιμοποιώντας τις υφιστάμενες
παραμέτρους του ΟΗΕ. Στη συνο-
μοσπονδία τα δεσμά των δύο κρα-
τών μπορεί να μην έχουν συνταγ-
ματικό χαρακτήρα, να στηρίζονται
περισσότερο σε διμερείς συμφωνίες.
Και τα δύο κράτη θα έχουν ενισχυ-
μένα κυριαρχικά δικαιώματα. Ωστό-
σο, προς τα έξω –τη διεθνή κοινό-
τητα– θα μπορούν να έχουν και
πάλι κοινή εκπροσώπηση, ταυτό-
τητα υπό τη σκέπη του ΟΗΕ και
της Ε.Ε. Σε αυτό το μοντέλο η κεν-
τρική δομή θα έχει περιορισμένες
εξουσίες, ενδεχομένως αποκλειστικά
σε ό,τι αφορά την εξωτερική πολι-
τική. Για ζητήματα όπως η Ε.Ε. και
ΟΗΕ, οι δύο πλευρές θα αποφασί-
ζουν από κοινού. Έτσι, θα αναφε-
ρόμαστε σε διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία εκ νέου. Άλλωστε, ξε-
κινώντας από το δύσκολο, τη συ-
νομοσπονδία, και γνωρίζοντας η
μία κοινότητα την άλλη καλύτερα
μέσα στον χρόνο, θα μπορούσαμε
σταδιακά να καταλήξουμε στη συ-
νομοσπονδία.
–Σε κάθε περίπτωση, το όραμά
σας είναι ένα τουρκικό, από όλες
τις απόψεις, κράτος στον βορρά,
έτσι δεν είναι; 

–Στην πραγματικότητα και στην
ομοσπονδία αυτό θα συμβεί. Υπάρ-
χουν οι παράμετροι του ΟΗΕ που
το εισηγούνται αυτό. 
–Στις συνομιλίες οι δύο πλευρές
δεν συμφωνούν σε αυτό το πε-
δίο…

–Το Συμβούλιο Ασφαλείας λέει
το εξής: Η ξεκάθαρη πλειοψηφία
(clear majority) πληθυσμού και ακι-
νήτων στο βορρά θα είναι Τ/κ και
στον νότο Ε/κ. Και στη συνομο-
σπονδία θα επωφεληθούμε από αυ-
τήν την αρχή, με τη μοναδική δια-
φορά ότι ο Ε/κ δεν θα μπορεί να
επεμβαίνει στην δική μου κυρίαρχη
διοίκηση. 

Δεν στηρίζουμε Όζερσαϊ
–Όλα δείχνουν ότι οι επικείμενες
«προεδρικές» επιφυλάσσουν αν-
τίκτυπο για το Κυπριακό. Ποια
είναι η άποψή σας για τις «εκλο-
γές»;

–Το ορόσημο για την ανακοίνωση
της υποψηφιότητας του κόμματός
μας είναι ο Δεκέμβρης. 
–Το Κόμμα Εθνικής Ενότητας θα
κατέβει στις «εκλογές» με τον
δικό του υποψήφιο;

–Οπωσδήποτε.
–Δεν υπάρχει πιθανότητα να υπο-
στηρίξετε την κοινή υποψηφιό-
τητα του Κουντρέτ Όζερσαϊ;

–Δεν τίθεται ένα τέτοιου είδους
ζήτημα. Η κομματική βάση ζητάει
έναν δικό μας υποψήφιο.
–Η συνομοσπονδία θα αποτελέ-
σει το εκλογικό σας μανιφέστο;

–Ναι. Μαζί με τη συνομοσπονδία,
θα δώσουμε έμφαση στη λύση δύο
κρατών και στη συνεργασία των
δύο πλευρών. 

«Ο ΟΗΕ να ανακοινώσει την αποτυχία»
Ογουζχάν Χασίπογλου: Nα ξεκινήσουμε με μια συνομοσπονδιακή δομή χρησιμοποιώντας τις υφιστάμενες παραμέτρους του ΟΗΕ

–Σε ποια φάση βρίσκεται το
σχέδιό σας για το Βαρώσι;

–Θα ανοίξουμε την πόλη υπό
τ/κ διοίκηση. Παράλληλα, επιθυ-
μούμε να καλέσουμε στην πόλη
τους προηγούμενους κατοίκους
(πριν από το 1974). Η συμφωνία
κορυφής του 1979 μας ζητά να
επιστρέψουμε την πόλη στους
κατοίκους της πριν από τη συνο-
λική λύση. Τότε, οι Ντενκτάς και
Κυπριανού είδαν ότι η συνολική
λύση δεν πρόκειται να συμβεί,
και έτσι εστίασαν στο Βαρώσι.
Αυτό θα πράξουμε σήμερα. Η επι-
τροπή ακίνητης περιουσίας θα
λάβει κάποιες αποφάσεις υπό τη
σκέπη του ΕΔΑΔ. Πρόκειται για
μια δική μου πρόταση, την οποία
την περίοδο 2012-2015 κατέθεσα
στην «πρωθυπουργία» μας και
στην Τουρκία. 

–Ποια είναι η άποψή σας για
το ζήτημα του φυσικού αερίου. 

–Η Τουρκία υπέγραψε μια νέα
συμφωνία με τη Λιβύη. Πρόκειται
για μια αναμενόμενη εξέλιξη.
Όσο δεν καταλήγεις σε μια συμ-
φωνία, οι δύο πλευρές θα τρυπούν
ταυτόχρονα. Το 2011 απευθυν-
θήκαμε στον Δημήτρη Χριστόφια
με μια πρόταση. Ο ίδιος την απέρ-
ριψε. Έτσι, στη συνέχεια, στη
Νέα Υόρκη οι κ.κ. Ερντογάν και
Έρογλου υπέγραψαν τη συμφωνία
για την οριοθέτηση των υφαλο-
κρηπίδων. Στην πορεία, προτεί-
ναμε τουλάχιστον τρεις φορές
την ίδρυση μιας (δικοινοτικής)
επιτροπής. Η ε/κ πλευρά δεν απο-
δέχθηκε αυτές τις προτάσεις. Εφό-
σον απορρίπτεις τις προτάσεις
μου, δεν είμαι μέρος της συμφω-
νίας του 1982 για το ναυτικό δί-

καιο, και θεωρώ ότι έχω πολύ με-
γαλύτερή παραλιακή γραμμή από
την ε/κ πλευρά, τότε προχωρώ
στις δικές μου ξεχωριστές εργα-
σίες. Εναλλακτικά, με βάση το
διεθνές ναυτικό πλαίσιο, οι πλευ-
ρές θα μπορούσαν να καθίσουν
στο τραπέζι και να συζητήσουν
το όλο ζήτημα. Ακόμη και αν δεν
καταλήξουμε σε συμφωνία, μπο-
ρούμε να μοιραστούμε τα οικό-
πεδα με βάση το συνομοσπον-
διακό μοντέλο. 
–Δηλαδή ο βορράς θα αρκεστεί
με τα οικόπεδα στο βόρειο κομ-
μάτι του νησιού;

–Να δημιουργήσουμε μια γραμ-
μή. Ο βορράς δικός μου, ο νότος
δικός σου. Εναλλακτικά το ανα-
τολικό τμήμα δικό σου, το δυτικό
δικό μου. 
–Προτείνετε να προσαρμο-

στούν και οι εγγυήσεις σε αυτό
το μοντέλο. Λ.χ. την παραμονή
της Τουρκίας ως εγγυήτριας
δύναμης του βορρά; 

–Οπωσδήποτε. Στο συνομο-
σπονδιακό μοντέλο θα μπορούσε
να υπάρξει μια τέτοιου είδους ερ-
μηνεία (σ.σ. των εγγυήσεων). 
–Σε περίπτωση που θα συζη-
τηθούν εναλλακτικά μοντέλα,
η τ/κ πλευρά είναι έτοιμη και
πρόθυμη να επιστρέψει περισ-
σότερα εδάφη στην ε/κ πλευρά; 

–Το ζήτημα της επιστροφής
περισσότερων εδαφών θα μπο-
ρούσε να εκληφθεί όχι ως μια συ-
ζήτηση με βάση τα ποσοστά γης
που χρησιμοποιούνται, αλλά σε
σχέση με την επιθυμία των Ε/κ
για επιστροφή, δηλαδή ως ένταξη
(περισσότερων) άδειων οικοπέδων
στον διακανονισμό για το εδαφικό. 

Φυσικό αέριο, Βαρώσι, εγγυήσεις και εδαφικό
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Θα μπορούσαμε να ξεκι-
νήσουμε με δύο κράτη
και στη συνέχεια θα προ-
χωρήσουμε στη διαδικα-
σία της επανένωσης. Αυτό
άλλωστε επιβάλλει και το
υφιστάμενο στάτους κβο.
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Εφόσον δεν υπάρχει επι-
τυχία τότε ο ΟΗΕ θα
έπρεπε να πει : «Κύριοι,
συζητάτε την ομοσπον-
δία, αλλά κατανοείτε δια-
φορετικά πράγματα». 

Ο κ. Χασίπογλου είναι υπεύθυνος για τις εξωτερικές σχέσεις του Κόμματος
Εθνικής Ενότητας και πρώην στέλεχος της τ/κ διαπραγματευτικής ομάδας. 
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Το dress code
Ακούστηκε σε πηγαδάκι την ημέρα της τε-
λετής διαβεβαίωσης στο Προεδρικό. Ο Νί-
κος Αναστασιάδης έχει μανία με την ενδυ-
μασία των στενών του συνεργατών στο
Προεδρικό Μέγαρο. Μια πρώτη γεύση για
το κώλυμα του προέδρου της Δημοκρα-
τίας με τον «Κώδικα ενδυμασίας» πήρε
νέο μέλος της κυβέρνησης ο οποίος δεν
γνώριζε προφανώς ότι για τον Νίκο Ανα-
στασιάδη αποτελεί κόκκινο πανί όσοι εμ-
φανίζονται ενώπιον του με στυλ «Αλέξη
Τσίπρα» δηλαδή χωρίς γραβάτα. Το νέο
κυβερνητικό μέλος λόγω άγνοιας προφα-
νώς την προηγουμένη της τελετής διαβε-
βαίωσης πήγε στο Προεδρικό χωρίς λαι-
μοδέτη, παίρνοντας μια πρώτη γεύση για
τις νέες καθημερινές συνήθειες που πρέ-
πει να αποκτήσει και μια πρώτη κρυάδα
εννοείται.

••••
Οι χαλαροί
Ο τελευταίος αποχαιρετισμός όσων έφυ-
γαν από το Προεδρικό έγινε στο γραφείο
της Κλέλιας Βασιλείου. Εντός του γραφεί-
ου, εκτός από την οικοδέσποινα, ο Πρό-
δρομος Προδρόμου, ο Βίκτωρας Παπαδό-
πουλος η Μαρία Χαραλάμπους και ο Λοΐ-
ζος Αντωνίου. Τη συνάθροιση απαθανάτι-
σε ο φωτογραφικός φακός. Ο πιο χαρού-
μενος με βάση τη γλώσσα του σώματος
ήταν ο Πρόδρομος Προδρόμου παρά το
γεγονός ότι πάει στο λάκκο των λεόντων
του Υπουργείου Παιδείας. Ο σοβαρός της
παρέας ήταν ο Βίκτωρας, ο οποίος σε στιγ-
μές όπως αυτή είναι εκ φύσεως ανέκφρα-
στος. Από το γραφείο της Κλέλιας πέρασε
και ο νέος κυβερνητικός εκπρόσωπος, ο
οποίος φαίνεται πως είναι αρκετά επικοι-
νωνιακός και ευγενικός με το γυναικείο
προσωπικό του Προεδρικού. Πάντως, ο
νέος υπουργός Παιδείας πρέπει να περά-
σει από την Αρχιεπισκοπή κατά το άγραφο
έθιμο για να πάρει την ευλογία του Μακα-
ριότατου. Μην ξεχνιόμαστε.. 

••••
Τζάμπα μάγκας
Οι φωνές του δημάρχου Αραδίππου, ο
οποίος απειλεί θεούς και δαίμονες με
αποκαλύψεις για το παρασκήνιο της με-
ταρρύθμισης θα είχαν αξία αν τις έβγαζε
στη φόρα όταν τον πλησίασαν, κατά τον
ίδιο, και του έταξαν λαγούς με πετραχή-
λια. Κάτι τέτοιο ο «αντάρτης» δήμαρχος
δεν έπραξε. Μέρος του παρασκηνίου που
κατακεραυνώνει σήμερα είναι και ο ίδιος
και αν του είχαν κάνει τα χατίρια, ο κ.

Ευαγγελίδης θα συνέχιζε να είναι αόρα-
τος. Το ότι υπήρξε παρασκήνιο δεν χρει-
άζεται ο δήμαρχος Αραδίππου να μας το
πει. Εκ των υστέρων όμως κ. δήμαρχε
επαναστάτης και πολέμιος της διαπλοκής,
κατά τα λεγόμενά σου, δεν γίνεται. Γιατί
όπως λένε για να είσαι πειστικός δεν φθά-
νει μόνο να είσαι αλλά πρέπει και να φαί-
νεσαι. 

••••
Κρατάει η κολόνια
Οι σχέσεις του γ.γ. του ΑΚΕΛ με ανώτε-
ρους αξιωματούχους του Ισραήλ στην κυ-
ριολεξία είναι στα πατώματα. Η κόντρα
του με τον πρέσβη του Ισραήλ στη Λευκω-
σία είναι το κερασάκι στην τούρτα μετά τα
όσα είχε πει παλαιότερα για τις σχέσεις
του προέδρου της Δημοκρατίας με τον Ισ-
ραηλινό πρωθυπουργό και την επιρροή
του Βενιαμίν Νετανιάχου στον Νίκο Ανα-
στασιάδη. Όποια και αν είναι τα αισθήματα
του Άντρου Κυπριανού για το Ισραήλ, ο

πρέσβης της γειτονικής χώρας δεν πρέπει
να ξεχνά τον ρόλο του, τι λέει δημόσια και
το κυριότερο να κρατά τις λεπτές ισορρο-
πίες για να μην παρεξηγηθεί. Σε ό,τι αφο-
ρά το ΑΚΕΛ ο άξονας Λευκωσίας – Τελ
Αβίβ ισχυροποιήθηκε επί αριστερής δια-
κυβέρνησης και με πρέσβη στην Ισραηλι-
νή πρωτεύουσα τον Τάσο Τζιωνή. Ο νυν
πρόεδρος της Δημοκρατίας βρήκε έτοιμη
τη μαγιά και απλώς την απογείωσε.

••••
Πιο όμορφη
Έγινε ακόμα πιο όμορφή η Κοινοβουλευτι-
κή μας Ομάδα, άκουσα να λέει την Παρα-
σκευή βουλευτής του ΔΗΣΥ, απευθυνόμε-
νος σε ομήγυρη που ήταν παρούσες τόσο
η Σάβια Ορφανίδου όσο και η Ξένια Κων-
σταντίνου. Ένας τρίτος εισηγήθηκε να
φωνάξουν και τον Μιχάλη Σοφοκλέους
ωστόσο ο πρώτος δεν βρήκε καλή την
ιδέα, διότι δεν ήθελε όπως είπε να γίνει
πιο σοβαρό το κλίμα. Παίδες ήρεμα, μπο-

ρεί το καλοκαίρι να παρεπιδημεί ακόμη,
αλλά κάτσετε πρώτα και μετά να αρχίσετε
να κουνάτε τα πόδια σας. Εξάλλου ο Σοφο-
κλέους ήταν μέχρι προχθές στα κανάλια
εκ μέρους του ΔΗΣΥ. Για να είμαστε δί-
καιοι. 

••••
Η κούρσα
Εξαιρετικό ενδιαφέρον παρουσιάζει η
μάχη για τις θέσεις των δύο αντιπρο-
έδρων του ΔΗΣΥ. Οι πληροφορίες που ο
Ιανός έμαθε απευθείας από την Πινδάρου
λένε ότι η μία θέση θα πάει στην ωραία εκ
Λάρνακος βουλευτίνα Αννίτα Δημητρίου
και η άλλη στον εξ Αμμοχώστου Ονού-
φριο Κουλλά. Υπάρχουν λένε και αου-
τσάιντερ αλλά δεν έδειξαν μέχρι στιγμής
να κάνουν προθέρμανση για την κούρσα.
Όπως επίσης μαθαίνω ο πρόεδρος Αβέ-
ρωφ είναι πολύ ευχαριστημένος με την
ανανέωση που επήλθε στην κοινοβου-
λευτική ομάδα, όμως παρουσιάζεται πολύ

προσεχτικός σε ό,τι αφορά το παίγνιο στα
ψηλά αξιώματα…

••••
Αναπληρωτής
Όπως επίσης μαθαίνω ό ευρωβουλευτής
Λευτέρης Χριστοφόρου και αναπληρωτής
πρόεδρος του ΔΗΣΥ θα παραδώσει το
αξίωμα στο κόμμα και θα παραμείνει στα
ευρωβουλευτικά του καθήκοντα. Αυτό
ανοίγει τον δρόμο για τον Χάρη Γεωργιά-
δη, ο οποίος δόξη και τιμή απεχώρησε από
τον θώκο του Υπουργείου Οικονομικών, με
ένα θούριο από τον πρόεδρο Αναστασιάδη
για κατευόδιο, να ανεβεί στο δεύτερο
ύπατο αξίωμα του ΔΗΣΥ.

••••
Ο κολυμβητής 
Ο άλλος ευρωβουλευτής και φίλος του Ια-
νού, ο Λουκάς Φουρλάς επέστρεψε από
τις Βρυξέλλες κι άρχισε προπόνηση στη
θάλασσα για να βγάλει τον κολυμβητικό
αγώνα με τους ΟΥΚ για τα παιδάκια του
Παιδογκολογικού στον δρόμο για την Ελπί-
δα στη ζωή. Σάββατο 21 Δεκεμβρίου όσοι
έχετε κότσια και θέληση πάτε να βρείτε
τον Λουκά και τους ΟΥΚ στη Λεμεσό για
έναν εξαιρετικό σκοπό. Παράλληλα μαθαί-
νω ότι ο Φουρλάς θα το παίζει πλέον δίδυ-
μο με τη Στέλλα στη μάχη κατά του καρκί-
νου και ετοιμάζονται για μεγάλες εξαγγε-
λίες. Μαζί και η νέα πρόεδρος της Κομι-
σιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. 

Τα ψηλά τα παραθύρια της Πινδάρου 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Τα τρία νέα πρόσωπα της Βουλής των Αντιπροσώπων είχαν την επίσημη πρώτη τους την Παρασκευή και όλα τα φώτα στράφηκαν πάνω
τους παρόλο που όλη η κυβέρνηση ήταν εκεί λόγω προϋπολογισμού. 

Για μια φορά συμβαίνει στη χώρα το
αντίθετο του συνήθους: η κατάσταση
είναι σοβαρή, αλλά δεν είναι κρίσι-
μη. Αναφέρομαι στα ελληνοτουρκι-
κά και σπεύδω να εξηγήσω πώς το
εννοώ. Είναι σοβαρή, κατ’ αρχάς,
διότι οι Τούρκοι δεν παίζουν. Η πρω-
τοβουλία τους να προχωρήσουν στη
συμφωνία με τη Λιβύη δεν είναι
απλώς προληπτική κίνηση έναντι της
«τριμερούς». (Η Κύπρος μπροστά, η
Ελλάδα να ακολουθεί πειθήνια όπως
πάντα, τέλος, η Αίγυπτος, με μόνο το
ένα δάχτυλο του ενός ποδιού μέσα,
να αναρωτιέται αν πρέπει να μπλέξει
σε αυτή την επιπολαιότητα...). Η κί-
νηση αυτή είναι έκφραση της μετα-
μόρφωσης, που υφίσταται τα τελευ-
ταία χρόνια η Τουρκία, σε αναθεω-
ρητική δύναμη της περιοχής. Εντού-
τοις, η κατάσταση δεν είναι κρίσιμη,
επί του παρόντος τουλάχιστον, επει-
δή το παράθυρο των συνομιλιών
υπάρχει και μένει ανοικτό.

Η συνάντηση στο Λονδίνο ήταν χρή-
σιμη, διότι βοήθησε την ελληνική
πλευρά, κυβέρνηση και διπλωματι-
κή υπηρεσία, να καταλάβει τις προ-
θέσεις των γειτόνων. Τώρα πια διά-
σταση ως προς την ερμηνεία της
τουρκικής προκλητικότητας δεν
υπάρχει. Είναι πια πλήρως αντιλη-
πτό ότι απέναντί μας έχουμε μία δια-
φορετική Τουρκία, με αξιώσεις πε-
ριφερειακής δύναμης και τάσεις
προδήλως αναθεωρητικές. Χρησι-
μοποιεί τη δύναμή της με αποφασι-
στικότητα, χωρίς να δεσμεύεται από
τις διεθνείς συνθήκες – ούτε καν
από τον χάρτη της Γεωγραφίας...

Υπό αυτήν την έννοια είναι η κατά-
σταση περισσότερο σοβαρή από
όσο τις άλλες φορές. Ωστόσο, η δυ-
νατότητα της συνεννόησης υπάρχει
–διαπιστώθηκε στο Λονδίνο– και, γι’

αυτό, μπορείς να πεις ότι δεν είναι
κρίσιμη, δεν πάμε δηλαδή για θερ-
μό επεισόδιο. Η καινούργια δυσκο-
λία, όμως, είναι ότι τη δυνατότητα
αυτή εμείς πρέπει να την αξιοποι-
ήσουμε με μια νέα Τουρκία, τη νε-
οοθωμανική. Πάει εκείνη που είχα-
με συνηθίσει, η κεμαλική – ξεχάστε
τη. Το υπ. Εξωτερικών της Τουρκίας
σήμερα δεν έχει πια την επιρροή
του παρελθόντος, είναι στο περιθώ-
ριο· και ο Τσαβούσογλου είναι
απλός κομπάρσος.  

Τα προβλήματα που παρουσιάζει η
κατάσταση αυτή για τη χώρα είναι
τρία. Το πρώτο είναι η ατζέντα, τα

προς συζήτηση και διευθέτηση θέ-
ματα στις συζητήσεις. Αν αυτά αφο-
ρούν τις θαλάσσιες ζώνες και κατα-
λήξουν σε παραπομπή των διαφο-
ρών στο Διεθνές Δικαστήριο, «θα
πρέπει να είμαστε ευγνώμονες
προς την Τουρκία», όπως το έθεσε
πρόσωπο με επιρροή στη διαμόρ-
φωση της πολιτικής μας. Η Αθήνα,
δηλαδή, κάθε άλλο παρά φοβάται
τη δικαστική διευθέτηση στη Χάγη,
διότι η λύση που θα δώσει το δικα-
στήριο θα είναι μέσα στο πλαίσιο
του διεθνούς δικαίου και των διε-
θνών συνθηκών. Αν, όμως, η Τουρ-
κία επιδιώξει να περιλάβει στην
ατζέντα το θέμα της Λωζάννης (όχι

ευθέως, αλλά μέσω συγκεκριμέ-
νων ζητημάτων που αφορούν τη
Λωζάννη), εκεί έχουμε πρόβλημα.
Ούτε αμέσως ούτε εμμέσως είναι
διατεθειμένη η Αθήνα να δεχθεί
αμφισβήτηση της Λωζάννης.

Το δεύτερο πρόβλημα βρίσκεται
στη δική μας πλευρά και πρόκειται
για την Κύπρο. Για λόγους που δεν
χρειάζεται να θίξουμε τώρα, η Αθή-
να σύρεται πίσω από τις επιπόλαιες
κινήσεις της Κύπρου, τις οποίες
υπαγορεύουν, αλίμονο, τα προσω-
πικά παιχνίδια των πολιτικών της. Η
τριμερής, κατ’ αρχάς, είναι μια επι-
κίνδυνη επιπολαιότητα και αυτό

φαίνεται πια καθαρά. Γιατί η Αθήνα
μετείχε; Από υποχρέωση και αμη-
χανία. Να όμως τώρα, που η Τουρ-
κία γυρίζει ανάποδα την επιπόλαια
«εξυπνάδα» της τριμερούς, κάνο-
ντας ουσιαστικά τη δική της διμερή
με τη Λιβύη. Πού είναι τώρα η «θω-
ράκιση» των εθνικών δικαίων, όπως
εκαυχώντο οι Κύπριοι πολιτικοί,
έπειτα από κάθε μηνιαία σύνοδο
της τριμερούς;

Οι πρωτοβουλίες που παίρνει η Κύ-
προς, συχνά χωρίς καν να ενημερώ-
νει προηγουμένως την Αθήνα (όπως
πρόσφατα με την προσφυγή στη Χά-
γη για την ΑΟΖ), είναι μια εκστρα-

τεία δημοσίων σχέσεων που απευ-
θύνεται στο εσωτερικό κοινό και
ενορχηστρώνεται από δύο πολιτι-
κούς που συμπλέουν λόγω κοινών
συμφερόντων, αλλά συγχρόνως
υποβλέπουν ο ένας τον άλλον. Ο
μεν πρόεδρος Ν. Αναστασιάδης έχει
ανάγκη την ασπίδα προστασίας του
εθνικού θέματος από τα οικονομικά
σκάνδαλα με τα οποία συνδέεται η
κυβέρνησή του, ο δε υπ. Εξωτερι-
κών Ν. Χριστοδουλίδης είναι ο υπο-
ψήφιος διάδοχός του. Για πρώτη
φορά, η δυσφορία που προκαλούν
οι πρόχειρες και επικίνδυνες πρω-
τοβουλίες της Λευκωσίας γίνεται
θέμα συζήτησης στην Αθήνα, ακόμη
και σε κυβερνητικούς κύκλους.

Το τρίτο πρόβλημα είναι εντελώς
δικό μας. Επί 40 χρόνια η κοινή
γνώμη στην Ελλάδα τρέφεται με τις
ίδιες απαράλλακτες ρητορείες που
δημιούργησε το σοκ της ήττας στην
Κύπρο το 1974. Οι Τούρκοι έχουν
πάντα άδικο, εμείς έχουμε πάντα
δίκιο: αυτή η οπτική υφέρπει ακόμη
και στη γλώσσα που χρησιμοποιού-
με (ασυνείδητα όπως πάντα) οι δη-
μοσιογράφοι, όταν πρόκειται να μι-
λήσουμε για τα «εθνικά θέματα». Η
κοινή γνώμη, εν ολίγοις, δεν είναι
καθόλου προετοιμασμένη να δεχ-
θεί ότι, βάσει του ίδιου διεθνούς δι-
καίου που εμείς επικαλούμαστε,
έχει και η Τουρκία κάποια δικαιώ-
ματα στις θαλάσσιες ζώνες. Αυτό
περιορίζει πολύ τα περιθώρια κινή-
σεων της κυβέρνησης ή, στην αντί-
θετη περίπτωση, επιβάλλει ρίσκα.

Το συμπέρασμά μου είναι ότι, ειλι-
κρινά, θα προτιμούσα η κατάσταση
να ήταν κρίσιμη και όχι σοβαρή...

Νέα κατάσταση στα ελληνοτουρκικά
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Βασιλική Αναστασιάδη

Η τέως υπουργός Μεταφορών Επι-
κοινωνιών και Έργων Βασιλική Ανα-
στασιάδη, διότι ήταν η μόνη που
έμεινε εκτός νυμφώνος, αλλά έφυγε
αξιοπρεπώς.

ΓΤ
Π



Μ ετά από μια μακρά περίοδο, κατά την
οποία η αντιπολίτευση του ΑΚΕΛ εξαντ-
λήθηκε με μια στείρα και μηδενιστική

κριτική απέναντι στην κυβέρνηση και σε πολλές
μάλιστα περιπτώσεις και σε αήθεις προσωπικές
επιθέσεις κατά του Προέδρου της Δημοκρατίας,
ολοκληρώνεται σε λίγες μέρες το 2019. 

Με τη νέα χρονιά η κυβέρνηση του προέδρου
Αναστασιάδη θα έχει άλλα τρία χρόνια στο πηδάλιο
της διακυβέρνησης της χώρας. Συνεπώς, το εν-
διαφέρον των πολιτών είναι στραμμένο στον
τρόπο που θα πολιτευτούν κυβέρνηση και πολι-
τικές δυνάμεις κατά τη νέα χρονιά, ώστε να επι-
λυθούν τα προβλήματά τους, να εκσυγχρονιστεί
η χώρα και το κράτος, να διατηρηθεί η δημοσιο-
νομική σταθερότητα (που επιτεύχθηκε με τις
πολλές θυσίες ολόκληρου το λαού) και να διευ-
ρυνθεί η ανάπτυξη των τελευταίων χρόνων.

Μετά την επανεκλογή του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας το 2018, η κυβέρνηση προχώρησε
στην εφαρμογή της μεγαλύτερης μεταρρύθμισης
στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας (μετά
την εισαγωγή του συστήματος των Κοινωνικών
Ασφαλίσεων) το ΓεΣΥ. Προχώρησε επίσης στη
δημιουργία των Υφυπουργείων Ναυτιλίας και
Τουρισμού που ήδη απέδωσαν και προσφέρουν
σημαντικά στη διατήρηση και διεύρυνση της
ανάπτυξης της οικονομίας μας. 

Κατά την τελετή της διαβεβαίωσης των νέων
Υπουργών αυτή την εβδομάδα, ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης, αφού υπενθύμισε τις δεκάδες μεγάλες
και μικρές μεταρρυθμίσεις που έκανε η κυβέρνησή
του από το 2013 και μέχρι σήμερα, έδωσε το
στίγμα και το πρόσταγμα, καθορίζοντας τις προ-
τεραιότητες στο θέμα των μεταρρυθμίσεων για
τη νέα χρονιά που έρχεται και είναι οι ακόλουθες: 

1. Η ολοκλήρωση του ΓεΣΥ, μέσω της εφαρ-
μογής της δεύτερης φάσης και της αυτονόμησης
των δημόσιων νοσηλευτηρίων.

2. Η ενίσχυση της ευελιξίας, αποτελεσματι-
κότητας και ταχύτητας λήψης αποφάσεων στο
σύστημα Δικαιοσύνης, μέσω της εφαρμογής
σειράς νομοσχεδίων που έχουν κατατεθεί με
παράλληλη εφαρμογή της ηλεκτρονικής δικαιο-
σύνης.

3. Τον εκσυγχρονισμό της Δημόσιας Υπηρε-
σίας, μέσω των σχετικών επανακατατεθέντων
νομοσχεδίων και τα οποία αφορούν τη βέλτιστη
αξιοποίηση του αξιόλογου ανθρώπινου δυνα-
μικού, ώστε να αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά
τις διαχρονικές αγκυλώσεις και αδυναμίες του
δημόσιου τομέα.

4. Την ολοκλήρωση της μεταρρύθμισης της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, με συγχωνεύσεις Δήμων
και τη συμπλεγματοποίηση Υπηρεσιών στη βάση
και της σχετικής πρότασης που κατατέθηκε,
ούτως ώστε να υπάρξει ποιοτική αναβάθμιση
στις υπηρεσίες που παρέχονται στους πολίτες

και αφορούν την καθημερινότητά τους.
5. Τη συνολική μεταρρύθμιση του εκπαιδευ-

τικού συστήματος, περιλαμβανομένου του συ-
στήματος αξιολόγησης και της βέλτιστης απο-
δοτικότητας του εργασιακού χρόνου, με στόχο
την ενίσχυση της παρεχόμενης παιδείας.

6. Την προώθηση της ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης, με στόχο την αντιμετώπιση της γρα-
φειοκρατίας που θα ολοκληρωθεί με την ενοποίηση
όλων των συναφών αρμοδιοτήτων σε ένα Υφυ-
πουργείο Ψηφιακού Μετασχηματισμού, Έρευνας
και Καινοτομίας.

7. Τη νέα απλοποιημένη διαδικασία για την
αδειοδότηση έργων στη βάση του Επενδυτικού
Νόμου που ήδη κατατέθηκε στη Βουλή.

8. Την εφαρμογή της Εθνικής Στρατηγικής
για τον Τουρισμό, με βασική στόχευση την πε-
ραιτέρω ποιοτική αναβάθμιση του τουριστικού
προϊόντος, την επίλυση διαρθρωτικών αδυναμιών
και τη διείσδυσή μας σε νέες μεγάλες αγορές.

9. Την προώθηση και υλοποίηση των προνοιών
του Εθνικού Σχεδίου Ανάπτυξης των Ορεινών
Κοινοτήτων, όπως υιοθετήθηκε από το Υπουργικό
Συμβούλιο τον Ιούλιο του 2019.

10. Τη μεταρρύθμιση και ενίσχυση της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς και σύσταση νέας ανε-
ξάρτητης Εποπτικής Αρχής για τον Ασφαλιστικό
Τομέα και τα Ταμεία Προνοίας.

11. Το άνοιγμα της ανταγωνιστικής αγοράς
ενέργειας, με στόχο τη μείωση του κόστους της
ηλεκτρικής ενέργειας. 

12. Την υλοποίηση του σχεδίου αειφόρου ανά-
πτυξης του Εθνικού Δασικού πάρκου Ακάμα, με
στόχο την ορθολογική διαχείριση της χερσονήσου,
με πλήρη σεβασμό στις περιβαλλοντικές απαι-
τήσεις αλλά και την ανάγκη συμβατής ανάπτυξης
των κοινοτήτων.

13 Τη δημιουργία Υφυπουργείου Πολιτισμού
που θα συνενώσει όλες τις έως τώρα διάσπαρτες
Υπηρεσίες υπό έναν φορέα. 

14. Την έναρξη διαλόγου με τους κοινωνικούς
εταίρους και τις επαγγελματικές οργανώσεις για
τη θεσμοθέτηση εθνικού κατώτατου μισθού όταν
επιτευχθούν συνθήκες πλήρους απασχόλησης. 

15. Την υλοποίηση της νέας στεγαστικής πο-
λιτικής. 

Για την επιτυχία όλων αυτών των μεταρρυθ-
μίσεων απαιτείται κοινωνική συναίνεση και συμ-
μαχία. Πάνω από όλα, όμως, απαιτείται η μέγιστη
πολιτική συναίνεση και συνεργασία ώστε να
γίνουν πραγματικότητα. Ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης και η κυβέρνηση έχουν την πολιτική βού-
ληση να τις προωθήσουν σε συνεργασία με όσες
πολιτικές δυνάμεις επιθυμούν τις αλλαγές και
τις μεταρρυθμίσεις στο κράτος και την κοινωνία. 

Ο κ. Βίκτωρας Παπαδόπουλος είναι διευθυντής του Γρα-
φείου Τύπου του προέδρου της Δημοκρατίας.

ΑΡΘΡΟ / Του ΒΙΚΤΩΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Aς μιλήσουμε για μεταρρυθμίσεις 
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Hταν τελικά η «Επίσημη Αγαπημένη» του
Υπουργείου Μεταφορών η Βασιλική Ανα-
στασιάδη. Με τον στίχο της Ελένης Λιάκου,
στο κλασικό πλέον τραγούδι του Γρηγόρη
Μπιθικώτση, για την «Επίσημη Αγαπημένη»,
αποχαιρέτησε την Βασιλική ο Σταύρος Μι-

χαήλ, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Μεταφορών
και πάλαι ποτέ, ο πιο δουλευταράς υπάλληλος του Υπουρ-
γείου Οικονομικών, κατά τη μαρτυρία πρώην υπουργών.
Τα δάκρυα των στενών συνεργατών της Βασιλικής, οι
οποίοι εργάζονταν ατέλειωτες ώρες μαζί της, για 21
μήνες, σίγουρα πάνε με τους στοίχους του τραγουδιού:
«Ας ήτανε αληθινό το όνειρο τ’ αποψινό, το όνειρο τ’
αποψινό ας ήτανε αληθινό».

Η ιστορία της Βασιλικής Αναστασιάδου, στο Υπουργείο
Μεταφορών, θυμίζει το ανέκδοτο με τον σπουδαίο δι-
κηγόρο, ο οποίος για 30 χρόνια «πολεμούσε» για μια
υπόθεση. Κάποια στιγμή ήρθε η ώρα και ανέλαβε τα
ηνία ο γιος του. Από τις πρώτες μέρες, έτρεξε χαρούμενος
στον πατέρα του για να του αναγγείλει ότι κατάφερε να
διευθετήσει την υπόθεση. Τότε έκπληκτος δέχθηκε την
κατσάδα του «σοφού» πατέρα του, ότι εγώ με αυτή την
υπόθεση σε ανάγιωσα και σε σπούδασα και εσύ σε μια
εβδομάδα σκότωσες την «κότα με τα χρυσά αβγά.» Η
Βασιλική στο γρήγορο διάβα της, από το πιο δύσκολο
και το πιο επικίνδυνο Υπουργείο, το οποίο διαχειρίζεται
έργα δισεκατομμυρίων ευρώ, κατάφερε για χάρη των
πολιτών να λύσει χρονίζοντα προβλήματα.

Η Βασιλική ανέλαβε τον υπουργικό θώκο, με όπλο τις
άριστες νομικές της γνώσεις, λόγω της πολύχρονης υπη-
ρεσίας της στη Βουλή και ειδικότερα στο εξαιρετικά δύ-
σκολο έργο της σύνταξης νομοσχεδίων και προτάσεων
νόμου. Με δύναμη, τη μακρά της πείρα, στο δύσκολο
έργο της εναρμόνισης της κυπριακής νομοθεσίας με το
ευρωπαϊκό κεκτημένο, κατά την ενταξιακή πορεία της
Κύπρου και τις συνεχείς επισκέψεις σε ευρωπαϊκά σώματα.
Με ασπίδα, τον μειλίχιο χαρακτήρα της και την εργα-
σιομανία της. Και με δόρυ τη μοναδική ικανότητά της
να κερδίζει τον σεβασμό των συνεργατών της, όχι με
αγριοφωνάρες και άπρεπες χειρονομίες, όχι με τον φόβο
και τις απειλές, αλλά με σεβασμό στην αξιοπρέπεια των
υφισταμένων της και τις απίστευτες γνώσεις της.

Ακόμη η τέως υπουργός Μεταφορών δεν καταδέχθηκε
ποτέ την πρακτική της «ολίγον» παρανομίας και της
«ολίγον» αντισυνταγματικότητας, στα νομοσχέδια και
τις συμβάσεις, με αποτέλεσμα να κερδίσει αφενός μεν,
τον σεβασμό των «γνωστικών» δημοσίων υπαλλήλων
και αφετέρου δε να ανακόψει τα τερτίπια των κάθε λογής
απατεώνων του λευκού κολάρου, οι οποίοι απομυζούν,
σύμφωνα και με τις εκθέσεις του γενικού ελεγκτή, τα
χρήματα των φορολογουμένων. Το κόλπο του «ολίγον»
αποτελεί την κύρια αιτία, για την οποία δεν προχωρούν
τα έργα. Οι «χαμένοι» τρέχουν στην Αναθεωρητική Αρχή
και στα δικαστήρια, δικαίως ή αδίκως, και τότε αρχίζουν
τα παρασκηνιακά αλισβερίσια. Όταν υπάρχουν ξεκάθαροι
κανόνες, τότε μειώνονται οι ύποπτες συναλλαγές.

Η Βασιλική Αναστασιάδου, στους λίγους μήνες που
είχε τα ηνία στο Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών
και Έργων, κατάφερε να προχωρήσει έργα τα οποία για
πολλά χρόνια ή και δεκαετίες, βρίσκονταν στα συρτάρια.
Τα σημαντικότερα ίσως έργα, είναι η προώθηση της εγ-
κατάστασης των καμερών φωτοεπισήμανσης και των
μεγάλων οδικών έργων, για τα οποία θα την ευχαριστούν
–χωρίς να το ξέρουν– χιλιάδες πολίτες, αφού με μαθη-
ματική ακρίβεια, θα μειωθούν κάθετα, σύμφωνα με την
παγκόσμια πρακτική, τα θανατηφόρα και τα άλλα σοβαρά
δυστυχήματα. Έθεσε και τις βάσεις και για την λύση
του κυκλοφοριακού χάους στην Λευκωσία, χωρίς βεβαίως
να δούμε επανάληψη του δράματος με την πλατεία Ελευ-
θερίας.

Η Βασιλική, η οποία πρώτη τραγούδησε σε δίσκο το
1974 το «Δεν Ξεχνώ» ατύχησε με το σοβαρό πρόβλημα
στις φωνητικές της χορδές. Ακόμη υποτίμησε και την αξία
της προβολής του έργου της, εκτιμώντας ότι έπρεπε να
μιλά με τα έργα της. Και πληγώθηκε σφόδρα, όπως η ίδια
αποκάλυψε, με τα ύποπτα δημοσιεύματα. Ουδείς αναντι-
κατάστατος και βεβαίως ούτε και η Βασιλική Αναστασιάδου.
Ωστόσο, αυτό που θα μείνει, όπως ομολογούν όσοι συνερ-
γάστηκαν μαζί της, είναι το νέο ήθος και οι νέες σύγχρονες
ευρωπαϊκές πρακτικές διακυβέρνησης, οι οποίες ανέδιναν
άρωμα γυναίκας, καλοσύνης και χαράς.

Βασιλική επίσημη
αγαπημένη

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Και έβαλε τα ρούχα του αλλιώς. Κάπως
έτσι και ο ανασχηματισμός του Προ-
έδρου μας. Μετά από φημολογίες μηνών
και σενάρια επί σεναρίων, τα οποία οι
πλείστοι από μας παρακολουθούσαμε
με ελάχιστο ή ακόμα και μηδενικό εν-

διαφέρον, μάθαμε και το τελικό αποτέλεσμα. Ποιοι
φεύγουν, ποιοι μένουν και ποιοι έρχονται. Λες και
πρόκειται για ριάλιτι σόου, το οποίο απλά χαζεύαμε
μέχρι να αρχίσει η ταινία που πραγματικά μας εν-
διαφέρει να δούμε. Κάπως έτσι και με τον ανασχη-
ματισμό. Τον παρακολουθούμε από καθαρή περιέργεια
ή ακόμα και με διάθεση κουτσομπολιού και όχι γιατί
ευελπιστούμε ότι θα αλλάξει κάτι επί της ουσίας.

Και όσο κι αν δεν θέλουν οι πολιτικοί μας να το
εννοήσουν- είτε γιατί δεν τους βολεύει, είτε γιατί
δεν τους ενδιαφέρει καν- η πραγματικότητα είναι
δυστυχώς μία και μοναδική: Μας έχουν καταντήσει
να πιστεύουμε πως όλοι βράζουν στο ίδιο καζάνι και
πως ένας ακόμα ανασχηματισμός σημαίνει απλώς
πως «άλλαξε ο Μανωλιός και έβαλε τα ρούχα του αλ-
λιώς». Τίποτα περισσότερο. Δηλαδή τίποτα περισ-
σότερο από ένα ακόμα κομματικό παιγνίδι το οποίο
θα εξυπηρετήσει τις δικές τους κομματικές ανάγκες
και θα “βολέψει” όσους πρέπει να βολευτούν προ-
κειμένου να κρατηθούν οι εσωκομματικές ισορροπίες.
Ούτε καν τα προσχήματα.

Και όσο για το ρόλο που καλείται ένας υπουργός
να παίξει αυτά είναι ψιλά γράμματα. Προέχει η εξυ-
πηρέτηση των δικών τους συμφερόντων και όχι του
δημόσιου, όπως άλλωστε συμβαίνει εδώ και χρόνια
με αποτέλεσμα ο πολίτης να αισθάνεται ο τελευταίος
τροχός της αμάξης. Και αυτό δεν υπογραμμίζει τίποτα
άλλο παρά την κατάντια της πολιτικής μας ζωής, την
οποία είναι απορίας άξιον γιατί οι πολιτικοί μας την
προσπερνούν σφυρίζοντας αδιάφορα και την θυ-
μούνται μόνο όταν πλησιάζουν εκλογές παριστάνοντας
πως δήθεν στο ενδιάμεσο διάστημα τους προβλημάτιζε
τα μέγιστα. Ούτε τα μέγιστα, ούτε τα ελάχιστα τους
προβλημάτιζε. Το μόνο που τους προβληματίζει είναι
το πώς θα συνεχίσουν απτόητοι το δικό τους παιγνίδι,
δηλαδή να συγκρατούν τα ποσοστά τους, να διατηρούν
τις καρέκλες τους και τις λιμουζίνες τους και να εξαρ-
γυρώνουν χατίρια και χάρες και δεν ξέρω και εγώ τι
άλλο, ο ένας στον άλλο.

Διότι αν πραγματικά θέλαμε να μιλούμε για ανα-
σχηματισμό τότε θα φρόντιζαν οι κυβερνώντες να
μας πείσουν πρώτα ότι εκείνο που προέχει είναι να
αλλάξουν νοοτροπίες και σαθρά στεγανά στην λει-
τουργία Υπουργείων και στο ρόλο Υπουργών και όχι
απλώς να αλλάξει τα ρούχα του ο Μανωλιός. Άν για
παράδειγμα ερχόταν ο Πρόεδρος (σενάριο επιστη-
μονικής φαντασίας βέβαια) και έλεγε ότι θεωρεί ση-
μαντικό να αλλάξει ο Υπουργός Παιδείας ώστε πλέον
να τεθεί ένας φραγμός στην παρέμβαση της Εκκλησίας
στο εν λόγω Υπουργείο, τότε, ναι, ο πολίτης θα αι-
σθανόταν ότι επιτέλους αρχίζει κάτι να αλλάζει επί
της ουσίας και όχι για να έχουμε να λέμε. Και ειδικά
μετά από τα σημεία και τέρατα τα οποία έχει διαπράξει
ο Αρχιεπίσκοπός μας και στα οποία κανένας από
τους κυβερνώντες δεν έχει αντιδράσει, ούτε και έχει
τολμήσει να τον βάλει στην θέση του. Μια τέτοια
πολιτική απόφαση θα ήταν αρκετή για να κινήσει
τον ενδιαφέρον του πολίτη και να τον μετακινήσει
από την πεποίθησή του πως “όλοι στο ίδιο καζάνι
βράζουν” και πως δεν έχει οποιοδήποτε νόημα ένας
ανασχηματισμός.

Όταν λοιπόν μιλάμε για ανασχηματισμό αν αυτός
δεν συνοδεύεται και από ξεκάθαρες πολιτικές δηλώσεις
για αλλαγή νοοτροπιών (και όχι απλά προσώπων) και
σαθρών καταστάσεων, τότε προφανώς ο πολίτης αι-
σθάνεται πως πρόκειται για ένα ακόμα πολιτικό
ελιγμό που εξυπηρετεί το “θεαθήναι”. Το φλέγον
ωστόσο ερώτημα είναι γιατί δεν το αντιλαμβάνονται
οι κυβερνώντες μας πως ο πολίτης εισπράττει πλέον
αυτές τις πολιτικές κινήσεις και μετακινήσεις με απά-
θεια διότι πιστεύει πως δεν αποσκοπούν στην βελτίωση
της ζωής και της καθημερινότητάς του; Και αν υπο-
θέσουμε ότι το αντιλαμβάνονται τότε γιατί εξακο-
λουθούν να συμπεριφέρονται λες και δεν τους πέρασε
καν από το μυαλό;

Άλλαξε
ο Μανωλιός

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ε υτυχώς σταμάτησε γρήγορα η ομφα-
λοσκόπηση μέσω συζήτησης κατά πό-
σον η ελληνική πλευρά έπρεπε ή δεν

έπρεπε να επιδιώξει συνάντηση με την τουρ-
κική στο Λονδίνο, μετά την τελευταία κλι-
μάκωση των προκλήσεων του Ταγίπ Ερν-
τογάν. Παρά τη φιλότιμη προσπάθεια του
Αλ. Τσίπρα, που για άλλη μία φορά επιβε-
βαίωσε τον εαυτό του. Την ίδια ώρα που ο
Ελληνας πρωθυπουργός συναντούσε τον
Τούρκο πρόεδρο, αυτός επέλεξε να εξαπο-
λύσει αντιπολιτευτικούς μύδρους μπροστά
σε κομματικό ακροατήριο, επικρίνοντας ως
χλιαρή τη στάση της κυβέρνησης απέναντι
στην Αγκυρα. Εκ των υστέρων άλλαξε γραμ-
μή, αν κρίνουμε από τη συγκρατημένη συμ-
περιφορά στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ σε δημόσιες
τοποθετήσεις τους. Δεν έχει ιδιαίτερη σημασία
το ερώτημα αν έπρεπε ή όχι να γίνει η συ-
νάντηση. Η αλήθεια είναι ότι ο Ταγίπ Ερν-
τογάν και η Τουρκία ούτε προσπαθούν ούτε

κρύβουν τις προθέσεις τους, και δεν μπλο-
φάρουν. Η πολιτική που ακολουθεί σήμερα
η Αγκυρα αποτελεί συνέχεια της πολιτικής
της στη δεκαετία του ’70. Πρόκειται για
εθνική πολιτική που εκδηλώνεται, κλιμα-
κώνεται και υλοποιείται τώρα ανοικτά, γιατί
η τουρκική ηγεσία κρίνει ότι τη βοηθούν οι
διεθνείς συνθήκες. Η αστάθεια που επικρατεί
στην περιοχή της Μέσης Ανατολής και της
Ανατολικής Μεσογείου –και σε μεγάλο βαθμό
παγκοσμίως–, η παρουσία και η αναστάτωση
που προκαλεί ο Ντόναλντ Τραμπ (μαζί με
τη... γοητεία που ασκεί πάνω του ο Ταγίπ
Ερντογάν), η προσέγγιση Τουρκίας - Ρωσίας,
η αμηχανία της Ευρώπης και τα εθνικά συμ-
φέροντα που απαγορεύουν ενιαία γραμμή,
η έλλειψη βούλησης της Γερμανίας να εμ-
πλέκεται σε καυτά θέματα.

Το συμπέρασμα λοιπόν είναι ότι ο Τούρκος
πρόεδρος θα προχωρούσε όπως προχωρεί,
είτε γινόταν η συνάντηση είτε όχι. Οσοι νό-

μιζαν ότι ίσως να προέκυπτε κάτι νέο από
την ελληνοτουρκική συνάντηση στο Λονδίνο
έπεσαν τραγικά έξω. Το ίδιο θα ισχύσει αν
πιστέψουν ότι η Τουρκία θα αλλάξει γραμμή
επειδή η Αθήνα και διάφορες άλλες πρω-
τεύουσες καταδικάζουν την προκλητικότητα
της Αγκυρας και κρίνουν άκυρο το μνημόνιο
συναντίληψης που υπέγραψε με την αμφι-
σβητούμενη κυβέρνηση της Τρίπολης στη
Λιβύη. Μόνον αν αλλάξουν τα δεδομένα εκεί
και υπερισχύσει στον εμφύλιο η πλευρά που
υποστηρίζεται από την Αίγυπτο μπορεί να
αλλάξει κάτι. Με την υπενθύμιση πάντα ότι
η Τουρκία ακολουθεί πολιτική ισχύος στην
περιοχή και δεν νοιάζεται για διεθνείς νο-
μιμότητες και άλλες τέτοιες «λεπτομέρειες»,
ούτε επιθυμεί να γίνει μέλος της Ευρωπαϊκής
Ενωσης, σενάριο εξαρχής φανταστικό. Οπως
εξελίχθηκαν τα πράγματα και απ’ όσα έγιναν
γνωστά λοιπόν, το «φανερό» μυστήριο της
ελληνοτουρκικής συνάντησης ήταν η πα-

ρουσία του Μπιναλί Γιλντιρίμ στο πλευρό
του Ερντογάν. Οι πληροφορίες μάλιστα λένε
ότι ο Τούρκος πρόεδρος ζήτησε διεύρυνση
του αριθμού των δύο αντιπροσωπειών για
να είναι και ο λεγάμενος παρών. Είναι τέως
πρωθυπουργός, τέως υποψήφιος του Ερν-
τογάν για δήμαρχος της Κωνσταντινούπολης
και απλός βουλευτής σήμερα, οπότε είναι
ερώτημα γιατί τον ήθελε δίπλα του ο... σουλ-
τάνος. Για να στείλει ένα μήνυμα στο εσω-
τερικό της χώρας του ή για να υπονοήσει
κάτι στους δικούς μας; Το άλλο μυστήριο
είναι αν κατά τη συνάντηση έγινε λόγος,
τουλάχιστον από την ελληνική πλευρά, για
κοινή προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης, και αν ναι, ποια ήταν η αντίδραση
των Τούρκων. Κατά τα άλλα, αυτά που γνω-
ρίζαμε πριν από τη συνάντηση, τα ίδια ξέ-
ρουμε και σήμερα, με την προσθήκη του
περιεχομένου του τουρκολιβυκού μνημονίου
συναντίληψης. Πρώτον, η Τουρκία αντιμε-

τωπίζει ως ενιαίο σύνολο τα κυριαρχικά δι-
καιώματα Κύπρου και Ελλάδας, αλλά ίσως
δούμε διαφοροποιημένες τις τακτικές της
επί του πεδίου όσον αφορά τις ΑΟΖ των δύο
χωρών.  Δεύτερον, είναι φανερό ότι θέλει
να αποκόψει πλήρως την Ελλάδα από τα κυ-
ριαρχικά δικαιώματα και τις εξελίξεις στην
Ανατολική Μεσόγειο. Τρίτον, η διακηρυγμένη
προτεραιότητά της είναι να σύρει την Ελλάδα
σε διμερείς διαπραγματεύσεις εφ’ όλης της
ύλης και δείχνει διατεθειμένη να φτάσει στα
άκρα για να το πετύχει. Τέταρτον, δεν πρέπει
να υπάρχει καμία αμφιβολία ότι η λιβυκή
ηγεσία με έδρα την Τρίπολη είναι μαριονέτα
της Αγκυρας και θα την υπακούει όσο βρί-
σκεται στη ζωή. Πέμπτον, θα συνεχιστεί η
εργαλειοποίηση των προσφυγικών ροών,
ανάλογα και με τους παράδες που θα εξα-
σφαλίζει από την Ευρώπη. Εκτον, ο καλός
Θεός της Ελλάδας βοηθός, εφόσον όμως δια-
μορφωθεί εθνική στρατηγική...

Η Αγκυρα θέλει διμερή διαπραγμάτευση
ΑΡΘΡΟ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Άνδρας ντυμένος Άγιος Βασίλης σε τρίτροχο όχημα επισκέπτεται το νοσοκομείο Παίδων Pal Heim στη
Βουδαπέστη. 
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Διαβάζοντας τη διακή-
ρυξη του Λονδίνου,
στην οποία το ΝΑΤΟ
πανηγυρίζει για «τα 70
χρόνια της ισχυρότε-
ρης και πιο επιτυχη-

μένης Συμμαχίας στην Ιστορία, και
την 30ή επέτειο της πτώσης του Σι-
δηρού Παραπετάσματος», αναρω-
τιέται κανείς εάν οι ηγέτες των χω-
ρών-μελών που συμμετείχαν στη σύ-
νοδο κορυφής επιχειρούν να πείσουν
εαυτούς ότι τα πράγματα είναι δια-
φορετικά απ’ ό,τι είναι. Δεν αμφι-
σβητείται ο ρόλος του ΝΑΤΟ στη
διάρκεια του Ψυχρού Πολέμου, ούτε
ότι οι δεσμοί μεταξύ των χωρών-
μελών αποτελούν κρίσιμη οχύρωση
εναντίον των απειλών της εποχής
μας. Αλλά όσοι παρακολουθούν τις
ενέργειες της Τουρκίας και τη συμ-
περιφορά του προέδρου των ΗΠΑ,
πρέπει να απορούν με όσα ισχυρίζεται
η Συμμαχία στη διακήρυξη της πε-
ρασμένης Τετάρτης.

«Το ΝΑΤΟ εγγυάται την ασφάλεια
των εδαφών και του 1 δισ. πολιτών,
την ελευθερία, τις κοινές αξίες, μεταξύ
των οποίων η δημοκρατία, η ατομική
ελευθερία, τα ανθρώπινα δικαιώματα
και το κράτος δικαίου. Η αλληλεγγύη,

η ενότητα και η συνοχή είναι θεμε-
λιώδεις αρχές της Συμμαχίας μας»,
δηλώνει η Συμμαχία. Επιβεβαιώνει,
μάλιστα, τη δέσμευση του άρθρου 5
ότι «επίθεση εναντίον ενός συμμάχου
θα θεωρείται επίθεση εναντίον όλων
μας».

Προφανώς, η εκδήλωση καλών
προθέσεων είναι από μόνη της ση-
μαντική, δείχνοντας ότι, παρά τα
γνωστά προβλήματα, η Συμμαχία
θέλει να προσποιείται ότι όλα είναι
εντάξει στους κόλπους της. Η ουσία,
όμως, είναι ότι όσο το ΝΑΤΟ εθελο-
τυφλεί, τόσο θα βρεθεί προ αδιεξόδου
– και αυτό θα συμβεί τη στιγμή της
κρίσης. Δεν χρειάζεται να προτρέ-
χουμε σε κλιμάκωση της έντασης
μεταξύ Τουρκίας και Ελλάδας για να
το διαπιστώσουμε. Αρκεί να αναλο-
γιστούμε τι συνέβη στα τέλη του
2015, όταν τουρκικά αεροσκάφη κα-
τέρριψαν ρωσικό μαχητικό πάνω
από τη Συρία. Αντιμετωπίζοντας την
οργή του Πούτιν, που τον κατηγό-
ρησε ως «συνεργάτη των τρομοκρα-
τών», ο Ερντογάν απευθύνθηκε στο
ΝΑΤΟ, ζητώντας τη στήριξη των
συμμάχων. Ενώ οι ΗΠΑ και ο γ.γ.
του ΝΑΤΟ εξέφρασαν τη στήριξή
τους προς την Τουρκία, ουδείς ήταν

διατεθειμένος να απειλήσει με πόλεμο
τη Ρωσία λόγω της τουρκικής επι-
πολαιότητας. Οι επιφυλάξεις των
συμμάχων ήταν δικαιολογημένες:
όταν είδε ότι δεν θα τα έβγαζε πέρα
με τον Πούτιν, ο Ερντογάν αναδι-
πλώθηκε και επιδίωξε καλές σχέσεις
με τη Ρωσία. Αφού δεν προκάλεσε
παγκόσμιο πόλεμο, ο Τούρκος πρό-
εδρος συμμάχησε με τη χώρα που
υποτίθεται ότι απειλούσε τη δική
του και όλο το ΝΑΤΟ. Αυτό ήταν σο-
βαρό πλήγμα για την αξιοπιστία του
ΝΑΤΟ όσον αφορά τη δέσμευση του
άρθρου 5: όταν διακυβευόταν η δική
τους εμπλοκή σε πόλεμο, οι σύμμαχοι
είχαν τη σωφροσύνη να αξιολογή-
σουν εάν πράγματι απειλείτο ένας
σύμμαχος και πόσο ο ίδιος είχε προ-
καλέσει την κρίση.

Εκτοτε, όμως, το ΝΑΤΟ επέστρεψε
στις παλιές συνήθειές του, να δηλώνει
την ισχύ του άρθρου 5 και, την ίδια
ώρα, ότι δεν αναμειγνύεται σε δια-
φορές μεταξύ χωρών-μελών. Εάν είχε
το ένστικτο αυτοσυντήρησης να μην
παρασυρθεί από την τουρκική αφρο-
σύνη το 2015, θα μπορούσε να επι-
δείξει την ίδια κριτική διάθεση στην
αντιμετώπιση της τουρκικής αυθαι-
ρεσίας που απειλεί τα δικαιώματα

άλλης συμμάχου και, συνεπώς, την
ομαλότητα εντός της Συμμαχίας. Η
Ελλάδα δεν είναι τρίτη χώρα, ούτε
νεότερο μέλος του ΝΑΤΟ απ’ ό,τι η
Τουρκία. Ούτε είναι η Ελλάδα αυτή
που συνεχώς δοκιμάζει –ή παραβιά-
ζει– τα όρια της διεθνούς νομιμότητας.
Η Τουρκία έχει δείξει (όπως το 2015)
ότι, όταν προσκρούει σε αδιέξοδο,
γνωρίζει πώς να αλλάξει κατεύθυνση.
Οσο το ΝΑΤΟ δεν θέτει όρια στη συμ-
περιφορά της, η Αγκυρα θα προκαλεί
ολοένα περισσότερα προβλήματα,
έως ότου δύσκολα θα συμμαζεύονται
οι συνέπειες.

Ο κίνδυνος αυτός είναι σαφέστα-
τος στη «συμφωνία» της Τουρκίας
με τμήμα της διχοτομημένης Λιβύης.
Στην προσπάθειά της να δημιουρ-
γήσει τετελεσμένα, η Αγκυρα προ-
καλεί την Αθήνα να δραστηριοποιηθεί
διπλωματικά, να εμπλακεί στη Λιβύη
υπέρ της μιας πλευράς, να αναδείξει
διεθνώς την τουρκική επιθετικότητα.
Ισως αυτό το νέο μέτωπο της Τουρκίας
να αφυπνίσει και το ΝΑΤΟ και τον
υπόλοιπο κόσμο. Δεν δικαιολογείται
η ουδετερότητα, ούτε η επιλεκτική
επίκληση των «εγγυήσεων» της «ισχυ-
ρότερης και πιο επιτυχημένης Συμ-
μαχίας στην Ιστορία».

Νατοϊκές εγγυήσεις και επιφυλάξεις
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Μόνος αποδέκτης
ο αναγνώστης

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Ελλάς είναι η μόνη
χώρα της Δύσεως
που όφειλε να έχει
την βαθυτέρα αντί-
ληψη της φύσεως
και του χαρακτήρος

της τουρκικής πολιτικής ηγεσίας,
τουλάχιστον από την εποχή της
κατισχύσεως του Μουσταφά Κε-
μάλ, στην ανάδειξη του οποίου
σε «πατέρα των Τούρκων» συνέ-
βαλε τα μέγιστα η χώρα μας διά
της ατυχούς μικρασιατικής εκ-
στρατείας. 

Αποτελεί ιστορικό παράδοξο,
ωστόσο, ότι ισχύει το ακριβώς
αντίθετο, καθώς οι Ελληνες πο-
λιτικοί, ανεξαρτήτως παραταξια-
κής τοποθετήσεως, αγνοούν το
βασικό στοιχείο της ιδιοσυστασίας
των Τούρκων.  Από τη φύση τους

ένας βαθύτατα συντηρητικός λα-
ός, οι Τούρκοι δεν αναλαμβάνουν
δράση παρά μόνον όταν ο αντί-
παλός τους αναλαμβάνει πρωτο-
βουλία κατά των συμφερόντων
τους, όπως αυτοί τα ορίζουν. Και
τότε αντιδρούν με τρόπο δυσα-
νάλογο, διότι το θηριώδες είναι
ένα άλλο χαρακτηριστικό στοιχείο
τους. 

Η κρίση που σήμερα αντιμε-
τωπίζουμε και την οποία η πα-
ρούσα κυβέρνηση εκ των πραγ-
μάτων διαχειρίζεται ξεκίνησε με
τις έρευνες για τον εντοπισμό
υδρογονανθράκων από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Οπως ακρι-
βώς είχε συμβεί επί δικτατορίας
με τα πετρέλαια του Αιγαίου. Η
Λευκωσία ενήργησε συμφώνως
απολύτως με τα διεθνώς ισχύοντα.
Αλλά η κίνησή της ήταν πολιτικώς
εσφαλμένη, διότι διενεργώντας
έρευνες στην ΑΟΖ της ελευθέρας
Κύπρου, άκουσα ασφαλώς, αλλά

εμμέσως ενήργησε στη βάση της
ενεργειακής διαιρέσεως της νή-
σου. Εδόθη η ευκαιρία στην κα-
τοχική τουρκοκυπριακή διοίκηση
να απευθυνθεί στην Αγκυρα, που
ανταποκρίθηκε και απέστειλε
ερευνητικά σκάφη στην ΑΟΖ του
κατεχομένου τμήματος της νήσου.
Αμφίβολο βεβαίως εάν τα τουρκικά
ερευνητικά σκάφη είναι σε θέση
να διεξαγάγουν αξιόπιστες έρευ-
νες, αλλά συμβολικώς ο στόχος
της Αγκυρας επετεύχθη.

Μετά την ολοκλήρωση της
ανωτέρω ενεργείας στην Κύπρο
και διεκδικώντας ρόλο ενεργειακό
στην Ανατολική Μεσόγειο, η
Τουρκία υπέγραψε μνημόνιο με
την αναγνωρισμένη διεθνώς κυ-
βέρνηση της Λιβύης του Φαγέζ
αλ Σαράζ, που ελέγχει μόνον τμή-
μα της Τριπόλεως χάρις στη στή-
ριξη της Αγκυρας. Η νομιμότητα
του εν λόγω μνημονίου, που δεν
αναγνωρίσθηκε από καμία άλλη
χώρα, περιλαμβάνει τις αξιώσεις
που ήγειρε κατά καιρούς η Αγκυ-
ρα. Δεν θα μείνει σε αυτό και πρέ-
πει να θεωρείται βέβαιο ότι θα
υπάρξει κάποια «συμβολική» κί-
νηση της Τουρκίας, που θα σταθ-
μίσει την όποια αντίδραση των
Αθηνών. Και από εκεί αρχίζουν
τα δύσκολα.

Θα πρέπει ωστόσο να ληφθεί
υπ’ όψιν ότι η Τουρκία πλέον δια-
κατέχεται από αίσθημα περικυ-
κλώσεως, απομονωθείσα σε ση-
μαντικό βαθμό από την Ε.Ε. και
από την πλειονότητα των αραβι-
κών κρατών, και ως εκ τούτου
οδηγήθηκε σε ιστορικώς ανορ-
θόδοξες προσεγγίσεις με τη Ρωσία
και το Ιράν. Και αυτό είναι άκρως
επικίνδυνο. Διότι αφού η Αγκυρα
επέτυχε να εμπλακεί στο θέμα
της Συρίας χάρη στη στήριξη των
ΗΠΑ, η πίεση θα εστιασθεί σε
δύο άλλα μέτωπα. Στην Κύπρο,
όπου θα επιχειρήσει λύση στη
βάση της συνομοσπονδίας πλέον,
και στο Αιγαίο, σε λύση βάσει της
«ευθυδικίας» – λαμβάνοντας δη-
λαδή υπ’ όψιν τη γεωγραφική ιδιο-
μορφία της περιοχής. Και επειδή
οι πάντες θέλουν την ησυχία τους,
θα οδηγηθούμε τελικώς σε δια-
πραγμάτευση, με το ενεργειακό
ως καταλύτη των εξελίξεων. Σαν
να μη μας έφταναν όλα τα άλλα.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Δύσκολο να πείσει η επιφυλλίδα, ή
έστω να προβληματίσει τον ανα-
γνώστη, αν το πολιτικό προσωπικό
της χώρας είναι ικανό και ποιοτικά
επαρκές για να αντιμετωπίσει την
κρισιμότητα της καινούργιας τουρ-
κικής απειλής. Προκαλεί η Τουρκία
απροσχημάτιστα την ακεραιότητα
του ελλαδικού κρατιδίου συνοδεύον-
τας τη θρασύτητα με επιδεικτική
υπεροπλία.

Και την ίδια ώρα στην Ελλάδα,
οι δημόσιες λειτουργίες πληροφό-
ρησης των πολιτών (κυβερνητικές
και ιδιωτικές - εμπορικές) λειτουρ-
γούν μάλλον με τη λογική της δια-
φημιστικής προπαγάνδας και κα-
θόλου ή παρεμπιπτόντως με τη λο-
γική κοινωνικού λειτουργήματος.
Μεταφέρεται η λογική της εμπορικής
διαφήμισης στο πεδίο της πολιτικής,
μεταγγίζοντας στον πολίτη τη νο-
οτροπία πελάτη.

Τι σημαίνει «νοοτροπία πελάτη»:
Να μετασχηματίζεται, στη συνεί-
δηση του πολίτη, η πολιτική σε εμ-
πόρευμα. Να μετέχουμε στα κοινά
με κριτήρια χρηστικά, ωφελιμιστικά.
Να είμαστε πελάτες των κομμάτων
(που κυβερνούν ή αντιπολιτεύονται)
και ως πελάτες της εξουσίας (αφού
εμείς την εκλέγουμε) απαιτούμε
ιδιοτελείς «εξυπηρετήσεις». Η ίδια
η λογική του «συστήματος» μάς
θέλει πελάτες, όχι πολίτες, μας θέλει
μαντρωμένους σε κομματικά ποι-
μνιοστάσια, να μας δίνει ηδονή η
κομματική ετικέτα.

Η κομματική ετικέτα στρατεύει
το αδύναμο άτομο στην ισχυρή συλ-
λογικότητα. Δεν είσαι μόνος, «ανή-
κεις», αντλείς κύρος, αυθεντία από
την ποσοτική ισχύ της ομάδας. Η
εμπορευματική λογική κομμάτων

και μέσων ενημέρωσης επιβάλλει
την ταύτιση της πολιτικής με ένα
παιχνίδι εντυπώσεων, στημένων
και κατευθυνόμενων «πεποιθήσεων»
– δεν επιτρέπονται ρωγμές ανησυ-
χίας, αμφιβολίας ή άγνοιας. Ο πε-
λάτης «έχει πάντα δίκιο» και ο πο-
λίτης - πελάτης «ξέρει καλά», έχει
πάντα δίκιο στις εκτιμήσεις και κυ-
ρίως στις «πεποιθήσεις» του.

Ολοι τα ξέρουμε όλα στη σημε-
ρινή Ελλάδα, κατέχοντας την «πλη-
ροφορία» έχουμε την ψευδαισθητική
βεβαιότητα ότι μετέχουμε στην
εξουσία. Οπως ακριβώς και στην
ποδοσφαιρομανία. Εχοντας μάθει
τα ονόματα παικτών, παραγόντων,
διαιτητών, κεφαλαιούχων διακινη-
τών της ραφιναρισμένης σωματεμ-
πορίας, έχουμε και την ψευδαίσθηση
ότι αγαπάμε το άθλημα, είμαστε
«φίλαθλοι». Κι όταν αμφισβητηθεί
η πληροφόρησή μας, στο ποδόσφαι-
ρο ή στην πολιτική, η τεκμηρίωση
θα στηριχτεί αυτονόητα και με ανε-
πίγνωστη θρασύτητα, σε απολύτως
υποκειμενικές εμπειρίες, μη επα-
ληθεύσιμες: «Μια ξαδέλφη μου, που
έχει φίλη τη γραμματέα υπουργού,
με βεβαίωσε... Το παιδί μου που δου-
λεύει στην Ολλανδία, διάβασε ότι...»
– οι βεβαιότητες, σε κάθε παρακ-
μιακή κοινωνία, δεν έχουν ούτε λο-
γικό ειρμό ούτε στοιχειώδη προκα-
λύμματα σοβαρότητας.

Απέναντι σε μια Τουρκία που σα-
φώς βρίσκεται σε ανεξέλεγκτη διέ-
γερση αχαλίνωτης υπερφροσύνης,
αγερωχίας, αλαζονείας, η Ελλάδα
εμφανίζεται να επιμένει, με παιδα-
ριώδη επιπολαιότητα, στον αυτο-
κτονικό μικροκομματισμό της. Η
πολιτική στελέχωση του υπουργείου
Εξωτερικών κραυγάζει την ανυπαρ-

ξία εμπειρίας, ταλέντου και ειδικής
κατάρτισης – είναι πρόκληση εξω-
φρενικής επιπολαιότητας να συγ-
κροτείς, απέναντι σε έναν δαιμόνιο
και αδίστακτο Ερντογάν, επιτελική
ηγεσία της διπλωματίας σου με κρι-
τήριο τα οικογενειακά ονόματα ή
τις αρέσκειες ξένων πρεσβειών.
Είναι αδιανόητο, απέναντι στην
επιδεικτική και σκαιότατη υπεροπλία
της Τουρκίας, να μην έχει επισυ-
ναχθεί στο ΓΕΕΘΑ ό,τι ευφυέστερο
σε στρατηγική και τέχνη πολεμική
γνώρισαν στα επιτελεία τους οι Ενο-
πλες Δυνάμεις τις τελευταίες δεκαε-
τίες.

Και, το σπουδαιότερο από όλα:
Φροντίζεις για τον εξοπλισμό και
για τις επιτελικές ιδιοφυΐες που θα
οργανώσουν την άμυνα, όταν ξέρεις
γιατί πολεμάς, όταν δεν θέλεις να
σου αρπάξουν κάτι, που χωρίς αυτό
η ζωή σου δεν έχει νόημα. Σήμερα
οι Ελληνώνυμοι δεν μοιάζει να έχου-
με τίποτα που το λογαριάζουμε πο-
λυτιμότερο από τη βιολογική μας
επιβίωση, την οικονομική άνεση
και τα ατομικά μας δικαιώματα. Το
ενδιαφέρον για τη γλώσσα και τον
πολιτισμό του παρελθόντος είναι
μειοψηφικό, η συντριπτική πλει-
ονότητα δεν θα καταλάβαινε δια-
φορά στη ζωή της, αν υπουργός
Παιδείας ήταν κάποιος Σουλεϊμάν
ή Ισμέτ ή Αχμέτ, στη θέση του Γα-
βρόγλου, της Κεραμέως ή της Γιαν-
νάκου. Δηλώνεις «προοδευτικός»,
της Αριστεράς, της Δεξιάς ή του
Κέντρου, όταν απαιτείς η Ελλάδα,
ταυτισμένη με «ιερά»-ναούς (Παρ-
θενώνα, Αγια-Σοφιά) να αυτοπροσ-
διορίζεται συνταγματικά σαν άθρη-
σκο κράτος. Και όταν οι μόνες «ηθι-
κές» σκοπεύσεις που ανέχεσαι είναι

η ζωοφιλία, η οικολογία και η κα-
ταξίωση των σεξουαλικών διαστρο-
φών.

Η «πατρίδα» δεν είναι χρηστική
συμβατική οριοθέτηση, δεν είναι
αποκύημα διεθνών συμφωνιών και
πρωτοκόλλων ούτε χρηστικός κρα-
τικός οργανισμός. Η πατρίδα είναι
«αίσθηση» – και η αίσθηση, από
τον Ηράκλειτο κιόλας, τον Πρωτα-
γόρα και τον Πλάτωνα, σήμαινε τη
γνώση που προκύπτει από τον συν-
δυασμό εντυπώσεων και φρόνησης,
από τη σύνθεση εμπειρίας και λο-
γισμού. Τέτοια συνείδηση πατρίδας
δεν επιβιώνει στο σημερινό Ελλα-
διστάν, η λέξη «πατρίδα» είναι ύπο-
πτη εθνικισμού, επικίνδυνη υπο-
νόμευση του ιστορικο-υλιστικού,
παγκοσμιοποιημένου ολοκληρωτι-
σμού, προλεταριακού ή κεφαλαι-
οκρατικού.

Αυτές τις πιστοποιήσεις ο δαι-
μόνιος Ερντογάν δεν περιμένει να
τις πληροφορηθεί από περιθωριακές
επιφυλλίδες στον ελλαδικό Τύπο,
τις γνωρίζει καλά και τις έχει πυξίδα
για την εξωτερική του πολιτική. Αν
δεν εκμεταλλευτεί τον μηδενιστικό
διεθνισμό και τον ασφυκτικά κυ-
ρίαρχο αμοραλισμό του πολιτικού
μας προσωπικού, των ΜΜΕ και μάλ-
λον της πλειονότητας των Ελληνω-
νύμων, θα είναι μόνο γιατί ξέρει να
περιμένει το αζημίωτο στη διεθνή
του στρατηγική. Αλλά, «κοντός ψαλ-
μός», μέρα με τη μέρα χτίζει σταθερά
την οθωμανική Υπερδύναμη. Χωρίς
(ακόμα) κάποιον Σουλεϊμάν ή Ισμέτ
ή Αχμέτ στα εντόπια εδώ υπουργεία
Παιδείας και Εξωτερικών, η Οθω-
μανική Υπερδύναμη οικοδομείται,
από τον Τίγρη και τον Ευφράτη ώς
τη Λιβύη.

Μάλλον εθελούσιος ο βιασμός

Δεν σταματάω να εκ-
πλήσσομαι με το
πώς «διαβάζει» τα
ρεπορτάζ, τα άρθρα,
τα σκίτσα η αθηναϊ-
κή πολιτική και δη-

μοσιογραφική «πιάτσα». Πίσω από
κάθε ένα από αυτά βλέπει φαντά-
σματα ή απόκρυφα σχέδια. Ξυπνάς
ένα πρωί και παίρνεις μήνυμα από
έναν παλαίμαχο πολιτικό του τύ-
που «κατάλαβα πού το πάτε, πήρα
το μήνυμα». Αν και πολύ πρωί,
και μάλιστα πριν από τον καφέ,
θέλεις να του απαντήσεις: «Αν-
θρωπέ μου, δεν ήθελε κανείς να
σου στείλει κανένα μήνυμα. Ο
σκιτσογράφος ήταν όπως πάντα
καυστικός, ο αρθρογράφος δηκτι-
κός –ίσως και στο όριο της εμπά-
θειας– αλλά απολαυστικός. Οσο
για την είδηση ή την κριτική που
σε δυσαρέστησε, πήγαινε λίγο πί-
σω και δες πόσες ανάλογες γκρίνιες
θα πρέπει να έχουμε ακούσει όλοι
από αντιπάλους σου».

Στην εποχή μας έχουμε και
ένα νέο είδος δημοσιογραφίας,
που ασχολείται –σχεδόν αποκλει-
στικά– με τα άλλα μέσα. Εκεί αν-
θούν κάθε λογής σενάρια, για επι-
χειρηματικές προτιμήσεις ή δυ-
σαρέσκειες και άλλα πολλά που
καθορίζουν τη γραμμή μιας εφη-
μερίδας. Τα διαβάζεις, είσαι σί-
γουρος ότι πίσω από αυτό που
γράφεται δεν υπήρχε τίποτα απο-
λύτως, το ξέρεις καλά. Είναι σαν
να διαβάζεις κριτική θεάτρου από
κάποιον που σίγουρα δεν έχει δει
το έργο και θα έγραφε το ίδιο
άσχετα αν έβλεπε Τσέχοφ ή Αι-
σχύλο.

Είναι φυσικό και υγιές σε αυτή

τη δουλειά να έρχεσαι αντιμέτω-
πος με τη δυσπιστία. Ειδικά μετά
την οικονομική κρίση και την άν-
θηση των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης, οι πολίτες αμφισβητούν
τα πάντα και έχουν δίκιο. Αλλωστε
κανείς δεν θα τους πείσει ότι στη
χώρα μας δεν ανθεί σε κάποιες
σκοτεινές γωνιές η «συμβολαιακή
δημοσιογραφία», η επί πληρωμή
αποθέωση ή δολοφονία προσω-
πικοτήτων, και ούτω καθ’ εξής.

Τα τελευταία άλλωστε χρόνια
επικράτησε η μόδα του κανιβα-
λισμού, στην οποία επιδόθηκαν
πολιτικές δυνάμεις που μπέρδε-
ψαν τον πολιτικό ακτιβισμό με
τον χυδαίο εκφασισμό του δημό-
σιου λόγου. Τους καρπούς τους
γεύονται και οι ίδιοι τώρα, αλλά
είναι αργά. Εφεραν τον «τραμπι-
σμό» στον ελληνικό δημόσιο διά-
λογο πολύ πριν από τον Τραμπ.

Επειδή θα περάσουμε και άλλα
δύσκολα ως κοινωνία, η ανάγκη
για ψύχραιμη ενημέρωση και νη-
φάλιο διάλογο θα είναι μεγάλη.
Καμία χώρα δεν μπορεί να σταθεί
πραγματικά στα πόδια της χωρίς
σοβαρή και ανεξάρτητη ενημέ-
ρωση. Το προσφυγικό/μετανα-
στευτικό και η αργή εμπέδωση
μιας αίσθησης αισιοδοξίας για το
μέλλον σε όλη την κοινωνία θα
συντηρούν την καχυποψία και
θα κάνουν σαγηνευτικές τις το-
ξικές Σειρήνες των άκρων. Το κα-
λύτερο αντίδοτο σε αυτό, όπως
έλεγε ο Κωνσταντίνος Μητσοτά-
κης, είναι ο ενημερωμένος πολί-
της. Μόνο που στην εποχή μας
θέλει πολλή επιμονή και υπομονή
για να είσαι ενημερωμένος πολί-
της.

Η κρίση κλιμακούμενη

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Αφού η Αγκυρα επέτυχε
να εμπλακεί στο θέμα
της Συρίας χάρη στη
στήριξη των ΗΠΑ, η
πίεση θα εστιασθεί σε
δύο άλλα μέτωπα, στην
Κύπρο και στο Αιγαίο.



14 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 8 Δεκεμβρίου 2019

Η πρόταση της κυβέρνησης για
τη συγκρότηση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης πάνω σε νέα

βάση κινείται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Είναι ακραίος παραλο-
γισμός μια χώρα με λιγότερο από 1
εκατ. πολίτες να διαθέτει 34 δήμους,
συνεπώς η μείωσή τους σε 17 είναι
ένα σημαντικό βήμα προς τα εμπρός. 

Ειδικότερα, κρίνω ότι η συνένωση
των μεγάλων δήμων, όπως συμβαίνει
με τη Λευκωσία και τον Στρόβολο,
προσθέτει την αναγκαία κρίσιμη μά-
ζα δημοτών για έναν νέο και ισχυρό
δήμο της πρωτεύουσας. Επίσης, θε-
ωρώ ότι η συνένωση Λάρνακας-Αρα-
δίππου και Λειβαδιών αποτελεί μια
αυτονόητη πράξη ορθολογισμού,
καθώς και οι τρεις δήμοι «κάθονται»
στην ίδια γειτονιά. Αντιδράσεις υπάρ-
χουν στην επαρχία Αμμοχώστου,
τις οποίες, θεωρώ ακατανόητες. Τρεις
δήμοι δίπλα-δίπλα, με κοινή γεω-
γραφική και οικονομική βάση (Αγία
Νάπα, Παραλίμνι, Δερύνεια) μπορούν
να αλλάξουν σελίδα μόνο αν ενωθούν
σε έναν δήμο. Το ίδιο συμβαίνει με
την κοινή πλεύση σε έναν δήμο,
όπως προνοεί το σχέδιο νόμου, για
εκείνους της Πάφου και της Γερο-
σκήπου. Βρίσκω αντιπαραγωγική
τη λύση που δόθηκε στη Λεμεσό,
με τα Πάνω και Κάτω Πολεμίδια μόνα
τους. Θα μπορούσε να αποτελέσουν
μέρος στον σχηματισμό ενός μεγα-
λύτερου δήμου, του Δήμου Λεμεσού. 

Ενώ η πρόταση νόμου επιλύει
ορισμένα προβλήματα, ακολουθεί

σε άλλα στοιχεία του την πεπατη-
μένη: οι περισσότερες κοινότητες
είναι εκτός σχεδίου, οι νυν δήμαρχοι
που αισθάνονται ότι κλείνει ο κύκλος
τους, αντιλαμβάνονται ότι κινείται
κάποιο δέλεαρ με κάποια αντιδη-
μαρχία. Τα δύσκολα θέματα, που
συνδέονται απολύτως με τη νέα μορ-
φή Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ουδείς
τα ακουμπά. Ο εκσυγχρονισμός της
κοινωνίας μας χρειάζεται σχέδια για
το σύνολο της εξέλιξής της. Μια με-
ταρρύθμιση στον χώρο της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης θα αποδώσει ουσιώδη
αποτελέσματα μόνο αν εντάσσεται
σε ένα διαφορετικό σχέδιο που να
προωθεί τη σταδιακή και συστημα-
τική αποκέντρωση των εξουσιών
στο τρίγωνο Προεδρικό Μέγαρο –
Υπουργεία – Επαρχιακές Διοικήσεις.
Απίστευτος αριθμός από θέματα
αφορούν τις αρμοδιότητες των τριών
πιο πάνω μορφών εξουσίας, που πε-
ριπλέκουν τις διαδικασίες λήψης
αποφάσεων και προσθέτουν εμπόδια
στην αποτελεσματική λειτουργία
των θεσμών σε πιο σύγχρονη βάση.
Οι επαρχιακές διοικήσεις και οι ευ-
θύνες που τους αναλογούν στην πε-
ρίπτωση που μας ενδιαφέρει μια συ-
νολική μεταρρύθμιση, θα μπορούσαν
να ενταχθούν σε μια νέα, με ισχυρή
μορφή Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως
είναι οι «Μητροπολιτικοί Δήμοι» και
οι έπαρχοι δεν θα έχουν κανένα
ρόλο. Θα καταργηθούν. 

Οι δομές, οι πρακτικές, οι συνή-
θειες από την εποχή της Αγγλοκρα-

τίας εξάντλησαν τα όριά τους, εδώ
και δεκαετίες και ουδείς θέλει να
επεξεργαστεί μια πρόταση εκσυγ-
χρονισμού τους. Καθένας που ελέγχει
έναν κύκλο από αρμοδιότητες επι-
διώκει τη συγκέντρωση νέων εξου-
σιών, επιδιώκει να ελέγχει το σύ-
στημα για να επηρεάσει, να ρυθμίσει,
και εν τέλει να ανέβει στην κομματική
επετηρίδα. Γι’ αυτό η Κύπρος από
μια χώρα με αξιόλογες διοικητικές
δομές στα παλαιότερα χρόνια, έμεινε
στάσιμη στα χρόνια που έπρεπε να
αλλάξει ταχύτητα. Η ενταξιακή δια-
δικασία και η ένταξη στην Ε.Ε., κα-
θεαυτή, αποκαθήλωσαν το κυπριακό
«θαύμα», γιατί η τότε πολιτική ηγεσία
πίστευε ότι η ενασχόληση με το Κυ-
πριακό «αντικαθιστούσε» όλα τα άλ-
λα. Πρόσχημα. Το Κυπριακό ήταν
εργαλείο για τον εκσυγχρονισμό της
κοινωνίας μας, όχι το άλλοθι για την
ακινησία της σε ένα συγκεντρωτικό
και ανασφαλές σύστημα εξουσίας. 

Το κρίσιμο θέμα παραμένουν τα
ισχυρά και βιώσιμα οικονομικά, κα-
θώς και οι (απούσες) σύγχρονες μορ-
φές διοίκησης σε μικρές τοπικές κυ-
βερνήσεις. Η νέα δομή στους ΟΤΑ
αφορά την καλύτερη εξυπηρέτηση
του πολίτη, την πιο άμεση επικοι-
νωνία του πολίτη με την πιο κοντινή
σε εκείνο δομή εξουσίας, τη συμμε-
τοχή των πολιτών σε σχήματα και
δράσεις που τον αφορούν άμεσα και
βρίσκονται δίπλα του. Συνένωση
σημαίνει ψηφιοποίηση και γενικό-
τερη αξιοποίηση της νέας τεχνολο-

γίας για να επιλυθούν παλαιά προ-
βλήματα υστέρησης στον τομέα της
γραφειοκρατίας και της εξυπηρέτη-
σης των δημοτών.

Η πρόταση για τη συνένωση των
δήμων, παρά το ότι δεν είναι στις
προθέσεις του νομοθέτη, βεβαιώνει
ότι το ομοσπονδιακό μοντέλο μας
πάει τόσο στο Κυπριακό, όσο και
στην ευρύτερη διοικητική δομή.
Ένα σύγχρονο κράτος χρειάζεται
να είναι αποκεντρωμένο, να ενισχύει
τις διοικητικές δομές σε κάθε βαθμό,
να αναπτύσσει τις πολιτικές του
μέσα σε ένα ενωμένο, αποτελεσμα-
τικό, σύγχρονο πολιτικό περιβάλλον.
Η ομοσπονδιακή δομή είναι η κα-
ταλληλότερη μορφή οργάνωσης
εξουσίας στην Κύπρο. Η Ε.Ε. δια-
θέτει ορισμένα στοιχεία ατελούς
ομοσπονδίας.

Κάθε φορά που ενισχύει αυτή
τη μορφή της, ενισχύεται η πολιτική
της ενοποίησης και ωφελημένοι εί-
ναι οι ευρωπαίοι πολίτες. Ο φεντε-
ραλισμός, αφορά τη δυνατότητα
μιας κοινωνίας να αντλεί μαθήματα
από τη διεθνή εμπειρία και να επε-
ξεργάζεται λύσεις συμβατές με το
δικό της πολιτικό μέλλον. Το ένα
κράτος με αποκεντρωμένες εξου-
σίες, με ισχυρές αυτοδιοικητικές
δομές, με αξιοποίηση ενός πακέτου
από καλές πρακτικές που έχουν υιο-
θετήσει άλλα προηγμένα ομοσπον-
διακά μοντέλα, μάς αφορά πλήρως. 

www.larkoslarkou.org.cy

Οι δήμοι έχουν κέφια...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Χ άνουμε ζωές στην άσφαλτο λόγω ελλιπούς αστυνόμευσης,
ατιμωρησίας και ασυντήρητου δικτύου. Χάνουμε ζωές
σε εργοστάσια και εργοτάξια γιατί παραβιάζονται οι

κανόνες ασφαλείας την ώρα που οι αρμόδιες αρχές υποκλίνονται
εγκληματικά στη διαπλοκή. Χάνουμε αθώες ψυχές σε τριτοκο-
σμικές σχολικές εγκαταστάσεις. Χάνουμε έφηβους από την
ανεξέλεγκτη νεανική παραβατικότητα και την απουσία μέτρων
ομαλής επανένταξης.

Δολοφονούμε ανθρώπινες ζωές γιατί η Αστυνομία κι η νο-
μοθεσία μας τους αφήνει απροστάτευτους στο έλεος του θύτη.
Χάνουμε αθώες ψυχές γιατί είμαστε ανήμποροι να στήσουμε
ένα αποτελεσματικό Γραφείο Ευημερίας, γιατί οι απόκληροι
για την κοινωνική πρόνοια, προσμετρούν στον προϋπολογισμό
για «πεταμένα λεφτά».Ζούμε σ’ έναν διαρκή κίνδυνο, σε μια
τρομακτική ανασφάλεια. Τα τραγικά παραδείγματα γύρω μας
είναι πολλά και καθημερινά. Δικαίως, όμως, θα διερωτηθεί
κάποιος πού βλέπω τον συσχετισμό μεταξύ των ατυχημάτων,
της ανασφάλειας και των διαβατηρίων. Οπότε οφείλω να διευ-
κρινίσω αυτόν τον αλληγορικό παραλληλισμό. Υπηκοότητα
λαμβάνουν όσοι κάτοικοι της χώρας πληρούν τα κριτήρια, αλλά
επίσης και υπήκοοι τρίτων χωρών στις «πολύ εξαιρετικές πε-
ριπτώσεις που θα παρέχουν –προς την Κυπριακή Δημοκρατία–
υψίστου επιπέδου υπηρεσίες» (Αρ. 111Α στον Περί Αρχείου
Πληθυσμού Νόμο). Η κυβέρνηση κοστολόγησε αυτές τις υψίστου
επιπέδου υπηρεσίες στα 2,5 εκατομμύρια ευρώ.

Αν λοιπόν οι αιτούντες πολιτογράφηση δεν έψαχναν άμεση
διαφυγή από τις φορολογικές αρχές της χώρας τους ή την
πολύτιμη διέξοδο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για ποια ακριβώς
δικαιώματα ή πλεονεκτήματα θα επέλεγαν την Κύπρο έναντι
άλλης ευρωπαϊκής χώρας; Ας το σκεφτούμε λίγο. Θα την επέλεγαν
για τη δωρεάν ουμανιστική και πολυπολιτισμική της παιδεία
με τις σύγχρονες σχολικές εγκαταστάσεις; Για το σύγχρονο
οδικό δίκτυο και την ασφάλεια στους δρόμους; Για το μοναδικό
αίσθημα της ασφάλειας που παρέχουν οι αστυνομικές δυνάμεις
της ή για το εξαιρετικό σύστημα υγείας που ξεκίνησε να λειτουργεί
χωρίς γιατρούς, χωρίς ιδιωτικά νοσηλευτήρια και με ανέτοιμα
τα δημόσια; Συνεχίζω την καταγραφή των μοναδικών προτε-
ρημάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας, με απόσπασμα από την
Έκθεση Στατιστικής Ανάλυσης Γνωστοποιηθέντων Εργατικών
Ατυχημάτων που εξέδωσε τις προάλλες το Τμήμα Επιθεώρησης
Εργασίας.

«Κατά την περίοδο 2017-2018 συνεχίσθηκε η αυξητική τάση
του αριθμού των ατυχημάτων που γνωστοποιήθηκαν στο Τμήμα
Επιθεώρησης Εργασίας (αύξηση 4,2%) σε συνέχεια της αύξησης
του αριθμού των ατυχημάτων που παρατηρήθηκε κατά την πε-
ρίοδο 2015-2017 (αύξηση 29,7%). Η αυξητική αυτή τάση πα-
ρατηρείται σε αντίθεση με μία σταδιακή και συνεχή μείωση
που παρατηρήθηκε κατά την περίοδο 2008-2013 κατά τη διάρκεια
της οποίας υπήρξε μια συνολική μείωση της τάξης του 35%».

Αναρωτιέμαι λοιπόν: Με τόσες χαμένες ζωές, ποια θα ήταν
αξία του κυπριακού διαβατηρίου αν το κριτήριό μας ήταν η
ποιότητα των υπηρεσιών που παρέχει το κράτος στους πολίτες
του; Πόσα πάει άραγε το διαβατήριο της Κυπριακής Δημοκρατίας,
μετρημένο σε χαμένες ψυχές;

Συχνά η ξενοδοχειακή και η οικοδομική βιομηχανία αναζητούν
κοινοτικούς εργάτες, για να καλύψουν τα κενά σε δυσεύρετες
ειδικότητες. Παρόλα αυτά μετά δυσκολίας εισάγουν εργατικό
δυναμικό και είναι ενδεικτικό της όλης κατάστασης. Πολύ απλά
δεν βρίσκει κανείς τον λόγο να επιλέξει τη χώρα μας, όταν με
το κοινοτικό του διαβατήριο μπορεί να βρεθεί σ’ οποιαδήποτε
άλλη με αξιοπρεπέστατες συνθήκες διαβίωσης. Εξαιρουμένης
της κατηγορίας των πλουσίων αλλοδαπών που στην ουσία αγο-
ράζουν για ίδιον όφελος το κυπριακό διαβατήριο και δεν ξανα-
πατούν ποτέ εδώ το πόδι τους, ποιος άλλος θα επέλεγε μέσα σ’
αυτές τις ανασφαλείς συνθήκες ένα μικρό, μοιρασμένο κράτος
στην άκρη της Μεσογείου, για να ζήσει σε καθεστώς κατάπαυσης
του πυρός;  Μα φυσικά κανείς άλλος, πέραν των ανθρώπων
που διαβιούν ήδη σε άθλιες συνθήκες. Άνθρωποι κατατρεγμένοι,
πρόσφυγες και μετανάστες, όπου στη χώρα τους το διαβατήριο
στοιχίζει –σε χαμένες ζωές– ακριβότερα από ό,τι το δικό μας.
Αλλά κι αυτοί δεν μας παρέχουν τίποτα «υψίστου επιπέδου»
υπηρεσίες, τις δικές μας ψάχνουν να «καταχραστούν». Αν κα-
ταφέρουν βέβαια μέχρι τότε να επιζήσουν από το επόμενο
εργατικό ατύχημα…

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονομολόγος.

Πόσα πάει άραγε
το διαβατήριο;

Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Τ ο Κυπριακό μπήκε και πάλι
στο ψυγείο. Είτε είναι κλινικά
νεκρό είτε έχει ήδη πεθάνει,

στο ψυγείο βρίσκεται μέχρι, στο
καλύτερο σενάριο, την ερχόμενη
άνοιξη ή αρχές του καλοκαιριού.
Είναι από τις μοναδικές φορές που
έχει δίκαιο ο «ΥΠΕΞ» του ψευδο-
κράτους. «Υπάρχει μια σορός, κα-
νείς δεν τολμά να τη σηκώσει», δή-
λωσε για τα αποτελέσματα της Τρι-
μερούς του Βερολίνου. Ή καλυτέρα,
υπάρχει μεν η σορός αλλά δεν βο-
λεύει κανέναν να γίνει τώρα η ταφή.
Πέρασαν δύο εβδομάδες από την
περιβόητη άτυπη τριμερή του Βε-
ρολίνου και ακόμα να καταλάβουμε
τι πήραμε. Με μια πιο ψύχραιμη
ανάγνωση του ανακοινωθέντος
και των εκατέρωθεν δηλώσεων, το
συμπέρασμα που εξάγεται είναι
ότι δεν υπήρξε τίποτα το νέο που
να δημιουργεί προοπτική. Μηδέν
από μηδέν μηδέν. Αυτό είναι στην
ουσία το αποτέλεσμα της Τριμερούς
του Βερολίνου. Με μικρό καλάθι
πήγαμε, χωρίς καλάθι γυρίσαμε.

Μπορεί τη συνάντηση να τη βα-

φτίσαμε άτυπη για να ικανοποιηθεί
το δικό μας απορριπτικό μέτωπο
όμως, όπως συνάγεται από το ανα-
κοινωθέν και από το ότι πριν από
το δείπνο υπήρξε ολοήμερη δια-
βούλευση της κ. Λουτ με τους δια-
πραγματευτές των δύο πλευρών,
έγινε ουσιαστική διαπραγμάτευση,
η οποία κατέληξε σε ναυάγιο. Ακόμα
αν συνυπολογίσουμε το γεγονός
ότι η διαπραγμάτευση σκοπό είχε
να καταλήξουμε στους όρους ανα-
φοράς, δηλαδή στο περίγραμμα της
λύσης, το ναυάγιο του Βερολίνου
είναι τραγικότερο και από αυτό του
Κραν Μοντάνα. Είναι καιρός να
σταματήσουμε να στρουθοκαμη-
λίζουμε. Όταν δεν υπάρχει συναν-
τίληψη στην προετοιμασία και στο
περίγραμμα μιας συμφωνίας, τότε
οι προοπτικές επιτυχίας είναι μη-
δενικές.

Αν όμως πάρουμε δεδομένο το
ότι η ελπίδα πεθαίνει πάντα τελευ-
ταία, το ζητούμενο είναι τι κάνουμε
μέχρι τη νέα πρωτοβουλία, αν βέ-
βαια υπάρξει. Δεν χρειάζονται ούτε
αναλύσεις ούτε στρατηγικές ούτε

μελέτες για να απαντηθεί το πιο
πάνω ερώτημα. Αν διαβάσουμε,
επιτέλους με σοβαρότητα, την τε-
λευταία έκθεση του γ.γ. η απάντηση
βρίσκεται εκεί πεντακάθαρη. 

«Ο κόσμος είναι σκεπτικός σχε-
τικά με τις προοπτικές για επιτυχείς
συνομιλίες. Παρά τις επανειλημ-
μένες εκκλήσεις προς τους δύο ηγέ-
τες να ενημερώσουν καλύτερα τις
δύο κοινότητες σχετικά με τα πε-
ριγράμματα μιας διευθέτησης και
να βελτιώσουν τις γενικές συνθήκες
και την ατμόσφαιρα της διαδικα-
σίας, το κλίμα επιδεινώθηκε περαι-
τέρω… Καμία από τις δύο πλευρές
δεν έχει καταβάλει επαρκείς προ-
σπάθειες για να αποφύγει την πε-
ριττή ρητορική που έχει ενισχύσει
περαιτέρω τον σκεπτικισμό του
κοινού», αναφέρει χαρακτηριστικά
ο γ.γ. Η ανάγκη ενημέρωσης του
λαού και η εμπλοκή της κοινωνίας
των πολιτών είναι κάτι που επανα-
λαμβάνεται σε όλες τις εκθέσεις
του ΟΗΕ μετά το ναυάγιο του Κραν
Μοντάνα. Ο Αντόνιο Γκουτιέρες,
στο θέμα αυτό, με αντικειμενικό-

τητα λέει τα πράγματα με το όνομά
τους. Ούτε ίσες αποστάσεις ούτε
υπεκφυγές. Αν θέλουμε να είμαστε
αντικειμενικοί και να αφήσουμε
κατά μέρος την πολιτική για εσω-
τερική κατανάλωση, δυστυχώς εμάς
δαχτυλοδείχνει. Δεν θα είχε κανένα
πρόβλημα να αποδώσει τις ευθύνες
μόνο στην άλλη πλευρά.

Άλλωστε τα Η.Ε. απέδειξαν σε
αρκετές περιπτώσεις ότι όταν υπήρ-
χαν ευθύνες δεν είχαν πρόβλημα
να τις αποδώσουν. «Διαπίστωσα
ότι οι θέσεις της τ/κπλευράς δια-
φέρουν θεμελιωδώς από τη Δέσμη
ιδεών κάτω από τρεις ευρείς τίτλους:
α) Την έννοια της ομοσπονδίας, β)
Τους πρόσφυγες, γ) τις εδαφικές
αναπροσαρμογές», αναφέρεται
στην παράγραφο 47 της έκθεσης
του Μπούτρος Γκάλι της 19ης Νο-
εμβρίου του 1992 (έγγραφο S 24830),
επιρρίπτοντας σαφέστατες ευθύνες
στον Ραούφ Ντενκτάς.

Δυστυχώς, για εμάς, αν γίνει
σύγκριση της ρητορικής που έχουμε
αναπτύξει τα τελευταία τρία χρόνια
με αυτήν του Μουσταφά Ακιντζί,

η πλάστιγγα γέρνει εις βάρος μας.
Μπορεί επίσημα, και πολύ σπά-

νια, να διακηρύττουμε ότι ο στόχος
μας είναι μια λύση ΔΔΟ αλλά με
όλη τη ρητορική που αναπτύσσουμε
έχουμε δαιμονοποιήσει στο μυαλό
του λαού αυτή τη μορφή λύσης.
Ένας λαός που το 2004 απέρριψε
μια συγκεκριμένη πρόταση λύσης,
το σχέδιο Ανάν, τώρα είναι έτοιμος
να απορρίψει οποιαδήποτε ομο-
σπονδιακή λύση. Δυστυχώς, όλοι
αυτοί οι προβληματισμοί περί πο-
λιτικών ανισοτήτων, πλειοψηφίες
– μειοψηφίες, δημοκρατικών πα-
ραδοξοτήτων, έχουν δημιουργήσει
μια ίσως μη αναστρέψιμη κατάστα-
ση.

Ούτε η φιλότιμη προσπάθεια
του ΥΠΕΞ Νίκου Χριστοδουλίδη, ο
οποίος συνεχώς αναφέρεται στην
ΔΔΟ, πολλές φορές μάλιστα κου-
ραστικά, βοηθά. Ας μην ξεχνούμε
ότι το Κυπριακό ουδέποτε υπήρξε
αντικείμενο εξωτερικής πολιτικής.
Ο λαός έχει ανάγκη από τον ίδιο
τον ηγέτη του να ακούσει με απλά
λόγια τη μορφή λύσης που επιδιώ-

κουμε. Δυστυχώς, τα τελευταία δύο
και πλέον χρόνια οι αναφορές του
ΠτΔ σε ΔΔΟ είναι μετρημένες στα
δάκτυλα του ενός χεριού.

Ό ισχυρισμός ότι μπορεί να μην
αναφέρεται σε ΔΔΟ αλλά αυτό εν-
νοεί, ουδόλως πείθει. Όταν αναφε-
ρόμαστε σε εθνικά θέματα η ρήση,
«τα ευκόλως εννοούμενα παραλεί-
πονται», δεν ισχύει. Ό λαός έχει
ανάγκη από απλό και καθαρό λόγο.
Δυστυχώς δεν μπορεί να συμπερά-
νει τα «ευκόλως εννοούμενα» τα
οποία επί τρία χρόνια, συστηματικά
και ίσως σκόπιμα, παραλείπονται.

Σίγουρα δεν εξαρτώνται τα πάν-
τα από εμάς. Οι τουρκικές προκλή-
σεις δεν μας αφήνουν και πολλά
περιθώρια. Όμως, αν θέλουμε να
αποδείξουμε ότι επιδιώκουμε μια
ομοσπονδιακή λύση «ιδού πεδίον
δόξης λαμπρόν». Ας μιλήσουμε κα-
θαρά και σταράτα στον λαό. Οι εθνι-
κοί στόχοι δεν μπορούν να εννο-
ούνται και να παραλείπονται. 

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ.  υπολογιστών.

Οι εθνικοί στόχοι δεν μπορούν να εννοούνται και να παραλείπονται
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Οι πυρκαγιές στην Αυστραλία συνεχίζουν να μαίνονται. Στη φωτογραφία κάτοικος περιλούζει αυτοκίνητο με επιβραδυντικό υγρό.
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Πανταχού παρών και τα πάντα φωτογραφίζων 
Αντρέας Μανώλης, ο κορυφαίος φωτορεπόρτερ κυκλοφόρησε το πρώτο του λεύκωμα με τίτλο, «Αυτόπτης μάρτυρας»

Tου ΑΝΤΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Χτύπησε με δύναμη το χέρι του στο
βήμα καθώς μιλούσε στην κατά-
μεστη αίθουσα της ΕΣΚ και συγ-
κινημένος αλλά και οργισμένος
φώναξε: «Οι φωτογραφίες μου είναι
εδώ και φωνάζουν για το δίκιο της
Κύπρου! Αυτό το κράτος πού βρι-
σκόταν τόσα χρόνια;». Αυτός είναι
ο Αντρέας Μανώλης, ο ανυποχώ-
ρητος φωτορεπόρτερ που από το
1975 καταγράφει με εικόνες τη νε-
ότερη ιστορία της Κύπρου. Και δι-
καίως αγανακτεί, όπως αγανακτούν
όλοι όσοι ασχολούνται σοβαρά και
χωρίς σκοπιμότητες με την τρα-
γωδία της Κύπρου.

Το βράδυ της Πέμπτης, που πα-
ρουσιαζόταν το λεύκωμα φωτο-
γραφιών του με τίτλο, «Αυτόπτης
μάρτυρας» είμαι σίγουρος ότι στο
πρόσωπο του γιου του Τάσου, ο
Αντρέας έβλεπε και αυτό του αγνο-
ούμενου αδελφού του Τάσου. Εξάλ-
λου το κεφάλαιο «αγνοούμενοι»,
είναι το πρώτο του λευκώματος
αλλά και το πρώτο της βιωτής του
Αντρέα. Ακολουθούν οι εκταφές
των οστών, οι ταυτοποιήσεις, η
επιστροφή των αγνοουμένων στα
σπίτια τους και στους οικογενει-

ακούς τους τάφους. Ο Αντρέας εκεί
με το φωτογραφικό του πολυβόλο
να μην αφήνει εικόνα να πάει χα-
μένη. Τον είδα στις πορείες των
γυναικών, στον Άρωνα, στα Λύμπια,
στην Άχνα. Στον Άγιο Κασσιανό
βγάλαμε μαζί από τα συρματοπλέγ-
ματα του σχολείου ένα μικρό κο-
ριτσάκι που έχασε τη μάνα του και

την επόμενη μέρα γίναμε όλοι μάρ-
τυρες της «μονομαχίας» που είχε
με έναν φωτογράφο της «αντίπερα
όχθης», τον οποίο και νίκησε! Πή-
γαμε μαζί σε πολλούς χώρους ταφής
αγνοουμένων, ψάχνοντας ίχνη κι
αναζητώντας πληροφορίες. Παν-
ταχού παρών και τα πάντα φωτο-
γραφίζων, ο Αντρέας Μανώλης! Το

βράδυ της Πέμπτης στην εκδήλωση
για τον Αντρέα ήταν όλοι οι φω-
τορεπόρτερ κάτι σαν τιμητική
φρουρά μου θύμισαν. Ήταν όμως
και ένα πρόσωπο εξαιρετικά ση-
μαντικό για τον Αντρέα Μανώλη
και για όλη όμως τη δημοσιογρα-
φική οικογένεια. Ο Άλεξ Ευθυβού-
λου! Ο πλέον μπαρουτοκαπνισμέ-
νος ρεπόρτερ της Κύπρου, που ο
Αντρέας θεωρεί δάσκαλό του. Ο
92 ετών σήμερα Άλεξ υπήρξε το
ίνδαλμα και η έμπνευση πολλών
από τους νεότερους του δημοσιο-
γράφους. Ο άνθρωπος που κάλυψε
πολλά από τα συγκλονιστικότερα
γεγονότα της Κύπρου και της Μέ-
σης Ανατολής βρέθηκε την Πέμπτη
εκεί για να συγχαρεί τον Αντρέα
και εκ μέρους όλων εκείνων της
γενιάς του που δεν είναι πια μαζί
μας και που υπήρξαν με τον ένα ή
τον άλλο τρόπο δάσκαλοι και συ-
νεργάτες του Μανώλη, τους Φάνη
Παρπαΐρη, Τζωρτζ ντερ Παρτόγκ,
Φέλιξ Γιαξή και Μπάμπη Αβδελό-
πουλο. Για το λεύκωμα και τη δου-
λειά του Μανώλη μίλησαν ο συνά-
δελφος Κώστας Βενιζέλος, ο φιλό-
λογος Στέλιος Παπαντωνίου και ο
γραφίστας Πέτρος Παπαπέτρου
(ΠΙΝ). 

Μαζί με τον 92χρονο σήμερα
Άλεξ Ευθυβούλου, δίπλα στον
οποίο ο Αντρέας πήρε το «βά-
πτισμα του πυρός», το 1976
στον εμφύλιο του Λιβάνου. 

Οι φωτογραφίες του Ανδρέα
Μανώλη «μιλούν». Είναι φω-

τογραφίες που θα πλαισιώ-
σουν ένα δημοσιογραφικό

κείμενο, αποτελούν όμως και
την εικόνα που «ανακεφαλαι-
ώνει τη στιγμή που μεταβάλ-
λεται σε αιωνιότητα», είπε ο

Κώστας Βενιζέλος. 

Ο Αντρέας
περήφανος
μαζί με την οι-
κογένειά του
άκουγε με χα-
μηλωμένα τα
μάτια να εκ-
θειάζουν τη
δουλειά και το
ταλέντο του.
Και στο χειρο-
κρότημα, οι
φακοί των συ-
ναδέλφων
του, ως έπρε-
πε, παρουσία-
ζαν όπλα! 

«Δεν μπορώ να απουσιάζω από αυτό το γεγονός. Είναι ιστορία, πρέπει να κα-
ταγραφεί», είπε στην παρέμβαση του ο Κώστας Βενιζέλος και συνέχισε: Όταν
υπήρχαν μεγάλες σύνοδοι για την Κύπρο, διαπραγματεύσεις για το Κυπριακό
ουδείς μπορούσε να τον πείσει να μην είναι εκεί. «Παθιασμένος για τη δου-
λειά, να τρέχει ακούραστος, κουβαλώντας τις φωτογραφικές του μηχανές, να
αλλάζει φακούς, να κάνει... επικίνδυνα ακροβατικά, για να έχει καλύτερο
οπτικό πεδίο. Αυτό το πλήρωσε και με τραυματισμούς. Αυτό το πλήρωσε και σε
μηχανές που έπεφταν στο... κενό. 

Στην κατάμεστη αίθουσα της Ένωσης Συντακτών παρουσιάστηκε το λεύκωμα
Αντρέας Μανώλης «Αυτόπτης Μάρτυρας», το οποίο βασίζεται σε ιδέα του Στέ-
λιου Γιωργαλλίδη, είναι γραμμένο στα ελληνικά, αγγλικά και ρωσικά και χορη-
γός έκδοσης είναι η Κεντρική Ασφαλιστική ΛΤΔ. 
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Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Ξεκάθαρος για το θέμα παραχώρη-
σης οικονομικών κινήτρων στους
γιατρούς του δημοσίου είναι στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο Πάμπος
Χαριλάου. Ο εκπρόσωπος του ΟΚΥ-
πΥ χωρίς περιστροφές ξεκαθαρίζει
πως δεν θα δοθούν κίνητρα στους
γιατρούς που θα θέτουν σε κίνδυνο
τη βιωσημότητα των δημόσιων νο-
σηλευτηρίων. Ο κ. Χαριλάου περι-
γράφει το έργο που έχει επιτελεσθεί
στον Οργανισμό αλλά και τα επό-
μενα βήματα μέχρι και την εφαρ-
μογή της δεύτερης φάσης του Γε-
ΣΥ.
–Επτά μήνες μετά την εφαρμογή
της πρώτης φάσης του ΓεΣΥ ποια
είναι η αποτίμηση του βαθμού
προσαρμογής του ΟΚυΠΥ στο
νέο περιβάλλον;

–Αν προσπαθήσουμε να κάνου-
με μια σύγκριση, θα δούμε ότι υπάρ-
χει, σταδιακά μια πρόοδος τόσο
στην πρωτοβάθμια υγεία όσο και
στα δημόσια νοσηλευτήρια. Κυρίως
όμως υπάρχει μια αυξητική τάση
στα έσοδα του Οργανισμού. Στα
πρώτα βήματα του ΓεΣΥ, αντιμε-
τωπίσαμε αρκετές δυσκολίες με το
λογισμικό, είχαμε αρκετή δυσκολία
προσαρμογής των γιατρών του δη-
μοσίου, στη χρήση του λογισμικού
με αποτέλεσμα ο Οργανισμός να
μην έχει τα αναμενόμενα έσοδα
τα οποία μας αναλογούσαν, από
τις αποζημιώσεις του Οργανισμού
Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ).
–Η κατάσταση με τις εισπράξεις
από τον ΟΑΥ έχει εξομαλυνθεί;

–Εάν πάρουμε τις οικονομικές
εκθέσεις του Νοεμβρίου, θα δούμε
ότι υπάρχει μια μεγάλη αύξηση,
δηλαδή έχουμε φθάσει πολύ κοντά
στον στόχο που είχαμε θέσει, όσον
αφορά την πρωτοβάθμια και την
εξωνοσοκομειακή φροντίδα και το
μερίδιο που μας αναλογεί από τον
ΟΑΥ.
–Ποιος είναι ο στόχος;

–Ο στόχος είναι τα έξοδα για
εξωνοσοκομειακή και την πρωτο-
βάθμια υγεία να είναι πολύ κοντά
στα έσοδα του ΟΚΥπΥ. Θέλω να
υπενθυμίσω πως πέραν των υπη-

ρεσιών εντός ΓεΣΥ που προσφέ-
ρουμε ως Οργανισμός, προσφέρου-
με και πολλές άλλες υπηρεσίες
εκτός ΓεΣΥ. Όπως υπηρεσίες υγείας
για αιτητές πολιτικού ασύλου, οι
οποίες δεν αποζημιώνονται από
τον ΟΑΥ. Είναι οι φυλακές, είναι
το κέντρο κράτησης στη Μενόγεια,
είναι το κέντρο αίματος, είναι οι
τράπεζες αίματος.
–Αδυναμίες του ΟΚΥπΥ κατά
την πρώτη φάση του ΓεΣΥ έχουν
εντοπιστεί;

–Έχουν εντοπιστεί αρκετές αδυ-
ναμίες. Προσπαθήσαμε και προ-
σπαθούμε καθημερινά, ούτως ώστε
να προβαίνουμε σε όλες τις απα-
ραίτητες ενέργειες για να αμβλύ-
νουμε αυτές τις αδυναμίες. Να ανα-
φερθώ στην πρωτοβάθμια φροντίδα
υγείας που δόθηκε τεράστια έμ-
φαση και έγιναν τεράστιες αλλαγές.
Η πρωτοβάθμια φροντίδα υγείας
έχει αλλάξει πρόσωπο, στα κέντρα
υγείας του ΟΚΥπΥ. Έχουμε προ-
σπαθήσει να λειτουργήσουμε στο
ίδιο πλαίσιο λειτουργίας του ιδιω-
τικού τομέα. Έχουμε επεκτείνει
τα ωράρια λειτουργίας των Κέντρων
Υγείας, στις αστικές περιοχές από
τις 7:30 το πρωί έως τις 6 το βράδυ.
Έχουμε δημιουργήσει την ηλε-
κτρονική καταχώρηση ραντεβού.
Έχουμε δώσει γραμματειακή υπο-
στήριξη στους γιατρούς μας, για
το κενό που υπήρχε. Έχουμε ανα-
βαθμίσει το ρόλο του υποστηρι-
κτικού προσωπικού με καθορισμό
καθηκόντων, σύμφωνα με τις ανάγ-
κες εφαρμογής του ΓεΣΥ.  Έχουμε
αναβαθμίσει το τηλεφωνικό σύ-
στημα. Έχει αγοραστεί σύγχρονος
εξοπλισμός, έχουν τύχει κτιριακής
αναβάθμισης αρκετά από τα κέντρα
μας και έχουμε δημιουργήσει, στην
αστική περιοχή της Λευκωσίας και
επεκτείνεται πολύ σύντομα και
στις άλλες επαρχίες, ο θεσμός των
κέντρων αιμοληψίας. Εν αντιθέσει
με το παρελθόν, σήμερα, το Κέντρο
Αίματος πραγματοποιεί αιμοληψία
από το πρωί μέχρι την ώρα που
κλείνει, χωρίς ραντεβού.
–Σε ό,τι αφορά το ΓεΣΥ μπορού-
σαν να είχαν γίνει εργασίες πριν
την εφαρμογή του συστήματος
υγείας και όχι μετά;

–Αν εννοείτε την αυτονόμηση
των δημόσιων νοσηλευτηρίων θέλω
να πω πως είναι μια ευρεία έννοια
που περιλαμβάνει την διοικητική
αλλά και οικονομική αυτονομία. Ο
ΟΚΥπΥ έχει αναλάβει τα δημόσια

νοσηλευτήρια από 1 Ιανουαρίου
2019 και είχε ενώπιόν του, αρκετές
προκλήσεις. Η πρώτη ήταν να τρέ-
ξει την αυτονόμηση και η άλλη
ήταν να προβεί σε όλες τις απα-
ραίτητες ενέργειες για να είναι
έτοιμος για την πρώτη φάση του
ΓεΣΥ από 1η Ιουνίου 2019. Έγιναν
αρκετά βήματα προς τα μπρος. Αν
δούμε τον προϋπολογισμό του 2019
καθώς και τον συμπληρωματικό,
σε σχέση με τον προϋπολογισμό
του 2020 τότε θα αντιληφθούμε
πως έχει δοθεί έμφαση στην πρόσ-
ληψη υποστηρικτικού, διοικητικού
και προσωπικού λογιστηρίων καθώς
και στην κτιριακή αναβάθμιση.
Υπενθυμίζω πως στο προϋπολογι-
σμό του 2020 υπάρχουν 11 εκατ.
ευρώ για κτιριακές αναβαθμίσεις
και έχει τριπλασιαστεί το κονδύλι
για αγορά ιατρικού εξοπλισμού.
Άρα όλα εκείνα που δεν έγιναν τα
προηγούμενα χρόνια έχουν μπει
σε τροχιά υλοποίησης, όσο το δυ-
νατό συντομότερα για να κατα-
στούν τα δημόσια νοσηλευτήρια
ανταγωνιστικά με τα ιδιωτικά. 
–Θεωρείτε πως είναι δίκαιο ένας
εργοδότης όπως ο ΟΚΥπΥ να

συζητά να δοθούν κίνητρα σε
μια κατηγορία υπαλλήλων του,
πέραν των ετήσιων απολαβών,
για να κάνουν τη δουλειά τους;

–Στο πλαίσιο της αγοράς, ο
ΟΚΥπΥ καλείται να αυτονομήσει
τα δημόσια νοσηλευτήρια και μέσα
σε μια πενταετία να καταφέρει να
υπάρχει ένας ισολογισμός εσόδων
και εξόδων. Ο ΟΚΥπΥ έχει κληρο-
νομήσει πολλά βαρίδια από την
δημόσια υπηρεσία. Χαρακτηρι-
στικά να πω ότι ο νόμος για τον
ΟΚΥπΥ του απαγορεύει να βγάλει
πλεονάζον προσωπικό, όλοι οι δη-
μόσιοι υπάλληλοι έχουν αποσπα-
στεί ή μεταφερθεί στον Οργανισμό.
Άρα, τα πάγια έξοδα είναι εκεί και
η προσπάθεια αυτή τη στιγμή είναι
η συγκράτηση των δαπανών αλλά
και η αύξηση των εσόδων. Για να
είναι επιτυχές αυτό χρειάζεται να
προβείς σε κάποιες ενέργειες, ώστε
να έχεις σε λειτουργία όλες εκείνες
τις υποδομές που διαθέτεις αν
είναι δυνατόν, 24 ώρες το εικοσι-
τετράωρο για να υπάρχουν έσοδα.
Ο ΟΚΥπΥ δεν είναι κερδοσκοπικός
Οργανισμός, αλλά πρέπει να είναι
οικονομικά βιώσιμος για να μπορεί

να ανταπεξέλθει στο νέο περιβάλ-
λον. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, ο
Οργανισμός πρέπει να βρει όλους
εκείνους τους τρόπους για να αυ-
ξήσει την παραγωγικότητα των
δημόσιων νοσηλευτηρίων. Εν προ-
κειμένω, μπαίνει και το θέμα πα-
ραχώρησης κινήτρων στους για-
τρούς. Έχει ήδη παραχωρηθεί ένα
σχέδιο κινήτρων για τους προσω-
πικούς γιατρούς, το οποίο λειτούρ-
γησε πολύ καλά. Σήμερα συζητεί-
ται ένα νέο σχέδιο για τους ειδι-
κούς γιατρούς, το οποίο δεν πε-
ριλαμβάνει μόνο οικονομικά κί-
νητρα. Περιλαμβάνει κίνητρα για
την εκπαίδευση των γιατρών και
το εργασιακό περιβάλλον. Αυτό
που πρέπει να συνειδητοποιήσου-
με όλοι μας είναι πως τα όποια κί-
νητρα δοθούν πρέπει να έχουν
την οικονομική σύνεση και πρω-
τίστως την οικονομική βιωσιμό-
τητα των νοσηλευτηρίων. Άρα δεν
μπορούν να δοθούν κίνητρα που
θέτουν σε κίνδυνο τα νοσοκομεία.
Τα κίνητρα πρέπει να προάγουν
την παραγωγικότητα και από την
άλλη να καθιστούν βιώσιμο τον
ΟΚΥπΥ.

Εάν πάρουμε τις οικονο-
μικές εκθέσεις του 
Νοεμβρίου, θα δούμε 
ότι υπάρχει μια μεγάλη
αύξηση, δηλαδή έχουμε
φθάσει πολύ κοντά στον
στόχο που είχαμε θέσει,
όσον αφορά την πρωτο-
βάθμια και την εξωνοσο-
κομειακή φροντίδα 
και το μερίδιο που μας 
αναλογεί από τον ΟΑΥ.

Η Τουρκία, εκμεταλλευόμενη
την αδυναμία της κυβέρνη-
σης Εθνικής Συμφιλίωσης

(GNA) της Λιβύης, προχώρησε σε
υπογραφή δύο μνημονίων με τη
χώρα αυτή. Με το πρώτο υποσχέ-
θηκε αμυντική στήριξη και με το
δεύτερο πήρε την οριοθέτηση των
θαλάσσιων ζωνών σύμφωνα με τις
δικές της επιθυμίες. Η οριοθέτηση
αυτή κινήθηκε στη βάση της τουρ-
κικής θέσης ότι τα νησιά δεν έχουν
πλήρη επιρροή επί των θαλασσίων
ζωνών. Έτσι κατά την Τουρκία
Κύπρος, Κρήτη, Ρόδος, Κάρπαθος
και Καστελλόριζο ελάχιστα από
τις μεταξύ τους θάλασσες δικαιούν-
ται. Να σημειώσουμε ότι ανάλογες
προτάσεις για νέα οριοθέτηση και
διαμοιρασμό των ΑΟΖ της Ελλάδας
και της Κύπρου στην Ανατολική
Μεσόγειο έχει ήδη κάνει η Τουρκία
και προς Αίγυπτο, Ισραήλ και Λί-
βανο. Οι προτάσεις αυτές κατα-
γράφονται στους περίφημους χάρ-
τες που η Τουρκία, διά του υπουρ-
γού Άμυνας Χουλουσί Ακαρ, πα-
ρουσίασε πριν από κάποιους μήνες.
Τα τουρκικά «δώρα» απέρριψαν
το Ισραήλ και η Αίγυπτος, οι οποίες
ως γεωπολιτικοί παίκτες προτιμούν
να έχουν θαλάσσια σύνορα με την

αδύναμη και φιλική Κ.Δ. αντί της
ισχυρής και ηγεμονικής Τουρκίας.
Η νέα κίνηση της Τουρκίας δεν
είναι παρά ακόμα ένα βήμα για
υλοποίηση του στρατηγικού σχε-
διασμού της Γαλάζιας Πατρίδας
τον οποίο διαμόρφωσε ο ναύαρχος
Τζεμ Γκιουρντενίζ. Σε αμυντικό
επίπεδο, μέρος του σχεδιασμού
είναι η ενίσχυση του τουρκικού
πολεμικού ναυτικού, η απόκτηση
ερευνητικών και γεωτρητικών
σκαφών, οι συνεχείς navtex και
ναυτική παρουσία στην Ανατολική

Μεσόγειο καθώς και τα σχέδια για
ναυτική βάση στο Μπογάζι της
κατεχόμενης Κύπρου. Στο πολιτικό
και διπλωματικό επίπεδο, έχουμε
την υποβολή συντεταγμένων στον
ΟΗΕ και διεκδίκηση των θαλάσ-
σιων ζωνών μεταξύ του μεσημβρι-
νού 32 16 18 (που εφάπτεται του

Ακάμα) και του 28ου μεσημβρινού
στο ύψος της Ρόδου. Επίσης, η
Τουρκία προχώρησε σε συμφωνία
οριοθέτησης της υφαλοκρηπίδας
της με τη «ΤΔΒΚ» και τώρα με τη
Λιβύη ώστε να ενισχύσει τα πο-
λιτικά και νομικά της όπλα και να
προσδώσει νομιμοφάνεια στις

ενέργειές της. Ταυτόχρονα απειλεί
την Κ.Δ. και παραβιάζει τα δικαιώ-
ματά της με την διενέργεια ερευ-
νών και γεωτρήσεων τόσο εντός
των χωρικών της υδάτων (Καρπα-
σία) όσο και εντός της οριοθετη-
μένης ΑΟΖ (Οικόπεδο 6). Έφτασε
μέχρι και το σημείο να παρεμπο-
δίσει ενόπλως γεωτρύπανο που
ενεργούσε για λογαριασμό της ΕΝΙ
και προς όφελος της Κ.Δ. στο οι-
κόπεδο 3. 

Η Τουρκία προχωρεί ήδη σε μία
ταχεία επικύρωση και κατάθεση
του μνημονίου στον ΟΗΕ. Στην
επόμενη φάση αναμένεται και η
αποστολή ερευνητικών σκαφών
στην περιοχή ανατολικά της Κρή-
της με ανάλογη προστασία από
τον τουρκικό στόλο όπου και θα
δοκιμαστούν οι ελληνικές αντοχές.
Είναι νομίζω φανερό πως η Τουρκία
με περισσή αυτοπεποίθηση μετά
την ανοχή που επιδεικνύουν έναντι
της οι ΗΠΑ, η Ρωσία και οι μεγάλες
ευρωπαϊκές δυνάμεις και στηρι-
ζόμενη στην ισχύ της και στα όποια
ερείσματα της δίνει το διεθνές δί-
καιο και το δεδικασμένο στην υπό-
θεση Λιβύη vs. Μάλτα, αλλά και η
συμφωνία με τη Λιβύη θα προχω-
ρήσει σε ταχεία υλοποίηση των

σχεδιασμών της για τη Γαλάζια
Πατρίδα. Ελλάδα και Κ.Δ. χρειάζεται
να διαμορφώσουν και να υλοποι-
ήσουν μία συνολική στρατηγική
αντιμετώπισης του τουρκικού ανα-
θεωρητισμού. Η στρατηγική αυτή
θα πρέπει να περιλαμβάνει δημι-
ουργία συμμαχιών έναντι σοβαρών
ανταλλαγμάτων με χώρες όπως η
Αίγυπτος που θίγονται τα συμφέ-
ροντα τους από τη Γαλάζια Πατρίδα
και έχουν το μέγεθος και τις δυ-
νατότητες να λειτουργήσουν απο-
τρεπτικά έναντι της Τουρκίας. Επι-
πρόσθετα, χρειάζονται μέτρα αμυν-
τικής ενίσχυσης και επανενεργο-
ποίησης με μία σύγχρονη μορφή
του ενιαίου αμυντικού χώρου. Πέ-
ραν αυτών, είναι απαραίτητες πο-
λιτικές και διπλωματικές πρωτο-
βουλίες όπως η εξαγγελία ελληνικής
ΑΟΖ και η μερική τουλάχιστον
οριοθέτηση της ΑΟΖ μεταξύ Ελ-
λάδας και Αιγύπτου. Η αδράνεια
αλλά και οι μεμονωμένες σπασμω-
δικές ενέργειες είναι συνταγή αυ-
τοκτονίας. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

Η τουρκολυβική συμφωνία και η στρατηγική της Γαλάζιας Πατρίδας 
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Αισιόδοξος για τον διάλογο με τους γιατρούς του δημοσίου στο θέμα παραχώρησης κινήτρων εμφανίζεται στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο εκπρόσωπος του ΟΚΥπΥ Πάμπος Χαριλάου. Ωστόσο, με νόημα επισημαίνει πως εκτός από το οικο-
νομικό κομμάτι τα κίνητρα  περιλαμβάνουν και ζητήματα παραγωγικότητας. 

Οχι σε κίνητρα
που θα θέτουν
σε κίνδυνο 
τον ΟΚΥπΥ
Ο Πάμπος Χαριλάου θέτει το πλαίσιο 
εντός του οποίου θα κινηθεί ο Οργανισμός

Σε εξέλιξη
ο διάλογος

–Ο ΟΚΥπΥ στο σενάριο που κατα-
γράφει ζημιές μπορεί να δίνει κί-
νητρα στους γιατρούς;
–Ένας Οργανισμός που έχει ζη-
μιές πρέπει να είναι πολύ προ-
σεχτικός, στο οποιοδήποτε
σχέδιο δώσει στον οποιοδήπο-
τε εργαζόμενο.
–Άρα τα κίνητρα είναι υπό την αί-
ρεση του παράγοντα κερδοφορίας,
αυτό γίνεται αντιληπτό από τα λε-
γόμενά σας. Υπάρχει προοπτική
συμφωνίας με την ΠΑΣΥΚΙ;
–Υπάρχει προοπτική. Βρίσκεται
σε εξέλιξη ένας διάλογος.
Έχουν ενημερωθεί από την
προηγούμενη Τρίτη πως στις 12
Δεκεμβρίου (ερχόμενη Πέμ-
πτη), θα συνεδριάσει το ΔΣ του
ΟΚΥπΥ για να δει το σχέδιο κι-
νήτρων. Εδώ είναι που εκφρά-
ζουμε την έκπληξή μας για την
εξαγγελθείσα τρίωρη στάση
εργασίας, στις 13 του μήνα από
την ΠΑΣΥΚΙ.
–Υπάρχει ανησυχία για τα οικο-
νομικά του ΟΚΥπΥ σε περιβάλλον
ΓεΣΥ;
–Τα δημόσια νοσηλευτήρια
μπορούν να καλύψουν το 50%
έως το 60% του πληθυσμού
και το υπόλοιπο ποσοστό ο
ιδιωτικός τομέας. Θεωρούμε
πως η αγορά θα ρυθμίσει όλα
αυτά τα ζητήματα και ο ΟΚΥπΥ
θα πάρει το μερίδιο που του
αναλογεί, τόσο στην εξωνοσο-
κομειακή όσο και στην ενδονο-
σοκομειακή φροντίδα υγείας.
Το στοίχημα είναι να γίνουν
όλες εκείνες οι ενέργειες, μέ-
χρι την 1η Ιουνίου 2020, για να
είναι έτοιμα τα δημόσια νοση-
λευτήρια.

Ελλάδα και Κύπρος χρειάζεται να διαμορφώσουν και να υλοποιήσουν μία συ-
νολική στρατηγική αντιμετώπισης του τουρκικού αναθεωρητισμού.

�������

H Τουρκία με περισσή
αυτοπεποίθηση μετά
την ανοχή που επιδει-
κνύουν έναντι της οι με-
γάλες δυνάμεις και στη-
ριζόμενη στην ισχύ της
και στα όποια ερείσματα
της δίνει το διεθνές δί-
καιο, θα προχωρήσει σε
ταχεία υλοποίηση των
σχεδιασμών της.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σε διπλωματική 
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Προβληματισμός
-
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Η Αθήνα αναμένει  
ότι στο κείμενο συμπερα-
σμάτων της επερχόμενης 
Συνόδου Κορυφής  
της Ε.Ε. θα υπάρχει  
αναφορά στις τουρκικές 
κινήσεις.

H απομόνωση 
της Αγκυρας,
οι σχεδιασμοί 
της Αθήνας
Τα νέα δεδομένα μετά τη συνάντηση των 
κ. Μητσοτάκη και Ερντογάν στο Λονδίνο

Ο πρωθυπουργός 

ΑΠ
Ε
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Ο κύριος στόχος
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Ο χάρτης

-

H Αγκυρα αναζητεί συνολική συζήτηση
Για έρευνες στην Κρήτη, σε ελληνική περιοχή όπου η Τουρκία επιχειρεί να προβάλει διεκδικήσεις, έρχεται γαλλικό πλοίο

Με βάση το σύμφωνο 
που υπέγραψε με τη 
Λιβύη, το ναυτικό της 
Αγκυρας θα μπορεί να 
προβαίνει σε νηοψίες 
στα νότια της Κρήτης!

Ο χάρτης

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Μερικές -
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Επί των ημερών -
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Είναι αυτονόητο, -
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Είναι επίσης -
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Το 1975 -
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Η κυβέρνηση -
-

-
-

-
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-

Δεν είναι μόνο
-

«Ας σοβαρευτούμε»! 

-

* Ο κ. Στέφανος Μάνος είναι πρώην 
υπουργός.

Προέχει να ετοιμαστού-
με στοιχειωδώς να πολε-
μήσουμε (και αν ετοιμα-
στούμε, θα αυξηθούν οι 
πιθανότητες να αποφύ-
γουμε τον πόλεμο).

 Α Π Ο Ψ Η

Ο φόβος είναι κακός σύμβουλος
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΜΑΝΟΥ*
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Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

O Μαργαρίτης Σχοινάς ήταν μία αυ-
τονόητη επιλογή για τη θέση του
Έλληνα Επιτρόπου. Πρόκειται
για άνθρωπο που έχει βρεθεί στην
καρδιά των ευρωπαϊκών μηχανι-
σμών λήψης αποφάσεων χωρίς πο-
τέ να χάσει την επαφή του με την
ελληνική πραγματικότητα. Και μά-
λιστα όχι με την εικονική ελληνική
πραγματικότητα «πέριξ της πλα-
τείας Κολωνακίου», όπως συχνά
λέει ο ίδιος, αλλά με την ελληνική
κοινωνία. Δεν είναι τυχαίο ότι η
πρώτη του δημόσια εμφάνιση μετά
την ανάληψη των καθηκόντων του
ως αντιπρόεδρος της Κομισιόν ήταν
μία ανοικτή συζήτηση με νέους
στη Θεσσαλονίκη. Ο κ. Σχοινάς
έχει ζήσει κρίσιμες στιγμές της
πρόσφατης ιστορίας μας, διαδρα-
ματίζοντας μάλιστα κρίσιμο ρόλο.
Στην συνέντευξή του στην «Κ» μι-
λάει για το πώς βίωσε τη διαπραγ-
μάτευση μετά το δημοψήφισμα,
καθώς και το παρ’ ολίγον Grexit.
Δίνει απαντήσεις για τον τομέα
της αρμοδιότητάς του, που αφορά
το φλέγον και δυσεπίλυτο ζήτημα
του προσφυγικού/μεταναστευτικού.
Μιλάει ακόμη για τις σχέσεις με
τα Σκόπια, υπογραμμίζοντας την
ανάγκη να παίξει πρωταγωνιστικό
ρόλο η Ελλάδα στην περιοχή όντας
η «Ρεάλ των Βαλκανίων». Ο Έλλη-
νας Επίτροπος θεωρεί πολύ ση-
μαντικό να υπάρχουν ανοιχτά κα-
νάλια επικοινωνίας με την Τουρκία,
πράγμα που όπως αποκαλύπτει συ-
ζήτησε την περασμένη Παρασκευή
στη συνάντησή του με τον πρόεδρο
Ερντογάν στην Άγκυρα.
–Θέλω να σας ρωτήσω πρώτα
απ’ όλα πώς νιώθετε που είστε ο
πρώτος Ευρωπαίος αντιπρόεδρος
προερχόμενος από την Ελλάδα.

–Νιώθω ένα μείγμα περηφάνιας
αλλά και ευθύνης, γιατί όντως η
τιμή είναι μεγάλη και πρωτόγνωρη.
Είμαι σίγουρος ότι μπορώ να εξυ-
πηρετήσω το περιεχόμενο της θέ-
σης, αλλά ο τρόπος και η έκπληξη
με τον οποίο ανακοινώθηκε το πρό-
σωπό μου μου δημιουργεί μια επι-
πρόσθετη ευθύνη να πάω ακόμα
πιο μακριά από εκεί που ξέρω ότι
μπορώ να φτάσω. Και να δώσω ακό-
μα παραπάνω από όσα πρέπει.
–Από τη θέση του εκπροσώπου
ζήσατε από πολύ κοντά πολλές
στιγμές της ελληνικής κρίσης.
Αν ήταν μια στιγμή να ξεχωρί-
σετε, που είτε προβληματιστή-
κατε είτε φοβηθήκατε, ποια ήταν
αυτή; Ως Έλληνας εννοώ.

–Ναι, ήταν το Σαββατοκύριακο
μετά την ανακοίνωση του δημο-
ψηφίσματος του Ιουλίου του 2015.
Η ανακοίνωση έγινε Παρασκευή

βράδυ, τα μεσάνυχτα, και περάσαμε
ένα Σαββατοκύριακο εφιαλτικό,
μαύρο, όπου είχαμε την πεποίθηση
ότι και η Ελλάδα και η Ευρωζώνη εί-
ναι στο χείλος της αβύσσου. Προ-
βληματιστήκαμε πολύ για το μή-
νυμα και εκδώσαμε μια ανακοίνωση,
που θυμάμαι μέχρι σήμερα, που
ήταν μια οφειλόμενη εξήγηση στον
ελληνικό λαό, η οποία δημοσιεύθηκε
το πρωί της Κυριακής – η ανακοί-
νωση Τύπου που έχει το ρεκόρ ανα-
γνωσιμότητας στα χρονικά. Εκείνη
τη στιγμή ξεχωρίζω και την επόμενη
Δευτέρα με την ανακοίνωση του
Γιούνκερ στην αίθουσα Τύπου που
κατέληξε με τη δραματική του έκ-
κληση «Η Ελλάδα είναι Ευρώπη και
η Ευρώπη είναι Ελλάδα». 
–Υπήρξε κάποια στιγμή που πι-
στέψατε ότι το Grexit, μπορούσε
να γίνει πραγματικότητα;

–Ναι. Το βράδυ του δημοψηφί-
σματος μετά το αποτέλεσμα και μια
δεύτερη στιγμή ήταν την ημέρα
της Συνόδου Κορυφής της 13ης  Ιου-
λίου όταν γύρω στις 04:30-05:00 τα
ξημερώματα είδα τον Γιούνκερ να
βγαίνει από την αίθουσα με θεο-
πράσινο χρώμα στο πρόσωπό του
και να μου λέει: «toujours rien» -
ακόμα τίποτα. Και εκεί πια σκέφτηκα
ότι δεν υπάρχει περιθώριο να ανα-
τραπεί πια η υπόθεση, πάμε στα
χειρότερα. 
–Έχετε ζήσει επίσης από πολύ
κοντά τον Γιούνκερ. Μπορείτε να
μας πείτε τελικά πόσο καταλυτι-
κός ήταν στην ελληνική κρίση.

–Ναι, ήταν καταλυτικός κυρίως
στο να ανατρέψει την αντίληψη
που παγιωνόταν στο Βερολίνο και
στη Φρανκφούρτη ότι η έξοδος της
Ελλάδας από το ευρώ ήταν αναπό-
φευκτη και δεν επρόκειτο για τους
πειραματισμούς του Βαρουφάκη
αλλά υπήρχε μια δομική αντίληψη,
στη νέα κυβέρνηση, εξόδου. Ο Γι-
ούνκερ αφιέρωσε πολύ καιρό στο
να ανατρέψει αυτήν την αντίληψη.
Ξεκίνησε με την περίφημη φωτο-
γραφία που ουσιαστικά σέρνει τον
Έλληνα πρωθυπουργό στο Μπερ-
λεμόν στην πρώτη του επίσκεψη,
δείχνοντας ότι θέλει να επενδύσει
επάνω του και κορυφώθηκε με πολ-
λές παράλληλες συζητήσεις που
είχε μαζί του, οι οποίες έφεραν μά-
λιστα και εντονότατες γερμανικές
και φρανκφουρτικές αντιδράσεις, με
κάποιους να λένε «μην ασχολείσαι,
δεν έχεις ρόλο, δεν έχεις λεφτά εκεί,
δεν είναι δικιά σου δουλειά». Και
επέμενε, εκεί έγινε η διαφορά, μαζί
με τον Ολάντ και φυσικά στην τε-
λική φάση με τον Ντράγκι. Όταν
ο Ντράγκι είχε πειστεί πως υπήρχε
αλλαγή κλίματος στην Ελλάδα. 
–Υπήρξε ένα μεγάλο κόστος με
αυτή την ιστορία και υπάρχει η

προσδοκία ότι τώρα θα υπάρξει
μια χαλάρωση σε ό,τι αφορά τον
στόχο των πρωτογενών πλεονα-
σμάτων. Και αυτός είναι ένας βα-
σικός κυβερνητικός στόχος, εθνι-
κός στόχος θα πει κανείς. Πόσο
πιθανό είναι να επιτευχθεί κάτι
τέτοιο;

–Υπάρχει μια αντίληψη αυτή τη
στιγμή στην Ευρώπη ότι η Ελλάδα
με τη συμβολή φυσικά των εταίρων
της, στάθηκε όρθια στα χρόνια της
κρίσης. Και ακόμα περισσότερο εί-
ναι ενισχυμένη η πεποίθηση ότι
αυτό που έκανε τη χώρα να σταθεί
όρθια είναι το γεγονός ότι οι Έλ-
ληνες ενσυνείδητα ενσωμάτωσαν
το κόστος της προσαρμογής δεχό-
μενοι πολιτικά την αξία της συμ-
μετοχής της χώρας στην Ευρωζώνη.
Αυτό είναι ένα πολιτικό κεφάλαιο
που έχει τοκιστεί και σίγουρα θα
επιστρέψει στη χώρα. Υπάρχει μια
αντίληψη, λοιπόν, ότι η χώρα πρέπει
να αμειφθεί για την προσπάθειά
της και οι Έλληνες για όσα συνει-
δητά αποδέχτηκαν. Αυτό προϋπο-
θέτει βέβαια να μην ανατραπεί η
ιδιοκτησία των μεταρρυθμίσεων,
κυρίως στο κράτος, στη δικαιοσύνη
και στη φορολογία. Αν, όλα αυτά
τα αν, απαντηθούν ικανοποιητικά
πιστεύω ότι είναι εφικτή η αναθε-
ώρηση των στόχων που θα επιτρέ-
ψει στην Ελλάδα να συνεχίσει ανα-
πτυξιακά χωρίς το άγχος των πλη-
ρωμών το οποίο, όπως ξέρετε, έχει
αφαιρεθεί από τη χώρα. Γιατί τα
επόμενα δέκα χρόνια η χώρα είναι
σε συνθήκες θερμοκηπίου, δεν έχει
πληρωμές, δεν έχει έγνοιες,
μπορεί λοιπόν να αφοσιωθεί στη
μεταρρυθμιστική προσπάθεια.
– Επειδή ξέρω ότι μιλάτε με πο-
λίτες, με κανονικό κόσμο, που

δεν έχουν δηλαδή πολιτικό ρόλο,
υπάρχει μια αίσθηση πικρίας
απέναντι στην Ευρώπη, από με-
γάλη μερίδα της κοινής γνώμης.
Αυτό εντείνεται από το μετανα-
στευτικό-προσφυγικό. Τι τους
απαντάτε; Πόσο δικαιολογημένη
είναι αυτή η πικρία;

– Απαντώ ότι στο μεταναστευ-
τικό η Ευρώπη έχει κάνει πολλά,
αλλά δεν τα έχει κάνει ακόμα όλα.
Το σημείο στο οποίο βρισκόμαστε,
εάν συγκριθεί με το σημείο στο
οποίο βρισκόταν η Ευρώπη, όταν
εξερράγη το μεταναστευτικό το κα-
λοκαίρι του ’15, είναι σαφέστατα
καλύτερο. Έχουμε την ευρωπαϊκή
ακτοφυλακή, έχουμε σημαντικούς
πόρους, μπορούμε να διαχωρίζουμε
τους αιτούντες άσυλο από τους
υπολοίπους, έχουμε δώσει πάρα
πολλά λεφτά στις χώρες υποδοχής,
έχουμε σώσει 700.000 ζωές στη Με-
σόγειο, όλα αυτά έχουν γίνει. Αλλά
δεν είναι όλα όσα πρέπει να γίνουν.
Αυτό που μένει είναι να δημιουρ-
γηθεί ένας μηχανισμός αλληλεγγύης
που θα παίρνει τα βάρη από τις χώ-
ρες της πρώτης γραμμής και θα τα
επιμερίζει δίκαια στους υπόλοιπους.
Αυτό που λέμε «Δουβλίνο 2», η αλ-
λαγή των κανόνων του Δουβλίνου.
Εδώ η Ευρώπη απέτυχε και πρέπει
να έχουμε το κουράγιο να το πούμε.
Έχουμε τώρα μια νέα ευκαιρία με
τη νέα επιτροπή. Είναι και ένα από
τα κεντρικά στοιχεία του χαρτο-

φυλακίου μου. Μαζί με την αρμόδια
Σουηδέζα Επίτροπο θα κάνουμε
μια νέα αρχή, μια επιθετική αρχή,
γιατί δεν μπορεί οι χώρες της πρώ-
της γραμμής να αφεθούν μόνες
τους. Όσο δεν διορθώνεται αυτή
η ασυμμετρία, καταλαβαίνω ότι ο
κόσμος θα έχει παράπονα και δι-
καίως από την Ευρώπη.
–Πολιτικά, όμως, είναι τα πράγ-
ματα έτοιμα στο Βορρά για να
υπάρξει κάτι απτό σε αυτόν τον
τομέα;

–Έχουμε κάποιες ενδείξεις, οι
οποίες μας κάνουν σχετικά αισιό-
δοξους αυτή τη φορά. Πρώτον, ότι
είναι η αλλαγή ενός νέου πολιτικού
κύκλου. Δεύτερον, ότι ο Σαλβίνι
δεν κυβερνάει πια στην Ιταλία, τρί-
τον ότι η Γερμανία και η Γαλλία για
πρώτη φορά δείχνουν αποφασι-
σμένες να συμπλεύσουν σ’ αυτόν
τον τομέα, τέταρτον γιατί οι χώρες
της Κεντρικής και Ανατολικής Ευ-
ρώπης έχουν μάθει πολλά από την
προηγούμενη εμπειρία και με τη
νέα πρόεδρο έχουν αποκαταστήσει
κάποια κανάλια επικοινωνίας. Όλα
αυτά είναι πρόδρομα αισιόδοξα
στοιχεία, αλλά την απάντηση θα
την ξέρουμε τον επόμενο χρόνο.
Η φιλοδοξία μας είναι να έχουμε
την πρόταση έτοιμη μέχρι τα τέλη
Φεβρουαρίου και να έχουμε
τελική συμφωνία επί γερμανικής
προεδρίας, τον επόμενο χρόνο το
2020.
–Η ελληνική κυβέρνηση μόλις
ανακοίνωσε ένα σχέδιο δράσης
για το μεταναστευτικό. Αυτό
πώς το βλέπετε σε πρώτη φά-
ση;

–Ναι, πρόκειται για δράσεις που
είναι στη σωστή κατεύθυνση. Όποι-
ος έχει λόγους να τεθεί κάτω από
την προστασία ασύλου, θα πρέπει
να έχει τη βεβαιότητα ότι θα το πε-
τύχει στην Ευρώπη, γιατί η Ευρώπη
θα συνεχίσει να είναι ένας προορι-
σμός ασύλου, είναι κομμάτι αυτού
που αντιπροσωπεύει σήμερα η Ευ-
ρώπη στον κόσμο. Αλλά πρέπει εξί-
σου να ειπωθεί –και να υλοποιηθεί–
ότι όποιος δεν τυχαίνει προστασίας
ασύλου πρέπει να επιστρέφεται.
Τα μέτρα αυτής της κυβέρνησης
στοχεύουν στο να επιταχυνθεί αυ-
τός ο διαχωρισμός. Η Ευρώπη θα
συνεχίσει να στηρίζει και με μέσα
και με πόρους. Και είναι και κάτι
άλλο που δεν είναι γνωστό, ότι σε
λίγους μήνες τα ευρωπαϊκά σύνορα
θα ελέγχονται από την ευρωπαϊκή
ακτοφυλακή, που θα είναι ο πρώτος
ευρωπαϊκός οργανισμός ο οποίος θα
οπλοφορεί και θα έχει δικά του
μέσα. Όλα αυτά ενισχύουν την αν-
τίληψη ότι πάμε σε μια νέα ευρω-
παϊκή πραγματικότητα στη μετα-
νάστευση.

Ο ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΣΧΟΙΝΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Πολύ σημαντικό να υπάρχουν ανοιχτά 
κανάλια επικοινωνίας με την Τουρκία

Το βράδυ του δημοψηφίσματος και τα ξημερώματα της Συνόδου Κορυφής φοβήθηκα ότι το Grexit μπορεί να γίνει πραγματικότητα

–Υπάρχει μια συζήτηση για το
αν η Τουρκία χρησιμοποιεί δι-
μερώς ως μοχλό πίεσης το με-
ταναστευτικό ή αν αυτό γίνεται
σε ένα πλαίσιο γενικότερης δια-
πραγμάτευσης με την Ευρώπη.
Η δική σας άποψη;

–Δεν είμαι τουρκολόγος, γνω-
ρίζω ότι ενδημεί αυτό το είδος και
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, αλ-
λά αυτό που ξέρω είναι ότι η Τουρ-
κία με συνέπεια και αξιοπρέπεια
φιλοξενεί πάνω από 3.500.000 Σύ-
ρους πρόσφυγες στο έδαφός της

και γι’ αυτό της χρωστάμε μια ανα-
γνώριση την οποία δεν νομίζω ότι
λαμβάνει συχνά. Είναι σίγουρο ότι
όσο διαρκούν οι ασάφειες στις ευ-
ρύτερες ευρωτουρκικές σχέσεις,
το μεταναστευτικό θα είναι μια
βαλβίδα από την οποία θα περνάνε
εντάσεις παρά θα αφαιρούνται πιέ-
σεις. Είναι, επίσης, αλήθεια ότι
υπάρχει στην Τουρκία μια αντίληψη
στρατηγικής ανασφάλειας με την
Ευρώπη, η οποία μεταφράζεται σε
κινήσεις και ρητορικές που δεν τι-
μούν τη συνεργασία που περιμέ-

νουμε από την Τουρκία στο μετα-
ναστευτικό. Προσωπική μου άποψη
είναι ότι πρέπει να επενδύσουμε
στην αποκατάσταση των ευρω-
τουρκικών σχέσεων και στο μετα-
ναστευτικό και στα υπόλοιπα θέ-
ματα, για τα οποία είχα την ευκαιρία
να μιλήσω πολύ ανοιχτά με τον κ.
Ερντογάν την Παρασκευή. Νομίζω
ότι είναι πιο χρήσιμο να μιλάμε με
τους Τούρκους παρά να αναλύουμε
τους Τούρκους.
–Έχει δείξει βέβαια μια συμπε-
ριφορά, προκλητική τη λένε κά-

ποιοι, σε σχέση με την Κύπρο.
Υπήρξε κάποια αντίδραση από
την Ευρώπη, πώς βλέπετε τα
πράγματα να εξελίσσονται εκεί;

–Δεν χωράει καμιά αμφιβολία
ότι αυτές οι πρακτικές της Τουρ-
κίας δεν βοήθησαν ούτε την Τουρ-
κία, ούτε τις ευρωτουρκικές σχέ-
σεις, ούτε και πέτυχαν κάποιους
από τους στόχους που είχε εξαγ-
γείλει η Τουρκία εκεί. Πρόκειται
περισσότερο για κινήσεις εντυ-
πωσιασμού και πρόκλησης. Υπήρξε
ευρωπαϊκή αντίδραση, θα συνε-

χίσει να υπάρχει ευρωπαϊκή αν-
τίδραση κάθε φορά που γίνονται
τέτοιου είδους «καουμποϊλίκια»
αλλά ταυτόχρονα πρέπει να ομο-
λογήσουμε ότι το ενεργειακό θέ-
μα στην Κύπρο θα λυθεί οριστικά
μόνο όταν προχωρήσει και η επί-
λυση του κυπριακού προβλήματος.
Όσο δεν έχουμε τη βεβαιότητα
ότι βρισκόμαστε σε μια προοπτική
επίλυσης, αυτές οι μονομερείς τα-
κτικές θα εντείνονται χωρίς να
συμβάλλουν και σε κάτι συγκε-
κριμένο.

Πιο χρήσιμο να μιλάμε με τους Τούρκους παρά να τους αναλύουμε

H Τουρκία με συνέπεια
φιλοξενεί πάνω από
3.500.000 Σύρους πρό-
σφυγες στο έδαφός της
και γι’ αυτό της χρωστά-
με μια αναγνώριση.

Υπάρχει μια αντίληψη
στην Ευρώπη, ότι η χώρα
πρέπει να αμειφθεί για
την προσπάθειά της και
οι Eλληνες για όσα συνει-
δητά αποδέχτηκαν.

Αν συνεχιστούν οι μεταρ-
ρυθμίσεις πιστεύω ότι εί-
ναι εφικτή η αναθεώρη-
ση των στόχων των πρω-
τογενών πλεονασμάτων.

Πρέπει να επενδύσουμε στην αποκατάσταση των ευρωτουρκικών σχέσεων και στο μεταναστευτικό και στα υπόλοιπα
θέματα, για τα οποία είχα την ευκαιρία να μιλήσω πολύ ανοιχτά με τον κ. Ερντογάν την Παρασκευή, λέει στην «Κ» αντι-
πρόεδρος της Κομισιόν, Μαργαρίτης Σχοινάς.
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Η αργή μετάλλαξη του «σουλτάνου»
Πώς ο «φίλος της Ελλάδας» του 2002 έφτασε το 2019 να αμφισβητεί τo status quo στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο

Ο Ερντογάν, έπειτα από 
17 χρόνια στην εξουσία, 
γνωρίζει ότι είναι τρωτός 
και φαίνεται πως έχει 
αποφασίσει να προβεί  
σε πρωτοβουλίες.

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, -
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Η προοπτική 
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Συνολικά, 
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* Ο κ. Νίκος Κοτζιάς είναι πρώην 
υπουργός Εξωτερικών.

Συνολικά, η Ελλάδα 
χρειάζεται να αναλάβει 
πρωτοβουλίες που  
δεν θα είναι προς  
μικροκομματική χρήση. 

 Α Π Ο Ψ Η

Ελληνική εξωτερική πολιτική και η συμφωνία Τουρκίας - Λιβύης

Με το συνταγματικό 
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Του ΝΙΚΟΥ ΚΟΤΖΙΑ*
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Αυτή την εβδομάδα  
συντάσσεται το κατηγο-
ρητήριο, ενώ η σχετική 
ψηφοφορία στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων  
αναμένεται  
για τις 20 Δεκεμβρίου.

Στο ερώτημα  
αν πρέπει να καθαι- 
ρεθεί ή όχι από το αξίω-
μά του, το εκλογικό  
σώμα εμφανίζεται  
διχασμένο  
σε ισοδύναμα μέρη.

Tων SHERYL GAY STOLBERG
και NICHOLAS FANDOS
THE NEW YORK TIMES

H Δημοκρατική -

Στην τελική ευθεία η παραπομπή Τραμπ
Πώς η Νάνσι Πελόσι ξεπέρασε τους ενδοιασμούς της και πείστηκε να θέσει στο Κογκρέσο ζήτημα καθαίρεσης του προέδρου
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Όταν οι ευχές
γίνονται πράξεις

Το πρόγραμμα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης ΑΝΑΔΑ – ΣΩΖΩ  
δημιουργήθηκε το 2010 από την SPPMEDIA και την OΠΑΠ ΚΥΠΡΟΥ. 
Μέχρι τώρα πραγματοποιήθηκαν 11 δεντροφυτεύσεις σε διάφορες 

περιοχές της Κύπρου, ενώ για φέτος επιλέξαμε την Άλωνα, 
στην επαρχία Λευκωσίας.

ΜΙΑ ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΑ
ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ
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Της ANNALEE NEWITZ
THE NEW YORK TIMES
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Οι «ψηφιακές πλατείες» 
αποτελούν το μέλλον 
των social media
Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης σταδιακά αποσυντίθενται

Αλγόριθμος προέβλεψε 
ότι τα μέσα που διοικού-
νται από αλγορίθμους 
είναι καταδικασμένα  
σε αποτυχία.

Στους ψηφιακούς 

Η Ερικα Χολ,
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Το πρόβλημα του Διαδικτύου σήμερα
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μεσημέρι Σαββάτου 
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«Υπάρχει σεβασμός»
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Τα επόμενα βήματα
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Κάν’ το όπως ο Γιάννης Aντετοκούνμπο
Η ακαδημία του Ελληνα σταρ του ΝΒΑ, στην Αθήνα, αγκαλιάζει παιδιά από ευπαθείς ομάδες και δομές μεταναστών και προσφύγων

«Για τον Γιάννη,  
η κοινωνική κληρονομιά 
που θα αφήσει  
είναι πιο σημαντική  
από την μπασκετική».

Τα κορίτσια 

EU
RO

H
O

O
PS
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Ανησυχητικά είναι τα συμπεράσματα
αμερικανικής έρευνας, η οποία δια-
πιστώνει ότι η ενασχόληση των
παιδιών με την τηλεόραση ξεκινά
από τη βρεφική ηλικία, ακόμα και
τους πρώτους μήνες ζωής. Ενα βρέ-
φος ηλικίας ενός έτους περνά κατά
μέσον όρο περίπου μία ώρα (53 λε-
πτά) μπροστά από την οθόνη της
τηλεόρασης, του υπολογιστή ή του
κινητού τηλεφώνου, ενώ στην ηλι-
κία των τριών ετών ο χρόνος αυτός
αυξάνεται σε περίπου 2,5 ώρες (150
λεπτά).

Οι ερευνητές των Εθνικών Ινστι-
τούτων Υγείας των ΗΠΑ, καθώς και
των πανεπιστημίων της Νέας Υόρκης
και του Ολμπανι, που έκαναν τη
σχετική δημοσίευση στην επιθεώ-
ρηση JAMA Pediatrics, μελέτησαν
περίπου 4.000 παιδιά ηλικίας 12 έως

36 μηνών και στη συνέχεια, όταν
ήταν επτά έως οκτώ ετών. 

Οπως διαπίστωσαν, περισσότερο
χρόνο περνούν μπροστά από οθόνες
τα πρωτότοκα παιδιά, όσα δεν πη-
γαίνουν σε βρεφονηπιακό σταθμό,
αλλά μένουν στο σπίτι υπό την επί-
βλεψη γονέος, συγγενούς ή μπέιμ-
πι-σίτερ, καθώς και τα παιδιά γονέων
με χαμηλότερο μορφωτικό επίπεδο.
Εως την ηλικία των οκτώ ετών, τα
παιδιά αυτά συνεχίζουν να περνούν
περισσότερο χρόνο μπροστά από
μια οθόνη από συνομηλίκους τους
με άλλα γνωρίσματα.

«Τα ευρήματα μας δείχνουν ότι
η προσκόλληση στις οθόνες ξεκινά
πολύ νωρίς. Γι’ αυτό, οι παρεμβάσεις
προκειμένου να μειωθεί ο χρόνος
ενός παιδιού μπροστά από μια οθό-
νη θα έχουν μεγαλύτερη πιθανό-

τητα επιτυχίας, εάν επίσης ξεκι-
νήσουν νωρίς», σχολιάζει η ερευ-
νήτρια Εντγουίνα Γιέουνγκ. Τα
συμπεράσματα αυτά είναι ανησυ-

χητικά σε συνδυασμό μιας άλλης
έρευνας, που εκπονήθηκε από το
Παιδιατρικό Νοσοκομείο του Σιν-
σινάτι και τα αποτελέσματά της

δημοσιεύθηκαν στην ίδια επιθεώ-
ρηση, η οποία διαπίστωσε άρρηκτη
σχέση μεταξύ του χρόνου που περ-
νούν τα παιδιά καθισμένα μπροστά
σε αναμμένη τηλεόραση και της
ανάπτυξης του εγκεφάλου, ιδιαί-
τερα στις περιοχές που αφορούν
τις λεκτικές δεξιότητες. 

Οι ερευνητές υπέβαλαν σε μα-
γνητική τομογραφία 47 υγιή παιδιά,
ηλικίας τριών έως πέντε ετών, ενώ
ρώτησαν τους γονείς τους πόσες
ώρες περνούσε κάθε παιδί μπροστά
από κάποια οθόνη. Οπως διαπίστω-
σαν, τα παιδιά με μεγαλύτερη έκθεση
σε οθόνες είχαν χειρότερες επιδόσεις
στη γλώσσα, αλλά και στην ταχύτητα
επεξεργασίας της. Η έρευνα διαπί-
στωσε απλώς τη σχέση – και όχι την
αιτιότητα. Οι ερευνητές τόνισαν ότι
τα συμπεράσματα της μελέτης τους

δεν πρέπει να «μεταφράζονται» σε
απλουστεύσεις, όπως ότι οι οθόνες
είναι «κακές» και οι συγκεκριμένοι
γονείς ανεπαρκείς, επεσήμαναν
όμως ότι τα παιδιά αυτής της ηλικίας
χρειάζεται να ζουν εμπειρίες προ-
κειμένου να αναπτυχθεί ο εγκέφαλός
τους σωστά, άρα οι γονείς οφείλουν
να εξασφαλίζουν την πρόσβασή
τους στην  ανθρώπινη αλληλεπί-
δραση που επιζητεί ο εγκέφαλός
τους.  Η Αμερικανική Ακαδημία Παι-
διατρικής συνιστά, παιδιά έως 18
μηνών να μην έρχονται καθόλου σε
επαφή με ψηφιακές συσκευές, η ει-
σαγωγή των οθονών να γίνεται αργά
και με μέτρο στην ηλικία των 18
έως 24 μηνών, ενώ στις ηλικίες δύο
έως πέντε ετών, η παραμονή μπρο-
στά από οποιαδήποτε οθόνη να μην
ξεπερνά τη μία ώρα την ημέρα.

Mόλις πρόσφατα οι επιστήμονες άρχισαν να
μελετούν τις ψυχολογικές και κοινωνικές
συνέπειες του έντονου συναισθήματος της
πείνας. Προφανώς, οι επιτροπές βιοηθικής
των πανεπιστημίων δεν έβλεπαν «με καλό
μάτι» πειράματα που θα υπέβαλλαν του συμ-
μετέχοντες σε ασιτία επί ώρες, στο όνομα
της ψυχολογίας. Κάποιες, ωστόσο, από τις
μελέτες που εκπονήθηκαν έδειξαν ότι τα χα-
μηλά επίπεδα γλυκόζης στο αίμα, όπως με-
ταφράζεται στον οργανισμό η πείνα, συν-
δέονται με την επιθετικότητα, γεννώντας
μια ψυχολογική κατάσταση που σήμερα ορί-
ζεται ως «hangry (παιχνίδι ανάμεσα στις
λέξεις hungry/πεινασμένος και angry/θυμω-
μένος). Αυτή η ψυχική διάθεση περιλαμβάνει
μια σαφή αίσθηση επείγοντος και  αύξηση
της ανυπομονησίας, ένα μείγμα που είναι
σίγουρα πολύ γνώριμο σε όσους αναγκάστη-
καν να περιμένουν επί ώρα στη μακριά ουρά
ενός εστιατορίου. Ωστόσο, υπάρχουν πολλές
εκφάνσεις οργής και, πλέον, οι ψυχολόγοι
προσπαθούν να διακρίνουν πού ακριβώς
ανήκει το «hangry».

Επειτα από σειρά πειραμάτων, η Τζένιφερ
Μακόρμακ, υποψήφια διδάκτωρ Ψυχολογίας
και Νευροεπιστημών στο Πανεπιστήμιο της
Βόρειας Καρολίνας, διαπίστωσε ότι οι άν-
θρωποι που πεινάνε λένε ότι νιώθουν πιο
ενοχλημένοι από ό,τι συνήθως και με μι-
κρότερο έλεγχο των συναισθημάτων τους.

Ωστόσο, η επίπτωση αυτών των παραγόντων
στη συμπεριφορά εμφανίστηκε μόνον υπό
ειδικές συνθήκες και συγκριτικά με άλλους
που είχαν μόλις φάει.

Την ίδια στιγμή, πειράματα που εκπονή-
θηκαν από επιστήμονες των Πανεπιστημίων
του Γκίσεν και της Οξφόρδης απέδειξαν ότι
φοιτητές που είχαν παραμένει νηστικοί επί

14 ώρες και πεινούσαν τρομερά, όπως οι ίδιοι
παραδέχθηκαν –και απέδειξε η μέτρηση επι-
πέδων της γλυκόζης τους–, ήταν εξίσου γεν-
ναιόδωροι όσο και συμφοιτητές τους που
είχαν μόλις φάει και ήταν εντελώς χορτάτοι.
Οι ερευνητές που πραγματοποίησαν τα συγ-
κεκριμένα πειράματα πιστεύουν ότι οι ρίζες
της γενναιοδωρίας είναι εξαιρετικά βαθιές
στην ανθρώπινη ύπαρξη και δεν μεταβάλ-
λονται από την αίσθηση της πείνας, όσο
ισχυρή και αν είναι αυτή. 

Ο Μάικλ Μπανγκ Πέτερσεν, πολιτικός
επιστήμονας από το Πανεπιστήμιο του Ααρ-
χους, στην Κοπεγχάγη της Δανίας, διαπίστωσε,

με τη σειρά του, ότι όσοι ταλαιπωρούνται
από έντονο συναίσθημα πείνας είναι εξίσου
πιθανό να προσυπογράψουν γενναιόδωρα
κοινωνικά προγράμματα όσο και άλλοι, που
έχουν φάει πρόσφατα και έχουν κορεστεί.
«Η λαϊκή σοφία μάς λέει ότι η πείνα μάς κάνει
ευερέθιστους και αυτό είναι εν μέρει αληθές»,
επισημαίνει ο δρ Πέτερσεν. «Το επιστημονικό
ερώτημα που γεννιέται σήμερα είναι πώς
μπορεί να νιώθουμε αυτή την έντονη ευε-
ρεθιστότητα και την απώλεια αυτοελέγχου
και συχνά να μη δρούμε κατ’ αυτόν τον τρό-
πο;» αναρωτιέται ο Δανός ερευνητής.

THE NEW YORK TIMES

Αξονική 
τομογραφία
και εμφάνιση 
καρκίνου
Αντιφατικά είναι τα επιστημονικά ευ-
ρήματα σχετικά με τους κινδύνους
από την έκθεση σε ακτινοβολία κατά
τη διάρκεια αξονικών τομογραφιών.
Σύμφωνα με μια νέα έρευνα, που δη-
μοσιεύθηκε στην επιστημονική επι-
θεώρηση JNCL Cancer Spectrum, η
έκθεση σε ακτινοβολία από αξονικές
τομογραφίες συνδέεται με αυξημένο
κίνδυνο ανάπτυξης καρκίνου του θυ-
ρεοειδούς και λευχαιμία. 

Οι ερευνητές παρακολούθησαν
22.853 πάσχοντες από καρκίνο του
θυρεοειδούς, 13.040 πάσχοντες από
λευχαιμία και 20.157 ασθενείς με μη-
Hodgkin λέμφωμα, κατά το διάστημα
2000- 2013. Συνέλεξαν, επίσης, δημο-
γραφικές πληροφορίες από τη βάση
δεδομένων του Εθνικού Συστήματος
Ασφάλειας Υγείας της Ταϊβάν. Τα ευ-
ρήματα έδειξαν ότι οι ασθενείς που
εμφάνισαν καρκίνο του θυρεοειδούς
και λευχαιμία είχαν σημαντικά υψη-
λότερη πιθανότητα να έχουν υποβληθεί
σε αξονικές τομογραφίες. Δεν εντο-
πίστηκε η ίδια σύνδεση μεταξύ αξο-
νικών τομογραφιών και λεμφώματος
μη-Hodgkin σε πιο ηλικιωμένους ασθε-
νείς. Ωστόσο, οι ασθενείς μεταξύ 36
και 45 ετών είχαν τριπλάσια πιθανό-
τητα να εμφανίσουν μη- Hodgkin λέμ-
φωμα που συνδέεται με αξονικές το-
μογραφίες. Διαπιστώθηκε ότι οι ασθε-
νείς που είχαν υποβληθεί σε αξονικές
τομογραφίες είχαν γενικώς αυξημένο
κίνδυνο ανάπτυξης καρκίνου του θυ-
ρεοειδούς και λευχαιμία. Ο κίνδυνος,
μάλιστα, αυτός αφορούσε κυρίως γυ-
ναίκες νεότερες των 45 ετών.  «Η με-
λέτη μας διαπίστωσε ότι οι αξονικές
τομογραφίες σχετίστηκαν με αυξημένο
κίνδυνο καρκίνου του θυρεοειδούς
και λευχαιμίας σε ενήλικες όλων των
ηλικιών και με αυξημένο κίνδυνο εμ-
φάνισης μη-Hodgkin λεμφώματος σε
νέους ενήλικες», δήλωσε η Γιου-Χσουάν
Γιόνι Σάο, μία εκ των συντακτών της
μελέτης, ενώ προσέθεσε ότι «σε όσο
περισσότερες αξονικές τομογραφίες
εκτιθέμεθα, τόσο αυξάνεται ο κίνδυνος.
Ο αυξημένος αριθμός ατόμων που υπο-
βάλλονται σε αξονικές τομογραφίες
συνιστά πρόβλημα για τη δημόσια
υγεία». Ετερη έρευνα, ωστόσο, που
πραγματοποιήθηκε στο Νέο Δελχί,
κατέληξε στο συμπέρασμα ότι οι συ-
νέπειες από τις αξονικές τομογραφίες
είναι μηδαμινές.

H πρόωρη 
εμμηνόπαυση
«ευνοεί» την
καρδιοπάθεια 
Οταν η εμμηνόπαυση εμφανίζεται σε
σχετικά νεαρή ηλικία, σε  γυναίκες
που δεν έχουν κλείσει τα 40 χρόνια,
εγκυμονεί αυξημένο κίνδυνο εμφά-
νισης καρδιαγγειακών παθήσεων. Στο
συμπέρασμα αυτό κατέληξε μια έρευ-
να, η οποία παρουσιάστηκε στο ετήσιο
συνέδριο της Αμερικανικής Καρδιο-
λογικής Ενωσης, στη Φιλαδέλφεια.

Ο Μάικλ Χόνιγκμπεργκ, επικεφαλής
συντάκτης της μελέτης και καρδιο-
λόγος στο Πανεπιστήμιο του Χάρ-
βαρντ, στη Βοστώνη, και στο Γενικό
Νοσοκομείο της Μασαχουσέτης, επι-
σήμανε ότι είναι κομβικής σημασίας
το να γνωρίζει ο γιατρός το ιστορικό
εμμηνόπαυσης κάθε γυναίκας, ιδιαί-
τερα μάλιστα όταν είναι πρόωρη (πριν
από τα 40), καθώς αυτό του επιτρέπει
να αξιολογήσει τον κίνδυνο καρδιαγ-
γειακών παθήσεων.  

Για τη συγκεκριμένη έρευνα, οι
ερευνητές συνέλεξαν δεδομένα από
την τράπεζα γενετικών δεδομένων
UK Biobank και εξέτασαν 144.000 γυ-
ναίκες με εμμηνόπαυση (μέση ηλικία
τα 60 έτη), συμπεριλαμβανομένων
4.900 για τις οποίες η διαδικασία της
εμμηνόπαυσης υπήρξε φυσιολογική
μεν, αλλά πριν από την ηλικία των
40, και περίπου 640 που μπήκαν στην
εμμηνόπαυση πριν από τα 40, ύστερα
από χειρουργική αφαίρεση των ωο-
θηκών τους. Οι συμμετέχουσες κατέ-
στησαν αντικείμενο παρακολούθησης
για τους ερευνητές επί περίπου επτά
χρόνια. 

Διαπιστώθηκε, λοιπόν, ότι οι γυ-
ναίκες που είχαν πρόωρη εμμηνόπαυ-
ση ήταν πιθανότερο να εμφανίσουν
δείκτες που σχετίζονται με προβλη-
ματική καρδιακή λειτουργία (υπέρ-
ταση, υψηλά επίπεδα «κακής» χολη-
στερόλης, διαβήτης τύπου 2). Ακόμη
και όσες δεν εμφάνιζαν αυτούς τους
δείκτες, διέτρεχαν αυξημένο κίνδυνο
στεφανιαίας νόσου, καρδιακής ανε-
πάρκειας, στένωσης αορτικής βαλβί-
δας, κολπικής μαρμαρυγής και θρόμ-
βων αίματος στα πόδια ή στους πνεύ-
μονες. 

Επιπροσθέτως, ο κίνδυνος εμφά-
νισης καρδιοαγγειακών νόσων ήταν
μεγαλύτερος για όσες γυναίκες είχαν
πρόωρη εμμηνόπαυση λόγω χειρουρ-
γικής επέμβασης στην οποία είχαν
υποβληθεί, συγκριτικά με εκείνες που
είχαν βιώσει με φυσικό τρόπο τη δια-
δικασία. Η χρήση ορμονών για την
αντιμετώπιση της εμμηνόπαυσης δεν
μετέβαλλε τον κίνδυνο που διέτρεχαν
οι συγκεκριμένες γυναίκες. Οσες είχαν
μπει στην εμμηνόπαυση πριν από τα
50 διέτρεχαν επίσης σχετικά αυξημένο
κίνδυνο εμφάνισης καρδιαγγειακών
προβλημάτων. Γενικότερα, ο κίνδυνος
φάνηκε να ακολουθεί μια αντιστρόφως
ανάλογη σχέση: σε όσο μικρότερη
ηλικία είχε εμφανιστεί η εμμηνόπαυση,
τόσο μεγαλύτερος ήταν ο κίνδυνος
καρδιαγγειακών ασθενειών – ο οποίος,
μάλιστα, παραμένει αυξημένος ακόμη
και επί δεκαετίες μετά την εμμηνό-
παυση. 

Ο Χόνιγκμπεργκ τόνισε ότι η τή-
ρηση ενός υγιούς προγράμματος δια-
τροφής και η τακτική σωματική άσκη-
ση είναι πολύ σημαντικά για γυναίκες
με πρόωρη εμμηνόπαυση. 

H ανυπονησία και η έλλειψη αυτοελέγχου
όταν πεινάμε δεν φαίνονται ικανές να μετα-
βάλλουν ριζικά τη συμπεριφορά μας, όπως
υποστηρίζουν πρόσφατες μελέτες.

Φοιτητής στη Νότια Καρολίνα μελετά τα
στοιχεία από τομογραφία εγκεφάλου. 

Aπό τη βρεφική ηλικία ο εθισμός στις οθόνες
Ενα βρέφος ηλικίας ενός έτους περνά περίπου μία ώρα την ημέρα μπροστά από μια οθόνη τηλεόρασης, υπολογιστή ή κινητού

Παιδιά που εγκαταλείπονται μπροστά σε αναμμένες οθόνες στερούνται εμ-
πειρίες που είναι απαραίτητες για τη σωστή αναπτυξη του εγκεφάλου τους. 
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«Η λαϊκή σοφία λέει ότι η πεί-
να μας κάνει ευερέθιστους, αλ-
λά αυτό είναι εν μέρει αληθές»,
επισημαίνει Δανός ερευνητής.

Η οργή εξαιτίας της πείνας είναι 
διαφορετική από τον συνήθη θυμό



Προβλήματα σίγουρα
υπάρχουν και αλλού,
μόνο στην Κύπρο όμως
η Αστυνομία εξετάζει
για ώρες υλικό συστή-
ματος ασφαλείας, υψη-
λής ευκρίνειας, εντοπί-
ζει μόλις τέσσερις από
τους πολλούς που έριξαν
αντικείμενα, και οι τρεις
από τις τέσσερις συλ-

λήψεις που πραγματοποιεί, μετά τη σχε-
τική ταυτοποίηση, είναι λάθος! Μόνο
στην Κύπρο και το ποδόσφαιρό της, κα-
ταδικάζουμε επεισόδια και πράξεις βίας,
αλλά ζητάμε παράλληλα την επιείκεια
του Νόμου για τους ταραξίες, όταν πρό-
κειται για οπαδούς της δικής μας ομάδας. 

Μόνο στην Κύπρο, εδώ και χρόνια,
ποδοσφαιρικές διοικήσεις πλήρωναν
δεκάδες χιλιάδες ευρώ σε πρόστιμα,
από ενέργειες οπαδών τους, ουδέποτε,
ωστόσο, δεν επέδειξαν πραγματική βού-
ληση, για τον εντοπισμό και την απο-
μάκρυνσή τους, σε συνεργασία βέβαια
με την Αστυνομία. Απεναντίας, πιο συ-
χνά, από τις… πατροπαράδοτες κατα-
δίκες, ακούγαμε για αυτό τον… υπέροχο
κόσμο. Υπάρχει άλλη χώρα, στην οποία
με άνεση και χωρίς επιπτώσεις προβαίνει
ένας αρμόδιος σε μια δημόσια καταγ-
γελία, στιγματίζοντας ένα επαγγελματία
και μετά από δύο μέρες «καθαρίζει» ρί-
χνοντας το φταίξιμο σε μια λάθος πλη-
ροφορία;

Εδώ και χρόνια στη χώρα μας, ακούμε
για το παρασκήνιο, κανείς, ωστόσο, δεν
άκουσε μια σοβαρή και τεκμηριωμένη
καταγγελία, δεν διαπίστωσε μια σοβαρή
προσπάθεια να αλλάξει κάτι. Κλασσικό
παράδειγμα το σκηνικό, για δύο δεκαε-
τίες περίπου, με την εκλογή προέδρου
της ΚΟΠ, πάντα άνευ ανθυποψηφίου!
Τι να πει κανείς και για το θέμα διαιτη-
σίας; Όλοι συμφωνούν πως αποτελούν
οι κύπριοι διαιτητές τον πιο αδύναμο
κρίκο στο ποδόσφαιρο, όλοι κατά καιρούς
έχουν… ξεσκίσει τα ιμάτια τους, για
όλες τις (μεγάλες) ομάδες υπάρχουν
ανεπιθύμητοι διαιτητές, δεν είδαμε ποτέ
όμως μια σοβαρή κοινή προσπάθεια να
βελτιωθεί η κατάσταση. Οι ξένοι διαι-
τητές δεν αποτελούν λύση, ακόμη και
τώρα όμως, με αδιαμφισβήτητο το τε-
ράστιο πρόβλημα που έχει ήδη δημι-
ουργηθεί, από το ξεκίνημα του φετινού
πρωταθλήματος, δεν αναμένεται να
προκύψει σύμπνοια απόψεων…

Μόνο στην Κύπρο, είμαστε όλοι προ-
πονητές, πρόεδροι, ιατροί, καθηγητές
διαιτησίας και ότι άλλο χρειαστεί, προ-
κειμένου άποψη (ισχυρή) να έχουμε για
όλα και εύκολα να κρίνουμε, να κατα-
κρίνουμε, να μηδενίζουμε και κάποτε
να αφορίζουμε. 

Μόνο στην Κύπρο τέτοιο σκηνικό,
αφού ο συνδυασμός όλων των πιο πά-
νω… τρομάζει. Και, δυστυχώς, είμαστε
ακόμη περίπου στου δρόμου τα μισά
της φετινής περιόδου…

Ο τίτλος του κειμένου
είναι προσαρμοσμένος
με τέτοιο τρόπο αφού
γνωρίζουμε καλά ότι ως
πολύ καλός γνώστης
που είστε στο εταιρικό
δίκαιο ( corporate), δρα-
στηριοποιούμενος μά-
λιστα στην Κύπρο, μάλ-
λον θα είστε και πολύ

εξοικειωμένος με την αγγλική γλώσσα.  
Αγαπητέ Υπουργέ, οφείλω να ομολο-

γήσω ότι ο τρόπος που εκτελείτε τα κα-
θήκοντά σας ως προς την «κάρτα οπα-
δού», ή αν θέλετε καλύτερα για το Νόμο
περί της καταστολής της βίας, μοιάζει
δυστυχώς στάσιμος και πολύ φοβάμαι
ανούσιος. Ευθύς εξ αρχής παρουσια-
στήκατε  ως υπερασπιστής του νόμου
με μια επιδερμική όμως προσέγγιση επί
του θέματος, την οποία μάλιστα εξακο-
λουθείτε να διατηρείτε ακόμη και μετά
το τελευταίο φιάσκο με τις συλλήψεις
και το μπάχαλο που όλοι πλέον ζήσαμε
μετά το ντέρμπι Ομόνοια - ΑΠΟΕΛ.

Ενώ οι διωκτικές αρχές αποδεδειγ-
μένα προέβησαν σ’ ένα σωρό λάθη,
ενώ αποδεικνύεται ότι η υλικοτεχνική
υποδομή ακόμη και στο καλύτερο γή-
πεδο της χώρας μοιάζει λειψή, ενώ με-
γάλα σωματεία του νησιού επιχειρη-
ματολογούν υπέρ ή κατά του μέτρου,
τ’ αντεπιχειρήματά σας είναι πανομοι-
ότυπα και βασίζονται είτε σε αριθμούς
που ο καθένας ερμηνεύει όπως θέλει,
είτε αρκείστε στο συνηθισμένο πια εκ
μέρους σας « το μέτρο είναι επιτυχη-
μένο». Συνολικά, δηλαδή οι δημόσιες
τοποθετήσεις σας ανεξαρτήτως των
γεγονότων ή των αντιδράσεων εκ μέ-
ρους των εμπλεκομένων μοιάζουν με
νερόβραστο φαγητό που ούτε ο ασθενής
δεν θέλει να τρώει… και φυσικά όλοι
εμείς ν’ ακούμε. Θα ήταν κατά την άπο-
ψή μου ευχής έργον να διαφοροποιήσετε
τη γενικότερη στάση σας και όχι απα-
ραίτητα τι πιστεύετε. 

Αυτό που σίγουρα θα συμμερίζεστε
ως άποψη αφού είστε κιόλας νομικός,
είναι ότι ο όποιος νόμος χρήζει βελτίω-
σης και καλό θα ήταν ν’ ακούσουμε
από σας την προσωπική ή πολύ καλύ-
τερα προσωπική σας εκτίμηση.  Asses-
sment… εάν δεν απατώμαι από την
αγγλική γλώσσα.  

Αυτό θα ήταν κατά την άποψή μας
το πρώτο  βήμα, step, εκ μέρους σας.
Να πάψετε δηλαδή να είστε απλά συ-
νεχιστής ή υπερασπιστής ενός νομικού
πλαισίου που σίγουρα χρήζει βελτίωσης
ανεξαρτήτως του τι πιστεύει ο καθένας.  

Το δεύτερο βήμα, step, που θα έπρεπε
να γίνει είναι να προσπαθήσετε να εξα-
σφαλίσετε υπό την αρμοδιότητά σας
ως Υπουργός, το οικονομικό κονδύλι
που θα εκσυγχρονίσει τα γήπεδα για

να καταστεί έτσι εφικτή η υλοποίηση
του νόμου που εφαρμόζεται εδώ και
καιρό χωρίς να υπάρχει η απαραίτητη
υποδομή. 

Εάν συνεχιστεί να εφαρμόζεται ένας
νόμος χωρίς όμως τα γήπεδά μας να
πληρούν τις κατάλληλες συνθήκες απλά
συμμετέχετε σ’ ένα πανηγύρι που έστη-
σε ο προκάτοχός σας  και  η Πολιτεία
με αποτέλεσμα να μένουν εκτεθειμένοι
ενώπιον των πολιτών. 

Αφού προβείτε στις δύο πιο πάνω
απαραίτητες ενέργειες, θα ήταν ευχής
έργον να ξεκινήσετε μια εκστρατεία
ενημέρωσης του κοινού περί της κάρτας
φιλάθλου και του νομικού πλαισίου γε-
νικότερα. Το μπέρδεμα και η σύγχυση
που επικρατεί ακόμη και ανάμεσα στους
φορείς της ενημέρωσης, τους δημοσιο-
γράφους δηλαδή, έχουν δημιουργήσει
ένα ντόμινο παρερμηνειών σχηματί-
ζοντας έτσι μια εικόνα μπάχαλο στο
μυαλό του καθενός. Εταιρείες που μπο-
ρούν ν’ αναλάβουν ένα τέτοιο έργο,
έχω την εντύπωση ότι υπάρχουν αρ-
κετές και οι συνεργάτες σας θα μπο-
ρούσαν να βοηθήσουν. 

Ως τελευταίο βήμα, step, θα σας πρό-
τεινα επιτέλους ως Υπουργός Δημόσιας
Τάξης να στρίψετε το τιμόνι της κά-
θαρσης προς άλλες κατευθύνσεις και
όχι μονάχα της βίας στα γήπεδα.  Το
πρωτάθλημά μας, τα τελευταία χρόνια,
ολοένα και διατηρείται στα υψηλότερα
σκαλοπάτια της διαφθοράς όπως έγκυρα
μέσα ενημέρωσης του εξωτερικού δια-
βεβαιώνουν αλλά και διάφορες εξιδει-
κευμένες έρευνες. 

Όπως και σεις επαναλαμβάνετε, ο
λόγος αποχής του κόσμου από τα γήπεδα
δεν είναι αποκλειστικά η «κάρτα φιλά-
θλου», αλλά κυρίως η ανυποληψία που
δημιουργήθηκε όλα αυτά τα χρόνια και
την οποία ρίζωσαν στη συνείδηση των
πολιτών οι συνεχείς εγκληματικές ενέρ-
γειες στις οποίες προβαίνουν διάφοροι
καλοθελητές του χώρου. Κύριε Υπουργέ,
θα γνωρίζετε βέβαια ότι ποτέ, μα ποτέ,
σ’ ένα από τα πιο διεφθαρμένα πρωτα-
θλήματα της Ευρώπης κανείς δεν προ-
σήχθη ενώπιον της Δικαιοσύνης, ούτε
καν δεν παρευρέθηκε σε αστυνομικό
τμήμα για κατάθεση. 

Όλα αυτά, αποδομούν το περί Δι-
καίου αίσθημα ανάμεσα στους πολίτες
στρέφοντας έτσι την πλάτη τους στο
πιο λαοφιλές  άθλημα στο νησί απα-
ξιώνοντας ταυτόχρονα θεσμούς και αρ-
χές της Πολιτείας. 

Εν κατακλείδι, θα ήθελα να σας ευ-
χηθώ καλή επιτυχία σ’ ό,τι και αν κάνετε
με την ελπίδα ότι όντως κόπτεστε και
πρόκειται να ενεργήσετε προς την σω-
στή κατεύθυνση, μήπως και βγούμε
από το αδιέξοδο που ο χώρος μας βρί-
σκεται εδώ και χρόνια.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Κύριε Υπουργέ… four steps

Αποκλειστικότητες!

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ζητούνται διαιτητές!
Πάει και ο Λούκας Σωτηρίου, κάθε άλλο
πλέον από πρώτη επιλογή μπορεί να αποτε-
λεί, για παιγνίδια ψηλού βαθμού δυσκολίας
και μάλλον έπαψε να θεωρείται αποδεκτός
απ’ όλους. Δεδομένη και η… δυσαρέσκεια,
στην ούτως ή άλλως υπό αμφισβήτηση επι-
λογή του Τιμόθεου Χριστοφή και πριν το
ντέρμπι της περασμένης Δευτέρας. Μένει ο
Λεόντιος Τράττος, μακάρι να μην «καεί» νω-
ρίς και το δικό του χαρτί, ακόμη και έτσι
όμως να εξελιχθούν τα πράγματα, το πρό-
γραμμα δεν βγαίνει και οι ανάγκες δεν καλύ-
πτονται, ειδικά όσο πλησιάζουν τα μαζεμένα
ντέρμπι. Ζητούνται διαιτητές, λοιπόν, απ’ αυ-
τούς που μέχρι τώρα δεν θεωρήθηκαν πρώ-
της επιλογής για τα… δύσκολα και έχει μεγά-
λο ενδιαφέρον να δούμε πως θα χειριστούν
την κατάσταση οι αρμόδιοι.

* * * * *  

Η απορία για Μπεργκ 
Έκανε την έκπληξη ο προπονητής της Ομό-
νοιας Χένρικ Μπεργκ ρίχνοντας στην αρχική
ενδεκάδα του ντέρμπι  τον Τόμας Χούμπο-
τσαν για πρώτη  φορά. Η απορία  όλων είναι
το αν  θα τον διατηρήσει και στο σημερινό
ματς με τη Δόξα  στο ΓΣΠ. Υπάρχει και γενι-
κότερη απορία. Θα φρεσκάρει άραγε την εν-
δεκάδα της Ομόνοιας σήμερα o  Νορβηγός
σε σχέση με το ματς κατά του ΑΠΟΕΛ;

* * * * *  

Δεν ενηλικιωνόμαστε 
«Μπάχαλο» έχει γίνει το πράγμα με όλα
όσα δυσάρεστα συνέβησαν με το ντέρμπι
Ομόνοιας - ΑΠΟΕΛ. Είναι όντως ντροπιαστι-
κό το σκηνικό. Οι δηλώσεις του Διευθυντή
του ΓΣΠ Φοίβου Κωνσταντινίδη, η αναίρεςή

τους οι συλλήψεις της… πλάκας  και ο πα-
ράλληλος διασυρμός της ανθρώπινης αξιο-
πρέπειας. Κρίμα που μένουμε συνεχώς στά-
σιμοι χωρίς να ενηλικιωνόμαστε. 

* * * * *  

Αντέχουν την πίεση;
Πώς τα καταφέρνουμε να συζητάμε μετά
από σημαντικούς αγώνες οτιδήποτε άλλο
εκτός από το ποδόσφαιρο είναι να απορείς
πραγματικά. Όλη αυτή η τοξικότητα που κυ-
κλοφορεί μέσα στην εβδομάδα είναι αυτά
που μισούμε και θέλαμε να πιστέψουμε πως
τα είχαμε αφήσει πίσω μας. Το Ομόνοια-
ΑΠΟΕΛ πέρασε στην ιστορία ως το ντέρμπι
της κάρτας και πλέον μένει να δούμε αν όλη
αυτή η πίεση που μπήκε στους αρμόδιους θα
φέρει σοβαρές ανακατατάξεις. Δύσκολα θα
πειστεί από εδώ και πέρα ο κόσμος πως του
παρέχει ασφάλεια, όχι από επεισόδια αλλά
από τις ίδιες τις αρχές, το νομοσχέδιο για τη
βία και όσοι το στηρίζουν το ξέρουν πως πρέ-
πει να βρουν άλλα επιχειρήματα πια. Η προ-
σέλευση της αγωνιστικής θα στείλει μηνύμα-
τα άνωθεν αφού ο τρόπος χειρισμού των
όσων συνέβησαν υπήρξε το λιγότερο άκομ-
ψος. Να περιμένετε εξελίξεις και σύντομα.

* * * * *  

Το ακραίο της στήριξης
Η περίπτωση της ΑΕΚ και του τρόπου λει-
τουργίας της είναι επιχείρημα ενάντια στην
κλασσική κυπριακή νοοτροπία σε πολλά θέ-
ματα και αυτό έχει αναγνωριστεί από όλους
στη διοίκησή της. Έχει όμως και τα κενά του
αυτός ο τρόπος αφού για να παρθούν απο-
φάσεις πρέπει το πράγμα να φτάσει στο
απροχώρητο. Εκεί πήγαν τα πράγματα πέρσι
μέχρι να αποφασίσουν την απομάκρυνση
του Άντονι Ιραόλα, προς τα εκεί οδηγούνται
και με τον Ιμανόλ Ιδιάκεθ που στηρίζεται ως
ικανός να ανατρέψει την κατάσταση αλλά
δεν το έχει καταφέρει. Απέναντι στον Απόλ-
λωνα αν δεν έρθει το αποτέλεσμα θα κινδυ-
νέψει σοβαρά και η έξοδος στην Ευρώπη
πέρα από τη διεκδίκηση της κορυφής που
πλέον μοιάζει άπιαστο όνειρο. Ξέρουν όλοι
πως δεν θα έχουν περιθώριο πια να το τρα-
βήξουν άλλο. Για πολλούς, ήδη το πράγμα
έφτασε σε τέλμα. Έτσι είναι όταν διοικείς με
διαφορετική νοοτροπία, ζεις με τα σωστά
σου αλλά και με τα λάθη σου.

* * * * *  

Δεύτερες σκέψεις…
Έτσι και αλλιώς το ανέμεναν το βαρυφορτω-
μένο αγωνιστικό πρόγραμμα στο ΑΠΟΕΛ. Ήρ-
θε όμως, μετά την πρόκριση στο Γιουρόπα
Λιγκ και η κλήρωση του κυπέλλου και το βα-
ρυφορτωμένο πρόγραμμα έχει πλέον και πο-
λύ ψηλό βαθμό δυσκολίας. Και όλα αυτά, μέ-
χρι και την ολοκλήρωση του μήνα Φεβρουα-
ρίου και λίγο πριν τα μαζεμένα ντέρμπι της
δεύτερης φάσης του φετινού πρωταθλήμα-
τος. Θα έκαναν άραγε δεύτερες σκέψεις στο
ΑΠΟΕΛ το περασμένο καλοκαίρι, ως προς τα
αιτήματα αναβολών, αν μπορούσαν να υπο-
λογίσουν, ως ένα τουλάχιστον βαθμό, το σκη-
νικό που διαμορφώνεται σήμερα;   

ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

H κλήρωση της φάσης των «32» του Europa
League, στην οποία θα συμμετάσχει και
ο ΑΠΟΕΛ ο οποίος εξασφάλισε την πρό-
κρισή του ως δεύτερος στον Α’ όμιλο με
την ολοκλήρωση της 5ης αγωνιστικής, θα
πραγματοποιηθεί στη Νιόν της Ελβετίας
την Δευτέρα 16 Δεκεμβρίου και θ’ αρχίσει
στις 13:00. Στην κλήρωση θα συμμετάσχουν
οι 24 ομάδες που θα προκριθούν από τη
φάση των ομίλων της διοργάνωσης και οι
οκτώ τρίτες των ομίλων του Champions
League.

Οι 32 ομάδες που θα μπουν στην κλη-
ρωτίδα θα χωριστούν σε δύο γκρουπ, 16
«δυνατοί» και 16 «αδύνατοι». Ο ΑΠΟΕΛ
που προκρίθηκε ως δεύτερος στον όμιλο
του (Α’), θα είναι στο γκρουπ των «αδύνα-
των». Αντίπαλος των «γαλαζοκιτρίνων» θα
είναι μια εκ των 11 ομάδων (εκτός της Σε-
βίλλης), που θα έχουν τερματίσει στην 1η
θέση του ομίλου τους στο Europa League,
είτε με μια από τις τέσσερις «καλύτερες»
τρίτες των ομίλων του Champions League.

Μόνο δύο «καθάρισαν»!
Με την 6η και τελευταία αγωνιστική

της φάσης των ομίλων του Europa League
(οι αγώνες θα διεξαχθούν σε μια εβδομάδα,
την Πέμπτη 12/12), μόνο δύο ομάδες έχουν
«κλειδώσει» την πρώτη θέση του ομίλου

τους κι αυτές είναι οι Σέλτικ και Εσπανιόλ,
πιθανοί αντίπαλοι του ΑΠΟΕΛ. Μετά τα
αποτελέσματα της 5ης αγωνιστικής των
ομίλων, Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ, Βασιλεία,
Λασκ, Γάνδη, Σπόρτινγκ, Βόλφσμπουργκ,
Μπράγκα, Γουλβς και Αλκμάαρ έχουν εξα-
σφαλίσει την πρόκρισή τους, αλλά δεν
είναι ξεκάθαρη η θέση που θα τερματίσουν. 

Δεν γίνεται ξανά με Σεβίλλη 
Από τις 16 ομάδες που θα είναι στο

γκρουπ των δυνατών, αφαιρείται ως πιθανός
αντίπαλος του ΑΠΟΕΛ η Σεβίλλη, αφού οι
δύο ομάδες είναι στον ίδιο όμιλο και δεν
μπορούν να παίξουν ξανά στην επόμενη
φάση. Υπενθυμίζουμε πως ο Ολυμπιακός
Πειραιώς δεν θα είναι ανάμεσα στους πι-
θανούς αντιπάλους του ΑΠΟΕΛ, καθώς και
να καταφέρει να περάσει κερδίζοντας τον
Ερ. Αστέρα, δε γίνεται να βρεθεί στους
πρώτους τέσσερις τρίτους από όλους τους
ομίλους.

Η κλήρωση των «32» του Europa 
Τα μεσάνυχτα της Πέμπτης θα ξέρει ο ΑΠΟΕΛ τους πιθανούς αντιπάλους του
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Οι τυροκομικές εταιρείες που πα-
ράγουν ροκφόρ είναι μόνον ένας
από τους τραυματίες στον επα-
πειλούμενο εμπορικό πόλεμο με-
ταξύ Γαλλίας και Ηνωμένων Πο-
λιτειών. Iσως το συνεχές και πιο
καταστρεπτικό αποτέλεσμα από
οικονομικής πλευράς αυτής της
λαίλαπας να είναι η κωλυσιεργία
στη θεσμοθέτηση μιας σειράς
αλλαγών, στον τρόπο με τον
οποίο οι χώρες στον πλανήτη φο-
ρολογούν τους μεγάλους ομίλους
της υψηλής τεχνολογίας. Το γρα-
φείο του εμπορικού αντιπροσώ-
που των ΗΠΑ δήλωσε ότι υπάρχει
το ενδεχόμενο να επιβάλει 100%
δασμούς σε γαλλικής προέλευσης
αγαθά των οποίων η αξία ανέρ-
χεται σε 2,4 δισ. δολάρια. Σε αυτά
συμπεριλαμβάνονται η σαμπάνια,
το ροκφόρ και ακόμα σχεδόν 20

είδη τυριών και συναφή προϊόντα.
Αφορμή της κίνησης αυτής ήταν
η απόφαση του Γάλλου προέδρου
Εμανουέλ Μακρόν τον Ιούλιο να
επιβάλει φόρο 3% στα έσοδα των
τεχνολογικών ομίλων που προ-
έρχονται από τις δραστηριότητές
τους στη Γαλλία. Κατά τον Ντό-
ναλντ Τραμπ, αυτός ο φόρος βάζει
στο στόχαστρο με τρόπο άδικο
τις αμερικανικές εταιρείες.

Ο Αμερικανός πρόεδρος έχει
ένα δίκιο. Ο γαλλικός νόμος εφαρ-
μόζεται επί των πωλήσεων που
σχετίζονται με υπηρεσίες «σε
ψηφιακό περιβάλλον» και με «στο-
χευμένη διαφήμιση». Φαίνεται
πιθανόν ότι η μητρική της Google,
η Αlphabet, η Facebook και άλλοι
αμερικανικοί τεχνολογικοί κο-
λοσσοί θα καταβάλουν το μεγα-
λύτερο μέρος από τα 500 εκατ.

ευρώ του ετήσιου τιμήματος που
ο κ. Μακρόν ευελπιστεί να συγ-
κεντρώνει. Το γαλλικό υπουργείο
Οικονομικών μπορεί να ισχυρι-
στεί πως και άλλοι όμιλοι, μη αμε-
ρικανικοί, επίσης θα πληγούν.
Εντούτοις, η θέση του αυτή κλο-
νίζεται από το ίδιο το γεγονός
ότι ο Γάλλος υπουργός Οικονο-
μικών, Μπρινό Λε Μερ, έχει επα-

νειλημμένα χαρακτηρίσει το μέ-
τρο ως φόρο επί των GAFA – και
αναφέρεται στις Google, Apple,
Facebook, Αmazon. Kαμία από
τις δύο πλευρές δεν αναμένεται
να οπισθοχωρήσει. Ο Τραμπ έχει
ιστορία στο να επιβάλει τιμωρη-
τικούς δασμούς σε φαινομενικούς
συμμάχους, όπως συνέβη πέρυσι
με τους δασμούς επί των εισα-
γωγών αλουμινίου από τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Το γρα-
φείο του εμπορικού αντιπροσώ-
που των ΗΠΑ αναφέρεται στη
γαλλική νομοθεσία και θεωρεί
ότι κάνει διάκριση εις βάρος των
αμερικανικών εταιρειών. Οπότε
θα ήταν παράξενο να μην αντι-
δράσει ο κ. Τραμπ. Αντιστοίχως,
και οι κ. Μακρόν και Λε Μερ
έχουν αποκομίσει πολιτικά οφέλη
από την επίθεσή τους στους κο-

λοσσούς της τεχνολογίας. Δίνουν
την εντύπωση πως δεν κάμφθη-
καν από τον εκφοβισμό του Ντό-
ναλντ Τραμπ, ο οποίος  στη Γαλλία
έχει διασυρθεί ευρέως. Ολα αυτά
λογίζονται ως μια κακή αρχή μιας
μεγαλόπνοης παγκόσμιας από-
πειρας να εκσυγχρονισθούν οι
κανόνες φορολόγησης επιχειρή-
σεων για την ψηφιακή εποχή υπό
την αιγίδα του ΟΟΣΑ. Ο αρμόδιος
αξιωματούχος για τα φορολογικά
Πασκάλ Σεν-Αμάν είχε μέχρι σή-
μερα κατορθώσει να χαράξει μια
πορεία που δεν έφερε αντιμέτω-
πες Γαλλία και ΗΠΑ. Σχεδίαζε να
ενισχύσει τις κυβερνήσεις των
μεγάλων οικονομιών για να μπο-
ρούν να φορολογούν ορισμένα
κέρδη που επί του παρόντος φυ-
λάσσονται σε φορολογικούς πα-
ραδείσους τύπου Ιρλανδίας.

Το ροκφόρ, θύμα της μάχης του Μακρόν με τους κολοσσούς του Ιντερνετ

Προς νέες εξαγορές οίκων ειδών πολυτελείας Τουριστικά
«φτερά» για
τη Γαλλία
έως το 2021
Οι στόχοι του υφυπουργείου

Εντείνονται οι προσπάθειες του
υφυπουργείου Τουρισμού για επα-
νένταξη της Κύπρου στις επιλογές
του γάλλου τουρίστα. Εκτιμάται
ότι οι προσπάθειες θα ευοδωθούν
μέσα στον επόμενο χρόνο. Με την
αύξηση του ενδιαφέροντος από τη
γαλλική αγορά αναμένεται ότι έως
το 2021 θα επιστρέψουν και οι πτή-
σεις από και προς το Παρίσι. Σελ.5

Διαχειριστής
ΜΕΔ αντίδοτο
για το ΕΣΤΙΑ
Τα σχέδια του ΟΧΣ

Η αποτυχία του σχεδίου ΕΣΤΙΑ
οδηγεί σε νέους σχεδιασμούς τον
Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως
Στέγης, προκειμένου να μειώσει
το απόθεμα των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων του. Προς τούτο
θα προχωρήσει άμεσα, πριν από
το τέλος του 2019, σε διαδικασία
διαγωνισμού για διαχείριση των
μη εξυπηρετούμενων δανείων
του. Δηλώσεις της Προέδρου του
ΔΣ, Στέλλας Καμμίτση. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Αναζητούν ευκαιρίες
σε ακίνητα ιδιωτών

Στροφή στις εκτός αγοράς συναλλαγές,
δηλαδή σε ακίνητα τα οποία δεν πωλούνται
μέσω πλειοδοτικών διαγωνισμών ή πλει-
στηριασμών, πραγματοποιούν αρκετοί ση-
μαντικοί εγχώριοι, αλλά και ξένοι θεσμικοί
επενδυτές, στην προσπάθειά τους να «αλι-
εύσουν» επενδυτικές ευκαιρίες. Σελ. 12

Η ΠΟΝΕΜΕΝΗ ΙΣΤΟΡΙΑ

Στη Βουλή τον Ιανουάριο
το ηλιοθερμικό πάρκο

Ενώπιον της Επιτροπής Οικονομικών θα
τεθεί στις 13 Ιανουαρίου το θέμα της κυ-
βερνητικής εγγύησης προς την Alfa Medi-
terranean για το ηλιοθερμικό πάρκο στην
Αλασσα. Στις 17 Ιανουαρίου θα πάει στην
ολομέλεια. Δεν αποκλείεται η εταιρεία να
αναζητήσει στέγη εκτός Κύπρου. Σελ.4

ΔΙΕΘΝΗ

Θα αντλήσει
25,6 δισ. από
τη δημόσια
εγγραφή
η Aramco

Σελ. 11

Φουσκώνουν πάλι τον δημόσιο τομέα
Ξεπέρασε τα επίπεδα του 2009 ο αριθμός των κυβερνητικών υπαλλήλων – Κυρίως έκτακτοι

Εντονη κινητικότητα καταγράφεται στον κλάδο των ειδών πολυτελείας. Μετά την εξαγορά του Tiffany από τη LVMH, η Kering φέρεται να
συζητάει με Μoncler, η οποία επιβεβαίωσε τις επαφές, τονίζοντας όμως ότι δεν συζητείται συμφωνία εξαγοράς. Η τιμή μετοχής της Moncler, η
οποία έγινε διάσημη για τα επενδυμένα τζάκετ και τα ρούχα που χρησιμοποιούνται στην ορειβασία και σε άλλες αθλητικές χειμερινές
δραστηριότητες, είχε άνοδο έως και 8,5% μετά το σχετικό δημοσίευμα του Bloomberg. Σελ. 9

Στα επίπεδα του 2009 ανήλθε ο
αριθμός των δημοσίων υπαλλή-
λων. Μάλιστα για πρώτη φορά
τον Οκτώβριο του 2019 ξεπέρασε
τον αντίστοιχο Οκτώβριο του
2009. Συγκεκριμένα, το γενικό
σύνολο των απασχολούμενων

στην Κυβέρνηση, τον Οκτώβριο
του 2019 ανήλθε στους 52.476
υπαλλήλους, έναντι 52.424 που
ήταν τον αντίστοιχο μήνα του
2009.

Οι αποπαγοποιήσεις των θέ-
σεων έχουν ως αποτέλεσμα να

φουσκώνουν τον δημόσιο τομέα
και να φορτώνουν ξανά το δη-
μόσιο μισθολόγιο. Όλες οι προ-
σπάθειες της Τρόικα και των Ευ-
ρωπαίων σε γενικότερη βάση για
μείωση των δημοσίων υπαλλήλων
στην Κύπρο φαίνεται να έχουν

περάσει στο περιθώριο. Θα πρέπει
επίσης να σημειωθεί ότι από το
2016 και μέχρι το 2018 η αύξηση
του αριθμού των απασχολουμέ-
νων στο δημόσιο τομέα οφείλεται
κυρίως στις προσλήψεις έκτα-
κτων υπαλλήλων. Επίσης, ο ρυθ-

μός αύξησης των δαπανών για
το 2019 είναι ψηλότερος για πρώ-
τη φορά του αντίστοιχου των
εσόδων από το κρατικό μισθο-
λόγιο, κάτι που ανησυχεί το δη-
μοσιονομικό συμβούλιο της Κύ-
πρου. Σελ. 3

������

Η επιβολή φόρου 3%
στον τζίρο που πραγ-
ματοποιούν τεχνολογι-
κές εταιρείες στη 
Γαλλία οδηγεί σε νέο 
εμπορικό πόλεμο.
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Επίσημη πρώτη 
για τον Πετρίδη
O Υπουργός Οικονομικών Κωνσταντίνος
Πετρίδης, μίλησε την Παρασκευή ενώπιον
της Ολομέλειας σηματοδοτώντας την έναρξη
της διαδικασίας συζήτησης και ψήφισης του
κρατικού προϋπολογισμού για το 2020. Ήταν
και η πρώτη επίσημη εκδήλωση για τον κ.
Πετρίδη μετά την ανάληψη των καθηκόντων
του σε αντικατάσταση του Χάρη Γεωργιάδη. Η
συζήτηση ενώπιον της Ολομέλειας θα
ξεκινήσει το απόγευμα της Δευτέρας με την
παρουσίαση της συνοπτικής αναφοράς της
κοινοβουλευτικής επιτροπής Οικονομικών. Θα
ακολουθήσουν οι ομιλίες των αρχηγών ή
εκπροσώπων των κομμάτων. Η συζήτηση θα
συνεχιστεί με τοποθετήσεις των βουλευτών
την Τρίτη και την Τετάρτη, οπόταν θα
πραγματοποιηθεί η ψήφιση επί του κειμένου
του προϋπολογισμού. 

••••
Πουλάνε οι τράπεζες
Δύο οι διαδικασίες πώλησης δανείων. Της
Τράπεζας Κύπρου και της Ελληνικής. Γι αυτό
και βρίσκονται τόσο ψηλά στα κεφάλαια και
οι δύο. Θα τα θυσιάσουν για να πωλήσουν.
Εποπτικές απαιτήσεις βλέπετε, αλλά είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση.

••••
Απορία μισού εκατ.
Η Ολομέλεια ψήφισε τον Προϋπολογισμό της
CYTA για το 2020. Επίσης ψήφισε τον
συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2019
ύψους 25 εκατ. ευρώ για την κάλυψη μέρους
του αναλογιστικού ελλείμματος του Ταμείου
Συντάξεων της. Αλλά απέκοψε 0.5 εκατ. που
θα προοριζόταν σε μελέτη για τους
συμβούλους που θα βρουν στρατηγικό
επενδυτή. Οι βουλευτές κρατούν την Cyta
σαν το τελευταίο τους οχυρό.

••••
The stage is yours
Μήνες ολόκληρους είχαν να συζητήσουν στις
επιτροπές της Βουλής τους
προϋπολογισμούς των υπουργείων και
ημικρατικών οργανισμών. Είχαν την ευκαιρία
τους οι βουλευτές να παρελάσουν για
δηλώσεις διαφωνίες και τοποθετήσεις. Αλλά
δεν ήταν αρκετό. Έδωσαν ρέστα και στην
Ολομέλεια.

••••
Νέα αναβολή 
Προχθές είδατε αγαπητοί ξενοδόχοι τί
προέβλεπε η πρόταση νόμου για τα Airbnb
και αποφασίσατε ότι έχετε ενστάσεις;

Θυμίζουμε ότι μετά από δύο χρόνια
συζήτησης πήγε στην ολομέλεια για ψήφιση
και αντί ψήφισης πήρε αναβολή.  Βέβαια την
αναβολή την ζήτησε η ΕΔΕΚ από την οποία

προέρχεται και ο ένας εκ των εισηγητών της
πρότασης.  Airbnb στην Βουλή και το 2020
λοιπόν.

••••
Νέα απαγόρευση
Σε συνέχεια της έκδοσης την προηγούμενη
Τρίτη, προσωρινού διατάγματος αναστολής
εκτέλεσης της προσβαλλόμενης απόφασης
σε σχέση με την Σύμβαση Παροχής
Υπηρεσιών Δημόσιων Επιβατικών
Μεταφορών στην επαρχία Λευκωσίας, ο
Οργανισμός Συγκοινωνιών Επαρχίας
Λευκωσίας (ΟΣΕΛ) ΛΤΔ, στα πλαίσια νέας
Προσφυγής που καταχώρησε την
Παρασκευή, αυτή τη φορά σε σχέση με την
Σύμβαση που αφορά στις Δημόσιες
Επιβατικές Μεταφορές με Λεωφορεία για
την Επαρχία Λάρνακας, πέτυχε την έκδοση
νέου (δεύτερου) προσωρινού διατάγματος
αναστολής εκτέλεσης της απόφασης του
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και
Έργων για κατακύρωση της προσφοράς της
Επιτυχούσας Κοινοπραξίας «Malta Lines Ltd
and Kapnos Airport Shuttle Limited
(MLKP)».

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΝΙΚΟΥ ΑΥΛΩΝΑ*

Χαμηλές οι κλιματικές
επιδόσεις της Ελλάδας

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αποταμίευση 
Αποταμίευση καλείται η
διαδικασία συσσώρευ-
σης/φύλαξης/αποθήκευ-
σης/εξοικονόμησης ρευ-
στού για μελλοντική χρή-
ση, είτε για κατανάλωση
(δαπάνη για απόκτηση και

άμεση χρήση αγαθών και υπηρεσιών) εί-
τε για επένδυση (δέσμευση/δαπάνη κε-
φαλαίου για μελλοντική μεγιστοποίησή
του ή για δημιουργία νέων κεφαλαιουχι-
κών αγαθών).

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus 
Business School

«H ύπαρξη πλεονασμάτων δεν σημαίνει την ταυτόχρονη ικανοποίηση απαιτήσεων και πιέσεων
για αλόγιστη διόγκωση των δημοσίων δαπανών» είπε ο νέος ΥΠΟΙΚ. Αυτός θα έπρεπε να είναι
και ο τίτλος της ομιλίας.

Παρά την ολοένα αυξανόμενη ευαι-
σθητοποίηση για το σοβαρότατο θέμα
της κλιματικής αλλαγής, παρατηρείται,
ακόμη, σημαντικό έλλειμμα σε εθνικό
επίπεδο στην υιοθέτηση ολοκληρω-
μένων αλλά και πρακτικών στρατηγι-
κών για την αντιμετώπισή της. Μέσα
από την επιτακτική ανάγκη για τον
περιορισμό των επιπτώσεων της κλι-
ματικής αλλαγής έχει προκύψει η δη-
μιουργία σημαντικών συμφωνιών, νο-
μοθεσιών, αλλά και πρωτοβουλιών και
εργαλείων για την παρακολούθηση
των επιδόσεων για την προστασία των
κλιματικών συνθηκών, τόσο σε εθνικό
επίπεδο όσο και σε επίπεδο εταιρειών.
Για παράδειγμα, σε επίπεδο εταιρειών
ο δείκτης CDP είναι από τους σημαν-
τικότερους στον πλανήτη και παρα-
κολουθεί την επίδοση κυρίως εισηγ-
μένων εταιρειών που θέλουν να βελ-
τιώσουν το περιβαλλοντικό τους απο-
τύπωμα. Ενα σπουδαίο εργαλείο σε
επίπεδο κρατών είναι και ο Δείκτης
Κλιματικής Επίδοσης CCPI (Climate
Change Performance Index), ο οποίος
έχει στόχο του την ενίσχυση της δια-
φάνειας σε διεθνές επίπεδο για τις εκά-
στοτε πολιτικές για το κλίμα, αλλά,
επίσης, αξιολογεί και συγκρίνει την
προσπάθεια μεμονωμένων χωρών για
την προστασία του περιβάλλοντος. Ο
CCPI εστιάζει στην παρακολούθηση
των επιδόσεων χωρών σε 4 κατηγορίες,
από τις οποίες προκύπτει ένα τελικό
αποτέλεσμα: 1. Εκπομπές διοξειδίου
του άνθρακα (GHG Emissions). 2. Ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ). 3.
Ενεργειακή κατανάλωση. 4. Πολιτική
για την κλιματική αλλαγή. Βάσει του
τελικού αποτελέσματος δημιουργείται
μια ετήσια κατάταξη, αλλά και τέσσερις
επιμέρους για την κάθε κατηγορία.

Παρατηρώντας τη φετινή κατάταξη
(2019), βλέπουμε πως η Ελλάδα μόλις
«περνάει τη βάση» με συνολικό σκορ
50,86 και, σκαρφαλώνοντας 9 θέσεις
ψηλότερα από πέρυσι, βρίσκεται στην
30ή θέση από τις συνολικά 60. Οι θέσεις
καταλαμβάνονται από 56 χώρες και
την Ευρωπαϊκή Ενωση, ενώ οι τρεις
πρώτες θέσεις παραμένουν κενές υπο-
δηλώνοντας πως καμία χώρα ακόμη
δεν πληροί τα κριτήρια κάλυψής τους
λόγω έλλειψης μέτρων για τον περιο-
ρισμό της ανόδου της παγκόσμιας θερ-
μοκρασίας στους 2 βαθμούς Κελσίου.
Κι ενώ είναι αναμενόμενη η μέτρια
επίδοση της χώρας μας στην κατηγορία
των εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα
(24η θέση) και στη χρήση ανανεώσιμων

πηγών ενέργειας (30ή θέση) παρά τις
προνομιακές συνθήκες ηλιοφάνειας
και ανέμου, εντύπωση κάνει η υψηλή
επίδοσή μας στην ενεργειακή κατα-
νάλωση (12η θέση), αλλά και η εξαι-
ρετικά χαμηλή απόδοσή μας στην πο-
λιτική για την κλιματική αλλαγή (54η
θέση). Αυτό το τελευταίο, ωστόσο,
είναι και το πιο σοβαρό, καθώς η έλ-
λειψη ολοκληρωμένης και πρακτικής
στρατηγικής για το περιβάλλον και
ενός πρακτικού πλάνου για τη βιώσιμη
ανάπτυξη όπως έχουν άλλα ευρωπαϊκά
κράτη, μόνο με μεμονωμένες εξαγγελίες
των πολιτικών μας δεν μπορεί να οδη-
γήσει σε βελτίωση της τωρινής επι-
βαρυμένης κατάστασης. Δεν είναι τυ-
χαίο, άλλωστε, το γεγονός πως οι σκαν-
διναβικές χώρες, που έχουν τις καλύ-
τερες επιδόσεις και τις υψηλότερες
θέσεις στην κατάταξη του CCPI, εμ-
φανίζουν και πιο αξιόλογες πολιτικές
με κυβερνητικά μέτρα.

Φυσικά, δεν αρκεί μόνο τα κράτη
να λάβουν μέτρα για την αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής, αλλά και ο
επιχειρηματικός μας κόσμος πρέπει
να αναλάβει το μερίδιο ευθύνης που
του αναλογεί. Αυτό μπορεί να επιτευχ-
θεί με τον ορισμό πιο «βιώσιμων» προ-
σεγγίσεων και εφαρμογή πρακτικών,
όπως η μέτρηση και η μείωση του αν-
θρακικού αποτυπώματος σε όλες τις
μεσαίες και μεγάλες εταιρείες, αλλά
και η δημιουργία κινήτρων για τη μεί-
ωσή του. Χαρακτηριστικό παράδειγμα,
στη σημερινή Ελλάδα των χωματερών,
το παράδειγμα της Νορβηγίας με το
καινοτομικό εργοστάσιό της που πα-
ράγει ενέργεια από σκουπίδια και τρο-
φοδοτεί σχεδόν τη μισή ενέργεια που
απαιτεί το Οσλο, το οποίο και αναζητεί
όλο και περισσότερα εισαγόμενα σκου-
πίδια από γειτονικές χώρες. Μήπως
εκτός από απλοϊκές σκέψεις, όπως να
τους στείλουμε τα σκουπίδια μας, θα
πρέπει να κατασκευάσουμε ένα αντί-
στοιχο εργοστάσιο(α) εκεί όπου σήμερα
βρίσκονται οι χωματερές;

Οι επιστήμονες έχουν κρούσει τον
κώδωνα του κινδύνου και ο χρόνος
έχει αρχίσει να μετράει αντίστροφα
ήδη. Είναι σημαντικό, λοιπόν, πέρα
από εξαγγελίες, να οριστούν αυστηρές
νομοθεσίες, πρότυπα και κατευθύνσεις,
που θα θέσουν το νέο πλαίσιο για την
προστασία του περιβάλλοντος και τη
μείωση των εκπεμπόμενων ρύπων.
* Ο κ. Νίκος Αυλώνας είναι πρόεδρος του
Κέντρου Αειφορίας (CSE), επισκέπτης κα-
θηγητής Οικονομικού Παν. Αθηνών (IMBA).

Η κλιματική αλλαγή απειλεί και την υγεία
ΜΑΔΡΙΤΗ/ΓΕΝΕΥΗ. Ο Παγκόσμιος
Οργανισμός Υγείας κρούει τον κώ-
δωνα του κινδύνου για τις επιπτώ-
σεις της κλιματικής αλλαγής στην
ανθρώπινη υγεία, επισημαίνοντας
παράλληλα ότι τα μέτρα που απαι-
τούνται για την αντιμετώπισή της,
κυρίως η εγκατάλειψη των ορυ-
κτών καυσίμων, έχουν θετικές επι-
πτώσεις στην υγεία. 

«Ο ΠΟΥ θεωρεί ότι η κλιματική
αλλαγή μπορεί να αποτελέσει τη
μεγαλύτερη απειλή για την υγεία
τον 21ο αιώνα», δήλωσε ο εμπειρο-
γνώμων του ΠΟΥ, Ντιάρμιντ Κάμ-
πελ-Λέντρουμ. «Ο λόγος είναι ο εξής:
αν δεν περικόψουμε τις εκπομπές
ρύπων, θα συνεχίσουμε να δημι-
ουργούμε προβλήματα στην παρα-
γωγή τροφίμων, στους υδάτινους
πόρους και στην ποιότητα του αέρα,
δηλαδή σε όλα αυτά που χρειαζό-
μαστε για να διατηρήσουμε την
καλή υγεία του πληθυσμού». Επι-
πλέον, όλο και περισσότεροι άν-
θρωποι υποφέρουν από θερμοπληξία
και από ασθένειες που μεταδίδονται
από τα κουνούπια, όπως η ελονοσία.
Από την άλλη πλευρά, η απεξάρτηση
από τα ορυκτά καύσιμα όχι μόνο
μετριάζει αυτούς τους κινδύνους,
αλλά και προβλέπεται να αποβεί
σωτήρια για τους 7 εκατ. ανθρώπους
που πεθαίνουν κάθε χρόνο εξαιτίας
της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, αλλά
και της ρύπανσης από καύση σε
εσωτερικούς χώρους. 

Tην δεύτερη ημέρα της συνό-
δου COP25 του ΟΗΕ για το κλίμα,
ο Παγκόσμιος Μετεωρολογικός
Οργανισμός έδωσε στη δημοσιό-
τητα στοιχεία που επιβεβαιώνουν
ότι η τελευταία δεκαετία υπήρξε
η θερμότερη όλων των εποχών.
Σε μια δραματική υπενθύμιση των
αλλαγών που προξενούνται στη

σύσταση της ατμόσφαιρας από
τα ορυκτά καύσιμα, η έκθεση του
Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Ορ-
γανισμού ανέφερε ότι η συγκέν-
τρωση διοξειδίου του άνθρακα
έφθασε στο ρεκόρ των 407,8 μερών
ανά εκατομμύριο το 2018 και ανέ-
βηκε περισσότερο το 2019, στα
υψηλότερα επίπεδα εδώ και εκα-
τομμύρια χρόνια. Κατά την έναρξη
της συνόδου, τη Δευτέρα, ο Γενικός
Γραμματέας του ΟΗΕ Αντόνιο
Γκουτέρες θύμισε ότι πριν από
λίγα χρόνια, τα 400 μέρη ανά εκα-
τομμύριο αντιμετωπίζονταν ως

σημείο καμπής για το κλίμα. Εν
τω μεταξύ, έφθασε στο λιμάνι της
Λισσαβώνας, ύστερα από 21 ημέρες
στον Ατλαντικό, η Σουηδή ακτιβί-
στρια Γκρέτα Τούνμπεργκ, η οποία
αρνείται να πετάξει λόγω του με-
γάλου όγκου ρύπων που εκπέμπουν
τα αεροπλάνα. «Δεν ταξιδεύω κατ’
αυτόν τον τρόπο επειδή θέλω να
κάνουν όλοι το ίδιο», είπε. «Το κάνω
για να δείξω ότι είναι αδύνατον να
ζει κανείς με τρόπο περιβαλλοντι-
κώς βιώσιμο σήμερα και αυτό πρέ-
πει να αλλάξει». 

REUTERS, A.P.

Ορθια στο καταμαράν «La Vagabonde», η Γκρέτα Τούνμπεργκ χαιρετάει
τους υποστηρικτές της φθάνοντας στο λιμάνι της Λισσαβώνας.

Στο Λος Αντζελες αναζητούν σκιά
Του TIM ARANGO 
THE NEW YORK TIMES

Η σκιά αναδεικνύεται σταδιακά σε
ένα από τα μεγαλύτερα προνόμια
του Λος Αντζελες, με τον δήμο να
έχει εντοπίσει τα θερμότερα σημεία
της πόλης και να σχεδιάζει την το-
ποθέτηση 750 σκιάστρων. Η πόλη
προσέλαβε, μάλιστα, τον πρώτο
της ειδικευμένο γεωπόνο, ανακοι-
νώνοντας τη φύτευση 90.000 σκιω-
δών δέντρων έως το 2021. Στο πλαί-
σιο της προσπάθειας αυτής, μέρος
των εμβληματικών φοινίκων της
μεγαλούπολης ενδέχεται να αντι-
κατασταθεί από πλατύφυλλα δέν-
τρα. «Η σκιά είναι θέμα ισότητας.
Σκεφθείτε τους ηλικιωμένους κα-
τοίκους, που εξαρτώνται από το
λεωφορείο για τη μετακίνησή τους
μέσα στον θερινό καύσωνα. Τους
αξίζει να ζουν άνετα, όπως και οι
συμπολίτες τους στις εύπορες συ-
νοικίες», είπε ο δήμαρχος Ερικ
Γκαρκέτι. Στις ακριβές γειτονιές
του Μπέβερλι Χιλς και του Μπρέντ-
γουντ, τα αειθαλή δέντρα προσφέ-
ρουν άφθονη σκιά, ενώ στις φτωχές
συνοικίες, όπως το Ανατολικό L.A.,
δεν υπάρχουν σχεδόν καθόλου
δέντρα. Η ηλιοφάνεια ήταν κάποτε
ένα από τα μεγαλύτερα πλεονε-
κτήματα του Λος Αντζελες, προ-
σελκύοντας κατοίκους από κάθε
σημείο των ΗΠΑ. Υπό την αιγίδα
του Εμπορικού Επιμελητηρίου, που
διένειμε φυλλάδια και βιβλία πα-
ρουσιάζοντας τη Νότια Καλιφόρνια
ως ηλιόλουστη ουτοπία, η εκστρα-
τεία βοήθησε στη μεταμόρφωση
του Λος Αντζελες σε μεγαλούπολη.
Οι σύγχρονοι κάτοικοι της πόλης
σπανίως εγκαταλείπουν τον κλι-
ματισμό, μετακινούμενοι σε κλι-
ματιζόμενα αυτοκίνητα και αφή-

νοντας τα λεωφορεία και τα πεζο-
δρόμια στους εισοδηματικά ασθε-
νέστερους. «Η πόλη έγινε πιο εχ-
θρική προς τους πεζούς τα τελευ-
ταία 15 χρόνια, ενώ η μέση θερ-
μοκρασία αυξάνεται», λέει ο πρώην
κριτικός αρχιτεκτονικής των Los
Angeles Times, Κρίστοφερ Χόθορν.

Για τις υποβαθμισμένες συνοι-
κίες της πόλης, η φύτευση δέντρων
δεν προκαλεί ενθουσιασμό. Η πόλη
είχε προχωρήσει και πριν από δύο
δεκαετίες σε μεγάλο πρόγραμμα
αναδάσωσης. Η αδιαφορία των αρ-
χών, όμως, συνετέλεσε ώστε τα
δέντρα να μην κλαδεύονται όπως
θα έπρεπε, με αποτέλεσμα κινδύ-
νους για τους περιοίκους. Δορυ-
φορικές εικόνες του εύπορου Δυ-
τικού Λος Αντζελες και της συνοι-
κίας Λος Φελίζ δείχνουν κάλυψη
δέντρων σε ποσοστό 35% των συ-
νοικιών, ενώ το ποσοστό αυτό δεν
υπερβαίνει το 10% με 12% στο υπο-
βαθμισμένο Νότιο Λος Αντζελες.
Μελέτες δημόσιας υγείας κατέδει-
ξαν ότι ο αριθμός δέντρων σε μια
γειτονιά είναι αντιστρόφως ανά-
λογος με το ποσοστό εμφάνισης
αναπνευστικών παθήσεων και το
ποσοστό εισαγωγών σε τοπικά νο-
σοκομεία κατά τη διάρκεια επει-
σοδίων καύσωνα. Ακόμη και τα
φοινικόδεντρα του Λος Αντζελες
ενδέχεται να υποστούν δραστική
μείωση, καθώς προσφέρουν ελά-
χιστη σκιά και στερούν από την
πόλη τούς λιγοστούς υδάτινους
πόρους της. «Τα φοινικόδεντρα
έχουν ξεχωριστή πολιτιστική αξία
και για τον λόγο αυτόν θα διατη-
ρηθούν. Πρέπει, όμως, να προσελ-
κύσουμε τους κατοίκους πίσω στον
δημόσιο χώρο και να τους αποθαρ-
ρύνουμε από τη χρήση του αυτο-
κινήτου», λέει ο Χόθορν.

Κάτοικος του Λος Αντζελες
περιμένει το λεωφορείο κάτω από
τον καυτό ήλιο και με έναν φοίνικα
να προσφέρει μηδαμινή σκιά.
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«Σκεφτείτε τους ηλι-
κιωμένους, που εξαρ-
τώνται από το λεωφο-
ρείο για τη μετακίνησή
τους μέσα στον καύσω-
να. Τους αξίζει να ζουν
άνετα», λέει ο δήμαρ-
χος Ερικ Γκαρκέτι.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Παρά το ότι εκπνέει το 2019 και
μπαίνει η χώρα σε νέα δεκαετία,
με νέο υπουργό Oικονομικών και
περνώντας από τρία χρόνια μνη-
μονίου μέχρι το 2016, αποδεικνύεται
πως τα του δημοσίου τομέα επέ-
στρεψαν σε επίπεδα 2009. Ο λόγος,
για τον αριθμό των δημοσίων υπαλ-
λήλων, ο οποίος για πρώτη φορά
τον Οκτώβριο ξεπέρασε τον αντί-
στοιχο Οκτώβριο του 2009. Συγκε-
κριμένα, το γενικό σύνολο των απα-
σχολούμενων στην Κυβέρνηση,
τον Οκτώβριο του 2019 ανήλθε
στους 52.476 υπαλλήλους, έναντι
52.424 που ήταν τον αντίστοιχο
μήνα του 2009. Και πώς να μην έχει
φουσκώσει, αφού στη Βουλή των
Αντιπροσώπων φθάνουν σωρεία
αιτημάτων για ξεπάγωμα θέσεων
στο δημόσιο τομέα; Οι αποπαγο-
ποιήσεις των θέσεων έχουν ως απο-
τέλεσμα να φουσκώνουν τον δη-
μόσιο τομέα και να φορτώνουν
ξανά το δημόσιο μισθολόγιο. Όλες
οι προσπάθειες της Τρόικα και των
Ευρωπαίων σε γενικότερη βάση
για μείωση των δημοσίων υπαλλή-
λων στην Κύπρο έχουν περάσει
στο περιθώριο ανεπιστρεπτί. Σύμ-
φωνα με στοιχεία που είναι ευρέως
προσβάσιμα σε όλους τους πολίτες
από την Στατιστική Υπηρεσία, τον
Οκτώβριο του 2015 το γενικό σύ-
νολο των δημοσίων υπαλλήλων
που περιλαμβάνει τη δημόσια υπη-
ρεσία, την εκπαιδευτική υπηρεσία,
τις δυνάμεις ασφαλείας και το ωρο-
μίσθιο προσωπικό, ανέρχονταν στα
48.553 πρόσωπα. Από τον Οκτώβριο
του 2015 έως και τον Οκτώβριο του
2019 δηλαδή, έχουν αυξηθεί οι δη-
μόσιοι υπάλληλοι κατά 3.923 πρό-
σωπα. Είναι αντιληπτό επίσης πως
για να μειώνεται η ανεργία στην
Κύπρο και να έχει φτάσει κοντά

στο 6,5% θα έχουν αυξηθεί και οι
θέσεις εργασίας, ωστόσο αυτό δεν
σημαίνει αυτομάτως πως θα πρέπει
να γίνεται στο δημόσιο τομέα. Για

του λόγου το αληθές, τον Οκτώβριο
του 2009 το γενικό σύνολο των
απασχολούμενων στο δημόσιο ήταν
52.424, τον Οκτώβριο του 2010 ήταν
52.604 και τον ίδιο μήνα του 2011
έφτασαν οι δημόσιοι στο υψηλότερό
τους σημείο, 53.255. Από το 2012
παρατηρείται μείωση, με αποτέλε-
σμα τον Οκτώβριο να εργοδοτούν-
ται 51.378 πρόσωπα. Από εκεί και
πέρα, εν μέσω μνημονίου, παρα-
τηρείται ακόμα περισσότερη μεί-
ωση, φτάνοντας τον Οκτώβριο του
2013 στα 49.723 πρόσωπα, τον
Οκτώβριο του 2014 στα 49.063 πρό-
σωπα και τον Οκτώβριο του 2015
στα 48.553. Από το 2016 όμως και
εντεύθεν το σύνολο των δημοσίων
υπαλλήλων ξεκινά να ανεβαίνει ξα-
νά. Συγκεκριμένα, τον Οκτώβριο

του 2016 αυξήθηκαν στους 48.625,
τον Οκτώβριο του 2017 στους 51.614
και τον Οκτώβριο του 2018 στους
51.881. Και όλα τα παραπάνω, δίχως
να προσμετράται η σταδιακή επα-
ναφορά των αποκοπών στους μι-
σθούς που είχαν υποστεί οι δημόσιοι
υπάλληλοι και που η Κυβέρνηση
θα επαναφέρει έως και το 2023, γε-
γονός που θα ανεβάσει το δημο-
σιονομικό κόστος. Και χωρίς να
προσμετράται το ότι αριθμός δη-
μοσίων υπαλλήλων έχουν προσφύ-
γει στο Ανώτατο Δικαστήριο έναντι
της ψήφισης του περί Μείωσης των
Απολαβών και Συντάξεων των Αξιω-
ματούχων, Εργοδοτουμένων και
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπη-
ρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου
Τομέα Νόμου (Ν.168/2012), ώστε

να τους επιστραφούν μονομιάς όλες
οι αποκοπές που υπέστησαν. Όπως
επίσης, και δίχως να αναφέρουμε
πως ο ρυθμός αύξησης των δαπα-
νών για το 2019 είναι ψηλότερος
για πρώτη φορά του αντίστοιχου
των εσόδων από το κρατικό μισθο-
λόγιο, κάτι που ανησυχεί δεόντως
το δημοσιονομικό συμβούλιο της
Κύπρου.

Με έκτακτους
Υπάρχει μια ποιοτική διαφορά

μέσα σε αυτά τα ποσοστά. Από το
2016 και μέχρι το 2018 οι αυξήσεις
του αριθμού των δημοσίων υπαλ-
λήλων ως επί το πλείστον γίνεται
μέσω των έκτακτων. Βάσει επίσημων
στοιχείων της Στατιστικής Υπηρε-
σίας Κύπρου, η απασχόληση στην
Κυβέρνηση τον Οκτώβριο του 2019
αυξήθηκε κατά 595 άτομα (1,1%) σε
σχέση με τον αντίστοιχο μήνα του
2018 και έφτασε τα 52.476 άτομα.

Στο μόνιμο προσωπικό παρατη-
ρείται μείωση κατά 575 άτομα (-
2%), από 28.487 σε 27.912 άτομα.
Στο έκτακτο προσωπικό παρατη-
ρείται αύξηση (8,4%) φθάνοντας
τις 15.971 σε σχέση με 14.731 άτομα
τον Οκτώβριο του 2018.Σε σχέση
με τον Οκτώβριο του 2018 υπάρχει
αύξηση σε όλες τις κατηγορίες προ-
σωπικού με τη μεγαλύτερη ποσο-
στιαία αύξηση να παρατηρείται
στο προσωπικό της Εκπαιδευτικής
Υπηρεσίας (3,3%) και πιο συγκε-
κριμένα στο έκτακτο προσωπικό
με ποσοστό 20,8% (712 άτομα). Σε
σχέση με το Σεπτέμβριο του 2019,
τόσο στο προσωπικό της Εκπαι-
δευτικής Υπηρεσίας όσο και των
Δυνάμεων Ασφαλείας παρατηρείται
αύξηση με την μεγαλύτερη στο
έκτακτο προσωπικό της Εκπαιδευ-
τικής Υπηρεσίας (19,1%). Το Προ-
σωπικό της Δημόσιας Υπηρεσίας
μειώθηκε κατά 36 άτομα (-0,2%).
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Είναι αντιληπτό πως για
να έχει μειωθεί η ανερ-
γία και να έχει φτάσει
κοντά στο 6,5% θα
έχουν αυξηθεί οι θέσεις
εργασίας, ωστόσο αυτό
δεν σημαίνει αυτομάτως
πως θα πρέπει να γίνε-
ται στον δημόσιο τομέα.

Σε επίπεδα 2009 και πάλι το δημόσιο
«Φούσκωσε για τα καλά» ο αριθμός των υπαλλήλων που απασχολούνται στην Κυβέρνηση το 2019

«Φόκους» στις 
μεταρρυθμίσεις

Βάσει της ομιλίας του νέου
Υπουργού Οικονομικών Κων-
σταντίνου Πετρίδη στη Βουλή
των Αντιπροσώπων την Παρα-
σκευή (6/12/2019) που αφο-
ρούσε στον Προϋπολογισμό
του 2020, «η προώθηση μεταρ-
ρυθμίσεων και αλλαγών στις
δομές και διαδικασίες του κρά-
τους και της οικονομίας πρέπει
να είναι εθνικός στόχος. Και
πρέπει να επιδιώξουμε την συ-
νεννόηση κυβέρνησης και Βου-
λής, προκειμένου από κοινού
να στηρίξουμε μια φιλόδοξη
μεταρρυθμιστική προσπάθεια
που θα αλλάξει την χώρα. Πρέ-
πει από κοινού να προωθήσου-
με ένα πλαίσιο πολιτικής το
οποίο, μεταξύ άλλων, πρέπει
να περιλαμβάνει την προώθη-
ση θεμάτων μεταρρύθμισης
του συστήματος διαχείρισης
ανθρώπινων πόρων στη δημό-
σια υπηρεσία που σχετίζεται με
τη διαδικασία πρόσληψης,
αξιολόγησης και ανέλιξης του
προσωπικού. Ενώ υπάρχουν
πολύ αξιόλογα στελέχη στη δη-
μόσια υπηρεσία, πολίτες και
επιχειρήσεις ζουν τις συνέπει-
ες της έλλειψης ενός συστήμα-
τος αξιολόγησης και ανέλιξης
που θα φέρει αξιοκρατία αλλά
και μεγαλύτερη αποδοτικότητα
τόσο του κράτους όσο και της
κυπριακής οικονομίας».
Όπως κατέληξε εξάλλου ο νέος
ΥΠΟΙΚ, «η προσπάθεια διόρθω-
σης διαχρονικών στρεβλώσεων
και παθογενειών στην οικονο-
μία μας η οποία άρχισε τα τε-
λευταία χρόνια θα πρέπει να
συνεχιστεί». Ωστόσο, αν το δη-
μόσιο συνεχίσει να διογκώνε-
ται με τους τωρινούς ρυθμούς,
τότε ο νέος ΥΠΟΙΚ θα μείνει
στην ιστορία ως ο ΥΠΟΙΚ που
επέτρεψε να φουσκώσει ξανά
ο δημόσιος τομέας.

52.424 52.604 53.255
51.881 52.476

Σύνολο 
των δημοσίων 
υπαλλήλων 
στην Κύπρο
2009 - 2019 (OΚΤΩΒΡΙΟΣ)

Δημόσια
υπηρεσία,
εκπαιδευτική
υπηρεσία,
δυνάμεις
ασφαλείας 
και ωρομίσθιο
προσωπικό.

2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019

*

51.378
49.723 49.063 48.553 48.625

51.614
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Στις 17 Ιανουαρίου θα τεθεί ενώπιον
της Ολομέλειας το θέμα της παρα-
χώρησης κυβερνητικής εγγύησης
προς την εταιρεία Alfa Mediterra-
nean ύψους 60 εκατομμυρίων ευρώ
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων για την κατασκευή ηλιο-
θερμικού πάρκου δυναμικότητας
50 μεγαβάτ στην Άλασσα. Το θέμα

επρόκειτο να κατατεθεί στην ολο-
μέλεια της περασμένης Παρα-
σκευής, ωστόσο αναβλήθηκε, λόγω
εκκρεμοτήτων και διευκρινήσεων
που ζητήθηκαν αναφορικά με την
απόφαση της Γενικής Διεύθυνσης
Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Πηγές αναφέρουν στην
«Κ» ότι αν στις 17 Ιανουαρίου το
θέμα πάρει νέα παράταση, τότε το

σενάριο να προχωρήσει το ηλιο-
θερμικό πάρκο μέσα στα χρονο-
διαγράμματα, είναι απομακρυσμέ-
νο, και η προσπάθεια θα ναυαγήσει.
Δεν αποκλείεται, σε μια τέτοια πε-
ρίπτωση, οι επενδυτές να αναζη-
τήσουν στέγη για την επένδυσή
τους, σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Σημειώνεται ότι βάσει
χρονοδιαγραμμάτων, τον Ιούνιο
του 2021 θα πρέπει να ολοκληρωθεί
το 1/3 του έργου ενώ μέχρι το 2026,
το ηλιοθερμικό πάρκο θα πρέπει
να είναι έτοιμο να  παράγει και να
αποθηκεύει την ενέργεια αλλά και
να παρέχει στο δίκτυο ενέργειας
όταν του ζητηθεί από τον διαχει-
ριστή δικτύου.

Φυσικά, η τελευταία αναβολή
του θέματος, αποτελεί απλά το κε-
ρασάκι στην τούρτα αφού ακολου-
θεί μια σειρά προβληματικών χει-
ρισμών που έδιωξαν προηγουμένως
άλλους δύο δυνητικούς επενδυτές
στον τομέα των ΑΠΕ. Το ιδιωτικό
ενδιαφέρον είχε επιδειχθεί το 2015
και αφορούσε τη δημιουργία δύο
ηλιοθερμικών πάρκων δυναμικό-
τητας 50 μεγαβάτ το καθένα, συ-
νολικού κόστους 370 εκατομμυρίων
ευρώ. Στη συνέχεια το ένα από
αυτά ναυάγησε και απέμεινε η πρω-
τοβουλία της εταιρείας Alfa Medi-
terranean, μια επένδυση ύψους

177 εκατομμυρίων ευρώ. Από αυτά,
τα 60 εκατ. είναι το ποσό που πρό-
κρινε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το
οποίο προκύπτει από την εξέταση
της τεχνολογίας του ηλιοθερμικού
πάρκου και διαπίστωσης ότι πρό-
κειται για έργο μεγάλης καινοτο-
μίας. 

Λόγω Υπουργείων
Οι καθυστερήσεις στους χειρι-

σμούς των έργων για τα ηλιοθερ-

μικά πάρκα, αποδίδονται σε δια-
φωνίες μεταξύ του Υπουργείου Γε-
ωργίας και Ενέργειας. Πηγές σχο-
λιάζουν στην «Κ» ότι οι χειρισμοί
του Υπουργείου Ενέργειας πάνω
σε θέματα ΑΠΕ δεν ευνοούν την
προώθησή τους, κάτι που έχει ως
αποτέλεσμα την παρούσα εικόνα.
Επενδυτές όπως η Albright Stone
bridge Group να αποσύρονται και
η εναπομείνασα πρωτοβουλία να
εξαρτάται από την εξέλιξη και τα

χρονοδιαγράμματα της Βουλής για
το αν θα προχωρήσει. 

Παραγωγή και αποθήκευση
Πάντως η ΡΑΕΚ, διά του προ-

έδρου της Ανδρέα Πουλλικκά, έχει
υποστηρίξει το έργο στην Άλασσα
χαρακτηρίζοντας το καινοτόμο
έργο το οποίο δημιουργεί αίσθημα
ασφάλειας, ότι με την τεχνολογία
που θα εφαρμόσει θα σηματοδο-
τήσει μια μεγάλη αλλαγή στον το-
μέα των ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας. Σημειώνεται ότι ήδη στην
χώρα μας, τρέχουν πολλές πρωτο-
βουλίες για ανάπτυξη φωτοβολταϊ-
κών πάρκων, τα οποία επίσης απο-
τελούν αξιοποίηση της ηλιακής
ενέργειας για την παραγωγή ηλε-
κτρισμού. Ωστόσο, η διαφορά με
τα ηλιοθερμικά πάρκα είναι ότι το
ηλιοθερμικό πάρκο έχει τη δυνα-
τότητα παραγωγής και αποθήκευ-
σης της ενέργειας και διοχέτευσή
της στην αγορά αναλόγως των
αναγκών. 

Οι στόχοι για ΑΠΕ
Είναι γνωστός ο στόχος που έχει

καθορίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση
για συμμετοχή των ΑΠΕ στην συ-
νολική κατανάλωση ενέργειας στο
20%, μέχρι το 2020, με την Κύπρο
να βρίσκεται στο 14%. Στην περί-

πτωση δε της παραγωγής ηλιακής
και αιολικής ενέργειας, καθώς και
από βιομάζα, ο μέσος όρος της Ε.Ε.
για το 2016 κυμάνθηκε στο 29,6%
ενώ στην Κύπρο το αντίστοιχο πο-
σοστό βρίσκεται στο 8,4%. Ποσοστό
πολύ πίσω από τον εθνικό στόχο
του 13,8% με χρονικό ορίζοντα
υλοποίησης, το 2020. 

Υπενθυμίζεται ότι η Κυβέρνηση
τρέχει για την ολοκλήρωση του
σχεδίου ενέργειας και κλιματικής
πολιτικής έως το 2030, το οποίο
πρέπει να υποβληθεί στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή μέχρι τις 31 Δε-
κεμβρίου. Εκφράζονται δε ανησυ-
χίες ότι η επίτευξη των στόχων της
Κύπρου είναι σε πολύ χαμηλότερο
σημείο σε σχέση με τους στόχους,
κάτι που μεταφράζεται σε καμπάνα
πολλών δεκάδων εκατομμυρίων
για την Κύπρο. Σε μια άλλη εξέλιξη,
η οποία σχετίζεται με την προώθη-
ση έργων για Ανανεώσιμες πηγές
ενέργειας, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων ανακοίνωσε ότι θα
πάψει να χρηματοδοτεί νέα έργα
που αφορούν τα ορυκτά καύσιμα
από το 2022. Από την απόφαση
δεν εξαιρείται και το φυσικό αέριο.
Πρόκειται για απόφαση η οποία
εκτιμάται ότι θα συμβάλει στις προ-
σπάθειες αποτροπής της κλιματικής
αλλαγής. 
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Στις 13 Ιανουαρίου η Επι-
τροπή Οικονομικών θα
ξαναδεί το θέμα της κυ-
βερνητικής εγγύησης
και θα πάει ολομέλεια
στις 17 Ιανουαρίου.

Αποφάσεις τον Ιανουάριο για το ηλιοθερμικό πάρκο
Χρονοβόρες διαδικασίες και χειρισμοί από τα Υπουργεία και η αναβολή στη Βουλή, στέλνει το θέμα το 2020

Δεν αποκλείεται η εταιρεία να αναζητήσει στέγη εκτός Κύπρου ώστε να προ-
χωρήσει με την επένδυσή της.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το ότι το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ δεν έχει την
αποδοχή που εξαρχής υπολογιζό-
ταν, είναι πλέον γνωστό. Οι αριθμοί
εξάλλου του Συνδέσμου Τραπεζών
Κύπρου το επιβεβαιώνουν, με μόνο
1.300 αιτήσεις να έχουν γίνει μέχρι
στιγμής από τις συνολικά 10.000
που αναμένονταν. Και από αυτές,
λιγότερες από τις μισές είναι ολο-
κληρωμένες, με τις άλλες να υπο-
λείπονται 2 – 3 δικαιολογητικά. Ο
Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως
Στέγης (ΟΧΣ), η τράπεζα που βάσει
χαρτοφυλακίου είναι μια «μικρο-
γραφία του πρώην Συνεργατισμού»,
έχει σχεδιασμό να αντιδράσει όσο

το δυνατόν πιο γρήγορα για να μει-
ώσει το απόθεμα των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων του, παραχω-
ρώντας τα προβληματικά του δά-
νεια σε διαχειριστή δανείων (ser-
vicer).Οι ελπίδες που είχε εναπο-
θέσει στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, αποδει-
κνύονται φρούδες, διότι η αλήθεια
είναι πως τα δάνεια του Οργανισμού
Χρηματοδοτήσεως Στέγης λόγω
του προφίλ του που είναι όλα οι-

κιστικά, βρίσκονται στο πιο δύ-
σκολο τύπο δανείων που χρήζουν
ίασης. Γι’ αυτό, ο ΟΧΣ θα προχω-
ρήσει άμεσα, πριν το τέλος του
2019, σε διαδικασία διαγωνισμού
για διαχείριση των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων του. Η Πρόεδρος
του Διοικητικού Συμβουλίου του
Οργανισμού, Στέλλα Καμμίτση,
ανέφερε στην «Κ» πως ο ΟΧΣ βρί-
σκεται στο στάδιο ετοιμασίας των
εγγράφων για να ξεκινήσει ο δια-
γωνισμός μέχρι το τέλος του χρό-
νου. Ερωτηθείσα σχετικά με τον
χρονικό ορίζοντα που έχει τεθεί

ώστε να αρχίσει η διαχείριση των
δανείων από τον επιτυχόντα προ-
σφοροδότη σημείωσε πως ως Πρό-
εδρος, «θέλει να γίνει άμεσα». Όσον
αφορά στην μέχρι τώρα προσέλευ-
ση των δανειοληπτών του Οργα-
νισμού για συμμετοχή στην ΕΣΤΙΑ
τόνισε πως είναι αντίστοιχη των
άλλων τραπεζών, δηλαδή είναι πε-
ριορισμένη. Εντούτοις, κάλεσε τους
δανειολήπτες που αντιμετωπίζουν
πρόβλημα να προσέλθουν στον
Οργανισμό για να συμμετάσχουν
στην ΕΣΤΙΑ, διότι όπως είπε, δεν
θα υπάρξει άλλο αντίστοιχο πρό-

γραμμα όπως το ΕΣΤΙΑ. Όπως είναι
φυσικό από όλα τα πιο πάνω δε-
δομένα, το ποσό για το οποίο θα
κληθεί ο «servicer» να αναλάβει,
θα είναι αυτό που δεν θα εξυπη-
ρετηθεί μέσω του Σχεδίου ΕΣΤΙΑ.
Ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως
Στέγης, βάσει των οικονομικών
του αποτελεσμάτων για το 2018,
έχει μη εξυπηρετούμενα δάνεια
που ανέρχονται στα 296,3 εκατ.
ευρώ. Το 2017 τα ΜΕΔ του ανέρ-
χονταν στα 303,7 εκατ. ευρώ. Ως
ποσοστό του συνόλου του δανει-
ακού χαρτοφυλακίου του Οργανι-

σμού αντιστοιχεί στο 46,67%, ενώ
οι προβλέψεις επί των δανείων για
το 2018 ανέρχονται στο 34,33%.
Το 2017 ήταν στο 32,84%. Κατά τη
διάρκεια του 2018, ο ΟΧΣ προχώ-
ρησε σε αναδιαρθρώσεις στεγα-
στικών δανείων ιδιωτών συνολικού
ύψους 19,3 εκατ. ευρώ, που δείχνει
επί της ουσίας τη δυσκολία που
έχει να αναδιαρθρωθεί ένα τέτοιο
χαρτοφυλάκιο. Το 83,43% των δα-
νείων και άλλων χορηγήσεων στους
πελάτες του είναι εξασφαλισμένα
με υποθήκες ακινήτων, με δεσμεύ-
σεις καταθέσεων και με κυβερνη-

τικές εγγυήσεις. Τα συνολικά δάνεια
που έχει παραχωρήσει ο ΟΧΣ φτά-
νουν τα 632,2 εκατ. ευρώ, όπως πα-
ρουσιάζεται στα αποτελέσματα του
2018. Τα 515,1 εκατ. ευρώ δανεισμού
είναι δάνεια με υποθήκες, τα 49,7
εκατ. ευρώ είναι δάνεια με εκχώ-
ρηση δικαιωμάτων επί κρατικών
οικοπέδων, τα 17 εκατ. είναι με κυ-
βερνητικές εγγυήσεις και τα «άλλα
δάνεια» είναι στα 49,7 εκατ. ευρώ.

Με βοήθεια
Υπενθυμίζεται πως, όπως είχε

καταγράψει η «Κ» τον Οκτώβριο,
ο ΟΧΣ συμφώνησε να δανείσει το
κράτος 250 εκατομμύρια ευρώ. Βά-
σει της πληροφόρησης, το δάνειο
παραχωρήθηκε με σταθερό επιτό-
κιο 0,975% και αποπληρωμή σε
διάρκεια 7 ετών. Το ρίσκο του δα-
νεισμού αυτού είναι μηδαμινό, ενώ
ο λόγος των καλών δανείων προς
τα προβληματικά δάνεια του Ορ-
γανισμού μειώθηκε. Ο Οργανισμός
Χρηματοδοτήσεως Στέγης ιδρύθηκε
από το Κράτος το 1980, στα πλαίσια
της ανάπτυξης στρατηγικών διευ-
κόλυνσης του πληθυσμού για πρό-
σβαση σε στεγαστικά δάνεια. Το
2017, ο ρόλος το Οργανισμού δι-
ευρύνθηκε για να καλύψει και άλ-
λους τομείς βασικών αναγκών της
οικογένειας, όπως είναι οι σπουδές
των παιδιών και για σκοπούς υγείας.
Το καλοκαίρι του 2019 τροποποι-
ήθηκε ξανά ο νόμος του και διευ-
ρύνθηκε ξανά το φάσμα εργασιών
του. Σκοπός ήταν «να καλύπτονται
οι σημερινές ανάγκες του νοικο-
κυριού, πέραν του στεγαστικού
δανείου, όπως είναι η αγορά οικι-
στικού οικοπέδου, εξοπλισμός και
ενεργειακή αναβάθμιση κατοικίας,
σπουδές, ιατροφαρμακευτική πε-
ρίθαλψη, όριο παρατραβήγματος,
χρεωστικές και πιστωτικές κάρτες
και έκδοση εγγυητικών».

ΟΧΣ: Αντίμετρα στην αποτυχία του ΕΣΤΙΑ 
Θα ξεκινήσει διαγωνισμό για συνεργασία με διαχειριστή δανείων στα πρότυπα που έχουν κάνει άλλες τράπεζες

Βάσει της οικονομικής πληροφόρησης του 2018, τα μη εξυπηρετούμενα δάνειά του ανέρχονται σε 296,3 εκατ. ευρώ.

������

Η Πρόεδρος του Διοικη-
τικού Συμβουλίου του
Οργανισμού, Στέλλα
Καμμίτση, ανέφερε
στην «Κ» πως ο ΟΧΣ βρί-
σκεται στο στάδιο ετοι-
μασίας των εγγράφων
για να ξεκινήσει ο δια-
γωνισμός μέχρι το τέλος
του χρόνου.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τον Οκτώβριο η εταιρεία Cyprus
Airways είχε αναφερθεί στις προ-
θέσεις της να συνδέσει ξανά Κύπρο
και Γαλλία, μέσωτων δρομολογίων
Λάρνακας- Παρισιού (αεροδρόμιο
Orly) στο πλαίσιο του καλοκαιρινού
της προγράμματος. Η πρόθεση της
εταιρείας να ξανακτίσει την απευ-
θείας γέφυρα επικοινωνίας με την
γαλλική αγορά, η οποία διεκόπη
άδοξα με το κλείσιμο της Cobalt,
δεν ευοδώθηκε, αφού το ενδιαφέρον
στην αγορά δεν ήταν αρκετό για
να διασφαλίσει την κερδοφορία
του δρομολογίου. Έτσι η εταιρεία
άλλαξε πορεία και πλάνα εντάσ-
σοντας στη θέση του Παρισιού την
Βερόνα και τη Γενεύη.Η συγκεκρι-
μένη περίπτωση αποτελεί ένα μικρό
δείγμα της ευρύτερης εικόνας που
παρουσιάζει η γαλλική αγορά, η
οποία κινείται μάλλον μουδιασμένα,
και αναμένεται ότι θα κλείσει με
χαμηλότερα πρόσημα σε σχέση με
την περσινή. Πηγές από την του-
ριστική αγορά σχολιάζουν ότι η
απόφαση της ιδιωτικής εταιρείας
Cyprus Airways ήταν αναμενόμενη
εφόσον στην περίπτωση πουυπήρ-
χεαπτό ενδιαφέρονγια την γαλλική
αγορά, τότε θα υπήρχαν ήδη πτή-
σεις και τουριστικοί πράκτορες οι
οποίοι θα έφερναν Γάλλους τουρί-
στες στην Κύπρο. 

Κρούσεις στο Παρίσι
Το γεγονός ότι δεν υπάρχουν

τη δεδομένη στιγμή πτήσεις, ση-
μαίνει ότι τουλάχιστον επί του πα-

ρόντος, οι Γάλλοι δεν έχουν στο
πλάνο τους την Κύπρο όταν προ-
γραμματίζουν είτε τις διακοπές
τους, είτε τα επαγγελματικά τους
ταξίδια. Αυτή είναι και η πρόκληση
για το Υφυπουργείο, το οποίο θα
προσπαθήσει την επόμενη διετία
να αλλάξει τα δεδομένα και να επα-
νεντάξει την Κύπρο στις επιλογές
του Γάλλου τουρίστα. «Πρόκειται
εξάλλου για αγορά η οποία είναι

στην κατηγορία πρώτηςπροτεραι-
ότητας για την Κύπρο και χρειάζεται
να γίνει πολλή δουλειά προκειμένου
να φέρουμε την ζήτηση στην Κύ-
προ», αναφέρει στην «Κ» ο υφυ-
πουργός Τουρισμού Σάββας Περ-
δίος. Οι προσπάθειες για επανα-
σύνδεση με την γαλλική αγορά θα
τεθούν πιο εντατικά στο επίκεντρο
του ενδιαφέροντος  του Υφυπουρ-
γείου Τουρισμού τους επόμενους
μήνες αν και ήδη είναι σε διαβου-
λεύσεις με διοργανωτές ταξιδίων.
Αρχές του 2020 έχει προγραμμα-
τιστεί ταξίδι του Σάββα Περδίου
στην Γαλλία με σκοπό να σκιαγρα-
φηθεί κατ΄αρχάς το προφίλ του
Γάλλου τουρίστα, και κατά δεύτερο

να γίνει μια πιο στοχευμένη προ-
σπάθεια προώθησης και προβολής
της χώρας μας στη γαλλική αγορά.
Οι εκτιμήσεις από πλευράς Υφυ-
πουργείου θέτουν ως ρεαλιστικό
στόχο για ανάπτυξη της προσβα-
σιμότητας στην γαλλική αγορά το
2021. Αυτό όμως προϋποθέτει ότι
μέσα στο 2020 οι αρμόδιοι φορείς
θα προετοιμάσουν το έδαφος μέσα
από επαφές και επισκέψεις.  

Τέλος Ιανουαρίου
Το κατά πόσο θα υπάρχει πρό-

σφορο έδαφος για επανασύνδεσή
μας με την Γαλλία είναι κάτι που
θα διαφανεί περί τα τέλη του Γενάρη,
μετά το τέλος του ταξιδιού του Υφυ-

πουργού στη Γαλλία. Τότε θα πρέπει
να αναμένονται επίσημα πια, τα
αποτελέσματα και τα επόμενα βή-
ματα για την γαλλική αγορά. 

Μέσω Βηρυτού
Σε παράλληλο επίπεδο, η συμ-

φωνία για κοινά τουριστικά πακέτα
με Λίβανο, Ισραήλ και Ιορδανία και
Αίγυπτο τα οποία θα προωθούνται
σε κάποιες αγορές και θα προσφέ-
ρονται κοινές διαδρομές. Αυτά τα
πακέτα αναμένεται ότι θα αποτε-
λέσουν, ελλείψει απευθείας αερο-
πορικής σύνδεσης, μια μεσοπρό-
θεσμη λύση για ενίσχυση του του-
ρισμού με την αγορά της Γαλλίας.
Για παράδειγμα, η σύνδεση της Κύ-

πρου με την Γαλλία μπορεί να γίνει
μέσω της Βηρυτού (Λίβανος) αφού
οι δύο χώρες συνδέονται με σχεδόν
καθημερινές πτήσεις, ενώκαι ο Λί-
βανος είναι σε απόσταση είκοσι
λεπτών από την Κύπρο. 

Αριθμοί αφίξεων
Διαχρονικά η ροή επισκεπτών

από την Γαλλία  κυμαινόταν κατά
μέσο όρο γύρω στις 30-35 χιλιάδες
ετησίως. Από την περίοδο κατά την
οποία λειτουργούσαν ακόμα οι Κυ-
πριακές Αερογραμμές, οι οποίες
πραγματοποιούσαν πτήσεις προς
το διεθνές αεροδρόμιο του Σαρλ
ντε Γκωλ στο Παρίσι (μέχρι το κλεί-
σιμο τους το 2015), και τις πτήσεις
της Cobalt το 2016 μέχρι τον Οκτώ-
βριο του 2018, οι ροές των Γάλλων
επισκεπτών μόλις μία φορά ξεπέ-
ρασαντο φράγματων 50 χιλιάδων
προς την Κύπρο. Αυτό ήταν το 2005
με τον καταγραμμένο αριθμό επι-
βατών να ανέρχεται στις 52.783.
Έκτοτε υπήρξαν αυξομειώσεις
στους αριθμούς των Γάλλων του-
ριστών. Οι υψηλότερες επιδόσεις
από το 2005 και μετά καταγράφεται
το 2016  με την έναρξη των δρο-
μολογίων της Cobalt για Παρίσι,
χρονιά κατά την οποία επισκέφθη-
καν την Κύπρο 42.576 επισκέπτες
από την Γαλλία. Το 2017 ο αριθμός
έπεσε στις 35.931 ενώ και το 2018
κατέγραψεμικρή αύξηση και έφτα-
σε τις 36.500. Για το 2019, σύμφωνα
με τα διαθέσιμα στοιχεία, οι αφίξεις
επισκεπτών από την Γαλλία έφτα-
σαν μέχρι τον Οκτώβριο τις 28 χι-
λιάδες. 

Επιστρέφουν από 2021 οι πτήσεις για Γαλλία
Ελλειψη ενδιαφέροντος από επιβατικό κοινό άλλαξε τα σχέδια για το πτητικό πρόγραμμα της Cyprus Airways

Το προφίλ 
Η γαλλική αγορά αποτελεί προτεραιότητα
για το Υφυπουργείο Τουρισμού και θεω-
ρείται, μαζί με την γερμανική,  μια από τις
αγορές στόχευσης για την Κύπρο. Πρό-
κειται για τουρίστες οι οποίοι αρέσκονται
στις ειδικές μορφές τουρισμού, πεδίο
στο οποίο τουλάχιστον ακόμα, η Κύπρος
υστερεί. Πρόσφατες έρευνες για τις ευ-
ρωπαϊκές τάσεις στον τομέα του τουρι-
σμού σκιαγραφούν το προφίλ του Γάλλου
τουρίστα και δίνουν μια εικόνα για το πού
κινείται και τι προτιμά. Οι ίδιες έρευνες
αναφέρονται και στα χαρακτηριστικά των
Γερμανών τουριστών, αγορά η οποία επί-
σης αποτελεί προτεραιότητα για τους κυ-
πριακούς φορείς του τουρισμού. Στις
προτεραιότητες των Γάλλων τουριστών
λοιπόν είναι οι προορισμοί οι οποίοι προ-
σφέρονται για οικογενειακές διακοπές
σε αντίθεση με τους Γερμανούς, οι οποίοι
αρέσκονται στις  δραστηριότητες και τις
εξορμήσεις. Επίσης οι Γάλλοι συνηθίζουν
να κλείνουν τα ταξίδια τους περίπου ένα
χρόνο πριν τις διακοπές τους, αρκετό πε-
ρισσότερο χρόνο σε σχέση με τους Γερ-
μανούς. Η μέση διάρκεια παραμονής των
Γάλλων τουριστών τόσο βάσει ερευνών,
όσο και βάσει των στοιχείων της κυπρια-
κής στατιστικής υπηρεσίας, είναι περίπου
10,2 μέρες, ενώ η κατά κεφαλή δαπάνη
τους κυμαίνεται στα 840 ευρώ, κάτι λιγό-
τερα σε σχέση με τους Γερμανούς τουρί-
στες. Συνηθίζουν να ταξιδεύουν περισσό-
τερο σε σχέση με τους Βρετανούς και
τους Γερμανούς, όχι μόνο για σκοπούς
αναψυχής, αλλά επίσης και για επαγγελ-
ματικούς σκοπούς.

« Έχουμε πάρα πολλή δουλειά να κάνουμε στην γαλλική αγορά για να βάλου-
με την Κύπρο στις προτιμήσεις των Γάλλων τουριστών. Αυτός είναι ο λόγος που
έχουμε εντάξει την Γαλλία στις αγορές α’ προτεραιότητας για την Κύπρο».

������

Περίπου 28 χιλιάδες
είναι οι Γάλλοι οι οποίοι
επισκέφθηκαν την 
Κύπρο από τον Ιανουά-
ριο μέχρι τον Οκτώ-
βριο του 2019.

Α Π Ο Ψ Η / Tου ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Εθνική στρατηγική 
και στην παιδεία

Οπως η αντιμετώπιση της τουρ-
κικής απειλής και του προσφυγι-
κού - μεταναστευτικού προβλή-
ματος απαιτεί χάραξη / διαμόρ-
φωση εθνικής στρατηγικής ΤΩΡΑ,
το ίδιο ισχύει και για το πεδίο της
δημόσιας εκπαίδευσης ως ανα-
γκαία προϋπόθεση βελτίωσης.
Εχει επισημανθεί και τονιστεί
επανειλημμένως, όχι μόνο για το
επίπεδο της τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης, αλλά και για το επίπεδο
της δευτεροβάθμιας. Αλλωστε,
στη δεύτερη αναπτύσσονται σε
μεγάλο βαθμό τα χαρακτηριστικά
που υποβαθμίζουν την πρώτη.
Το επιβεβαιώνει ανά τριετία ο διε-
θνής διαγωνισμός της PISA, καθώς

οι επιδόσεις των Ελληνοπαίδων
πάνε από το κακό στο χειρότερο
στην κατανόηση κειμένου, στα
μαθηματικά και στις φυσικές επι-
στήμες. Εννοώντας ότι το επίπεδο
των μαθητών μας βρίσκεται κατά
μέσον όρο στις τελευταίες θέσεις
σε σύγκριση με τους μαθητές των
χωρών του ΟΟΣΑ, αλλά και σε σύ-
νολο 79 χωρών. 

Κατά καιρούς έχουν ακουστεί
απερίγραπτες μπούρδες από συν-
δικαλιστές και στελέχη της δη-
μόσιας εκπαίδευσης προκειμένου
να δικαιολογήσουν την κατρακύλα
των Ελλήνων μαθητών και την
ανεπάρκεια τόσο του συστήματος
όσο και των εκπαιδευτικών. Μι-
λάμε για μέσους όρους πάντα,
που όμως διαμορφώνονται από
σωρεία χαμηλών επιδόσεων. Οι
ευθύνες για την απαράδεκτη κα-
τάσταση είναι εύκολο να αποδο-

θούν σε κόμματα και πολιτικές
ηγεσίες, όμως σημασία έχει ότι
το τελικό συμπέρασμα που προ-
κύπτει είναι εξαιρετικά ανησυ-
χητικό. 

Γιατί γίνεται σαφές ότι ταυτό-
χρονα με τη ραγδαία υποβάθμιση
της χώρας και την ανικανότητά
της να προσαρμοστεί στις απαι-
τήσεις των καιρών, το χάσμα με-
ταξύ των κοινωνικών τάξεων με-
γαλώνει εσωτερικά και στο πεδίο
της εκπαίδευσης. Αυτό προκύπτει
από τις επιδόσεις των Ελλήνων
μαθητών των ιδιωτικών σχολείων
που βρίσκονται πάνω από τον μέ-
σο όρο του ΟΟΣΑ.  

Στο πώς και γιατί συμβαίνουν
αυτά, ενώ όλοι οι μαθητές σχεδόν
προβιβάζονται, παίρνουν απολυ-
τήρια και μπαίνουν στα πανεπι-
στήμια, αρμόδιοι να δώσουν απάν-
τηση είναι το υπουργείο, οι συν-
δικαλιστές, το διδακτικό προσω-
πικό, κυρίως της δευτεροβάθμιας
εκπαίδευσης, αλλά και εκείνοι
που  παράγουν το συγκεκριμένο
προϊόν στα ΑΕΙ. Ισως και η κοι-
νωνία που βολεύεται με ό,τι της
δίνουν. Πάνω σ’ αυτό το βόλεμα
και στην άγνοια πατάνε διάφοροι
που θέλουν να εντυπωσιάσουν
στον πολιτικό και στον επαγγελ-
ματικό στίβο, είτε κοτσάροντας
ανύπαρκτους τίτλους είτε παίρ-
νοντας πτυχία χωρίς να το αξίζουν,
ακόμη και δίχως να περνούν από
εξετάσεις (γνωστό το σκάνδαλο
στην Ιατρική του ΑΠΘ). Πρόσφατο
παράδειγμα, ο υφυπουργός Εξω-
τερικών για τον απόδημο Ελλη-
νισμό...

Δεν είναι ο μόνος, βέβαια.
Είναι αρκετοί διαχρονικά οι πο-
λιτικοί που στα βιογραφικά τους
«πούλησαν φύκια για μεταξωτές
κορδέλες», παρουσιάζοντας σαν
σπουδές σεμινάρια που ενδεχο-
μένως παρακολούθησαν σε γνω-
στά ξένα πανεπιστήμια, άλλοι,
και μαζί τους κομματικά στελέχη,
που παρουσίασαν διπλώματα μέ-
σων επαγγελματικών σχολών ως
πτυχία ανωτάτων, μερικοί που
δηλώνουν αιώνιοι «υποψήφιοι δι-
δάκτορες», εκείνοι που τελείωσαν
αγκομαχώντας, με καθυστέρηση
και με μέσα. Ονόματα δεν λέμε,
υπολήψεις δεν θίγουμε, αλλά ξέ-
ρουν αυτοί...
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Είναι αρκετοί διαχρονι-
κά οι πολιτικοί που 
στα βιογραφικά τους
«πούλησαν φύκια για
μεταξωτές κορδέλες»,
παρουσιάζοντας σαν
σπουδές σεμινάρια
που παρακολούθησαν
σε γνωστά ξένα πανε-
πιστήμια.
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Εσοδα άνω του 1 δισ. από βραχυχρόνιες μισθώσεις
Mέσω Airbnb και ΗomeAway το 10% του ετήσιου τζίρου στη διαμονή τουριστών – 170.542 καταλύματα στις δύο πλατφόρμες

Η Booking.com  
διαθέτει στην αγορά 
άλλα 90.000  
ελληνικά ακίνητα.

Ανδρέας Δημητρόπουλος, 
Ομ. Καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου 
Νομικής Σχολής Πανεπιστημίου

Aθήνα: Ιπποκράτους 23 - T.K. 106 79 - Τηλ. 210 33 87 500 - Fax 210 33 90 075 - Θεσσαλονίκη: Φράγκων 1 - Τ.Κ. 546 26 - Τηλ. 2310 535 381 - Fax 2310 546 812 
Εθνικής Αμύνης 42 - Τ.Κ. 546 21 - Τηλ. 2310 244 228, 9 - Fax 2310 244 230 - www.sakkoulas.gr - info@sakkoulas.gr

To Σύνταγμα της Kυπριακής Δημοκρατίας
H πολυπλοκότητά του και η ανεπιτυχής προσπάθεια αναθεώρησής του, 
το 1963

ANAΤΥΠΩΣΗ 2019

ΛΟΓΩ ΕΞΑΝΤΛΗΣΕΩΣ

Μία κριτική επισκόπηση του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
«Εν αρχή ήν το ήθος. Και το ήθος του συγγραφέα αντανακλά στο περιεχόμενο και στον τρόπο της γραφής του βιβλίου. 
Ύφος σεμνό, απέριττο, κατανοητό, αλλά παράλληλα αυστηρά επιστημονικό. Πρόκειται για κείμενο που σε πείθει σε 
όλο το μήκος και πλάτος, ότι ο συγγραφέας με αφοσίωση και αγάπη για την πατρίδα, χωρίς οποιαδήποτε σκοπιμότητα 
είναι ένας ασυμβίβαστος κυνηγός της επιστημονικής αλήθειας. Η επεξεργασία των θεμάτων υπόκειται σε επιστημονική 
συνέπεια χωρίς εκλεκτικισμούς.»
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Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Βάσει των υπολογι-
σμών, το επίδομα γέν-
νας αναμένεται να λά-
βουν το 2020 περίπου 
83.000 οικογένειες. 

Αυξημένες 
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-
-
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-

-

Εκδόθηκαν 2.008 
«χρυσές βίζες» 
το εντεκάμηνο του 2019

Θεσπίζεται επίδομα γέννησης 2.000 ευρώ

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Για το επίδομα -

Προϋπόθεση λήψης επιδόματος στέγασης και παιδιού για τους πολίτες τρίτων χωρών, η 10ετής παραμονή στη χώρα 

ΑΠ
Ε
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Σε 50 χώρες
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Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Νέες, καλές
θέσεις εργασίας
από ξένες
πολυεθνικές 
Επενδύσεις στην τεχνολογία από PwC
και SIA μετά τις Deloitte και Cisco

Με τη νέα -
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Επενδύσεις 20 εκατ. ευρώ
από την British American
Tobacco στην Ελλάδα 

Αφορούν κυρίως  
τη δημιουργία και  
τη στήριξη του δικτύου 
πώλησης του νέου  
προϊόντος glo.
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Η χώρα μας έχει 
τη χαμηλότερη 
επίδοση στην απόκτη-
ση ψηφιακών 
δεξιοτήτων στην  
Ε.Ε., τονίζει ο ΣΕΒ.

«Στόχος είναι 
η υλοποίηση 
προγραμμάτων 
μετασχηματισμού 
υψηλής δυναμικής 
που ξεπερνούν τα 
όρια της Ελλάδας.

Μικρή

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

Προειδοποιήσεις ΙΟΒΕ
παρά τη βελτίωση
του οικονομικού κλίματος Μονόδρομος η ψηφιακή κατάρτιση των εργαζομένων

Η καταναλωτική 
εμπιστοσύνη 
ενισχύθηκε 
τον Νοέμβριο.

Η ταχύτητα 

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

SH
U

TT
ER
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O
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REUTERS

Εντονη κινητικότητα 
μεταξύ των οίκων 
ειδών πολυτελείας
Μετά την εξαγορά του Tiffany από τη LVMH, 
η Kering φέρεται να συζητά με Μoncler 

Ο επικεφαλής της 
Moncler επιβεβαίωσε 
τις επαφές με Kering, 
τονίζοντας όμως 
ότι δεν συζητείται 
συμφωνία εξαγοράς.

Η πρόσφατη 
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REUTERS, BLOOMBERG

«Κρίσιμης σημασίας 
εξαρτήματα του δι-
κτύου θα παρέχονται 
μόνο από αξιόπιστους 
προμηθευτές», ανα-
φέρει σχετική ανακοί-
νωση.

Πιθανός αποκλεισμός
της Huawei από δίκτυα
5G της Ολλανδίας
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Το εισόδημα όσων 
μεταναστεύουν 
είναι κατά μέσον 
όρο 12.000 ευρώ 
υψηλότερο σε σχέση 
με τον μισθό τους  
στη Γερμανία.

Μεταναστεύουν
και οι Γερμανοί
για υψηλότερες
αποδοχές 
Κάθε χρόνο αναζητούν την τύχη τους 
εκτός συνόρων περίπου 180.000 άτομα
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 REUTERS 

Επιλέγουν Ελβετία

Απαγορευτικό της Ε.Ε.
στο ψηφιακό νόμισμα libra

Εμπορική συμφωνία με άρση δασμών ζητεί η Κίνα 

Μέτρα 122 δισ. δολαρίων λαμβάνει η Ιαπωνία για να αποτρέψει την ύφεση

Το αίτημα του Πεκίνου 
γνωστοποίησε  
ο εκπρόσωπος  
του υπουργείου Εμπο-
ρίου, Γκάο Φενγκ.

Στόχος, να ενισχυθεί  
το ΑΕΠ κατά 1,4% 
μέχρι και τις αρχές  
του 2022.

Οι ΗΠΑ

O Ιάπωνας
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Στα 32 ριάλ -
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Επειτα 
-

Η χρηματιστηριακή 
αξία της εταιρείας από 
τη Σαουδική Αραβία θα 
φθάσει το 1,7 τρισ. δολ., 
ξεπερνώντας την Apple.

Η μεγαλύτερη δημόσια 
εγγραφή στην ιστορία 
από την Aramco 
Θα αντλήσει 25,6 δισ. δολ., υπερβαίνοντας εκείνη της 
κινέζικης Alibaba που το 2014 άντλησε 25 δισ. δολ.
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Τεχνητή νοημοσύνη και ακίνητα
Τα πάντα εξελίσσονται.  Σήμερα
μπορείς να στείλεις ένα SMS στην
υπεραγορά σου και τα ψώνια σου
να έρθουν να σε βρουν στο σπίτι
σου.  Αυτό είναι ιδιαίτερα βολικό
με το ιδιαίτερα βαρυφορτωμένο
καθημερινό μας πρόγραμμα  δου-
λειά, συναντήσεις, δραστηριότητες
των παιδιών, δραστηριότητες δικές
μας και δε συμμαζεύεται.  Δε λέω,
οι πλείστοι είμαστε ακόμη πιο πα-
ραδοσιακοί.  Θα προσπαθήσουμε
να ξεκλέψουμε καμιά ωρίτσα για
να πάμε για τα καθιερωμένα εβδο-
μαδιαία ψώνια, αν μη τι άλλο ξε-
φεύγει το μυαλό από όλα τα άλλα
που το ταλανίζουν.  Πιο εξελιγμένες
μεγαλουπόλεις εδώ και χρόνια εξέ-
λιξαν άλλα συστήματα που είναι
προσαρμοσμένα στους δικούς τους
ρυθμούς στη σύγχρονη εποχή.  Και
αναφέρομαι για τεχνολογικά συ-
στήματα τα οποία, για παράδειγμα,
είναι ενσωματωμένα στην κουζίνα
σας και τα οποία παρέχουν άμεση
συνδεσιμότητα με την υπεραγορά
σας.  

Εσείς το μόνο που έχετε να κά-
νετε είναι να πληκτρολογήσετε
στην οθόνη αφής τι ακριβώς θέλετε
να αγοράσετε, την ποσότητα που
θέλετε και η υπεραγορά ενημερώ-
νεται αμέσως.  Σε λίγη ώρα, ή σε
ώρα που σας βολεύει, τα ψώνια σας
έρχονται στην πόρτα σας, πληρώ-
νετε με την κάρτα σας και τέλος.
Καμία ανησυχία ούτε για την κί-
νηση που θα συναντήσετε, ούτε

για το αν θα βρείτε χώρο να σταθ-
μεύσετε, ούτε αν θα έχει μεγάλες
ουρές στο ταμείο, τίποτα! Είναι αν-
τιληπτό πως αυτή η εξοικονόμηση
ενός δίωρου σε μια μεγαλούπολη
είναι μεγάλη υπόθεση.

Όταν ερχόμαστε ενώπιον της
απόφασης να βρούμε ένα σπίτι να
αγοράσουμε ή ακόμα πιο σημαν-
τικό, να ενοικιάσουμε, τότε είμαστε
πάρα πολύ παραδοσιακοί.  Θα μπού-
με σε εφημερίδες, θα μιλήσουμε
σε κάποιο γνωστό, θα γυρίσουμε
με το αυτοκίνητο μας μπας και δού-
με κάποια πινακίδα … που να
ισχύει, ή θα πάμε σε κάποιο ή κά-
ποιους κτηματομεσίτες. Με λίγα
λόγια, θα βασανιστούμε.  Δεν θα
έχουμε ενώπιον μας πολλές επιλο-
γές, ή αν έχουμε πολλές επιλογές
μάλλον οι περισσότερες δεν θα
είναι στα μέτρα μας για τον ένα ή
τον άλλο λόγο.  Και όλο αυτό είναι
εξαιτίας παραμέτρων όπως, η ανα-
κριβής παράθεση δεδομένων των
ακινήτων όπως βγαίνουν προς τα
έξω, ανακριβής ή ελλιπής παράθεση
αναγκών του ενοικιαστή/ αγοραστή
και της παντελούς έλλειψης δια-
φάνειας.

Σκεφτείτε για παράδειγμα δύο
διαμερίσματα στην ίδια πολυκα-
τοικία να διαφημίζονται σε κάποιο
κτηματομεσίτη. Τα δύο διαμερί-
σματα είναι ίδιου εμβαδού, ίδιων
προδιαγραφών, ίδιας εσωτερικής
διάταξης χώρων.  Προσφέρονται
με το ίδιο ενοίκιο.  Λογικό δεν είναι;

Το τι φαίνεται ή ακούγεται λογικό
δεν σημαίνει κατ’ ανάγκη πως είναι
κιόλας.  Πάτε εκεί να τα δείτε και
εντοπίζετε τα εξής στοιχεία:  το
ένα είναι βόρειο, ενώ το άλλο νότιο.
Το ένα έχει ένα πολύ εργονομικό
και βολικό πάρκιγκ, ενώ το άλλο
θέλει τρεις «πισινές» και τέσσερις
«μπροστινές» για να μπει μέσα αυ-
τοκίνητο.  Το ένα δείχνει να είναι
έντονα χρησιμοποιημένο το άλλο
πιο καλοδιατηρημένο.  Είναι λογικό
το ενοίκιο να είναι το ίδιο;  Όχι βέ-
βαια. Εσείς θα κρίνετε επιτόπου
ποιο προτιμάτε και αν προτιμάτε
κάποιο από τα δύο θα το αντιπα-
ραβάλετε με το ύψος τιμής που ζη-

τάνε και το πόσο ανοικτός είναι ο
κάθε ιδιοκτήτης σε διαπραγμάτευ-
ση κλπ.

Άλλο παράδειγμα είναι το εσείς
να ζητάτε εύκολη πρόσβαση στο
κέντρο επειδή εκεί είναι ο τόπος
εργασίας σας ή εύκολη πρόσβαση
στον αυτοκινητόδρομο επειδή τα-
ξιδεύετε συχνά εκτός πόλης.  Πάνε
και σας δείχνουν περιπτώσεις στου
διαόλου τη μάνα για τα δικά σας
δεδομένα.  Δεν θα νευριάσετε;  Ας
πούμε ότι κάνατε το συμβιβασμό
επειδή δεν βρίσκατε αυτό που γυ-
ρεύατε.  Δεν θα βγείτε εκτός εαυτού
αν πέντε μέρες μετά μαθαίνατε πως
υπήρχε μια τέλεια περίπτωση απλά

τα άτομα στα οποία απευθυνθήκατε
δεν την είχαν υπόψη τους;

Όταν τα πράγματα είναι στην
θέση «manual», τότε είναι πολύ
δύσκολο να παντρευτεί η προσφο-
ρά με τη ζήτηση με τρόπο ώστε να
είναι όλα τα μέρη πλήρως ικανο-
ποιημένα.  Παρόλα αυτά, μέχρι
πριν καμιά δεκαπενταριά χρόνια
το πράγμα δούλευε.  Μέχρι πριν
πέντε χρόνια είχαμε μια ημιαυτό-
ματη κατάσταση: ιστοσελίδες φορ-
τωμένες με χιλιάδες ακίνητα που
μέχρι να «τικκάρεις» τι ήθελες σου
έβγαινε το λάδι, για να βγει μετά
από 7 λεπτά μήνυμα «file not found»
ή «the search returned no match

for your request.  Try something
different»… και τα παρατούσες
πηγαίνοντας πίσω στην «manual»
μέθοδο.  Τα τελευταία πέντε χρόνια
έχουμε τις σελίδες κοινωνικής δι-
κτύωσης.  Για κάποιους πετυχαίνει,
για κάποιους όχι τόσο.  Αλλά αναμ-
φισβήτητα είναι ένας τρόπος να
προσεγγίσεις άτομα, αφού όλοι
είναι μέσα στο Facebook και στο
Instagram.

Η αγορά όμως στα επόμενα χρό-
νια θα αλλάξει.  Και θα αλλάξει άρ-
δην, αφού θα μπει στη ζωή μας η
τεχνητή νοημοσύνη (artificial in-
telligence – AI).  Εκεί, αλγόριθμοι
εξελικτικά θα ενδυναμώνονται και
στο τέλος της ημέρας, θα σου πα-
ρουσιάζουν την καλύτερη δυνατή
επιλογή η οποία θα είναι κομμένη
– ραμμένη στα μέτρα σου.  Άρα ο
κτηματομεσίτης του μέλλοντος θα
είναι μια εφαρμογή που ακούραστα
θα εργάζεται σε κλάσμα σημερινού
χρονικού διαστήματος και θα σου
προσφέρει το σπίτι που εσύ ζητάς,
στην τιμή, στην περιοχή, στην κα-
τάσταση, με τις προδιαγραφές και
την εγγύτητα στις υπηρεσίες που
εσύ βολεύεσαι.  Αυτή την υπηρεσία
θα την έχεις 24/7 στην πολυτέλεια
του δικού σου χρόνου. Και οι επι-
λογές θα είναι πράγματι οι ιδανι-
κότερες για εσένα.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Αλγόριθμοι εξελικτικά θα ενδυναμώνονται και στο τέλος της ημέρας, θα σου
παρουσιάζουν την καλύτερη δυνατή επιλογή η οποία θα είναι κομμένη – ραμ-
μένη στα μέτρα σου.

������

Ο κτηματομεσίτης του
μέλλοντος θα είναι μια
εφαρμογή που ακούρα-
στα θα εργάζεται σε
κλάσμα σημερινού χρο-
νικού διαστήματος και
θα σου προσφέρει το
σπίτι που ζητάς, στην τι-
μή, στην περιοχή, στην
κατάσταση, με τις προ-
διαγραφές που εσύ βο-
λεύεσαι.

Αναζητούν ευκαιρίες σε ακίνητα ιδιωτών 
Αλλαγή πλεύσης από τις επενδυτικές ακινήτων εξαιτίας του σκληρού ανταγωνισμού από τα ξένα funds 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στροφήστις εκτός αγοράς συναλλαγές,
δηλαδή σε ακίνητα που δεν πωλούνται
μέσω πλειοδοτικών διαγωνισμών ή
πλειστηριασμών, αναμένεται να πραγ-
ματοποιήσουν το προσεχές διάστημα
σημαντικοί εγχώριοι αλλά και ξένοι
θεσμικοί επενδυτές, στην προσπάθειά
τους να αλιεύσουν επενδυτικές ευ-
καιρίες. «Εχουμε αποφασίσει πλέον
να απέχουμε συνειδητά από διαγω-
νιστικές διαδικασίες, οι οποίες συχνά
οδηγούν σε υπερβολικές κατά την
άποψή μας αποτιμήσεις, μειώνοντας
εντέλει και την απόδοση του προς
απόκτηση ακινήτου. Πλέον κινούμα-
στε ιδιαίτερα επιλεκτικά στην αγορά».
Η φράση αυτή ανήκει σε ανώτατο
στέλεχος επενδυτικής εταιρείας ακι-
νήτων και αποτυπώνει με τον πλέον
ξεκάθαρο τρόπο τη «μάχη» που δίνεται
αυτή την περίοδο μεταξύ των θεσμι-
κών επενδυτών, στην προσπάθειά
τους να εξασφαλίσουν την καλύτερη
δυνατή συμφωνία, σε μια αγορά όπου
έχει αυξηθεί κατακόρυφα ο ανταγω-
νισμός, η οικονομία βελτιώνεται και
ως εκ τούτου οι αξίες των ποιοτικών
ακινήτων εισοδήματος έχουν αρχίσει
να ενισχύονται σημαντικά.

Σε πρόσφατη παρουσίασή της, η
Prodea Investments (πρώην Εθνική
Πανγαία) ανέφερε ότι το 90% των συ-
ναλλαγών της τελευταίας τριετίας
αφορούσε ακίνητα τα οποία πωλούσαν
κατά κύριο λόγο ιδιώτες, χωρίς να
βρίσκονται σε επίσημα κανάλια διά-
θεσης, π.χ. σε κάποιο μεγάλο γραφείο
προώθησης ακινήτων. Στο πλαίσιο
της μελλοντικής επέκτασής της, η ει-
σηγμένη σχεδιάζει να ακολουθήσει
τη συγκεκριμένη οδό για το 90% των
νέων εξαγορών της. Οπως εξηγούν
στην «Κ» στελέχη της αγοράς, τέτοιες
συναλλαγές απαιτούν βαθιά γνώση
της αγοράς και μεγάλο δίκτυο επαφών
και διασυνδέσεων, κάτι που ευνοεί,
εκ των πραγμάτων, τις ΑΕΕΑΠ, που
διαθέτουν ήδη σημαντικό προσωπικό
και γνωρίζουν την ελληνική αγορά.
Συνήθως τα προς πώληση ακίνητα
«διαφημίζονται» άτυπα προς την εκά-
στoτε ΑΕΕΑΠ απευθείας από τον πω-
λητή ή κάποιον μεσάζοντα που γνω-
ρίζει κάποιο στέλεχος της εταιρείας.
Εφόσον το ακίνητο και η αποτίμηση
καλύπτουν τις ανάγκες της ΑΕΕΑΠ,

η εταιρεία το δεσμεύει αποκλειστικά
για μια περίοδο δύο-τριών μηνών
προκειμένου να προχωρήσει στους
τελικούς ελέγχους πριν την απόκτησή
του. Ετσι, το «βγάζει εκτός αγοράς»
και εξασφαλίζει χαμηλότερο τίμημα,
καθώς με τον τρόπο αυτό αφαιρεί το
στοιχείο του ανταγωνισμού, δηλαδή
τη δυνατότητα σε κάποιον τρίτο επεν-
δυτή να προχωρήσει σε αντιπροσφορά
και να ανεβάσει το τίμημα.

Η αλλαγή πλεύσης για τις εταιρείες
του κλάδου κρίνεται απαραίτητη προ-
κειμένου να μπορέσουν αφενός να
διατηρήσουν τις αποδόσεις του χαρ-
τοφυλακίου τους σε όσο το δυνατόν
υψηλότερο επίπεδο, αφετέρου να συ-
νεχίσουν να προσφέρουν ελκυστικά

μερίσματα στους μετόχους τους. Μέχρι
πριν από 1-2 χρόνια, οι ΑΕΕΑΠ ήταν
σχεδόν η μοναδική κινητήριος δύναμη
της αγοράς ακινήτων, καθώς δεν
υπήρχαν άλλοι θεσμικοί επενδυτές
για να αποκτήσουν τα ακίνητα που
ήθελαν να πωλήσουν τράπεζες και
εταιρείες ανάπτυξης ακινήτων ή ακό-
μα και ιδιώτες. Εχοντας δαπανήσει
πάνω από 1,5 δισ. ευρώ κατά την πε-
ρίοδο της κρίσης, οι ΑΕΕΑΠ δεν είχαν
αντίπαλο στην αγορά, με αποτέλεσμα
να είναι εκείνες που διαμόρφωναν
ουσιαστικά τις τιμές, καθώς ελάχιστες
ήταν οι φορές που οι ιδιοκτήτες είχαν
εναλλακτική λύση. Αυτό άλλαξε πρό-
σφατα με την έλευση όλο και περισ-
σότερων ξένων funds, τα οποία υιο-
θέτησαν μια σαφώς επιθετικότερη
στρατηγική προκειμένου να εξασφα-
λίσουν ακίνητα για τους μετόχους
τους και άρχισαν να ανταγωνίζονται
ευθέως τις ΑΕΕΑΠ. Σύμφωνα με τον
Τάσο Κοτζαναστάση, πρόεδρο του
ULI Ελλάδος και διευθύνοντα σύμ-
βουλο της εταιρείας παροχής συμ-
βουλευτικών υπηρεσιών ακινήτων
8GCP Capital Partners, «το τελευταίο
διάστημα έχουμε δει πολλά επενδυτικά
κεφάλαια (private equity funds) να

κερδίζουν πολλούς διαγωνισμούς ακι-
νήτων έναντι των ΑΕΕΑΠ. Υπάρχουν
διάφορες πιθανές εξηγήσεις, όπως
χαμηλότερο κόστος δανεισμού των
επενδυτικών κεφαλαίων από ξένες
τράπεζες, ενώ ενδεχομένως να είναι
και πιο επιθετικά όσον αφορά το
πλάνο τους, π.χ. υποθέτοντας υψηλές
μελλοντικές υπεραξίες», αναφέρει ο
κ. Κοτζαναστάσης.

Σημειωτέον ότι, κατά κανόνα, τα
επενδυτικά funds έχουν ορισμένη
διάρκεια ζωής (π.χ. πέντε χρόνια), με
το πέρας της οποίας υποχρεούνται
να πουλήσουν τα περιουσιακά στοι-
χεία τους και να αποδώσουν τα κέρδη
στους μετόχους τους. Ως εκ τούτου,
όταν υποβάλλουν προσφορές υπο-
λογίζουν τόσο τις ανατιμήσεις των
ενοικίων, που σήμερα βρίσκονται
στην αρχή ενός νέου ανοδικού κύκλου,
όσο και πιθανές υπεραξίες. Κατά τον
κ. Κοτζαναστάση, οι ΑΕΕΑΠ αρνούνται
να ακολουθήσουν τα επενδυτικά
funds στο ανοδικό σπιράλ των τιμών
και αντ’ αυτού επιστρατεύουν ένα
άλλο συγκριτικό πλεονέκτημά τους,
τις επαφές τους στην αγορά και τη
δυνατότητα να «ξετρυπώνουν» ακί-
νητα.

Ενα πρόσφατο παράδειγμα που
κατέδειξε την ανάγκη διαφοροποίησης
της στρατηγικής είναι η επικράτηση
του επενδυτικού fund Brooklane Ca-
pital στον διαγωνισμό της Alpha Bank
για την απόκτηση χαρτοφυλακίου
πέντε κτιρίων γραφείων, τα περισ-
σότερα εκ των οποίων ανήκαν στο
παρελθόν στην «Μπ. Βωβός». Στο αρ-
χικό στάδιο του διαγωνισμού συμμε-
τείχαν και ΑΕΕΑΠ, οι οποίες τελικά
δεν υπέβαλαν δεσμευτικές προσφορές,
εκτιμώντας ορθά ότι οι προσφορές
θα ήταν αρκετά υψηλότερες από το
ποσό που οι ίδιες ήταν διατεθειμένες
να δαπανήσουν. Το χαρτοφυλάκιο
είχε λογιστική αξία 75 εκατ. ευρώ και
τελικά πωλήθηκε αντί ποσού 95 εκατ.
ευρώ. Ενα χρόνο νωρίτερα, το GreCo
Fund της Dromeus Capital επικράτησε
σε διαγωνισμό της Εθνικής Leasing
αγοράζοντας συνολικά τρία κτίρια
γραφείων συνολικού κόστους 30 εκατ.
ευρώ. Το σημαντικότερο εξ αυτών,
κόστους 23,6 εκατ. ευρώ, ήταν το κτί-
ριο όπου σήμερα στεγάζονται τα γρα-
φεία της Wind στη λεωφόρο Κηφισίας
66 στο Μαρούσι.

Τα ξένα επενδυτικά funds έχουν
βάλει στο στόχαστρό τους την
ελληνική αγορά ακινήτων, εντο-
πίζοντας σε αυτήν σημαντικές
ευκαιρίες, λόγω των ελκυστικών
αποτιμήσεων, αλλά κυρίως εξαι-
τίας των σοβαρών προοπτικών
για μελλοντικές υπεραξίες, τόσο
στις τιμές όσο κυρίως στα ενοίκια.
Σύμφωνα με τα στοιχεία της εται-
ρείας παροχής υπηρεσιών ακι-
νήτων Proprius για το τρίτο τρί-
μηνο, τα ενοίκια σύγχρονων γρα-
φειακών χώρων στην Αθήνα αυ-
ξήθηκαν κατά 13,5% σε σχέση

με το αντίστοιχο περυσινό διά-
στημα. Οπως αναφέρει η ανάλυση
της εταιρείας, η οποία εκπροσω-
πεί στην Ελλάδα και τον διεθνή
όμιλο Cushman & Wakefield, η
αυξημένη ζήτηση και η σταθερά
χαμηλή προσφορά έχουν ενισχύ-
σει τις τιμές των γραφείων στην
πλ. Συντάγματος στα 21 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στον άξονα της Λ. Κηφισίας
το κόστος ενοικίασης έχει αυξηθεί
κατά 6% τον τελευταίο χρόνο και
ανέρχεται σε 17,5 ευρώ/τ.μ.

Αντίστοιχα, οι τιμές πώλησης
φαίνεται πως αυξάνονται με ετή-

σιο ρυθμό της τάξεως του 10-
15%, κάτι που αποτυπώνεται και
στις αποδόσεις, οι οποίες συνε-
χίζουν να υποχωρούν, με αποτέ-
λεσμα να διαμορφώνονται πλέον
σε 6,5% για ακίνητα πέριξ της
πλ. Συντάγματος, έναντι 7,5%
πριν από ένα χρόνο και σε περί-
που 7% για ακίνητα στον άξονα
της Κηφισίας, συγκριτικά με
7,75% πέρυσι. Αξίζει μάλιστα να
σημειωθεί ότι οι σημερινές απο-
δόσεις στην αγορά γραφείων είναι
πλέον οι χαμηλότερες της τελευ-
ταίας δεκαετίας.

Εκτινάχθηκαν τα ενοίκια γραφείων 

������

Μάχη μεταξύ θεσμικών
επενδυτών για να εξα-
σφαλίσουν την καλύτε-
ρη δυνατή συμφωνία. 

Η αυξημένη ζήτηση και η σταθερά χαμηλή προσφορά έχουν ενισχύσει τις τιμές των γραφείων στην πλ.
Συντάγματος στα 21 ευρώ/τ.μ., ενώ στον άξονα της Λ. Κηφισίας το κόστος ενοικίασης έχει αυξηθεί κατά 6% τον
τελευταίο χρόνο και ανέρχεται σε 17,5 ευρώ/τ.μ.
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«Ντον Κάρλο» του Τζουζέπε 
Βέρντι. Παραστάσεις 8, 13, 

15, 19, 21, 28/12 και 2, 5/1. Αίθουσα 
Σταύρος Νιάρχος Εθνικής Λυρικής 
Σκηνής, Κέντρο Πολιτισμού Ιδρυμα 
Σταύρος Νιάρχος.

Ενας διεθνής «Ντον Κάρλο»
Μιλούν στην «Κ» οι συντελεστές της όπερας του Τζουζέπε Βέρντι, που παρουσιάζεται στην Εθνική Λυρική Σκηνή

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Στον ρόλο 

Η υψίφωνος 

VA
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A 
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A 
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«Εχουμε Αγγλο 
σκηνοθέτη, Γάλλο 
διευθυντή ορχήστρας, 
και ιταλο-αργεντινο-
ελληνο-ρωσικό θίασο. 
Η μουσική δίνει 
το καλύτερο παράδειγμα 
ειρηνικής συνύπαρξης». 

«Η όπερα είναι μια 
διεθνής γλώσσα, και 
στις μέρες μας μια 
διεθνής αγορά. Οσοι 
κινούμαστε σε αυτόν 
τον κόσμο, μοιραία 
πρέπει να αντέξουμε 
τη ζωή του ταξιδιώτη».
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Ατζέντα
8.12.19 -15.12.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Αποτέλεσμα της -

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22781104 
www.dancelabnicosia.com

Το θεατρικό 

-
-

-
-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 7777 7040.

ΕΚΔΟΣΗ

Νέο τεύχος του περιοδικού «Διόραμα»
Κυκλοφόρησε το -

-

-

-
Πληροφορίες τη-

λέφωνο 99653588 και eteandros@hotmail.com

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Μη χαίρεσαι
ευτυχή, μη

λυπάσαι δυστυχή»

Ο Μπουγιάρ Αλιμάνι 
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 Άμα θέλει ο κουτσαγκάς…

Νέος υπουργός 
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EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

ΧΟΡΟΣ

Νεανική ομάδα σύγχρονου χορού 14ΑΝΩ

ΕΚΘΕΣΗ

«Ατακάμα», ουδετερότητα στο χαρτί
Μία ατομική -

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 22 343670, 

www.isnotgallery.com

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

«Βοτσαλωτή»,
βιβλίο διηγημάτων
Ο συγγραφέας 

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 99409900.

ΘΕΑΤΡΟ

«Φωτογραφία 51» της Άννα Ζίγκλερ

ΔΙΑΛΕΞΗ

Πρωτοπόρες του 
κυπριακού θεάτρου
Η συνάντηση -

-

-

-
Πληροφορί-

ες τηλέφωνο 99602428 / 96500767, 
https://project-season.org
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ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 15 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» 

ΕΚΤΕΛΕΣΤΙΚΟΣ (ΓΕΝΙΚΟΣ) ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ 
ΚΩΔ: ΕΓΔΟΚΥΠΥ/11/2019, ΛΕΥΚΩΣΙΑ, ΚΥΠΡΟΣ 
Ο Οργανισμός Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας (Ο.Κ.Υπ.Υ.) στη Λευκωσία επιθυμεί 
να προσλάβει άτομο στη θέση του Εκτελεστικού (Γενικού)  
Διευθυντή. Η θέση είναι Πρώτου Διορισμού. 
 
Απαιτούμενα Προσόντα: 
 
Πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλο ή ισότιμο προσόν σε οποιοδήποτε θέμα  
και Μεταπτυχιακό δίπλωμα ή τίτλο στη Διοίκηση Επιχειρήσεων, Διοίκηση  
Υπηρεσιών Υγείας, Δημόσια Υγεία ή σε άλλο θέμα σχετικό με τα καθήκοντα  
και τις ευθύνες της θέσης.  
Δεκαπενταετής (15) τουλάχιστον πείρα στη διοίκηση μεγάλου  
οργανισμού με αυξημένα επίπεδα ευθύνης, από την οποία δεκαετής (10)  
τουλάχιστον πείρα σε ανώτατη διευθυντική/διοικητική θέση που  
να περιλαμβάνει προγραμματισμό, οργάνωση, καθοδήγηση, συντονισμό και 
έλεγχο εργασιών.  
Πολύ καλή γνώση της Ελληνικής γλώσσας ή/και της Αγγλικής γλώσσας.   
Εκτεταμένη επαγγελματική κατάρτιση σχετική με τα καθήκοντα και τις ευθύνες 
της θέσης ή/και πενταετής (5) τουλάχιστον πείρα σε εκτελεστική διοικητική 
θέση παρόχου με ελάχιστο προϋπολογισμό €100 εκατομμύρια ή/και αριθμό 
1000 υπαλλήλων, η οποία περιλαμβάνεται στη δεκαπενταετή πείρα που  
απαιτείται στην παρ. (2) πιο πάνω, αποτελεί πλεονέκτημα. 
 
Αμοιβή: 
 
Ετήσιος πάγιος βασικός μισθός ύψους €70,685 πλέον 6,656% γενικές  
αυξήσεις και το ισχύον τιμαριθμικό επίδομα, το οποίο ανέρχεται σήμερα σε 
28,35%, ο οποίος θα αναθεωρείται με βάση τις εντεύθεν παραχωρούμενες στο 
υπόλοιπο διευθυντικό προσωπικό γενικές και τιμαριθμικές αυξήσεις.  
Επιπρόσθετα θα καταβάλλεται δέκατος τρίτος μισθός. Με τα σημερινά  
δεδομένα ο ετήσιος ακαθάριστος μισθός, περιλαμβανομένων των εξόδων  
παραστάσεως, ανέρχεται σε €122.826,54.  
Περισσότερες πληροφορίες για τα καθήκοντα και τις  
ευθύνες της θέσης καθώς και αίτηση:  
στην ιστοσελίδα www.shso.org.cy ή στα τηλέφωνα +35722605670 και 
+35722605734.  
Τελευταία ημέρα υποβολής αιτήσεων η 20ή Δεκεμβρίου 2019.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το γνωστό 
-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

–Μία ακόμη επιτυχία για τους 
Monsieur Doumani, και έξω λοι-
πόν πάμε καλά. Τι νομίζετε ότι 

κάνει τον δίσκο «Αγκάθθιν» να 
ξεχωρίζει, αλλά και το συγκρό-
τημά σας;

-

-

-

-

-
-

-

–Πώς τα καταφέρνει ένα συγκρό-
τημα να έχει τη δική σας απήχη-
ση σε ένα διεθνές κοινό;

-

-
-

-
-

–Στο εσωτερικό τοπίο νομίζετε ότι 
λειτουργεί περισσότερο η εντο-
πιότητα και ο κυπριακός στίχος, 
από τη μουσική; 

-

-

-

-

-

-

–Ξέρω ότι αυτό που κάνετε δεν 
είναι παραδοσιακή μουσική, έχει 
ταμπέλα; 

-
-

-

-

-
-

–Ετοιμάζετε κάτι καινούργιο;

-
-
-

Σκληρή δουλειά 
και αγάπη για
τη μουσική τους
Οι Monsieur Doumani καλύτερο γκρουπ 
στα Μουσικά Βραβεία Songlines 2019

Το «Αγκάθθιν» αλλά 
και το συγκρότημα γενι-
κότερα έχει μια αξιόλο-
γη πορεία στο εξωτερικό 
και οι διακρίσεις αλλά 
και η αναγνώριση από 
διάφορα μέσα μας 
χαροποιεί ιδιαίτερα.

Μειωμένα κονδύλια 
για τον Πολιτισμό 
–Σε όλο αυτό το τρέξιμο, θεσμικά 
έχετε κάποια βοήθεια;

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Το κυπριακό 
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ΤΟΜΑΗ ΦΩΤΕΙΝΗ
«Κωδικός Γκάντερ. Ο άνδρας που ση-
μάδεψε την πορεία του πολέμου»
εκδ. Α.Α. Λιβάνη, 2018, σελ. 288 

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο πλαίσιο -

-
-

-

-

-

-

-

–Κυρία Τομαή, γιατί επιλέξατε να 
ασχοληθείτε με τον Αλέξανδρο Γε-
ωργιάδη και τη δράση του στον 
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο;

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

–Το βιβλίο «Κωδικός Γκάντερ» εί-
ναι απλώς ένα ιστορικό αφήγημα 
ή επέχει θέση και ιστορικού συγ-
γράμματος; 

-

-

-
-

-

-
-

-

–Ποιες ήταν οι δυσκολίες στη συγ-
γραφή του βιβλίου αυτού;

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η πορεία ενός γενναίου και έντιμου άντρα 
Η Φωτεινή Τομαή μιλάει στην «Κ» για το βιβλίο της «Κωδικός Γκάντερ. Ο άνδρας που σημάδεψε την πορεία του πολέμου»

Ο αναγνώστης θα 
φρίξει κυριολεκτικά 
με τον ύπουλο ρόλο 
των Άγγλων όχι μόνο 
στον ελληνικό Εμφύλιο 
μετά το τέλος του 
πολέμου, αλλά και 
διαρκούντος αυτού σε 
βάρος των Αμερικανών.

ΦΟΙΒΗ ΓΙΑΝΝΙΣΗ
Χίμαιρα 
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 185

Υστερα -

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Μετά την τραγωδία, καιρός για αιγωδία
ΚΡΙΤΙΚΗ / Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

–Ο Αλέξανδρος Γεωργιάδης είναι 
το κλασικό παράδειγμα Έλληνα 
μετανάστη στις ΗΠΑ, την Ελλάδα 
πώς την έβλεπε;

-

-

-

-

–Στις ΗΠΑ διακρίθηκε αλλά και 
πολεμήθηκε, στην Ελλάδα;

-

-
-
-

-

-

-

-

–Παρέμεινε για πολλά χρόνια στην 
αφάνεια, γιατί;

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

Δεν ήταν ένας κλασικός Ελληνας μετανάστης

Ευρηματικός
όπως ο Οδυσσέας
–Πώς θα χαρακτηρίζατε 
τον ήρωά σας; Τι τον έκανε 
να ξεχωρίσει;

-

-

-

-

-

-
-

–Έχετε εντοπίσει παρόμοι-
ες ιστορίες;

-

-

-

-

-
-

-
-

Η Φωτεινή Τομαή -
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Η σωματική ύπαρξη ως δομικό υλικό
Ο καλλιτέχνης PASHIAS αποτυπώνει στην ατομική έκθεση «Carry me Home» το performance art σαν εικαστικό έργο

Συνέντευξη στη ΛΟΥΪΖΑ ΛΟΥΗ

Συνάντησα τον 
-

-

-
-

-

-

–«Carry me home» είναι ο τίτλος 
της 5ης ατομικής σου έκθεσης 
στην Κύπρο μίλησε μας λίγο γι’ 
αυτό. 

-
-

-
-

-

-

-

–Πώς αποφάσισες να δουλέψεις 
με αυτά τα υλικά;

-
-

-

-
-

Αποποίηση της ευθύνης
–Performance Art: Εξήγησέ μας 
τι είναι για εσένα αυτή η μορφή 

τέχνης και γιατί διάλεξες μια τό-
σο δύσκολη φόρμα;

-

-

-
-

-

-
-

-

–Τι είναι, τι σημαίνει για εσένα 
το σώμα;

-

-

-

-

-
-

–Έχεις συνεργαστεί και με τη 
Marina Abramovic. Πώς ήλθε αυ-
τή η συνεργασία;

-
-

-
-

«Carry 

«Αυτό που κέρδισα εί-
ναι η αντίληψη του πως 
προβάλουμε τον εαυ-
τό μας και το έργο μας 
προς το ευρύ κοινό» 
λέει PASHIAS για τη 
συνεργασία του με τη 
Marina Abramovic.

«Το σώμα 
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Σε μια πρόσφατη -
-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
 

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

 
* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Ο Βασίλης Ι. Μπενόπουλος γεννήθηκε 
το 1998 στην Αθήνα. Σπουδάζει Πο-
λιτικές Επιστήμες, Φιλοσοφία και Δί-
καιο (LLB) στο King’s College London. 
Εχει δημοσιεύσει κείμενα στην «Κα-
θημερινή» και στο λογοτεχνικό περι-
οδικό «Νέα Εστία». Η συλλογή διηγη-
μάτων «σε μια στιγμή» (εκδ. Αρμός) 
είναι το πρώτο του βιβλίο.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
δίπλα σας;

-

-

 
Ποιος ήρωας λογοτεχνίας θα θέλατε 
να είστε και γιατί;

-

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδι-

αφέρον στοιχείο 
π ο υ  μ ά θ α τ ε 

πρόσφατα χά-
ρη στην ανά-
γνωση ενός 
βιβλίου;

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

-

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις πε-
ρισσότερες φορές;

-

-

 
«Σε μια στιγμή» τιτλοφορούνται τα 
διηγήματά σας. Πώς γράφτηκαν, τι 
αποτυπώνουν;

-

-

-
-

 
Πρώτο βιβλίο και σε πολύ νεαρή ηλι-
κία: συναισθήματα και εντυπώσεις.

-

-
-

-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.λπ.; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθηση 
ενός συγγραφέα;

-

-
-

 
-

 

ΑΝΝΑ ΜΑΡΑΓΚΟΥ
«Περπατώντας στις όχθες
του Πεδιαίου Ποταμού» 
Φωτ.
Εκδ. 

Επρεπε να 

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Η βιογράφηση της πόλης της Λευκωσίας

Η προέλευση των χημικών στοιχείων

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ολο το υδρογόνο που 
υπάρχει στο σύμπαν 
και το μεγαλύτερο μέρος 
του ηλίου γεννήθηκαν 
στα πρώτα 10 λεπτά 
της ύπαρξής του, 
πριν από 13,8 δισεκατο-
μμύρια χρόνια.

Υστερα -

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΒΑΣΙΛΗ Ι. ΜΠΕΝΟΠΟΥΛΟ
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O
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Κάπου ανάμεσα Κατερίνη και Θεσσαλονίκη

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Σε ένα 

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
- -

-

-

-

-

Nα οδηγείς 

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Λαϊκός κουμπαράς
Ενα αριστούργημα -

-
-

-

-

-
-
-

ΟΞΦΟΡΔΗ
Ο κόσμος του Φίλιπ Γκάστον
Το μεγάλο 

-

-
-

-

ΒΑΡΣΟΒΙΑ
Σαράντα χρόνια τέχνης
Η καλλιτεχνική 

-
-
-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Στα ίχνη του Χουντίνι
Διευθυντής  -

-

-

-
-

-

ΣΑΝ ΦΡΑΝΣΙΣΚΟ
Ειρηνικός Ωκεανός
Ως Μαορί 

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Σήμερα 

Θα μπορούσε αυτός 
να είναι ο ορισμός 
της πρωινής γαλήνης, 
που σε επιστρέφει 
σε μια συνθήκη 
πληρότητας. 
Κι ωστόσο...
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Η ανακάλυψη 

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

Πρώτος σταθμός: Πειραιάς
-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

Το νήμα 
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
*

-

-
-

Ο στόχος
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

* Το αρχείο του Πρίνστον παρουσιάζει 
σήμερα ο Αναστάσης Ντούρος στο 
4o Επιστημονικό Εργαστήριο της 
Αγιορειτικής Εστίας (12 μ., αμφιθέατρο 
«Στέφανος Δραγούμης» Μουσείου 
Βυζαντινού Πολιτισμού Θεσσαλονίκης) 
και σε έκθεση τον ερχόμενο Μάιο 
στην Αγιορειτική Εστία Θεσσαλονίκης.

Ολα ξεκίνησαν από... ένα βαρελάκι
ξεχασμένο πίσω από μια ντουλάπα

Ο βραβευμένος φωτο-
γράφος και κινηματο-
γραφιστής επισκέφθηκε 
τους δύο ιερούς τόπους 
μαζί με τον αρχιτέκτονα 
Γκόραν Μακ Κόρμικ  
και τον Ρώσο ζωγράφο 
Βλαντιμίρ Περφίλιεφ.

Παρουσιάζονται κυρίως 
σκηνές από τον καθη-
μερινό βίο, τα διακονή-
ματα και τα μοναστη-
ριακά συγκροτήματα  
με λεπτομέρειες  
αρχιτεκτονικού  
ενδιαφέροντος.

Από τον περίπλου

Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Ενας θησαυρός
«θαμμένος»
στο Πρίνστον
Το Αγιον Ορος και τα Μετέωρα  
όπως τα είδε το 1929 ο Φλόιντ Κρόσμπι

Μοναχός -
-
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FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW

ΔΕΚΕMΒΡΙΟΣ 2019

Του ΑΝΤΩΝΗ ΠΑΓΚΡΑΤΗ

Ο Δημήτρης Παπαϊωάννου -
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

Το ερώτημα

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

Ανάλαφρο πνεύμα

-

-

-

-

-
-

Χορεύοντας με τον αμείλικτο χρόνο
Η «Κ» παρακολούθησε την παράσταση «Ο Μεγάλος Δαμαστής» του Δημήτρη Παπαϊωάννου και αναζητεί το βαθύτερο νόημα

Ο μεγάλος δαμαστής 
είναι η καλοσύνη 
που δείχνει ο άνθρωπος 
στον εαυτό του 
για να μπορεί να ζήσει 
δημιουργικά 
έχοντας συνείδηση 
της φθοράς του.

Οι απορίες 
-

JU
LI

AN
 M

O
M

M
ER

T
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07.30
10.00 

11.00 EU4U, II - (E)

12.00

13.30 
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 

15.15

15.45

17.00 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00

21.30

-

23.30 EIΔHΣEIΣ
23.35
00.25
01.25

01.50 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.45
03.15

07.30

11.00

11.30

14.35

16.00 

16.50

17.40

18.45 -

21.45 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
21.55 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
22.05

23.00
-

00.45 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
01.05

05.30

09.45

13.00

15.00

16.00 

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.00

20.10 OMEGA NEWS
21.00

-

22.00 

23.00

23.40

00.40 

01.40 

02.40

03.50

06.10
06.40

07.30 

08.10

09.50 

10.30 

12.00
12.50

14.50 

17.20 

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40 

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 

00.00 Τίτλοι ειδήσεων 
00.10

 
-

01.10 

02.00

02.50 

03.40 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.30

05.20

05.20

05.50

06.20

07.00

09.00

10.00

11.20

12.10

12.40

15.40

16.40 

17.30

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

01.30
03.00 
04.00

06.00
07.00

08.00 

09.20 

10.00

13.00

14.20

15.00 

16.50

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00  

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

23.30 

01.00

02.00 

03.30

07.15 
09.50 
11.25
13.20
15.00 
16.45 
18.20 
20.00 

21.00

23.30 
01.00 
02.45 

06.10
07.40 
09.10
10.50
12.40

14.25
16.05 
17.30 
20.25 
22.00 
23.45 
01.00 
02.50 
04.35 

06.50
09.30
11.00
13.05
14.40
15.05
16.00 
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.30
20.00 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.20
22.25
00.10
03.45

12.00 
12.30
13.00
13.30
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30
20.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 22.05 21.00 21.20 21.15 21.15 23.30 

22.00 

07.30 
08.30 
10.10
12.15 

14.00 
15.15 

17.00
19.10 
21.00
23.00
01.00
02.45

Το Χρυσό Γάντι ���
ΘΡΙΛΕΡ (2019)
Σκηνοθεσία: Φατίχ Ακίν
Ερμηνείες:  

 

 

Δεν ήταν -

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

- -

-

-

-

-

Η μουσική

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

Μέσω της ιστορίας 
του Χόνκα, σχηματίζεται 
ένα ολόκληρο κοινωνικό 
πορτρέτο, το οποίο συ-
μπυκνώνεται χαρακτη-
ριστικά στο «Χρυσό 
Γάντι», το μπαρ-στέκι 
του κεντρικού ήρωα.

Ωμή ματιά
στον «βούρκο»
του Αμβούργου
Η πραγματική ιστορία ενός σίριαλ κίλερ
το ’70 γίνεται ταινία από τον Φατίχ Ακίν

Ο Φριτζ Χόνκα

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο Τουρκογερμανός

BO
RI

S 
LA

EW
EN
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Θυμάμαι 

-

-

-
-
-

– Πώς ξεκίνησε η ενασχόλησή 
σας με τον καρκίνο;

-

-

-

-
-

-

-

-

– Εχουν αυξηθεί οι καρκίνοι;

– Παλιά συνέδεαν τον καρκίνο 
με τον ανεκδήλωτο θυμό.

-
-

-

-

-

-

– Ποια είναι τα δομικά ψυχικά 
ελλείμματα που αναφέρετε; 

-

-
-

-

-

– Μπορεί κάποιος να φαίνεται 
καθ’ όλα λειτουργικός κοινωνικά, 
επαγγελματικά, ακόμα και συναι-
σθηματικά, αλλά να χρησιμοποι-
εί ψυχωσικές άμυνες.

-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

– Βλέπουμε ολοένα και μικρό-
τερες ηλικίες να νοσούν και να 
πεθαίνουν.

-

-

-

-
-

– Τι έχει ο ψυχισμός ενός τρί-
χρονου παιδιού;

-

-

-

-

-

-

-

-

– Γράφετε για την πρωτογενή 
ενοχή σε σχέση με τον καρκίνο. 
Πώς αντιλαμβάνεται το υποκεί-
μενο τη βαθιά ενοχή σε σχέση 
με τη μητέρα σε πολύ πρώιμο 
στάδιο της ζωής του; 

-
-

-

-

-
-

-

-

– Σκέφτομαι ότι ολοένα και πε-
ρισσότερο συναντάμε τέτοιους 
ανθρώπους. Τι ρόλο έχουν παί-
ξει εκεί οι γονείς;

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

– Είναι η εποχή μας αυτή που 
περιγράφετε.

-

-

– Τα δύσκολα ξεκινούν αν πά-
ει κάτι να βαθύνει, αν μας ξεφύ-
γει από τον έλεγχο.

-
-

– Oλες αυτές οι επιδημικές νόσοι 
θα μπορούσαν να λέγονται ερή-
μωση ή μοναξιά, διότι γι’ αυτό 
συζητάμε.

-
-

-

-

-
-

– Πόσο δύσκολο είναι για έναν 
θεραπευτή να δουλεύει με τον 
θάνατο;

-

– Το έχετε καταφέρει;
-

-
-

– Υπάρχει τρόπος να ζει κάποιος 
την απώλεια;

-

Ενα ενδιαφέρον -

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

Συναυλία με έργα 
Βέμπερν, Χίντεμιτ, 
Σμιτ και Σκαλκώτα 
έπαιξε η Φιλαρμόνια 
υπό τον Φιδετζή.

«Ο καρκίνος 

Το εξώφυλλο -

Οι πιανίστες 

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ
Χ.
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ΚΡ

ΙΒ
ΙΑ

ΔΗ
Σ

Οι σχέσεις σήμερα είναι επιδερμικές
Ο ψυχίατρος Σάββας Σαββόπουλος μιλάει για τον ρόλο σοβαρών ψυχοσωματικών διαταραχών σε ασθένειες όπως ο καρκίνος

Ο Σκαλκώτας και η ευρωπαϊκη μουσική του Μεσοπολέμου
Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Ο Μακάριος 
της Αιγύπτου έλεγε 
ότι κόλαση είναι 
να μη συναντάς  
τα μάτια του άλλου.

Βλέπουμε σε μερικούς 
ανθρώπους πολύ βαθιά 
τραύματα, το μίσος ή ο 
φόβος είναι τρομερός, 
σαν να κινδυνεύουν από 
μια καταστροφή. 
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